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Van de redaktie

In toenemende mate en op steeds meer plaatsen wordt samengewerkt 
tussen de radikaal-linkse partijen CPN, PPR en PSP (al of niet 'ver
sterkt' met anderen). Deze samenwerking die al een lange traditie 
in de aktie heeft, krijg t ook steeds meer gestalte in het parlemen
taire werk. Dat werd heel duidelijk in 1982 bij lokale en provinciale 
verkiezingen en wordt nog duidelijker bij de gemeenteraadsverkiezin
gen in 1986. Ook op landelijk nivo konstateren we dat de roep om 
samenwerking sterker wordt. De behoefte aan een radikaal links blok 
naast de PvdA wordt gezien als een noodzakelijke voorwaarde om te 
komen to t een progressieve meerderheid en een progressief beleid in 
d it land. Door alle diskussies en geharrewar in de links-radikale par
tijen over samenwerking op landelijk nivo wordt het zicht op de ont
wikkelingen op plaatselijk nivo wel eens verloren. De redakties van 
Komma, Radikale Notities en Socialistisch Perspektief meenden daar
om er goed aan te doen gezamenlijk aandacht te besteden aan die 
samenwerking op lokaal nivo. Daartoe werd een werkredaktie samen
gesteld bestaande uit redaktieleden van de drie genoemde bladen.
Deze werkredaktie heeft een opzet voor het gemeenschappelijke 
nummer opgesteld en daar auteurs voor aangezocht. Niet op alle pun
ten zijn we er helaas in geslaagd onze opzet waar te maken. Met 
name betreuren we het dat we door een samenloop van omstandighe
den geen artikel over de positie van migranten en kiesrecht van bui
tenlanders rond hebben kunnen krijgen.

Het blad opent met een artikel van de eindredakteuren van Radikale 
Notities en Socialistisch Perspektief -Jan Dirx en. Ron Leijser- over 
de stand van zaken met betrekking to t de voorgenomen vormen van 
samenwerking bij de gemeenteraadsverkiezingen in 1986. D it artikel 
(waarvoor Alexander de Roo mede research verrichtte) bespreekt de 
stand van zaken per provincie.
Daarna worden een aantal gemeenten als voorbeeld genomen. Uit 
Leeuwarden komt een verhaal over Progressieve Aktie Leeuwarden 
(PAL). PAL is een suksesvol samenwerkingsverband tussen CPN, PPR, 
PSP en ongebondenen.
Onder de rook van Amsterdam ligt het dorp Diemen. Daar zit Links 
Akkoord Diemen (CPN, PPR, PSP) in een kollege met PvdA en CDA! 
De sekretaris van CPN-afdeling Diemen en fraktie-assistent Peter 
Prins geeft een overzicht van progressieve machtsvorming in zijn 
dorp.
Ook in Wageningen z it radikaal-links in het kollege, maar dan wel een 
progressief kollege met PvdA en D'66. De voormalige fraktieleden 
Lex Burdorf en Johan Jansen (PSP-ers) geven hun visie op samenwer
king en vooral op het dragen van kollegeverantwoordelijkheid. Zij 
pleiten voor het meedoen in besturen, tenminste als er wat te bestu
ren valt.
Vanuit Nijmegen wordt daarvoor gepleit door het voormalige PSP- 
raadslid Luuk Witsenhuijsen. Zijn ideeën monden uit in een pleidooi 
voor een sterk links-reformistisch blok naast de PvdA. Dat wil zeggen 
gericht op kompromissen, echter zonder socialistische uitgangspunten 
en doelstellingen uit het oog te verliezen.



Naast deze artikelen die positief verhalen over samenwerking had 
redaktie graag bijdragen opgenomen vanuit andere visies en ervai 
gen. Dat lukte niet op de wijze waarop wij dat wilden, daarom k 
ben we dat probleem op een andere wijze opgelost. De Utrect; 
PSP-leden Martien Bouwmans en Joost Lagendijk, die pleiten voort 
zelfstandige PSP, verwoorden hun visie door een reaktie te schrij, 
op de verhalen uit Wageningen en Nijmegen en in die reaktie : 
ervaringen uit Utrecht te verwerken.
Aan de hand van interviews met vrouwen uit de radikaal-linkse p 
tijen schetsen El la Bartowska en Anneke Teunissen een portret i 
de ervaringen van radikaal-linkse vrouwen in gemeenteraden. I 
motto van hun artikel 'het feminisme lig t vrij gevoelig in de ra 
spreekt al boekdelen.
Ook Gerda Dinkelman heeft interviews gemaakt en wel met de c 
woordvoerders uit de frakties van CPN, PPR en PSP in Amsterd: 
op het terrein van de energiepolitiek. Overeenkomsten en verschil! 
tussen radikaal-linkse frakties op het gebied van de lokale energie: 
litiek.

De redakties van Komma, Radikale Notities en Socialistisch Perspe 
tie f hopen met deze uitgave een bijdrage te kunnen leveren aan 
meningsvorming en diskussie over samenwerking op lokaal nivo, zo, 
wat betreft de strategische vragen, als de vragen rond het dragen \ 
bestuursverantwoordelijkheid, als natuurlijk de inhoud van radika 
linkse politiek.
Reakties op dit nummer en de afzonderlijke bijdragen hierin ontv: 
gen we bijzonder graag. Deze kunnen worden opgestuurd naar elk i 
de drie redaktie-adressen. (Zie kolofons)

Martien Bouwmans, Jan Dirx, Anita Keuni' 
Frank Kohier, Anneke Teuniss



Samenwerking in 1986

Als het gaat om vragen van samenwerking heeft eenieder snel de nei
ging de eigen plaatselijke situatie als uitgangspunt te nemen: bij ons 
loopt de samenwerking goed/slecht, dus dan ... Niemand weet eigenlijk 
precies hoe het nu eigenlijk zit met de ontwikkelingen in de samen
werking. Wordt er volgend jaar op meer of minder plaatsen samenge
werkt en hoe zijn de ervaringen geweest in de lopende periode?
In d it artikel proberen we antwoord te geven op een paar van die 
vragen. Aan de hand van een gehouden telefonisch onderzoek geven 
we aan hoe per provincie de ontwikkelingen in de samenwerking met 
betrekking to t de gemeenteraadsverkiezingen in 1986 zich voltrekken. 
Daarbij gaan we kwantitatief te werk; we bemoeien ons niet met de 
inhoud van de politiek van de plaatselijke partijen of samenwerkings
verbanden. Aan het eind geven we onze interpretatie van de verkre
gen informatie en bekijken we nog eens specifiek de situatie van de 
32 grootste gemeenten in het land.

I EEN PAAR ALGEMENE OPMERKINGEN VOORAF

Vrijwel overal bestaat in de CPN, PPR en PSP verdeeldheid over de 
vraag naar samenwerking. Samenwerking b lijk t leden te kosten, maar 
levert ook leden op. Niet-samenwerken zou overigens anderen ertoe 
brengen om op te stappen. Het is en b lijf t  een kwestie van afwegen, 
waarbij in onze ogen de e ffek tiv ite it van het politiek handelen voorop 
zou moeten staan. Je w ilt met behulp van politieke organisaties doel
stellingen bereiken.
Wanneer er in een bepaalde plaats één partij is die bepaald niet wil 
samenwerken, dan heeft dat zijn uitwerking op de andere partijen: 
zowel willen als niet-willen blijken vaak zich tussen partijen verster
kende processen te zijn.
Het staan in de politieke praktijk -lidmaatschap fraktie- b lijk t in het 
algemeen positief te zijn voor het denken over samenwerking: de ver
schillen blijken in de praktijk mee te vallen.
Voor 1986 lijk t de PvdA op de meeste plaatsen alleen de verkiezingen 
in te willen gaan en ze zegt daarom nogal wat samenwerkingsverban
den met met name de PPR op. Dit heeft to t gevolg dat het aantal 
radikaal-linkse samenwerkingsverbanden groeit, mede dankzij de PvdA. II

II DE STAND VAN ZAKEN PER PROVINCIE 

In het noorden weinig verandering

In Friesland wordt in overwegende mate samengewerkt in diverse 
kombinaties. Deze samenwerking zal zich versterken bij de komende 
verkiezingen. D it wordt mede gestimuleerd door initiatieven op het 
nivo van de provincie: er worden regelmatig bijeenkomsten georgani
seerd voor de raads- en statenleden u it de radikaal-linkse partijen. 
Bijzondere aandacht verdient in Leeuwarden PAL (Progressieve Aktie 
Leeuwarden). D it is een samenwerkingsveband van PSP, CPN en PPR 
met andere niet-partijgebondenen. Dit PAL heeft een sterke positie 
opgebouwd in de plaatselijke politiek en in de stad zelf. (Zie ook het



artikel over PAL elders in d it nummer.) Friesland kent in ieder: 
val één CPN-afdeling die met de raadsleden naar het Verbond \ 
Communisten in Nederland (VCN) is overgegaan: Lemsterland.

Naar het zich laat aanzien gaat er in de provincie Groningen wei 
veranderen. In Groningen-stad zullen PSP, PPR en CPN in 1986 t 
afzonderlijk aan de verkiezingen meedoen. Er wordt weliswaar : 
poogd de partijen wat dichter bij elkaar te brengen, maat deze poe 
gen worden ondernomen door mensen die in Groningen in de mar 
van hun partijen zijn gedrongen. De kans op sukses is gering, zei 
op de korte termijn.
In de provincie staat het er niet veel anders voor. De CPN is opp; 
machtig in het oostelijk deel en treedt daar zelfstandig op. Veel l: 
van samenwerking zal die daar ook niet hebben, aangezien de P: 
en de PSP vrijwel geheel afwezig zijn. Buiten Oost-Groningen i 
alle drie de partijen nagenoeg afwezig. D it is niet zo opmerkeli 
Voor het merendeel gaat het om kleine gemeenten en buiten de t 
diditionele CPN-bolwerkjes is het de drie partijen nooit gelukt om 
zulke buitengebieden enige aanhang van betekenis op te bouwen. 1 
nu toe heeft het samenwerken daar weinig aan toe bijgedragen of; 
gedaan.

In Drenthe zijn de radikaal-linkse partijen niet bepaald sterk. H 
is dan ook het risiko groot dat door een teruglopend ledenaantal 
niet genoeg partijleden overblijven om op zinvolle wijze aan gemee 
teraadsverkiezingen mee te doen; noch alleen, noch in samenwerki; 
In een paar gemeenten -waaronder Assen- waar nog niet, of niet ir 
z'n drieën wordt samengewerkt, zijn momenteel gesprekken gaar 
om te bezien of dat voor 1986 wel mogelijk is.

In Oost-Nederland groeit de samenwerking

In de provincie Overijssel is het één en ander aan het verander; 
Het zwaartepunt van die verandering ligt in Twenthe. Kwamen in E 
schede de drie partijen voorheen zelfstandig uit, het is bijna zet 
dat er volgend jaar een gezamenlijke lijs t komt. Bijna zeker schrijn 
wij, want er bestaat binnen de plaatselijke afdelingen van PSP; 
CPN nogal wat verdeeldheid over de samenwerking. In de andere gr 
te plaatsen van Twenthe (Hengelo, Almelo) bestonden al samenws 
kingslijsten van respektievelijk PPR/PSP en PSP/CPN. Uitbreidi 
naar de derde partij z it er niet erg in, wat meer te maken lijkt: 
hebben met personen dan met politieke tegenstellingen.
Van Twenthe springen we in één keer naar de IJsselvallei in het wé 
ten van de provincie. (In het middengebied (Salland) bestaan de dr 
partijen niet.) Hier is één van de gesprongen samenwerkingsfrakti: 
te vinden. In Kampen zijn de PSP en de PPR uit elkaar gegaan, t 
rekte aanleiding was een konflikt in de persoonlijke sfeer tussen ( 
twee raadsleden. Op de achtergrond speelt echter mee dat de ba: 
van de 'groene stroming' binnen de PPR in West-Overijssel is te vi 
den en voor die stroming is samenwerken met de PSP nogal probl: 
matisch. Het resultaat zal zijn dat in Kampen de PPR en de PSP e 
komend jaar mogen dingen naar de kiezersgunst van de studenten v; 
de aldaar gevestigde christelijke akademies.
In de grotere plaatsen als Zwolle en Deventer is de ontwikkeling mi' 
der schokkend. In Zwolle bestaat een CPN/PSP-lijst en die zal v,: 
doorgaan. Omdat de 'groene richting' in PPR-Zwolle overheerst is ui 
breiding niet waarschijnlijk. In Deventer beschikt de PPR/PSP-lif 
over een wethouder en maakt deel uit van een links kollege v; 
B&W. Een samenwerking en een links kollege dat naar het zich la: 
aanzien wel zal worden gekontinueerd.



Onvoorziene ontwikkelingen voorbehouden zal Gelderland de eerste 
provincie zijn, waar in alle grote plaatsen in 1986 een PSP/PPR/CPN- 
lijs t aan de gemeenteraadsverkiezingen zal meedoen. Naast de al be
staande lijsten in Apeldoorn en Ede (hier opererend als plaatselijke 
groep 'Progressief Ede') zijn er besprekingen gaande in Arnhem, Nij
megen en Zutphen. In Zutphen is er al een PPR/PSP-fraktie en in 
Arnhem is de PvdA/PPR-fraktie u it elkaar gevallen.
Samen met de vele samenwerkingslijsten die in de rest van de provin
cie -vooral in de Achterhoek- al in 1982 to t stand waren gekomen, 
zal d it de provincie worden met de meeste samenwerkingsverbanden. 
Enkele uitzonderingen als de zelfstandig opererende PPR in Groesbeek 
en Tiel daargelaten, zullen hier geen to t weinig zelfstandige lijsten 
meedoen. Of men doet aan de gemeenteraadsverkiezingen mee in een 
samenwerkingsverband, of men doet niet mee.
D it niet-meedoen omvat de Noordwest-Veluwe en de Gelderse Vallei, 
die door de samenstelling van de bevolking -de 'autochtonen' zijn 
zwaar gereformeerd en de 'import' bestaat u it beroepsmilitairen- zich 
weinig lenen voor radikaal-links zendingswerk.
Overigens is Gelderland de enige provincie waar we hebben kunnen 
konstateren dat in samenwerking gezocht wordt om in voor radikaal- 
links onontgonnen gebied iets van de grond te tillen. D it is vooral in 
de Betuwe het geval.

Verder naar de provincie Utrecht waar over het geheel genomen wei
nig zal veranderen. In de stad Utrecht heeft de PSP nu al besloten 
om volgend jaar alleen mee te doen. In de rest van de provincie zal 
weinig veranderen, de meeste kombinaties worden voortgezet. Onder 
de rook van Utrecht, in Nieuwegein, is een samenwerkingsfraktie van 
PSP en PPR door de PSP opgezegd vanwege een konflikt over de op
stelling ten aanzien van de PvdA.
In aansluiting op de provinciale samenwerking van PvdA en PPR tre f
fen we in het Utrechtse in de kleinere plaatsen nogal wat PvdA/PPR- 
lijsten. Ook in andere provincies komen we dit fenomeen wel tegen. 
Hiermee is de PPR de enige kleine linkse partij die er op wat rui
mere schaal samenwerkingsverbanden op nahoudt met de PvdA. Vraag 
is overigens hoelang zulke verbanden nog zullen blijven bestaan.

West-Nederland: stagnatie, maar ook groei

Wanneer we afgaan op de verkiezingsuitslagen van 1982 'bestaan' de 
CPN, PSP en PPR in ongeveer één derde van de Nederlandse ge
meenten. D it gegeven wordt wel eens betwist omdat het teveel zou 
uitgaan van parlementaire posities. Toch denken we dat het behalen 
van zetels in gemeenteraden een goede graadmeter is voor de vraag 
of een partij(enkombinatie) ter plaatse al dan niet t bestaat. Wie te 
zwak is om een zetel te behalen, zal ook verder wel niet veel voor
stellen en zal als verwaarloosbare faktor in de plaatselijke politiek 
beschouwd worden.
Wanneer' we de CPN in Oost-Groningen even buiten beschouwing la
ten, is Noord-Holland de enige provincie waar CPN, PSP en -in min
dere mate- PPR vrijwel in elke gemeente bestaan. Een eerste indruk 
die men krijg t van deze provincie is het beeld van een radikaal-links 
chaosje. Dat komt vooral doordat de verschillende stromingen die er 
binnen de CPN en de PSP bestaan, elk bolwerkjes hebben binnen deze 
provincie.
Het noordelijk deel van Noord-Holland is binnen de CPN een bolwerk 
voor het zogeheten 'Enkhuizer Overleg'; een stroming van traditioneel 
ingestelde kommunisten die weinig van 'vernieuwende fratsen' als sa
menwerking met PPR en PSP moeten weten. Tegelijkertijd bevinden



zich verspreid over de hele provincie PSP-afdelingen die tamelijk fj 
natiek de lijn-Van der Spek uitdragen. Het gevolg is dat in de en 
plaats CPN, PSP en PPR gemoedelijk samenwerken, terw ijl er in ee 
dorp verderop fundamentele meningsverschillen tussen de partijen be 
staan. Speciaal vermeldenswaard is Jisp dat samen met het Zuid-Hol 
landse Vianen een samenwerkingsfraktie van CPN en PPR kent.
In een aantal plaatsen zijn moeilijkheden in de samenwerking te sig
naleren: Velsen en Haarlemmermeer(uiteengevallen PSP/PPR-fraktiesj 
Beverwiik, Heerhugowaard. In beide laatste plaatsen is overigens nu 
niets definitiefs gebeurd.
Terwijl op het platteland de samenwerking stagneert, zien we in c 
grote plaatsen in het zuidelijk deel van de provincie aanzetten tc 
nieuwe samenwerkingsverbanden. In Haarlem is grote kans op een ss 
menwerkingslijst van PSP, CPN en PPR. Over Amsterdam valt no 
niets definitiefs te zeggen. De kansen op samenwerking zijn echte 
reëel aanwezig, want de PSP heeft zich al uitgesproken voor samen 
werking met CPN en PPR, een eerste peiling in de PPR leverde oo- 
een meerderheid voor samenwerking op, en in de CPN wordt geprau 
over diverse vormen van samenwerking. Dus iets van samenwerkin: 
zal daar wel uit de bus komen.

Zuid-Holland was in 1982 met de gezamenlijke provinciale lijst ve 
PSP, CPN en PPR en gezamenlijke lijsten in de meeste grote plaat
sen (Delft, Den Haag, Dordrecht, Rotterdam, Schiedam) de provincis 
waar het meest wordt samengewerkt.
Veel zal hier niet aan veranderen. In de gemeenten in de Rijnmon: 
bestaat een kansje dat een aantal PPR/PSP-kombinaties worden uitgs 
breid met de CPN. In de enige grote plaats waar de drie partijen i 
1982 zelfstandig meededen -Leiden- komt nu waarschijnlijk een geza 
menlijke lijs t. De laatste hindernis is genomen door het vertrek va 
het CPN-raadslid naar het VCN.

Positie van radikaal-links in het zuiden lijkt verzwakt

Opvallend in Zeeland is de zwakte van PSP en CPN. Deze partije: 
komen hier alleen voor in radikaal-linkse samenwerkingsverbanden 
Het totale beeld zal zich in deze provincie voor 1986 nauwelijks wij
zigen. Dat betekent veelal samenwerkingslijsten van de radikaal-links 
partijen, zoals in Middelburg en Vlissingen of samenwerkingslijste' 
tussen de PvdA en de PPR.

In Noord-Brabant wordt door de radikaal-linkse partijen (al of nie: 
samen met anderen) veelal samengewerkt onder plaatselijke name: 
-meestal 'Progressief ...'. D it geldt dan vooral voor de kleinere ge 
meenten. In de grotere plaatsen in het Brabantse zitten vrijwel over
al de partijen nog afzonderlijk in de raad, als ze er al in zitten. E' 
zijn echter in de meeste van die plaatsen gesprekken gaande om tf 
bezien of dat kan veranderen voor de komende raadsverkiezingen 
Voor Eindhoven en Tilburg geldt dat de afspraken over één lijst s 
grotendeels rond zijn.
Opvallend in de kleinere Brabantse plaatsen is dat er op de plaatse
lijke linkse lijsten verhoudingsgewijs veel ongebondenen (niet partijle
den) staan. Dit heeft ook to t gevolg dat de wel-partijleden zich min
der gebonden en verbonden voelen met hun landelijke partij dan an
ders het geval is. De CPN in Brabant heeft nogal wat last gehad va: 
VCN-ers, maar die zijn nu grotendeels opgestapt, waarna de CPN vo' 
verve de samenwerking nastreeft.



In Limburg zal een aantal PvdA/PPR-lijsten uit elkaar gaan (vaak op 
in itia tie f van de PvdA) en naar alle waarschijnlijkheid worden omge
zet in radikaal-linkse lijsten. In veel plaatsen wordt in Limburg ge
praat over de mogelijkheden om samen te gaan werken. In vergelij
king met Brabant kent Limburg weinig plaatselijke lijsten, waarop 
links zich kan organiseren. De CPN in Limburg is heel duidelijk ver
zwakt onder invloed van de VCN.
In Noord- en Midden Limburg is er kontinu'i’te it in het grote aantal 
samenwerkingslijsten en in Zuid Limburg gaat in 1986 voor het eerst 
op grotere schaal worden samengewerkt, o.a. in Heerlen.

III DE STAND VAN ZAKEN IN DE GROTERE PLAATSEN

Naast een overzicht per provincie is het ook mogelijk om de ontwik
kelingen van radikaal-links bij de gemeenteraadsverkiezingen te bekij
ken aan de hand van de 32 grotere plaatsen. Hierbij werden alle 
plaatsen in Nederland met meer dan 70.000 inwoners betrokken. (1) 
In deze plaatsen woont de helft van de Nederlandse bevolking en 
tweederde van het elektoraat van CPN, PPR en PSP.

De toestand in 1982

Bij de gemeenteraadsverkiezingen van 1982 werden in 12 van deze 
plaatsen zelfstandige lijsten ingediend (38%). Samenwerkingslijsten wa
ren er in 20 plaatsen (62%).ln 8 steden (25%) ging het om een lijst 
van de drie partijen, al dan niet aangevuld met partijloze linkse men
sen (Leeuwarden). In 9 steden waren PSP en PPR bij de samenwer- 
kingslijst betrokken (22%) en in twee plaatsen de CPN en de PSP 
(6%). Andersoortige lijsten (waaronder de PvdA-PPR-lijst in Arnhem) 
waren er in 3 plaatsen (9%).
Dit hoge percentage samenwerkingslijsten werd vooral bereikt door 
de middelgrote steden. In steden met meer dan 100.000 inwoners (2) 
werd veel minder samengewerkt: in 6 van de 17 (35%). Het ging om 
3 PSP/PPR/CPN-lijsten; 2 PPR/PSP-lijsten en de al genoemde 
PvdA/PPR-lijst.
De indruk bestaat dat de meeste samenwerkingslijsten in 1982 vooral 
ontstaan zijn waar de drie partijen jarenlang te zwak waren om zelf
standig met sukses aan de raadsverkiezingen deel te nemen. Veel van 
deze lijsten zijn als het ware 'u it nood geboren'. Het ging om sa
menwerkingsverbanden van partijen die eigenlijk niet zoveel met el
kaar op hadden maar om aan zeteltjes te komen wel gezamenlijk een 
lijs t moesten indienen. Gezien deze achtergrond is het verbazingwek
kend dat geen van de samenwerkingsverbanden in deze plaatsen uit 
elkaar is gesprongen. D it zou kunnen betekenen dat men redelijk te
vreden is en de samenwerking hechter wordt. Een vluchtige navraag 
wijst uit dat d it inderdaad het geval is. Aangenomen mag worden dat 
de bestaande verbanden zullen worden gekontinueerd en waar mogelijk 
zullen worden uitgebreid to t de te r plekke nog ontbrekende partij.

Verwachtingen voor 1986

Naar het zich laat aanzien zullen in 1986 in 6 plaatsen de drie par
tijen zelfstandig meedoen (19%). Gezamenlijke lijsten van de drie par
tijen zijn mogelijk in 17 steden (53%); CPN/PSP lijsten in 2 plaatsen 
(6%), CPN/PPR lijsten in 1 plaats (3%) en PSP/PPR-lijsten in 4 
plaatsen (13%).
Deze gegevens moeten nog met grote voorzichtigheid gehanteerd wor
den. Het gegeven van 6 plaatsen met zelfstandige lijsten is tamelijk



hard. Maar welke kombinaties er precies zullen rollen uit de lopent 
besprekingen is niet met zekerheid te zeggen. In d it lijstje wordt e: 
van uitgegaan dat -tenzij het tegendeel vaststaat- bestaande kombin; 
ties worden voortgezet en niet zullen worden uitgebreid met de nt 
ontbrekende derde partij.
De samenwerkingskoorts heeft nu duidelijk de grote steden bereik; 
Samenwerkingslijsten zijn op grond van de nu al bekendë gegever 
waarschijnlijk in 12 van de 17 grote steden met meer dan 100.00 
inwoners (70,5%). Met Amsterdam erbij zou dat zelfs meer dan drie 
kwart zijn (76%).
In tegenstelling to t de meeste oude verbanden gaat het nu dus or 
plaatsen waar de drie partijen vaak jarenlang in staat zijn gewees 
zelfstandig zetels te behalen. De samenwerking heeft hier duidelij 
principiële komponenten. Omdat men tussen de partijen ter plaats; 
grote inhoudelijke en strategische overeenkomsten ziet, wil men ver 
der samen optrekken in de gemeenteraad (en daarbuiten). Opmerkelij 
is verder dat er veel diskussie is over verbreding van de lijsten: nie 
alleen richting buitenlanders, maar ook naar partijloze linkse mense 
uit bewegingen. Hoe het voor de PSP hete hangijzer van kollegevo; 
ming zal worden opgelost wordt niet duidelijk. In verschillende plaat 
sen opereert men voorzichtig om niet bij voorbaat door een veto va 
het partijbestuur van de PSP getroffen te worden. (In tegenstellic: 
to t de CPN en de PPR waar plaatselijke organisaties autonoom zijr 
wordt in de PSP gewerkt met landelijk vastgestelde richtlijnen.)

IV ENKELE KONKLUDERENDE OPMERKINGEN

Interessant in de ontwikkeling is het volgende. De PvdA groeit zee 
sterk in de opiniepeilingen. Wanneer deze groei zich ook manifesteer 
bij de raadsverkiezingen van 1986, dan komt de PvdA ongekend ster 
terug in de nieuwe gemeenteraden. Een mogelijke afkalving van t 
kleinere linkse partijen door de groei van de PvdA kan worden ver 
meden en in ieder geval verkleind door het vormen van een gemeer 
schappelijke lijst. In de meeste gevallen is het namelijk zo dat -a'. 
gevolg van de verdeling van restzetels- één lijs t meer zetels oplever 
dan een aantal lijsten naast elkaar. Dat betekent dus dat in de nier 
we raden naast de groot gegroeide PvdA een radikaal-links blok ope 
reert met een zodanig zetelaantal, dat in een serie plaatsen een lint 
se meerderheid niet alleen maar een rekenkundig fe it wordt, mar 
ook een politiek fe it, omdat die meerderheid gevormd wordt doe 
twee frakties van een zodanige grootte dat beide in aanmerking kun
nen komen om wethouders te leveren. En dat maakt de diskussie 
over kollegedeelname door radikaal-links weer wat minder akademisc 
dan ze vaak zijn of lijken te zijn.
Welke konklusies zijn er nu te trekken uit al deze gegevens? In c 
eerste plaats dat er in hoge mate tevredenheid bestaat over de sa- 
menwerking. Wrijfpunten zijn er hier en daar wel, maar die lijke 
niet groter of anders dan in frakties van één partij. Er is altijd we 
eens ergens iemand die niet dat doet wat anderen van hem of hae 
verwachten. En loopt het helemaal mis, dan lijken er vaak persooft 
lijke faktoren in het spel te zijn. Dat men in het algemeen tevrede 
is over de samenwerking in het radikaal-linkse kamp b lijk t ook we 
uit het gegeven dat vrijwel overal de gemeenschappelijke lijst ze 
worden voortgezet bij de komende raadsverkiezingen. En niet allee' 
dat: er gaan zelfs meer radikaal-linkse lijsten komen. Enerzijds door
dat de derde partner erbij betrokken wordt in plaatsen waar nu twee



partijen één fraktie vormen, en anderzijds omdat samengewerkt gaat 
worden in plaatsen waar nu nog geen formele samenwerking bestaat.

Jan Dirx 
Ron Leijser 
maart 1985

NOTEN

1. Oit zijn; Alkmaar, Amersfoort, Amsterdam, Apeldoorn, Arnhem, Breda, Delft, 
Dordrecht, Ede, Eindhoven, Enschede, Emmen, Den Haag, Groningen, Haarlem, Haar
lemmermeer, Heerlen, Hengelo (0v), Den Bosch, Hilversum, Leeuwarden, Leiden, 
Maastricht, Nijmegen, Ulaardingen, Zaanstad, Zoetermeer en Zwolle.
2* Dit zijn: Amsterdam, Apeldoorn, Arnhem, Breda, Dordrecht, Eindhoven, Enschede, 
Den Haag, Groningen, Haarlem, Leiden, Maastricht, Nijmegen, Rotterdam, Tilburg, 
Utrecht en Zaanstad.
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BIJLAGE: Radikaal-links bij de gemeenteraadsverkiezingen van 1982

In de zwart ingevulde gebieden behaalden CPN, PPR en PSP -al dan 
niet in samenwerking met elkaar- één of maar raadszetels. 
Samenwerkingsverbanden met de PvdA zijn niet meegeteld; samenwer
kingsverbanden van PPR en D'66 wél.



Progressieve Aktie Leeuwarden

In onderstaand artikel wordt ingegaan op de organisatie en wijze van 
werken van Progressieve Aktie Leeuwarden (PAL). D it is een samen
werkingsverband tussen organisaties links van de PvdA dat sinds 1978 
in Leeuwarden bestaat. PAL werd opgericht door de PSP en ongebon
den linkse Leeuwarders (die voorheen georganiseerd waren in 'Axies', 
een groep die van '70 to t '78 twee zetels in de gemeenteraad had). 
In de loop van een periode van drie jaar sloten eerst de PPR en ver
volgens de CPN zich bij PAL aan. De in de buitenparlementaire strijd 
gegroeide samenwerking was de basis waarop de parlementaire sa
menwerking vorm en inhoud kon krijgen. In 1982 deed PAL als sa
menwerkingsverband van vier groepen (PSP, PPR, CPN en ongebonde- 
nen) aan de raadsverkiezingen mee en haalde 10% van de stemmen 
(4 zetels, alle deelnemende klubs bemensen er één).
Onlangs is de diskussie gevoerd in hoeverre de PAL-zetels gebonden 
moeten blijven aan de partijen en of we met de kandidaatstelling 
voor de komende gemeenteraadsverkiezingen nog vast moeten houden 
aan een verdeling van de plaatsen naar politieke achtergrond. Deze 
diskussie heeft er nog niet toe geleid dat de in de vraagstelling ver
vatte visie to t beleid is geworden.
PAL is een beweging, zij kent geen leden. Aktie f kunnen zijn, zij die 
lid zijn van één van de betrokken partijen en zij die zeggen de doel
stellingen van PAL, vastgelegd in het verkiezingsprogram, te onder
schrijven.

Daadwerkelijke integratie van partij-poiitieke standpunten

De meest in het oog lopende plaats waar de drie partijen en de poli
tiek ongebondenen in PAL samenwerken is de gemeenteraadsfraktie 
en de daaraan gekoppelde steunfraktie. U it gesprekken met en verga
deringen en optredens van deze twee organen kan de konklusie ge
trokken worden dat de samenwerking goed verloopt. Hiermee wordt 
dan vooral bedoeld, dat er in de ogen van de stuurgroep (zie bijlage) 
een daadwerkelijke integratie van partij-poiitieke standpunten plaats
vindt. Eveneens valt waar te nemen dat er zich op het terrein van 
de gemeentepolitiek eigen PAL-ideeën ontwikkelen die meer zijn dan 
een optelsom van de afzonderlijke partij-opvattingen.
Dit is een ontwikkeling die toe te juichen valt. Uiteraard zijn er ook 
in de (steun)fraktie verschillen van inzicht. Die verschillen zijn echter 
lang niet a ltijd  terug te voeren to t de verschillende partij-poiitieke 
achtergronden van de (steun)fraktieleden. Meningsverschillen worden 
altijd  uitgediskussieerd. Verder kan nog opgemerkt worden dat noch 
in de fraktie, noch in de steunfraktie een sfeer heerst waarin partij
leden op hun tellen moeten passen. Het is niet zo dat de (steun)frak- 
tieleden voortdurend partij-stellingen betrekken om van daaruit te dis- 
kussiëren over bepaalde onderwerpen. Er wordt eerder geprobeerd een 
eigen PAL-visie of PAL-standpunt te ontwikkelen dan dat geprobeerd 
wordt (ver) u it elkaar liggende partijvisies/standpunten krampachtig 
samen te voegen.

Een vraag die in PAL nauwelijks aan de orde komt is of de afzonder
lijke partijen zich voldoende kunnen herkennen in de PAL-standpunten



zoals die bijvoorbeeld in de raad (maar ook daarbuiten) worden inge 
nomen. Vandaar dat die vraag onder andere gesteld is aan de plaatse 
lijke partijbesturen tijdens de daarmee gevoerde gesprekken. De vraa 
werd door alle partijbesturen bevestigend beantwoord. PAL meent, da 
deze konstatering positief gewaardeerd moet worden.

Strijdterreinen

De situatie in Leeuwarden geeft aan, dat partij-politieke verschille 
binnen radikaal-links te overstijgen zijn, voor zover het de gemeente 
lijke politiek betreft. Maar ook op terreinen als energiebeleid, produk 
tie  en plaatsing van nieuwe (kern)wapens, sociaal-ekonomisch beieit 
anti-diskriminatie, anti-fascisme, anti-racisme en vrouwenstrijd/home 
strijd  zijn de verschillen klein, in ieder geval te overbruggen.
Ook ten aanzien van de plaats die sociale bewegingen in de stri) 
voor linkse machtsvorming innemen bestaat nauwelijks verschil va 
mening: parlementaire en buitenparlementaire strijd  zijn beiden nood 
zakelijk. Een strategie voor linkse strijd  kan niet één van beid 
strijdterreinen uitsluiten. De verbondenheid van beide polen is echte 
geen ontkenning van het specifieke karakter van elk: er bestaat ee 
wisselwerking tussen beide, die positief kan zijn maar dat niet pers 
is. Parlementaire en buitenparlementaire strijd veronderstellen een ze 
kere gescheidenheid van de daarbij betrokken organisaties. Dat slui 
niet uit dat er tussen de verschillende organisaties personele verbis 
dingen zijn: dat is zelfs wenselijk!
Indien ook de hierboven gegeven opvatting over de plaats van social 
bewegingen in verhouding to t een 'pa rtij' als PAL goed is weergege 
ven, dan betekent dat, dat er binnen PAL nauwelijks partij-gebonde' 
inhoudelijke meningsverschillen bestaan. Op lokaal nivo kan PAL da 
een strategie uitstippelen, die to t een versterking van de parlementai 
re en buitenparlementaire strijd moet leiden.

Hoe sterk is de samenwerking?

Tot zover het klinken van de loftrompet. Het bovenstaande kan be 
hoorlijk gerelativeerd worden indien men zich het volgende bedenkt 
Het is niet zo verwonderlijk dat de samenwerking in PAL goed ver 
loopt. De mensen die aktief zijn in PAL, en dus de samenwerkin; 
vormgeven, zijn waarschijnlijk allen voorstander van tamelijk ver 
gaande vormen van radikaal-linkse samenwerking. Kortom, het samer 
werkingsproces wordt niet 'verstoord' door mensen die min of mee 
tegen zulke vormen van samenwerking zijn.
Indien dit juist is, komen meteen een aantal andere problemen de 
met de samenwerking te maken hebben in zicht. Het is dan heel goei 
mogelijk dat de samenwerking tussen PSP, PPR en CPN in PAL te 
lemaal niet bestaat zoals in PAL gedacht wordt dat hij bestaat. Da 
is het immers mogelijk dat het een samenwerking is tussen delen va 
de respektievelijke partijen en geen samenwerking tussen de partijen 
Dat zou een voor PAL rampzalige ontwikkeling zijn. In de eerst 
plaats omdat dan gekonkludeerd moet worden dat de samenwerkin; 
mislukt is, maar ook omdat dan het draagvlak, de basis waarop PA! 
is gebouwd, wegvalt. Laten we daarom nagaan hoe groot het gevaa 
werkelijk is.

De indruk bestaat dat er in de PSP een tamelijk grote groep lede 
is die tw ijfe ls heeft bij vergaande vormen van radikaal-linkse samen 
werking. Verder is het zo dat de aktieve deelname van CPN-lede 
aan PAL-aktiviteiten klein is. In beide gevallen bestaat dan het ge 
vaar dat de afdelingen van beide partijen zich minder verbonden gaa



voelen met de aktiviteiten van PAL. Het is voor PAL van essentieel 
belang dat de gehele afdeling van een partij die deelneemt aan PAL 
zich sterk verbonden voelt met PAL. In de PSP bestaat zelfs het ge
vaar dat verdeeldheid ontstaat over samenwerking met andere linkse 
partijen in PAL en dat betekent dan per definitie verdeeldheid in 
PAL. Voor de CPN geldt dat zij zich min of meer vervreemdt van 
de PAL-aktiviteiten en dat zou rampzalig zijn.
Voor de PPR geldt iets anders. U it de gesprekken met het plaatselij
ke bestuur van de PPR is gebleken dat de PPR als organisatie in 
Leewarden een noodlijdend bestaan lijd t. In fe ite is geen sprake meer 
van een hecht georganiseerde afdeling. Een afdeling die nauwelijks 
meer bestaat kan zich ook nauwelijks verbonden voelen met wat PAL 
doet en laat. Dus is ook dat voor PAL een minder gelukkige ontwik
keling.

Hoewel de samenwerking in PAL tamelijk goed verloopt is het nood
zakelijk dat de verhoudingen tussen PAL en de afzonderlijke partij-a f- 
delingen met het oog op de samenwerking beter worden. Met name 
als in de toekomst politiek moeilijke beslissingen moeten worden ge
nomen (bijvoorbeeld over kollegevorming) is het van groot belang dat 
de afzonderlijke partij-afdelingen zich als geheel zeer nauw verbonden 
voelen met PAL. Steun van de afdelingen is en b lijf t  nodig voor PAL 
wil zij niet alleen haar doelstellingen met betrekking 'tot de samen
werking tussen de radikaal-linkse partijen verwezenlijken, maar ook 
een politieke faktor van betekenis voor Leeuwarden blijven.

Kollegevorming

PAL z it niet in de raad om te 'getuigen', om alleen maar tegen te 
stemmen of te roepen dat het anders moet. PAL wil ook zoveel mo
gelijk vanuit haar programma realiseren. Hoewel d it soms ook vanuit 
een oppositierol niet onmogelijk is past daarin het dragen van be- 
stuursverantwoordelijkheid, mits die bestuursverantwoordelijkheid het 
perspektief biedt dat (delen van) het PAL-verkiezingsprogramma gere
aliseerd wordt/worden. Een kollege waarin het CDA of het CDA en 
de VVD is/zijn vertegenwoordigd biedt een dergelijk perspektief niet. 
Gekonstateerd kan worden, dat een deel van de PvdA-achterban kwa 
ideeën en wensen erg dicht bij PAL staat, maar dat een ander deel 
-dat getalsmatig nog steeds het grootst is- tamelijk ver afgedwaald 
is van wat de voormannen en -vrouwen van de sociaal-demokratie
voor ogen stond. Hiermee wil geen oordeel uitgesproken zijn over
deze achterban in termen van goed of kwaad. Het gaat erom, dat de 
PvdA -die kwa beginselen zeker een linkse partij te noemen is- met 
deze achterban rekening moet houden om getalsmatig in de politieke 
arena's iets te kunnen voorstellen.
Voor de Leeuwarder situatie betekent d it dat de PvdA gekozen heeft 
voor kollegevorming met het CDA. Kollegevorming met PAL, getals
matig (net) mogelijk -PvdA en PAL bezitten 19 van de 37 zetels-,
heeft de PvdA ondanks toenaderingspogingen van PAL to t nu toe 
steeds afgewezen. Overeenkomst in verkiezingsprogramma's leidt ook 
lang niet altijd  to t gelijk stemgedrag b lijk t in de praktijk, ofschoon 
het ook regelmatig voorkomt dat PAL en PvdA-fraktie gelijk stem
men, maar dat de drie PvdA-wethouders met rechts meestemmen.
Voor de komende verkiezingen maakt PAL zich weer sterk voor linkse 
kollegevorming. Intern heeft PAL hiervoor een aantal voorwaarden op 
een r ijt je  gezet. De voorwaarden zijn:
- een links kollegeprogramma, dat uitvoerbaar is met herkenbare
PAL-inbreng;
- een werkbare meerderheid van links na de verkiezingen;



- een redelijk homogene PvdA-fraktie die naar links opgeschoven 
en met beter kontakt met de eigen afdeling (Deze voorwaarde ki 
natuurlijk niet naar buiten toe gehanteerd worden, maar is ter beoo 
deling van ons zelf);
- een wethouderspost voor PAL met daaraan gekoppeld een assiste 
naar onze keuze;
- grote eensgezindheid in PAL en de afdelingen van de afionderliji 
partijen over het besluit to t deelname;
- goede afspraken over het funktioneren van de (steun)fraktie ■ 
PAL-wethouders/sters met betrekking to t overleg, informatie, vri 
punten etc.
- PAL moet intern een minimumprogram maken;
- er moeten op lokaal nivo voldoende mogelijkheden aanwezig zijn o 
een links beleid te kunnen verwezenlijken (Kan dat met een recht 
regering?);
- de omvang van de PAL-fraktie moet minimaal drie zetels zijn;
- PAL moet geen bijwagenfunktie vervullen;
- samenwerking met CDA en VVD is uitgesloten.

Bu i tenparlementai r

Op het buitenparlementaire terrein werden in de afgelopen jaren c 
verse aktiviteiten ontplooid: onder andere op de terreinen woonlast 
en werkgelegenheid was PAL aktief. Toch kan gekonstateerd worde 
dat de aktiekracht van PAL wat onder de maat b lijft. Hoewel er t 
verschillende terreinen in Leeuwarden wel akties plaatsvinden, is i 
'Schwung' wat uit de aktie: er zijn maar weinig akties die echt a 
sukses worden, die het resultaat opleveren dat beoogd was. Dat lei 
to t een afname van de motivatie om to t aktie te komen.
Er vinden allerlei bijeenkomsten plaats die vaak heel bemoedigend zi 
voor de aanwezigen, maar de aktie als middel om iets gedaan te kri 
gen komt slecht van de grond. Voor een deel is dat het gevolg w 
het regeringsbeleid: een stroom van maatregelen wordt over on; 
hoofden uitgestort en we zijn al blij dat sommige van die maatree 
len tegengehouden kunnen worden. Van een offensief tegen het reg 
ringsbeleid is nauwelijks sprake, hoewel met name een aantal vakbo 
den geprobeerd heeft iets op gang te brengen. Maar juist toen blei 
hoe verdeeld links eigenlijk is in de eigen gelederen. Van een massa 
gesteunde ambtenarenstaking was geen sprake. Integendeel: de ABVi 
/KABO kreeg al gauw meer tegen- dan medestanders.
Eén en ander maakt nog eens duidelijk hoe belangrijk het is, dat lin 
én als eenheid optreedt én met een reëel perspektievol tegenoffensi 
voor het huidige afbraak beleid komt. Dat perspektiefvolle, offensie; 
tegenbeleid ontbreekt to t nu toe ondanks een paar pogingen daartoe, 
Wellicht dat de Stichting Voor een Linkse Doorbraak (bestaande i 
mensen van vakbeweging, CPN, PPR en PSP) erin slaagt met e 
links alternatief te komen, waarop de murw geslagen mensen te m 
biliseren zijn. PAL heeft zijn steun aan deze stichting betuigd > 
probeert zijn medewerking hieraan te geven.
In Leeuwarden probeert PAL toe te werken naar een situatie, dat: 
samen met de PvdA de stad kan besturen, zodat in ieder geval i 
plaatselijk nivo een links beleid gevoerd kan worden binnen de ma 
ges, die d it rechtse regeringsbeleid biedt.



BIJLAGE:
Organisatieschema van PAL

1. De Algemene Vergadering van PAL is de beleidsbepalende instantie van PAL aan 
welke alle andere organen van PAL verantwoording dienen af te leggen voor het 
door hen gevoerde beleid. De AV van PAL is toegankelijk voor leden van de PSP, 
CPN en PPR uit Leeuwarden en voor linkse ongebonden Leeuwarders, die het program
ma en de uitgangspunten van PAL onderschrijven. De AV vergadert éénmaal per 6-8 
weken.
2. De (steun)fraktie van PAL wordt gevormd door de gemeenteraadsleden namens PAL 
en de mensen, die dezen ondersteunen. De (steun)fraktie legt verantwoording af 
Van het door haar gevoerde beleid in de gemeenteraad van Leeuwarden aan de AV van 
PAL. De (steun)fraktie vergadert tenminste éénmaal per drie weken op de donder
dagavond voorafgaand aan de gemeenteraadsvergadering en overigens zo vaak als no
dig is.
3. De stuurgroep van PAL is het dagelijks bestuur. Voorzitter en sekretaris ver
tegenwoordigen PAL in en buiten rechte. De stuurgroep bereidt de algemene verga
deringen voor, legt verslag van deze vergaderingen, houdt een boekhouding bij, 
kontroleert de financiën en legt jaarlijks een algemeen en financieel verslag 
voor aan de algemene vergadering. Tevens wordt op de jaarvergadering een werkplan 
+ begroting voor het komende politieke jaar voorgelegd.
De stuurgroep bewaakt de politiek-inhoudelijke lijn van PAL en draagt zorg voor 
de kontinuïteit van de aktiviteiten.
4. De PAL-aktiegroep vergadert drie- of viermaal per maand, waarbij in een cyklus 
van drie weken gewerkt wordt. Deze cyklus houdt verband met de vergadering van 
de (steun)fraktie, die voor een deel uit dezelfde mensen bestaat en bovendien op 
dezelfde avond vergadert. De aktiegroep/(steun)fraktie voert aktie in het door 
de AV bepaalde politieke kader. Deze groep legt achteraf verantwoording af aan 
de AV. De aktiegroep ondersteunt de (steun)fraktie met buitenparlementaire akti
viteiten, zoals het uitbrengen van de PAL-Nieuwsbrief, het schrijven van ingezon
den stukken of open brieven en andere akties. De aktiegroep krijgt zijn informa
tie van verschillende kanten: vanuit de buurten en bedrijven, vanuit de (steun)- 
fraktie, maar ook vanuit allerlei maatschappelijke groepen en groeperingen en 
vanuit de media.
5. De PAL-werkgroepen vergaderen in een door hen zelf te bepalen frekwentie. De 
werkgroepen zijn vooral beleidsvoorbereidend bezig ten behoeve van de (steun)- 
fraktie en ten behoeve van de AV. Zij worden door de AV ingesteld, die tevens de 
opdracht aan de werkgropepen vaststelt (meestal achteraf taak- en doelom
schrijving door de werkgroep zelf). De werkgroepen leggen verantwoording af aan 
de AV en publiceren nota!s e.d. niet dan met goedkeuring van de AV of indien die 
niet afgewacht kan worden met goedkeuring van de stuurgroep. De werkgroepen kun
nen ad hoe ingesteld worden rond een bepaald thema of meer permanent rond een be
paald beleidsterrein van de gemeente, bijvoorbeeld de werkgroep Ruimtelijke Orde
ning en Volkshuisvesting.
6. De redaktie van het Wapen van Leeuwarden (het externe PAL-blad) is relatief 
autonoom. De redaktie voert een beleid» dat past in het politieke koncept van de 
AU. De redaktie is voor haar beleid verantwoording schuldig aan de AV.
Het Wapen van Leeuwarden is geen PAL-diskussieblad, maar brengt PALiaanse ideeën, 
kommentaren, probleemvelden en algemeen kritisch-verstrooiende artikelen in ge
schreven dan wel getekende vorm naar buiten. Dp middelen ten behoeve van het Wa
pen van Leeuwarden worden door de AV aan de redaktie ter beschikking gesteld op 
basis van een vooraf ingediende begroting.
7. PAL is geen verantwoording schuldig aan de politieke organisaties/partijen, 
van waaruit PAL-ers gerekruteerd worden. In de AU heeft iedere aanwezige, die 
PAL-uitgangspunten en het PAL-programma onderschrijft en buitendien in Leeuwarden 
woonachtig is, stemrecht. De AV besluit bij gewone meerderheid van stemmen.
8. De stuurgroep van PAL wordt zodanig samengesteld, dat de vier geledingen van 
PAL daarin zo evenredig mogelijk vertegenwoordigd zijn. De stuurgroep van PAL 
vergadert desgewenst regelmatig met de besturen van de partijen, die PAL vormen,



om politieke ontwikkelingen in Leeuwarden te bespreken*
9* De politieke partijen zijn vrij om hun leden al dan niet te instrueren ti 
aanzien van de in de AU van PAL te behandelen onderwerpen. De politieke partij: 
leggen zich neer bij de door de AU van PAL genomen besluiten met betrekking t' 
de te volgen politiek, tenzij een dergelijk besluit indruist tegen het politie; 
program en koncept van een partij. In een dergelijk geval kan door de ledenverg: 
dering van een partij bezwaar aangetekend worden tegen het besluit. Het betre: 
fende voorstel wordt dan op een volgende AU opnieuw geagendeerd. Bij de behand: 
ling van het voorstel in tweede instantie krijgt de bezwaar aantekenende part: 
de gelegenheid zijn standpunt bij monde van een bestuurslid naar voren te bre 
gen. De AU besluit na diskussie in maximaal twee ronden opnieuw bij gewone mee: 
derheid van stemmen. Het bezwaarschrift van een partij heeft opschortende werkii 
van het betreffende besluit ten gevolge.



Een regenboog
onder de rook van Amsterdam

PROGRESSIEVE MACHTSVORMING IN DIEMEN 1982-1990 

Inleiding

Dit artikel is geschreven als een bijdrage aan de diskussie in de CPN 
over de uitgangspunten voor de gemeenteraadsverkiezingen van 1986. 
Het is een evaluatie van de samenwerking tussen de CPN, PPR en 
PSP in de gemeenteraad van Diemen sinds 1982 en met name van de 
gezamenlijke deelname aan het Kollege van B en W.
Onder de noemer LAD (Links Akkoord Diemen) hebben de drie radi- 
kaal-linkse partijen in 1982 meegedaan aan de verkiezingen. Het LAD 
streefde naar deelname aan een zo progressief mogelijk kollege met 
als resultaat de (voor de PSP) unieke situatie dat er deelgenomen 
wordt aan een kollege waarin ook het CDA te vinden is.(1)
Op basis van deze ervaringen kom ik to t uitgangspunten voor samen
werking, kollegedeelname en programma voor de komende raadsverkie
zingen en de raadsperiode 1986-1990.

Voorgeschiedenis

In het najaar van 1981 stelde het toenmalige CPN-raadslid aan de 
CPN-afdeling Diemen voor om bij de raadsverkiezingen van juni 1982 
samen met PSP en PPR uit te komen met één verkiezingsprogram 
en onder één kandidatenlijst. In de praktijk was namelijk al een grote 
mate van overeenstemming te signaleren bij het optreden van deze 
partijen, zowel in de raad als daarbuiten, in de buitenparlementaire 
aktie. De samenwerking zou als inzet moeten hebben het versterken 
van het parlementair optreden, het verstevigen van de band met de 
buitenparlementaire bewegingen, en -niet in de laatste plaats- het 
veroveren van een positie binnen het dagelijks bestuur van de ge
meente, het kollege van B en W. Vanwege de uitbreiding van het in
woneraantal kon Diemen namelijk een derde wethouder aanstellen 
naast de PvdA-burgemeester, één PvdA-wethouder en één CDA-wet- 
houder. Ook op grond van de samenstelling en de verhoudingen in de 
gemeenteraad in de periode 1978-1982 dachten wij een kans te hebben 
om een zo progressief mogelijk gemeentebestuur to t stand te bren
gen. De samenstelling van de raad in die periode was: PvdA 4 zetels 
(waaronder 1 wethouder), CDA 4 zetels (waaronder 1 wethouder)* VVD 
3 zetels, D'66 2 zetels, PK (PSP/PPR) 1 zetel en CPN 1 zetel.
Zowel VVD als CDA hadden een vrij sterke getalsmatige positie in 
de raad. De VVD stelde inhoudelijk echter weinig voor en werd eigen
lijk door geen van de andere partijen als echt serieus beschouwd. Het 
CDA was voornamelijk konservatief. Een uitzondering hierop was haar 
wethouder die mede door zijn ruimdenkendheid aanvaardbaar was als 
kollegepartner voor de PvdA. Indien deze zetelverdeling na de verkie
zingen gekontinueerd zou worden, dan zou er een kollege van PvdA, 
D'66 en CPN/PPR/PSP kunnen ontstaan.
De ledenvergadering van de CPN ging akkoord met het voorstel een 
uitnodiging te sturen aan de plaatselijke afdelingen van de PPR en



de PSP, die samen één zetel in de raad innamen, om over d it onder 
werp te praten. Het kwam vrij snel to t een principe-akkoord o: 
hoofdpunten. Een verkiezingsprogram werd in koncept geschreven e: 
toegestuurd aan de leden van de drie partijen en aan allerlei organi 
saties, klups, verenigingen en dergelijke met het verzoek te reagere: 
en te amenderen. Een gemeenschappelijke kandidatenlijst werd opge 
steld, nadat was overeengekomen dat de CPN alle oneven plaatse 
op de lijs t zou mogen innemen en de kopkandidaat mocht leveren e; 
dat PK (Progressieve Kombinatie, de naam waaronder PPR en PS! 
in Diemen gezamenlijk optraden) alle even plaatsen op de lijst zo 
innemen en een eventuele wethouderskandidaat zou mogen leverei 
De naam van de gezamenlijke lijs t zou zijn: 'Links Akkoord Diemei 
(CPN/PPR/PSP)'.
Bij d it alles wil ik niet onvermeld laten dat het streven va 
CPN-Diemen naar progressieve machtsvorming in Diemen toch oo' 
voor althans een deel is ingegeven door de angst om de enig; 
CPN-zetel in de raad te verliezen. Sinds 1974 namelijk had de CPI 
weer een raadszetel in Diemen, Er b lijk t een vrij stabiele CPN-aan 
hang in alle stemdistrikten. D it in tegenstelling to t bijvoorbeeld d: 
PSP, die het grootste deel van haar stemmen van het studentenkot 
plex haalt. Na de grote nederlaag van 1977 heeft CPN afdeling Dia 
men dankzij een degelijke, niet-sektarische verkiezingskampanje hae 
zetel in 1978 weten te behouden. Maar dat was wel een restzetel 
8 stemmen minder en de CPN hadden op de publieke tribune gezete: 
en deze zetel was naar het CDA gegaan! Hoewel de CPN bij de ka 
merverkiezingen van 1981 een rekord aantal stemmen behaalde, zo; 
het percentage van 4,3 te weinig zijn om -omgerekend naar de raads 
verhoudingen- zelfs maar in aanmerking te komen voor een restzetel 
Het onderstaande staatje van aantallen op de CPN, PSP en PPR uil 
gebrachte stemmen sinds 1977 illustreert de schommelingen.

VERKIEZINGSUITSLAGEN IN DIEREN

CPN PSP PPR

Tweede Kamer 1977 3,0)5 (258) 2,7? (232) 2,3? (201)
Provinciale Staten 1978 3,1? (250) 3,3? (267) 1,7? (138)
Gemeenteraad 1978 5,1? (384) 8,4? (478) (PK)
Euroverkiezingen 1979 3,7? (239) 3,3? (213) 2,1? (133)
Tweede Kamer 1981 4,3? (412) 4,8? (441) 2,1? (202)
Provinciale Staten 1982 5,1? (394) 5,6? (439) 2,5? (197)
Tweede Kamer 1982 2,9? (283) 4,0? (380) 1,9? (173)
Gemeenteraad 1982 14,2? (1061) (lAD)
Euroverkiezingen 1984 10,1? (634) (GPA)

(cijfers tussen haakjes zijn stemmenaantallen)

De verkiezingen en daarna

De verkiezingsuitslag was voor ons gunstig: 14,2%, hetgeen één pro 
cent meer was dan de uitslag van de drie maanden daarvoor gehoude' 
statenverkiezingen, en drie procent meer dan de uitslagen van de ka 
merverkiezingen van mei 1981. Het was duidelijk dat het samen op 
treden van kleine linkse partijen wervend had gewerkt naar de kiezer; 
toe. Met één zetel ben je voor velen een vrijwel te verwaarloze' 
fraktie, met twee zetels word je voor verschillende kiezers een alter 
natief, bijvoorbeeld voor aktivisten uit plaatselijke bewegingen of voc 
mensen die landelijk PvdA stemmen, maar van de Diemense PvdA ee' 
afkeer hebben.



Het was duidelijk dat met deze uitslag Links Akkoord Diemen een 
serieuze kandidaat was geworden -naast de VVD- voor een derde wet- 
houderszetel. In zetels was de uitslag als volgt: PvdA 4 zetels, CDA 
4 zetels, VVD 4 zetels, LAD 2 zetels, D'66 1 zetel. Bij de in de zo
mer van 1982 gevoerde besprekingen bleek dat -politiek/zakelijk ge
zien- er een overeenstemming mogelijk was tussen PvdA, CDA en 
LAD, wanneer er gekeken werd naar de hoofdpunten van de verkie- 
zingsprograms. Hoewel er een rechtse meerderheid was ontstaan, viel 
de VVD als kollegepartner in fe ite u it de boot gezien haar program 
en haar optreden in de vorige raadsperiode. Maar de krachten om de 
VVD het kollege in te slepen waren groot, met name in het CDA. 
De situatie was zo ingewikkend dat de PvdA liet blijken een 
VVD-wethouderskandidaat niet te steunen en dat het CDA liet blijken 
een LAD-wethouderskandidaat niet te willen steunen. De achterban 
van het CDA vermoedde o.a. een overheersende positie van de CPN 
in Links Akkoord Diemen. Deze patstelling deed het CPN-afdelingsbe- 
stuur besluiten om in de zomermaanden middels twee ingezonden 
brieven in de plaatselijke Diemer Courant te trachten beweging in 
de zaak te krijgen. In de eerste brief werd duidelijk gemaakt waarom 
een samenwerking tussen CDA en VVD in Diemen om politiek-inhou- 
delijke redenen onmogelijk was; in de tweede waarom samenwerking 
tussen kommunisten en christen-demokraten plaatselijk wél mogelijk 
was, waarbij verwezen werd naar de kollege-samenwerking in Zaanstad 
en Amsterdam.
Toch hadden deze brieven geen zichtbaar resultaat, want tijdens de 
op 8 augustus 1982 in het gehele land gehouden wethoudersverkiezin- 
gen werd er geen LAD-wethouder gekozen. Maar ook geen VVD-wet- 
houder. Wel werden op die avond, mét onze steun, de PvdA- en de 
CDA-wethouder gekozen. De VVD steunde de PvdA-kandidaat niet. 
De zaak zat dus muurvast op het punt van de derde wethouder. Het 
was de CDA-afdeling en met name het CDA-afdelingsbestuur die ab- 
soluyt niet in zee wilden gaan met Links Akkoord Diemen. Met de 
PSP en de PPR zou nog wel te praten zijn, maar die goddeloze 
kommunisten, die vast en zeker de boventoon zouden voeren, die 
kwamen er niet in.
Met twee maanden vertraging stemden uiteindelijk drie van de vier 
CDA-raadsleden op onze kandidaat, waarmee er een meerderheid was 
bereikt. De meningsverschillen binnen het CDA waren zeer hoog op
gelopen. Het rechtse CDA-deel in Diemen schuwde zelfs geen broe
dermoord door de CDA-wethouder, die telkenmale binnen eigen partij 
zijn nek had uitgestoken voor onze kandidaat, bij het landelijk 
CDA-partijbestuur voor te dragen voor royement. De spanningen wa
ren in deze weken duidelijk van 's mans gezicht af te lezen. Op de 
dag van de verkiezing van de LAD-wethouder trad de voorzitter van 
de CDA-afdeling uit protest tegen deze manoevre van zijn raadsfrak- 
tie af als voorzitter.

Deelname aan het kollege van B en W

We zagen eindelijk een ruim jaar daarvoor ingezette strijd beloond 
met een wethouderszetel. Maar het 'echte' werk begon pas. Nu, na 
ruim 2 i jaar kollege-deelname zien we resultaten waar we redelijk 
trots op mogen zijn, want ze zijn naar onze mening in het belang van 
de bevolking. Natuurlijk moest ook in Diemen bezuinigd worden, daar 
konden we niet omheen. Maar bij alle pogingen en soms kunstgrepen 
om in 1988 een sluitende meerjarenbegroting te krijgen, bleek er in 
het kollege van B en W overeenstemming te bestaan over het u it
gangspunt dat een aantal voor de bevolking belangrijke voorzieningen 
absoluut behouden of zelfs gerealiseerd moesten worden. En dan heb



ik het over de definitieve behuizingen van een aantal sociaal-kulturel 
klubs (zoals bijvoorbeeld de ANBO, de speeltuinvereniging, het o[ 
bouwwerk, de Open School, het kinderdagverblijf, de manege, het jor 
gerencentrum). Dat betrof dan wel investeringen van enkele miljot 
nen. Maar dat behoorde to t de portefeuille van de CDA-wethouder. 
Waar in het kollege en in de raad ook uitgebreide overeenstemmin 
over bestond (en bestaat), dat is over de wijze waarop de bezuinigir 
gen die door de ministeries aan de gemeente opgelegd worden, tege 
moet getreden moeten worden. Dit kollege heeft bij herhaling geprc 
testeerd tegen de kortingen op het gemeentefonds, tegen de verlagir 
van de huursubsidiegrens naar 650 gulden (Diemen is de gemeen! 
met de meeste huurwoningen tussen de 650 en 735 gulden pe 
maand), tegen de kortingen op het sociaal-kultureel werk, op de sc 
ciale uitkeringen enz. Diemen is in de afgelopen jaren een stuk las 
tiger geworden in d it opzicht en het is opvallend hoe het CDA zie 
vaak lijnrecht opstelde tegenover haar partijgenoten in Den Haag.
Ik wil nu een paar voorbeelden geven van onze inbreng in het kol Ie 
ge, van enkele onderwerpen waar onze wethouder nauw bij betrokke 
is geweest.

Gemeentelijke tarieven

Ook de gemeente Diemen volgt jaarlijks de door het ministerie va 
ekonomische zaken toegestane tariefsverhogingen, die de laatste jare 
3 a 4 procent bedragen. Ten aanzien van de afvalstoffenheffing lis 
de zaak wat ingewikkelder. Deze heffing wordt opgelegd voor de vei 
wijdering en de verwerking van het huisvuil. Bij het aantreden ve 
de LAD-wethouder werd hij gekonfronteerd met het fe it dat het dei 
kingspercentage (verhouding kosten/opbrengst) van deze heffing i 
sinds enige jaren terugliep (een erfenis uit de vorige PvdA/CDA-kolls 
geperiode). Het bleek dringend noodzakelijk om binnen enkele jars 
d it percentage geforceerd op te krikken van 27 naar minimaal 50?; 
in guldens uitgedrukt: van 65 gulden naar 109 gulden! Doe je dit a 
gemeente niet, dan kan dat aanleiding zijn voor de provincie om j 
to t artikel 12-gemeente te verklaren, hetgeen betekent dat je finar- 
ciële zelfstandigheid to t een minimum wordt gereduceerd en de gt 
meente voor elke investering toestemming moet vragen aan de pre 
vincie.
U it het oogpunt van kostenbeheersing was het echter ook noodzakelij 
om het ophalen van huisvuil terug te brengen van twee keer naar éé 
keer per week. Al met al geen prettige situatie voor de bevolkini 
hogere tarieven en minder service! Tijdens de behandeling van dit ts 
rievenplan in de gemeenteraad stelde onze fraktie destijds (2$ jai 
geleden) dat deze tariefsverhogingen slechts met de grootst mogelij! 
moeite aanvaard konden worden, gezien de gevolgen van inkomensdt 
lingen en tariefsverhogingen voor met name de laagstbetaalden. Ge 
vraagd werd om een verruiming van de kwijtscheldingsmogelijkhedei 
dus een soepeler afschrijvingsbeleid van de gemeente.
Een jaar later (november 1983) lag er een gemeentelijke notitie 
waarin het kollege voorstelde om de kwijtscheldingsnormen voor inwe 
ners met een inkomen to t ca 200 gulden boven bijstandsnivo te vei 
ruimen. De normen werden daarmee gelijkgesteld aan die van de d- 
rekteur van de rijksbelastingen. Pikant detail hierbij was dat in ó 
koncept-notitie voor het kollege deze verruiming niet was genoemt 
maar op voorstel van de LAD-wethouder is ingevoegd. Na aanvaardin, 
door de raad hebben de fraktie-assistenten van Links Akkoord Dieme 
een instruktiefolder vervaardigd, waarin we gewezen hebben op de dl 
verse kwijtscheldingsmogelijkheden (van de afvalstoffenheffing, de on 
roerend goed belasting en de verontreinigingsheffing), en die in ee 
oplage van 6000 huis aan huis verspreid is in Diemen.



R u im te lijk e  ordening

Dat de LAD-wethouder, d it lid is van de PPR, die voorstel heeft ge
daan komt -naar mijn mening- niet in de laatste plaats door de hou
ding van de CPN in d it soort kwesties. De CPN heeft a ltijd  zitten 
aanhikken tegen prijs- en tariefsstijgingen, en vooral tegen gefor
ceerde zoals deze. Het is zogezegd één van de politieke hoofdpunten 
van de CPN, waarin anderen met een andere achtergrond kunnen wor
den meegetrokken. Anderzijds kun je stellen dat punten waarop de 
CPN geen of een zwakke inbreng had door de samenwerking tussen 
progressieve partijen nu bij de CPN ingebracht worden. Dat is in 
Diemen bijvoorbeeld het geval met de ruimtelijke ordening. De LAD- 
wethouder is planoloog en dus bekwaam op dit terrein. Ik heb de 
stellige overtuiging dat hij in deze en mogelijk ook de volgende kolle- 
geperiode nog iets moois weet te maken van wat eens door Jan Blok
ker 'het lelijkste dorp van Nederland' is genoemd. Om één voorbeeld 
te noemen: de huidige rijksweg Amsterdam-Hilversum, die dwars door 
Diemen loopt, gaat verdwijnen. D it biedt mogelijkheden om de mo
menteel door de rijksweg gescheiden delen van Diemen (namelijk Cen
trum en Zuid) te integreren en de eenheid van de gemeente gestalte 
te geven door middel van de stedenbouwkundige invulling van dit ge
bied.
Voor kommunisten waren planologie en ruimtelijke ordening vaak ver
waarloosde terreinen. Bij bijvoorbeeld de bouw van de Stopera en de 
aanleg van de metro in Amsterdam waren niet de ruimtelijke orde- 
ningsaspekten doorslaggevend, maar de werkgelegenheid. Op die wij
ze werd door kommunisten tegen stedebouw aangekeken. Op d it punt 
is de CPN dus duidelijk verrijkt dankzij de progressieve samenwerking 
en de gezamenlijke raadsfraktie.

Milieu

Tegen deze achtergrond was het vanzelfsprekend dat de LAD-wethou
der ook milieu en openluchtrekreatie in zijn portefeuille zou krijgen. 
En dan denk je: sterke punten, daar valt vast wel op te skoren. Maar 
daar ga je iets anders over denken als binnen korte termijn twee 
zwaarverontreinigde bedrijfsterreinen, één voormalige gemeentelijke 
vuilstort onder een nieuwe woonwijk, één voormalige stort onder de 
manege en één zwaarverontreinigd terrein voor toekomstige sociale 
woningbouw ontdekt worden. Op zich zouden deze gevallen van ver
vuiling nog beheersbaar kunnen zijn, maar een vervuiling als aan de 
Diemerzeedijk, weliswaar buiten de gemeentegrens, en aan de Kanaal
dijk met grote koncentraties dioxines als gevolg van illegale stortin
gen door Philips-Duphar, zijn niet meer beheersbaar en oplosbaar ge
zien de giftigheid en de technische onmogelijkheid (en daarnaast de 
financiële en politieke onwil) van sanering. Uiteindelijke 'sanering' via 
de interimwet bodemsanering betekent een jarenlange procedure van 
voorlopige onderzoeken, nadere onderzoeken en saneringsonderzoeken, 
gevolgd, door een plaatsje op een priorite itenlijst en mogelijke oprui
ming van het gif als 's lands financieën het toelaat. Het is bij de 
interimwet duidelijk geworden dat niet de milieu-aspekten doorslagge
vend zijn, maar de financiële aspekten. Er bestaat in Den Haag een 
duidelijke onwil om meer geld u it te trekken voor de bodemsanering. 
Intussen word je als gemeentebestuur wel gekonfronteerd met de ge
volgen van dit soort gifschandalen: paniekverhalen in de plaatselijke 
pers, al dan niet terecht ongeruste bewoners, een roerige werkgroep 
'Diemen G ifv rij', en zogenaamde gifvrij-verklaringen bij grondverko- 
pen. Het gemeentebestuur besluit dan to t eigen bodemonderzoeken in 
Diemen-Zuid en Diemen-Noord, om na te gaan of de vroegere vuil



verbrandingen aan de Diemerzeedijk to t gevolg hebben gehad c 
roetdeeltjes met dioxine zijn neergeslagen op het grondoppervlak v 
de gemeente. Voor d it soort onderzoeken moeten aanzienlijke bedr 
gen vrijgemaakt worden op de begroting, natuurlijk ten koste vi 
andere posten. Met deze jaren slepende en ook slopende zaken kri 
je te maken als je als wethouder milieu in je portefeuille hebt. 
Natuurlijk zijn er nog tal van andere zaken waar je als gepneenteb 
stuur mee gekonfronteerd wordt. Met name de financiële situatie v; 
de gemeente kost de nodige hoofdbrekens. Maar daar b lijk t, dat do 
een verantwoord bezuinigingsbeleid een aantal voor de bevolking b 
langrijke voorzieningen behouden en zelfs gekreëerd kunnen wordi 
en de minst draagkrachtigen kunnen worden ontzien.
Dan wil ik nu overgaan op het funktioneren van de LAD-fraktie.

Het funktioneren van de raadsfraktie van LAD

De LAD-fraktie bestaat u it de twee raadsleden, bijgestaan door c 
vier to t zes assistenten, waaronder twee a drie vrouwen. We vergati 
ren twee keer per maand; één keer in de week vóór de kommissi: 
vergaderingen en één keer daarna, vlak voor de raadsvergadering d 
op de laatste donderdag van de maand plaatsvindt. Er zijn per ke 
minimaal vier en maximaal acht mensen aanwezig, hetgeen vaak t  
tekent dat iedereen zijn of haar zegje wil doen, naast de vele info 
matie die de wethouder kw ijt wil of moet. Er wordt niet altijd  zak; 
lijk  vergaderd, ondanks de aanwezigheid van een voorzitter, maar ta 
komen er per vergadering reeksen punten aan de orde die om e; 
mening van de fraktie vragen. Jammer vind ik het dat zaken niet a 
tijd  inhoudelijk goed uitgediept kunnen worden; het ontbreekt va; 
aan de noodzakelijke kennis en voorbereiding over sommige onderwe 
pen.
Een ander verschijnsel wil ik ook nog aan de orde stellen. Dat is n; 
melijk dat de besluitvorming over de raadszaken verschoven is v: 
de partij-afdelingen naar de steunfraktievergaderingen. In de vorio 
raadsperiode stond bij elke ledenvergadering van CPN-Diemen de g; 
meentepolitiek op de agenda. Het CPN-raadslid legde verantwoordt 
af aan de leden en anderzijds had hij behoefte aan de mening w 
de afdelingsvergadering als het op stemmingen aankwam over belan: 
rijke zaken. De CPN-ledenvergadering kon dus voor een deel h; 
stemgedrag van haar raadslid bepalen. Sinds de samenwerking binne 
LAD is de gemeentepolitiek vrijwel van de agenda van de CPN-ledei 
vergadering verdwenen. Alle diskussie vinden nu plaats in de steu; 
fraktie, daar worden ook de besluiten genomen, daar worden ( 
standpunten van de raadsfraktie bepaald (voor zover dat nog niet g; 
beurd is). Vanzelfsprekend zijn de fraktievergaderingen a ltijd  openba; 
en toegankelijk voor alle leden, maar dat werkt zo niet. Ik vind h; 
bedenkelijk dat er vanuit de CPN-afdeling Diemen geen direkte i; 
vloed op en band met het door ons geleverde raadslid meer, is. Na; 
mijn mening heeft een raadslid niet alleen verantwoordingsplicht at 
de gezamenlijke fraktie- en ledenvergadering, maar moet hij of 2 

ook bereid zijn van tijd  to t tijd  verantwoording af te leggen aan o 
eigen ledenvergadering.
Vervolgens wil ik het probleem aanstippen van de samenstelling vs 
de fraktie: hoewel die uit twee personen bestaat, b lijk t in de praktij 
dat er maar één raadslid als woordvoerder optreedt omdat de andf 
wethouder en dus ook kollegewoordvoerder is. D it betekent in feit 
een gigantische belasting van dat ene raadslid: één raadsvergadering 
vier kommissievergaderingen, twee fraktievergaderingen per maani 
en soms nog een AROB-kommissie of ander overleg. Ook de éénmans 
fraktie van -D'66 kampt met d it probleem. Het gebeurt dus nog wt



eens dat deze twee frakties niet vertegenwoordigd zijn in een kom
missie, omdat het raadslid verhinderd is. Dan kun je natuurkijk een 
vervanger sturen (één van de fraktie-assistenten), maar die mag alleen 
vanaf de publieke tribune inspreken, hetgeen toch problemen geeft, 
bijvoorbeeld bij besloten vergaderingen.
Op voorstel van de LAD- en D'66-frakties is er daarom in juni '84 
een meningspeiling gehouden in de raadskommissie voor bestuurlijke 
zaken over het laten deelnemen van niet-raadsleden aan kommissie- 
vergaderingen. Het bleek dat de andere frakties, op het CDA na, er 
mee in konden stemmen dat raadsleden, indien zij verhinderd waren, 
vervangen mochten worden door een fraktie-assistent. Deze zou dan 
wel de eed of belofte moeten afleggen, er zou een maximum aantal 
vervangers per fraktie komen, en nog wat voorwaarden. Wie schetste 
onze verbazing toen, twee maanden later, bij de presentatie van een 
koncept-verordening waarin het één en ander geregeld zou worden, 
de hele VVD en de hele CDA-fraktie tegen waren. Een meerderheid 
in de raad belemmerde dus het funktioneren van de kleine frakties, 
om redenen als: 'kleinere frakties hebben gewoon minder vertrouwen 
van de bevolking en dus moeten ze niet meer stemmen in de raad 
of raadskom missies hebben' (CDA) en: 'als we d it aan deze partijen 
toestaan, dan moeten we dat straks ook aan de Centrumpartij toe
staan, zelfs als die geen raadszetel behaalt' (VVD).
Er is dus duidelijke sprake van een 'onkollegiale daad' van het CDA, 
zo wordt het in ieder geval steeds voorgesteld, door de LAD-wèthou- 
der in het kollege, en door de LAD- en PvdA-frakties in de raad. 
Maar sluipenderwijs worden toch de raadsleden van LAD en D'66 ver
vangen bij afwezigheid: het gebeurt de laatste tijd  steeds vaker dat 
een komissie-voorzitter een fraktie-assistent uitnodigt om achter de 
kommissie-tafel plaats te nemen, en geen VVD-er of CDA-er die een 
kik geeft. Maar geregeld is er (bijvoorbeeld voor de besloten vergade
ringen) niets...
Tenslotte wil ik voor wat betreft de fraktie  nog even ingaan op het 
CPN-aandeel daarin. Het huidige raadslid dat lid is van de CPN, is 
het tweede raadslid van de CPN in deze raadsperiode. Het eerste 
raadslid dat drie jaar geleden lijsttrekker was van Links Akkoord 
Diemen is begin '84 afgetreden als raadslid, omdat hij zijn lidmaat
schap van de CPN had opgezegd. Er waren politieke en persoonlijke 
redenen die bij hem de doorslag hadden gegeven. Voor wat betreft 
de politieke redenen verklaarde hij niet meer met mensen in één par
t i j  te willen zitten die, nota bene op 25 februari -de herdenkingsdag 
van de februaristaking, een verbond van kommunisten hadden opge
richt, die in de Sovjet-Unie nog steeds de socialistische heilstaat za
gen, die een opvatting van socialisme en demokratie hadden die niet 
de zijne was, en waartegen het partijbestuur van de CPN niet wenste 
op te treden. Zijn opvattingen over de partij als middel en niet als 
doel en dat hij de CPN overleefd vond en liever zag opgaan in één 
radikaal-linkse partij, waren reeds langer bekend bij de afdeling. Niet 
iedereen was met deze opvatting even gelukkig.
Zou je het eerste CPN-raadslid in deze periode een 'doorbraker' heb
ben kunnen noemen, zijn opvolger, volgens afspraak het eerstvolgende 
CPN-lid op de kandidatenlijst, zou je, met enig voorbehoud, een 'hori
zontaal' kunnen noemen. En dat voorbehoud geldt dan met name dat 
niet altijd  duidelijk is waar hij staat. (Hij wil een 'middenweg' vol
gen'.) Dat uit zich dan niet in het zich aktief verzetten tegen partij
standpunten, maar in het verzwijgen van die nieuwe op kongressen 
bekrachtigde standpunten. Zo noemde hij tijdens de algemene be^ 
schouwingen van januari d it jaar niet het gezamenlijke streven van 
CPN, PPR en PSP naar een 25-urige werkweek, een streven dat Links 
Akkoord Diemen drie jaar geleden al heeft opgenomen in haar verkie-



zingsprogram, terw ijl we hem tijdens de voorbereiding in de frak: 
nog nadrukkelijk verzocht hebben hieraan een passage te wijden 
zijn rede.
Het is duidelijk dat ook hier niet iedereen even gelukkig is met de 
onduidelijke situatie.

Uitgangspunten voor de komende verkiezingen

De samenwerking tussen CPN, PPR en PSP in Diemen heeft gek 
to t een versterkt politiek optreden in de raad en in het kollege v 
B en W. Wederzijds heeft er ook een verrijking en aanvulling v 
ideeën plaatsgevonden. De progressieve machtsvorming heeft in Di 
men z'n vruchten afgeworpen, maar nog niet voldoende vruchten. C 
deze redenen wil ik met kracht pleiten voor voortzetting en w; 
mogelijk uitbreiding van de samenwerking tussen progressieve partij 
in de komende raadsperiode. De raad van Diemen mag in 1986 n 
twee zetels uitgebreid worden to t 17. De gezamenlijke lijs t moet t 
naar streven om bij de raadsverkiezingen van 1986 drie zetels te t 
halen, dan kunnen tenminste alle drie partijen met een raadslid in 
fraktie vertegenwoordigd worden.
Vanuit onze fraktie zullen ook kontakten gelegd worden met D'66 ( 
te bespreken of een overeenstemming mogelijk is over een verki 
zingsprogram op hoofdpunten en mogelijk een gezamenlijke kandic 
tenlijst. D'66 heeft in Diemen altijd  een progressief geluid laten i 
ren, was in de vorige raadsperiode met twee zetels in de raad verl 
genwoordigd, en sinds 1982 met nog maar één zetel. Deze par 
loopt het risiko binnenkort haar laatste zetel te verliezen en dat z 
betekenen dat de op deze partij uitgebrachte stemmen verloren ga< 
(Indien D'66 zou toetreden to t de gezamenlijke lijs t zouden er w: 
licht, heel misschien, zelfs vier zetels in kunnen zitten ...)
Naar mijn stellige overtuiging zullen we ook voortijdig besprekinc 
moeten voeren met de PvdA, om te kijken of ook bij deze partij 
bereidheid bestaat om de progressieve samenwerking voort te zett 
in een volgend kollege. De plaatselijke politieke situatie is dusdai 
dat er voor de volgende raadsperiode een progressieve meerderlif 
in de raad én in het kollege in z it. We zullen er alles aan moet: 
doen om te voorkomen dat de PvdA vlucht in een kollege met u 
sluitend de VVD of het CDA.
Voor wat betreft het aandeel van de CPN in het program en in 
kandidatenlijst het volgende. Voor de CPN zijn met name de volgen 
programmatische hoofdpunten van belang:
- bescherming van de minst draagkrachtigen (bijvoorbeeld een geir 
tigd gemeentelijk tarieven beleid);
- een beleid dat uitgaat van het recht op een zelfstandig besta 
voor een individu, bestrijding van seksisme, doorbreking van de het 
ronorm;
- een aktief anti-racisme en anti-diskriminatiebeleid;
- een aktief werkgelegenheidsbeleid, dat daadwerkelijk arbeidsplaats 
kreëert en dat poogt aan te sluiten bij de ideeën van de werkbe* 
ging;
- een beleid gericht op drastische arbeidstijdverkorting, met bete 
van loon en 100% herbezetting;
- een beleid dat er op gericht is om de ondervertegenwoordiging v: 
vrouwen, jongeren en buitenlanders in tal van situaties op te heffen;
- een beleid dat tracht op gemeentelijk nivo internationale solidarite 
(bijvoorbeeld een school bouwen in Nicaragua) en vredepolitiek (b 
voorbeeld kontakt leggen met een gemeente in Oost-Europa) daadwt 
kelijk inhoud te geven.



Het lijk t me duidelijk dat de CPN moet trachten haar nieuw verwor
ven standpunten en inzichten in te brengen in het verkiezingsprogram 
en in de kandidatenlijst. De CPN-leden moeten zich kunnen herkennen 
in de CPN-kandidaten op de lijst; deze moeten de CPN van nö verte
genwoordigen. Buitenlanders, vrouwen, jongeren en vakbondskaders en 
mensen uit bewegingen moeten zich kunnen herkennen in de kandida
tenlijst. Zo mogelijk moeten de kandidaten ook uit die kringen gewor
ven worden.

Peter Prins 
april 1985

NOTEN 1

1. Aanvankelijk had PSP-afdeling Diemen verzuimd ontheffing aan te vragen voor 
het verbod om deel te nemen aan kolleges van B en ld, waarin ook het CDA vertegen
woordigd is. Nadat PSP-gewest Noord-Holland-Zuid erop gewezen had dat voor ge
meenten met minder dan 20.000 inwoners ontheffing mogelijk was, maar dat daar wel 
toestemming voor nodig was van hogere partij-organen, werd een aanvraag tot ont
heffing ingediend. Het partijbestuur legde vervolgens een koncept-ontheffingsbe- 
sluit voor aan de partijraad. Pas in het najaar van 1983, een jaar na de kollege- 
vorming, werd de ontheffing verleend, onder voorwaarde dat in het vervolg de 
PSP-afdeling vóór de verkiezingen ontheffing zou aanvragen.



Klein-links en het dragen van 
kollegeverantwoordelijkheid

In dit artikel wordt gepoogd om -uitgaande van de ervaring van Wa- 
genings klein-links met kollegeverantwoordelijkheid- aanbevelingen te 
doen die evenzeer voor andere plaatsen van belang kunnen zijn. 
Allereerst een schets van de Wageningse situatie. Tot voor de ge
meenteraadsverkiezingen van 1982 bestond er op gemeenteraadsnivo 
een samenwerkingsverband van PSP en PPR. De CPN was to t die 
verkiezingen niet in de gemeenteraad vertegenwoordigd. Ook in Wage- 
ningen werd gesignaleerd dat de politieke standpunten van de CPN 
nauwelijks afwijken van die van PSP/PPR. Verbreding van de samen
werking op gemeenteraadsnivo werd mogelijk geacht. Volgens PSP, 
PPR en CPN in Wageningen wordt door bundeling van krachten ter 
linkerzijde van de PvdA het beter mogelijk daadwerkelijke alternatie
ven te ontwikkelen. De bundeling zal de invloed op de PvdA kunnen 
vergroten; een sterk links blok zal de PvdA naar links kunnen trek
ken.
In de visie van de drie partijen zijn buitenparlementaire aktie en 
machtsvorming van onderop van belang om noodzakelijke veranderin
gen in progressieve richting te verwezenlijken, zonder dat het belang 
van die buitenparlementaire bewegingen wordt verabsoluteerd. Een 
beweging zal lang niet altijd  de opvattingen van het merendeel van 
betrokkenen vertolken, terw ijl die mening voor klein-links best wel 
eens de moeite waard zou kunnen zijn. Bovendien streven bewegingen 
beperkte veranderingen in de maatschappij na, die ertoe kunnen leiden 
dat het doel van de ene aktiegroep in meerdere of mindere mate 
strijdig is met het doel van de andere. D it alles kan alleen maar be
tekenen dat klein-links in zijn direkte betrokkenheid bij het werk van 
de buitenparlementaire bewegingen nooit zover kan en mag gaan, dat 
de bewegingen gaan bepalen wat de handelwijze van de partij zal 
zijn.
De strijd  binnen parlementaire organen kan niet worden gebagatelli
seerd. Juist hier kan klein-links standpunten van aktiegroepen en an
dere buitenparlementaire bewegingen naar voren brengen, alternatieven 
aandragen, informatie doorspelen van en naar bewegingen en besluit
vorming in progressieve richting bevorderen. Het is vaak niet klein- 
links dat aktie voert; d it is terecht voorbehouden aan aktiegroepen 
waarin op z'n best individuele leden van klein-links aktief zijn. Het 
parlementaire werk is bij uitstek het terrein waarop een politieke 
partij (óók klein-links) naar buiten treedt.
Op gemeenteraadsnivo bleek na onderhandelingen samenwerking tussen 
klein-links geen programmatische problemen op te leveren. Het ge- 
meenteraadsprogramma is zonder kontroverses to t stand gekomen. De 
samenstelling van de lijst, de openbaarheid van CPN-ledenvergaderin- 
gen en de voorwaarden waaronder kollegeverantwoordelijkheid zou 
kunnen worden gedragen hebben wel to t diskussie geleid. Het laatste 
punt heeft vooral gespeeld tussen PSP en PPR; de CPN heeft naar 
onze inschatting weinig moeite gehad met de PSP-visie terzake.



Binnen PSP-Wageningen -u it die bloedgroep komen w ij- is iangdu 
en diepgaand stilgestaan bij het al dan niet dragen van kollegevera 
woordelijkheid. Door een kleine minderheid van de afdeling werc 
principiële bezwaren geuit tegen het dragen van kollegeverantwoor; 
lijkheid: binnen de randvoorwaarden die door de hogere (rechtse) ov; 
heden worden gesteld en waarbinnen de gemeentepolitiek geformule; 
wordt, is geen plaats voor een echt demokratische en socialistisc 
politiek. Een linkse wethouder zal voortdurend in konflikt komen n 
die door hogere overheden gestelde randvoorwaarden. Daardoor i 
allerlei problemen met sociale bewegingen te verwachten, omdat i 
eisen niet (altijd) gehonoreerd kunnen worden door wettelijke en 
nanciële barrières. Zij zullen deelname van klein-links aan een kolle 
niet begrijpen en ons ervan verdenken ten koste van hun en os 
principes en omwille van macht aan (vuile) politieke spelletjes rt 
te doen.
Een grote meerderheid was een andere mening toegedaan. De P; 
diende niet alleen een platformfunktie in de burgerlijke parlementa 
demokratie te vervullen door onze socialistische standpunten en do; 
stellingen te verwoorden, maar moet ook proberen een links bel; 
vorm te geven door in samenwerking met andere partijen klein; 
suksessen binnen te halen. Het politiek zwaartepunt lig t in de prakt 
bij het kollege van B en W en niet bij de raad. Het is een ervarin: 
fe it dat, wanneer een kollege een voorstel doet, de raad er gemakt 
lijker mee akkoord gaat dan wanneer het van een -het kollege n 
ondersteunende- fraktie komt. Bovendien gaan veel zaken die beiar 
rijk  kunnen zijn buiten de raad om, bijvoorbeeld medebewindszak: 
Door deel te nemen aan een kollege bestaat juist de mogelijkh; 
meer binnen te halen voor sociale bewegingen. Willen we bovend. 
voorkomen dat rechts deelneemt aan het kollege dan zullen we in 
Wageningse politieke verhoudingen bereid moeten zijn verantwoorc 
lijkheid te dragen. Een kollege zonder VVD en CDA is niet mogel 
zonder steun van klein-links. Daarnaast impliceert een bundeling v. 
krachten to t een sterk links blok de kollegedeelname. Doel van e 
links blok is ook het uitoefenen van macht op de politieke besli 
vorming; dan is het onmogelijk een kunstmatige scheiding aan te I; 
gen tussen gemeenteraad en kollege. Op grond van dergelijke over* 
gingen werd de algemene uitspraak gedaan dat, waar progressie 
partijen de meerderheid hebben, gepoogd moet worden progressie 
program kol leges van de grond te tillen. Samenwerking met VVD 
CDA in een kollege werd uitgesloten in verband met de programr 
tische verschillen en de verschillende wijze van politiek bedrijven.

Uitgaande van de bereidheid in principe kollegeverantwoordelijkti; 
te dragen in een links kollege, dient in de praktijk te worden ; 
toetst of de tijd  rijp is voor deelname aan linkse programkolleo 
In de eerste plaats moet worden getoetst of de partijorganisatie 
ver gevorderd is dat zinvol een wethouder geleverd kan worden. O 
de PSP werd gesteld dat de afdeling een lage organisatiegraad, 
weinig experts op plaatselijk gebied en een eenzijdige samenstell: 
heeft. Te weinig leden voelen zich betrokken bij de Wageningse pt 
tiek, waardoor het moeilijk is om over konkrete Wageningse prof 
men zinvol te diskussiëren. Het gevaar is dan aanwezig dat een w: 
houder -zonder praktische strategie- vrij machteloos komt te zitt 
aan de top van een onoverzichtelijk apparaat. Voor een gedeelte ' 
de PSP-leden was de organisatorische ongesteldheid van de afdel' 
een reden om zich alsnog tegen het leveren van een wethouder 
verklaren. Volgens de meerderheid echter waren er voldoende mo!

Diskussie over kollegeverantw oordelijkheid



lijkheden aanwezig om de organisatie van de afdeling te veranderen; 
in ieder geval zag men in de slechte situatie van de afdeling geen 
aanleiding om zich alsnog tegen het leveren van een wethouder te 
verklaren.
In de tweede plaats zal het kollegeprogramma moeten voldoen aan 
door klein-links opgestelde minimumvoorwaarden. Het aangeven van 
deze voorwaarden had to t doel te voorkomen dat al te lichtvaardig 
in een kollege zou worden gestapt en te voorkomen dat tijdens de 
kollege-onderhandelingen onenigheid binnen klein-links zou ontstaan 
en daarmee de prille samenwerking zou sneuvelen. In d it verband 
moet nog worden opgemerkt dat vooral bij de PPR bezwaren beston
den tegen het bij voorbaat uitsluiten van VVD/CDA: 'een kollege met 
PSP/PPR/CPN is beter dan één zonder klein-links'. Men kon zich 
slechts met moeite achter het PSP-standpunt scharen onder voor
waarde dat van het standpunt geen propaganda-item werd gemaakt. 
Overigens zijn PvdA en D'66 uitgenodigd door klein-links om vóór de 
verkiezingen afspraken te maken over kollegeprogramma en kollege- 
samenstelling. Deze partijen voelden daar niets voor en wilden de 
verkiezingen afwachten.

Kollegevorming

De verkiezingsuitslag voor klein-links was goed te noemen; vier zetels 
van de 23. De progressieve partijen (PvdA, D'66 en PSP/PPR/CPN 
bleken bovendien een kleine meerderheid in de raad te hebben; overi
gens haalde ook de Socialistiese Partij weer een zetel. Na de verkie
zingen nam de PvdA als grootste partij het in itia tie f voor de onder- 
handelingen over programma en samenstelling van het kollege. Door 
de PvdA werd gekozen voor de opzet dat alle in de raad vertegen
woordigde partijen zouden meepraten over de inhoud van het kollege
programma. Uitgangspunt vormde het kollegeprogramma van de voor
gaande vier jaar, waarop door de verschillende frakties amendementen 
konden worden -en ook in een enorme hoeveelheid zijn- ingediend. 
Een handige strategie van de PvdA, die duidelijk aankoerste op een 
kollege met D'66 en CDA, waarin men zelf twee zetels wilde heb
ben:
- progressieve dingen konden worden binnengehaald, dankzij onze steun 
en de progressieve meerderheid;
- het programma kon 'realistisch' worden gehouden en daarmee de 
deur naar het CDA open, door onze wat verdergaande amendementen 
te verwerpen.
Resultaat van deze onderhandelingsstrategie van de PvdA was een 
kollegeprogramma dat opvallend veel gelijkenis vertoonde met het 
PvdA-gemeenteraadsprogramma. Onze opzet: het scheppen van een 
goede uitgangspositie voor de PvdA en het maken van een zo links 
mogelijk kollegeprogramma, was daarmee geslaagd. Deelname van 
PSP/PPR/CPN aan een kollege werd op dat moment nog door zeer 
weinigen aktueel gevonden. Voor PvdA en D'66 vormde het program
ma een voldoende basis. CDA en VVD gingen met moeite ('we zullen 
bepaalde punten wel slikken') en met een enkel voorbehoud (VVD) ak
koord. Overteerbaar was het programpia alleen voor de Socialistiese 
Partij en SGP/RPF. PSP/PPR/CPN had weinig moeite met wat in het 
programma stond.
Over de verdeling van de wethouderszetels ontstond een enorme 
stampij. PvdA en D'66 wilden drie van de vier wethouderszetels, ter
wijl VVD en CDA all'een samen in het kollege wilden. Daarmee werd 
de weg geopend naar een progressief kollege. Onze zienswijze dat het 
kollegeprogramma een minimumprogramma was, werd geakcepteerd; 
onze claim op een zetel werd gehonoreerd; over de gas(prijzen)pro- 
blematiek werden afspraken gemaakt.



Ruim tw ee  ja a r p loeteren

Waartoe heeft het open geformuleerde kollegeprogramma nu gele 
en op welke wijze is klein-links daar nu mee omgegaan? Klein-lin 
heeft in de praktijk bemerkt dat het kollegeprogramma doordat h: 
zo vaag is geformuleerd, weliswaar in theorie de mogelijkheid van es 
progressieve invulling biedt, maar in de praktijk geen enkele gara 
tie  daartoe biedt. Je bent aangewezen op andere partijen (PvdA t 
D'66) die erbij gebaat zijn klein-links kort te houden en dat ook ky 
nen door koalities te sluiten met rechts. In die positie verkere 
heeft de fraktie van klein-links nogal eens oppositie moeten voerc 
tegen het kollegebeleid. Dat deel van het kollegebeleid kon deso 
danks toch worden geëffektueerd door de steun van rechts. Verd: 
hebben we een aantal voor klein-links essentiële punten in de richtii 
van PvdA en D'66 keihard gepresenteerd: als breekpunten. Mochts 
die punten niet gehonoreerd worden dan zou dat voor klein-links lï 
einde van het kollege betekenen. Door deze druk van klein-links, s 
men met buitenparlementaire bewegingen, werd het erfpachtstelse 
zij het voor een beperkter gebied- gehandhaafd, bleven een aant 
historisch waardevolle leerlooierswoningen behouden en werd een s- 
rieus onderzoek naar een eventuele woonbestemming van enkele do: 
de gemeente verlaten kantoren afgedwongen. Deze presentatie vs 
een aantal hoofdpunten past volledig in onze visie op bestuursveran: 
woordelijkheid. D it betekent kompromissen durven sluiten, maar w, 
duidelijk de grenzen aangeven. Het door het kollege gevoerde bele 
moet herkenbaar zijn voor de PSP/PPR/CPN-achterban, hetgeen 
het gedrang kan komen indien kontinu de pragmatische lijn (we beki 
ken per punt wel hoever we kunnen komen) wordt gevolgd.
In Wageningen is door sommigen erg lichtvaardig omgegaan met h: 
zware wapen van de kollegebreuk. Toen de kollegepartners ons stans 
punt dat het op bovenvermelde punten 'slikken of stikken' was ni: 
akcepteerden, werd intern de diskussie heropend over de vraag of » 
niet alsnog koncessies moesten doen. Het is noodzakelijk een goec 
inschatting te maken van de rek die nog in de standpunten van andf 
re partijen en in die van de eigen fraktie z it, zodat niet te vrof 
met een 'breekpunt' wordt gedreigd. Grondig overwogen standpunte 
die als 'hard' naar buiten worden gebracht, dienen ook zodanig gepre 
senteerd te blijven worden. Als dat niet gebeurt, zal het presenters 
van een volgend breekpunt slechts op de lachspieren van de ande1 
kollegepartijen werken.

Hoe is de verhouding tussen PvdA en D'66 aan de ene kant en kle 
links aan de andere kant? Allereerst moet gezegd worden dat der 
kontakten voornamelijk to t het gemeenteraadsgebeuren beperkt bli, 
ven. Overleg op bestuursnivo vindt alleen incidenteel plaats, bijvoo' 
beeld over de 1 mei viering. Op gemeenteraadsnivo valt op dat -naai 
de inhoudelijke verschillen die er zeker zijn- de wijze waarop hs 
kollege tegemoet wordt getreden enorm verschilt. PvdA en D'66 zij 
op besturen gerichte partijen die met een kompromisje meer of mis 
der wel kunnen leven en ook veel begrip hebben voor allerlei moe 
lijke omstandigheden. Aan de eigen wethouders wordt veel vrijhe 
gelaten; korrektie van het beleid van de eigen partij-wethouders vinc 
vooral bij de PvdA niet plaats. In wezen delegeren die frakties ee 
hoeveelheid invloed; men beperkt zich grotendeels to t kontrols 
Verder is de PvdA nogal eens geneigd op de populistische toer t 
gaan. Zo krijg t het behoud van een kraakpand alleen voorzichtige vei 
bale steun, omdat krakers niet to t de achterban c.q. doelgroep va 
de PvdA behoren. Bij D'66 overheerst het gevoel voor alle burgei 
op te komen, zonder expliciete keuzen te doen. Daar waar klein lint



die keuzen wel expliciet doet ontstaat -al dan niet gespeeld- on
begrip.
Hoe staat het nu met de klein-linkse samenwerking in Wageningen? 
Gekonstateerd moet worden dat deze samenwerking niet verder gaat 
dan het gemeenteraadsnivo. Naar onze mening zijn afdelingen van po
litieke partijen er primair voor om invulling te geven aan hun politie
ke zienswijze op plaatselijk gebied. Daar waar partijen, zoals bij 
klein-links, van mening zijn dat het parlementaire en buitenparlemen
taire werk een twee-eenheid vormen, zou het toch in de rede liggen 
de mogelijkheden van intensivering van de samenwerking te onderzoe
ken. Zou het dan niet verstandig zijn over alles wat de plaatselijke 
parlementaire en buitenparlementaire aangelegenheden betreft geza
menlijk te overleggen? Is het dan niet te overwegen de samenwerking 
tussen klein-links uit te bouwen, bijvoorbeeld door een federatie in 
het leven te roepen? Op deze wijze zou een bijdrage geleverd worden 
aan het slechten van de versnippering van klein-links en zou gewerkt 
worden aan een bundeling van inhoudelijke en getalsmatige macht dat 
een wervend perspektief kan bieden voor brede lagen van de bevolking 
en waarvan ook politieke invloed kan uitgaan. De gedachte van een 
federatieve vorm van samenwerking is -zoals overigens te verwachten 
was- uiterst terughoudend tegemoet getreden. Na een tijd  van diep
gaande partijdiskussies hebben immers de (overgebleven) leden van de 
afzonderlijke partijen behoefte om toch maar weer te proberen van 
hun bouwvallen kleine gebouwtjes te maken. Het is weer de tijd  van 
de restauratie. Zouden we ons niet beter kunnen afvragen of er nog 
wel mensen zijn die in die gebouwtjes willen wonen?
Bij buitenparlementaire bewegingen bestaan vaak overspannen ver
wachtingen ten aanzien van het beleid van een kollege waaraan klein- 
links deelneemt. Het is noodzakelijk -zeker ook in geval van kollege- 
deelname- in samenspraak met bewegingen to t een strategie te komen 
teneinde een verwijdering tussen klein-links en die bewegingen te 
voorkomen. Door klein-links moet telkens weer duidelijk gemaakt wor
den welke de inzet is geweest in de richting van andere partijen en 
waarom to t bepaalde kompromissen is gekomen. De strategie is erop 
gericht het beleid zoveel mogelijk in onze richting te krijgen. In ver
band met de politieke verhoudingen mag niet meer worden verwacht. 
Deze strategie vergt nogal veel uitleg en komt zeker bij groepen die 
zich weinig gelegen laten liggen aan politieke spelletjes, zoals zij 
kompromis-vorming vaak zien, nauwelijks over. Deze groepen zetten 
zich verbaal af tegen kollegedeelname van klein-links dat principes 
verkwanselt, maar doen tegelijkertijd een veelvuldig beroep op klein- 
links omdat ze daarvan toch het meest te verwachten hebben.
Een aardig voorbeeld van die houding hebben we in Wageningen mogen 
meemaken. Ten tijde van de kollegekrisis in 1984 (klein-links zou uit 
het kollege stappen) werd door de kraakbeweging in een demonstratie 
de eis gesteld dat klein-links uit het kollege moest. Tegelijkertijd 
werd onze wethouder door krakers benaderd met het verzoek toch nog 
even iets te regelen, want met haar ging dat toch wel wat gemakke
lijker dan met een VVD-er.
De enige wijze om hun bezwaren te weerleggen is het behalen van
aansprekende suksessen en het voeren van een beleid dat duidelijk af
w ijk t van een rechts kollegebeleid. Alleen in dat geval zal klein-links 
krediet behouden of verkrijgen en zal kollegedeelname intern binnen 
klein-links verdedigd kunnen worden. Probleem daarbij vormt dat de 
bewegingen/groepen aktief zijn op verschillende terreinen, waarbij re
sultaten op het eigen terrein uiteindelijk belangrijker gevonden worden 
dan die op andere terreinen. Zo begrepen de aktieve bewoners van 
de leerlooierswoningen er niets van dat we niet bereid waren een
deel van onze eisen in te slikken, in ruil voor de gebleken bereidheid



van PvdA en D'66 om toe te geven op één punt: de leerlooierswor 
gen.

Aanbevelingen en diskussies

Welke aanbevelingen kunnen nu -gelet ook op de Wageningse ervarit 
met betrekking to t kollegedeelname worden gedaan? Allereerst dier 
afdelingen zich een realistisch beeld te vormen van de positie \ 
de gemeente (punt 1) en die van de gemeenteraad (punt 2). Verv: 
gens moet geprobeerd worden een visie te ontwikkelen op de mo: 
lijkheden van een klein-linkse gemeenteraadspolitiek en op de opsfc 
ling van een klein-linkse fraktie (punt 3). De samenwerking met ; 
dere partijen op kollegenivo komt aan de orde onder punt 4, waars 
duidelijke voorwaarden moeten worden verbonden (punt 5). Enkele s( 
cifieke aanbevelingen krijgen aandacht in het laatste deel (punt 6) \ 
d it artikel.

1. Door klein-linkse partijen -in d it artikel de PSP, CPN en PP: 
wordt in de partijprogramma's versterking van de positie van de t 
meenten ten opzichte van de 'hogere' overheden (rijk en provinc 
bepleit. Niet als een einddoel maar als tussenstap in de richting t 
verdergaande demokratisering. Immers de politieke besluitvorm 
dient plaats te vinden op een zo laag mogelijk nivo, dus zo dicht r 
gelijk bij de mensen die met de gevolgen van de besluitvorming 
maken hebben. D it decentralisatiestreven is zeker niet alleen s 
hobby van klein-links. Ook door andere partijen en door allerlei 'on: 
hankelijke' overheidskommissies is het belang van decentralisatie i 
derstreept. De beleidssektoren waarmee de gemeenten bemoeie 
hebben zijn in de afgelopen periode onmiskenbaar toegenomen. Ts 
moet worden gekonstateerd dat de decentralisatie steeds meer in e 
impasse is geraakt. Voor een belangrijk deel wordt d it veroorza: 
door het tegenstribbelen van de ministeries die hun eigen machtspe 
tie  willen beschermen; de zichzelf slachtende kip is nog niet uit! 
vonden. Er is een tendens om beleidsbepalende taken te centraliser- 
en de uitvoerende te decentraliseren.
Echter ook de animo bij gemeenten is minder groot dan in het veri 
den. Dat wordt veroorzaakt door het gegeven dat het rijk voor i 
voering van de taken die door decentralisatie bij de gemeenten l 
men, onvoldoende middelen ter beschikking stelt. Niet ten onrec' 
wordt de decentralisatie dan ook de decentralisatie van de armoe 
genoemd. In een tijd  waarin de vrije beleidsruimte -slechts zo'n i  
van de gemeentebegroting- toch al onder enorme druk staat, is 
lust bij gemeenten niet groot om door decentralisatie van taken i 
eens extra aanslagen op die vrije beleidsruimte te krijgen. Onwe: 
sproken is in klein-linkse kringen dat decentralisatie van taken ' 
hogere overheden in de richting van gemeenten -doordat daardoor 
politiek dichter bij de mensen wordt gebracht- een goede zaak 
mits deze decentralisatie niet beperkt b lijf t  to t de uitvoering van: 
ken en gepaard gaat met voldoende financiële middelen.

2. Formeel vervult de gemeenteraad nog steeds de hoofdrol in \ 
gemeentebestuur. Wie echter de gang van zaken binnen het gemeen: 
bestuur van nabij volgt, moet erkennen dat de betekenis van de ! 
meenteraad ten opzichte van het kollege van burgemeester en *  
houders steeds meer is gedevalueerd. Het bestuurlijk zwaartepunt v 
de gemeente ligt fe ite lijk  bij het kollege van B en W en niet bij 
gemeenteraad. Deze fe itelijke verlegging van het bestuurlijk zwaar: 
punt naar het kollege is veroorzaakt door een aantal ontwikkeling: 
De omvang van de aktiviteiten van gemeenten is sterk toegenorr



en daarmee ook de delegatie van bevoegdheden van de gemeenteraad 
aan de dagelijkse bestuurders. Verder heeft er in het verleden onder 
invloed van centralisatietendensen een verschuiving plaatsgevonden van 
een autonome positie van de gemeente naar een vorm van medebe
wind, waarbij de gemeenteraad een ondergeschikte rol speelt. De raad 
wordt meestal gekonfronteerd met volledig uitgewerkte voorstellen 
zonder dat alternatieven worden gepresenteerd. Bovendien zijn raads
leden meestal amateurs die vergeleken bij de professionals (de wet
houders) beschikken over weinig informatie, tijd  en ondersteuning. Ook 
moet het funktioneren van raadsleden als oorzaak worden genoemd. 
Men laat zich veelal in een passieve rol drukken, waarbij men zich 
degradeert to t 'slechts' kontrolerende volksvertegenwoordigers. Men 
toetst nog slechts de voorstellen van B en W, daarmee verloederend 
to t een in de marge morrelende raad.
In de loop der tijd  zijn er door allerlei kommissies tal van diskussie- 
bijdragen geleverd ter versterking van de positie van de gemeenteraad 
in het gemeentelijk bestuur. Zo zijn voorstellen gedaan medebewinds- 
taken over te hevelen naar de autonome gemeentelijke sfeer zoals 
het overhevelen van specifieke uitkeringen naar het gemeentefonds. 
In de programma's van de kleine linkse partijen wordt versterking van 
de positie van de gekozen politieke organen bepleit, zodat zij een 
sturende rol kunnen vervullen in de maatschappelijke ontwikkeling. 
Voorkomen moet worden dat de politieke demokratie verder wordt 
uitgehold. Ook op gemeentelijk nivo kan daaraan een bijdrage worden 
geleverd. Hierbij kan gedacht worden aan het financieel mogelijk ma
ken van politieke ondersteuning van gemeenteraadsleden en frakties 
(in een tijd  van bezuinigingen zal de bevolking voor zo'n financiële 
steun weinig begrip opbrengen), het ter beschikking stellen van amb
telijke ondersteuning ter uitwerking van alternatieven voor het beleid 
van het kollege, het niet lichtvaardig delegeren van bevoegdheden aan 
het kollege en bovenal het niet-passief volgen van de door het kollege 
voorbereide raadsagenda.

3. Binnen de klein-linkse partijen wordt niet eenduidig gedacht over 
de funktie van een radikaal-linkse partij in een parlementair orgaan 
zoals de gemeenteraad. Schetsmatig zijn twee politieke strategieën 
te onderkennen. Volgens de ene strategie dient een linkse fraktie een 
parlementair orgaan te gebruiken als platform door middel waarvan 
het eigen verhaal naar buiten kan worden gebracht, over hoe slecht 
de maatschappij in elkaar steekt en hoe goed onze radikale oplossin
gen zijn. Aan het meedoen aan het spel wordt weinig waarde ge
hecht, de eigen beginselen zouden daardoor teveel opzij worden ge
zet. De andere strategie is erop gericht in samenwerking met andere, 
meest progressieve, partijen kleinere suksessen binnen te halen, zon
der overigens het verder liggende perspektief uit het oog te verlie
zen. Hiervoor is reeds gezegd dat het onderscheid schetsmatig is. Bij 
onze kontakten met andere frakties waaraan de PSP in den lande 
deelneemt (of het nu een aparte PSP-fraktie of een samenwerkings- 
fraktie is) bemerken wij dat in de politieke praktijk een kombinatie 
van beide strategieën wordt gevolgd. Ter verduidelijking van politieke 
tegenstellingen in de raad en ter profilering worden voorstellen inge
diend die in de bestaande machtsverhoudingen in de raad (nog) niet 
haalbaar zijn en die je kunt aanduiden als stappen in de richting van 
het socialisme. Tegelijkertijd worden echter minder vergaande voor
stellen geformuleerd, soms . 'slechts' bedoeld om de andere progressie
ve partijen los te weken van rechts, om de politieke besluitvorming 
iets meer in onze richting te trekken.
Onze stelling is dat in de konkrete gemeente-politieke praktijk de 
verschillen in benadering minder groot zijn dan wel eens -gelet op



de diepgaande strategiediskussie- wordt verwacht. Er zijn slechts ; 
centverschillen te bemerken. En het is ook logisch dat de verschil' 
niet groot zijn. De gemeenteraad is voornamelijk bezig met direl 
dienstverlening waarmee de bevolking in het dagelijks leven wordt : 
konfronteerd. De betrokkenheid van de burgers bij d it orgaan is re 
tie f groot, de lijn naar de bevolking is kort. Je kunt het dan ook r 
maken alleen maar onhaalbare voorschotjes op de socialistische ; 
menleving te formuleren waarmee de bevolking nu niet geholpen 
Men zal zo'n strategie waarbij oplossingen in de verre toekomst I 
gen niet begrijpen en zich daarom van je afkeren. Terecht wordt s 
langenbehartiging als een belangrijk onderdeel van de gemeentepolit 
gezien, waarbij de klein-linkse partijen zich sterk zullen maken v: 
de politieke vertaling van akties van progressieve buitenparlementa 
groeperingen en voor de positie van sociaal-ekonomisch zwakkeren 
anderen die in de knel zitten.

4. Hoe meer de raad de hoofdrol in het gemeentebestuur werd o 
nomen des te belangrijker werd de toetreding to t de kolleges gev: 
den. Ook in de PSP richt de aandacht zich steeds vaker op de kol' 
gevorming. Hieraan zal niet vreemd zijn dat afdelingen of leden ri 
een langdurige gemeenteraadservaring moeten erkennen dat het t 
stuurlijk zwaartepunt in de gemeente bij het kollege van B en W li: 
Je kunt als socialist nog zoveel mooie voorstellen door de raad ki 
gen, het tempo waarin -en vaak ook de wijze waarop- voorstel 
worden uitgewerkt, is afhankelijk van de politieke inzet van de i 
treffende portefeuillehouder. Bovendien wordt erkend dat het een h 
dens karwei is een goed onderbouwd voorstel te formuleren, zei 
vergeleken bij wethouders die het ambtenarenapparaat in princ 
voor hun karretje kunnen spannen. Over de voorwaarden met betn 
king to t de kollegesamenstelling lopen de meningen binnen klein-li' 
uiteen.
Naar onze informatie heeft de CPN geen landelijke regels voor kol 
gevorming. Een afspiegelingskollege waarin in beginsel alle grote fra 
ties vertegenwoordigd zijn, wordt door de CPN zeker niet bij vos 
baat uitgesloten. In het PPR-programma 1981-1985 komt de passa, 
voor dat -terw ille  van de politieke duidelijkheid en werkbaarheid- 
lagere nivo's programkoleges gewenst zijn, mogelijk als afspiegelin: 
kolleges, maar liefst als meerderheidskolleges. Het is duidelijk dat: 
CPN en de PPR in principe opportunistischer/pragmatischer den! 
dan de PSP over deelname aan kolleges, ook met rechts: 'Zonder t 
is het immers altijd  slechter dan met ons'. Bij de PSP bestaan 
richtlijnen die inhouden dat -in gemeenten met meer dan 20.000 
woners en waar een progressieve meerderheid (PSP, CPN, PPR, Pv: 
en EVP) in de raad is- de mogelijkheid wordt onderzocht deze me: 
derheid om te zetten in een links programkollege met uitsluiting i 
CDA en VVD. Hoewel dat niet de voorkeur heeft, is deelname v 
D'66 hieraan in afzonderlijke gevallen mogelijk. Deelname van de! 
cialistiese Partij is niet mogelijk. Een overweging die aan deze kt 
gresbesluiten ten grondslag ligt is onder meer dat plaatselijke samt 
werking met partijen die landelijk te vuur en te zwaard worden t 
streden, het politieke beeld van de PSP zou schaden.
Van een dogmatische hantering van deze PSP-kongresbesluiten zijn > 
geen voorstander. Naar onze mening moet niet lichtvaardig worc 
besloten to t kollegedeelname, zoals ook niet lichtvaardig moet worc 
besloten to t het niet-deelnemen. De mening zoals vervat in de ko' 
gresbesluiten, kunnen wij delen zolang daarmee to t uitdrukking wo( 
gebracht dat de strategie erop gericht zou moeten zijn (bij voorke 
voor de verkiezingen) to t kollege-afspraken te komen met uitsluiti' 
van rechts, waartoe in sommige gemeenten ook D'66 moet word:



gerekend. In bepaalde uitzonderlijke omstandigheden kan een dogma
tische hantering van deze strategie ertoe leiden dat we buiten het 
kollege blijven, terw ijl door deelname een progressief beleid mogelijk 
zou zijn geweest. Deelname aan een kollege waaraan ook een rechtse 
partij deelneemt -hoewel niet onze voorkeur- moet niet bij voorbaat 
worden uitgesloten, zolang links maar niet in een ondergeschikte posi
tie  terecht komt. Zo'n kollege kan onder voorwaarden akceptabel 
zijn, waartoe in ieder geval moeten worden gerekend:
- er dient een linkse meerderheid in de raad te zijn;
- er dient een linkse meerderheid in het kollege van B en W te zijn, 
waarbij de burgemeester to t rechts moet worden gerekend. In zo'n 
situatie moet een zorgvuldige inschatting worden gemaakt van de 
'linksheid' van de door de andere progressieve partijen te leveren 
wethouders;
- het programma moet voldoende perspektieven bieden voor een pro
gressief beleid.

5. Klein-links moet slechts dan aan een kollege deelnemen indien het 
kollegeprogramma voldoende garanties biedt voor een voor klein-links 
herkenbaar beleid. Zijn deze garanties er niet, dan wordt de stap 
naar deelname een sprong in het duister. Een vaag programma biedt 
de andere kollegepartijen de mogelijkheid klein-links in de touwen te 
houden. Op essentiële punten kunnen de andere kollegepartijen dan 
door koalitievorming met rechts de boot afhouden. Vanzelfsprekend 
moet je je in een dergelijke situatie, waarin het kollegeprogramma 
niet voorziet, niet binden aan het kollegevoorstel. In de raad past dan 
slechts een ferme oppositie tegen het eigen kollege. Zo'n positie kan 
echter niet to t in het oneindige worden volgehouden. De andere kolle
gepartijen zullen zo'n rol niet akcepteren; bovendien valt te betwijfe
len of de buitenwereld een regelmatig voorkomende oppositie tegen 
je eigen kollege wel begrijpt. Teneinde de andere kollegepartijen to t 
een linksere politiek te 'dwingen', kan overwogen worden op de echte 
hoofdpunten voor klein-links, dus zeer selektief, konkrete voorstelen 
of eisen te formuleren die in de richting van de andere kollegepar
tijen als breekpunten worden gepresenteerd. Het is in ieder geval ver
standig alsnog te proberen door middel van overleg met andere kolle
gepartijen to t een konkretisering van het kollegeprogramma te komen. 
Het tijdens de kollegeperiode onderhandelen kan een soepeler houding 
meebrengen bij de andere kollegepartijen, aangezien zij bij een kolle- 
gebreuk genoodzaakt zijn met rechts te onderhandelen over een nieuw 
kollegeprogramma. Rechts kan vanuit deze sterke positie dan relatief 
veel veranderingen in het programma eisen, hetgeen voor de andere 
kollegepartijen geen aantrekkelijke gedachte zal zijn. Een konkreet 
kollegeprogramma is dus het beste, maar is geen garantie voor een 
probleemloze kollegeperiode. In programma's wordt over het algemeen 
alleen verwoord wat er extra moet gebeuren zonder dat aangegeven 
wordt ten koste van welke 'posterioriteiten' een en ander gaat. Zel
den vindt een vertaling in middelen plaats. Het is gewenst daarover 
van tevoren duidelijkheid te verkrijgen, zodat je niet later verplicht 
wordt ''u it  eigen vlees', in je eigen portefeuille, te snijden.

Naast de vorm van het kollegeprogramma is uiteraard ook van essen
tieel belang de inhoud van het programma. Voordat defin itief 'ja ' te
gen een programma wordt gezegd, zal vanzelfsprekend een toetsing 
moeten plaatsvinden of voldoende perspektieven voor een links beleid 
aanwezig zijn. Ruim drie jaar geleden hebben we in Wageningen nogal 
wat tijd  gestopt in het formuleren van zgn. minimumvoorwaarden, 
waaraan het kollegeprogramma zou moeten voldoen. Achteraf gezien 
zijn de belangrijkste manko's van dit systeem aan het licht gekomen:



- de door ons geformuleerde minimumvoorwaarden waren absti: 
verwoord en harmonieerden niet altijd  met gemeentelijke bevoegc 
den en waren daardoor politiek onhanteerbaar. Met voorwaarden 
'voorrang voor de fiets' en 'voorrang voor het openbaar onderwijs1: 
je in de praktijk van het onderhandelen niet zoveel. Opnemen , 
dergelijke (algemene) punten in een kollegeprogramma garandeert: 
ker niet dat B en W erg veel in de gewenste richting ondernee' 
Niet-opnemen behoeft niet te betekenen dat de weg afgesloten 
voor de beoogde ontwikkelingen. Andere partijen kunnen alleen al 
reden dat men geen behoefte heeft aan al te veel geloofsbelijdenis 
zich tegen het opnemen van zo'n punt verklaren, terw ijl men zich 
de bestuurlijke praktijk best voor zo'n beleid zou willen inzetten.
- Het is een star systeem. Moet je omwille van het fe it dat een p, 
niet wordt opgenomen nee zeggen tegen kollegedeelname? Zo we 
het in de praktijk niet; het koncept-kollegeprogramma wordt als : 
heel beoordeeld met de minimumvoorwaarden als een soort referent 
kader. Volstaan kan worden met het toetsen van het onderhandeld 
resultaat aan het verkiezingsprogramma, waarin de strijdpunten v; 
klein-links in de gemeentelijke politiek moeten zijn verwoord. Da: 
voor is vereist dat de betreffende afdeling goed is ingevoerd in 
plaatselijke situatie. Bij de beoordeling van het onderhandelingsres 
taat zal een ieder andere akcenten leggen. De onderhandel ingsdele: 
tie  moet de (vanzelfsprekende) opdracht krijgen 'zoveel mogelijk \ 
het verkiezingsprogramma te vervlechten in het kollegeprogramn 
Het verkiezingsprogramma moet dan wel op de plaatselijke situa 
zijn toegesneden. Verkiezingsprogramma's van klein-links hebben nc; 
eens de neiging een weinig plaatsgebonden karakter te hebben. Bov: 
dien worden ze opgesierd met allerlei schitterende theoretische v: 
handelingen. Voorkomen moet worden dat per deelterrein wensenli: 
jes worden opgesteld, zonder dat gekeken wordt of de gemeente 
een bepaald aspekt wel invloed heeft en zonder dat in de vei: 
verte rekening wordt gehouden met de financiële omstandigheden ; 
de gemeente. Een realistisch links programma moet worden na: 
streefd, waardoor aan de ene kant een goed toetsingsmiddel voort 
kollegeprogramma wordt gekreëerd en aan de andere kant de geme: 
teraadsfraktie een handvat wordt geboden in de dagelijkse situa: 
prioriteiten te stellen; immers ook voor klein-links is niet alles ei 
belangrijk.
In verband met het kollegeprogramma verdienen nog de volgende p: 
ten aandacht:
— Hierboven is reeds aangegeven dat de marges van de gemeentepi 
tiek erg smal zijn. Deze marges kunnen nog verder versmald wort 
door allerlei financiële toestanden, zoals rijksbezuinigingen. Het is: 
slist nodig voordat de stap naar kollegedeelname wordt gezet, : 
goed inzicht te verkrijgen in de financiële omstandigheden van 
gemeente, met hoeveel slagen om de arm dan ook. Op basis van !• 
resultaat daarvan moet worden beoordeeld of de marges voor lin1 
politiek al dan niet aanwezig zijn. Indien die marges afwezig zijn, i 
in het kollege stappen onverstandig zijn. Binnen klein-links best: 
echter de neiging te snel d it soort problemen als een reden te t  
om maar niet mee te doen. Ook in d it soort situaties echter mo 
niet lichtvaardig worden besloten af te zien van kollegedeelnau 
Kollegedeelname biedt de mogelijkheid de voorzieningen e.d. voor 
doelgroepen te beschermen. Zo lang die mogelijkheid nog aanwei 
is, valt kollegedeelname te overwegen.
— Door de andere kollegepartijen zullen waarschijnlijk tijdens de p 
riode pogingen worden ondernomen de klein-linkse punten in het pi 
gram ma ter diskussie te stellen en af te zwakken. Het is verstart 
in de kollege-afspraken op te nemen dat het programma alleen k:



worden gewijzigd indien de kollegepartijen daartoe unaniem besluiten.
— Het verdient aanbeveling maatregelen te nemen om te voorkomen 
dat de klein-linkse punten in het programma vooruit worden gescho
ven. Afspraken over het moment waarop de gewenste maatregelen 
moeten worden getroffen kunnen de zaak onder druk zetten. Ook valt 
te overwegen het programma bij raadsbesluit en kollegebesluit (het 
programma bevat ongetwijfeld ook richtlijnen voor medebewindszaken) 
te laten vaststellen en de konkrete punten direkt om te zetten in 
kollege- en raadsbeleid. D it schept bovendien de eerste mogelijkheid 
om aan te geven dat een andere koers wordt gevaren.
— Het is onmogelijk in het kollegeprogramma alles te regelen. Vele 
punten zullen geen plaats vinden in het programma. Klein-links dient 
op die punten vrijheid van handelen te claimen. Aangezien klein-links 
ook in die gevallen zal zijn aangewezen op de andere progressieve 
partijen, valt te overwegen overleg tussen de progressieve frakties 
dwingend voor te schrijven, indien één der partijen de wens daartoe 
te kennen geeft. In die omgeving valt over het algemeen meer binnen 
te halen dan in de raad. Ook moet nog worden opgemerkt dat het 
niet per definitie nodig is dat het volledige kollegeprogramma wordt 
onderschreven. Voorbehouden maken ten aanzien van bepaalde punten 
kan nodig zijn.

Voordat de principebeslissing genomen wordt over kollegedeelname is 
het verstandig te overwegen of de afdeling zo'n situatie wel aan kan. 
In de meeste PSP-afdelingen is het al zo dat de afstand tussen ge- 
meenteraadsfraktie en afdeling enorm groot is door het informatiever
schil. Door het leveren van een wethouder is het gevaar reëel dat 
d it verschil nog groter wordt. Doordat de fraktie verplicht is aan
dacht te schenken aan het dagelijkse kollegewerk, b lijf t  nog minder 
tijd  voor het informeren van de leden over terw ijl daaraan juist meer 
behoefte is door de ingewikkelde kompromissen die gesloten worden. 
Afdeling en fraktie kunnen daardoor enorm uiteengroeien, met allerlei 
irritaties vandien. De fraktie zal geïdentificeerd worden met 'bonzen
dom1, terw ijl de fraktie zich zal beklagen over de geringe politieke 
ondersteuning door de leden. Een goed en geregeld overleg tussen 
fraktie, bestuur en leden is daarom dringend nodig, teneinde uit el
kaar groeien en gedesillusioneerd afhaken te voorkomen. Er moet in 
een afdeling een situatie zijn waarin de leden betrokken zijn bij het 
gebeuren in de gemeente en daarover zinvol willen diskussiëren. Daar
door kan worden voorkomen dat de fraktie er alleen voorstaat en 
verpletterd wordt door de hoeveelheid werk.

6. De relatie wethouder-fraktie. Een wethouder is verantwoordelijk 
voor het totale kollegebeleid, al wordt in het bijzonder zorg gedragen 
voor een deelfacet. Ook bij klein-linkse wethouders bestaat het ge
vaar dat men zich in de eerste plaats kollegelid gaat voelen. Zelfs 
kan vervreemding van de fraktie optreden. Wil een klein-linkse wet
houder goed funktioneren dan zal deze als vooruitgeschoven post van 
de fraktie moeten fungeren. De politieke loyaliteit behoort in de eer
ste plaats bij de fraktie te liggen en niet bij het kollege. Aangezien 
een wethouder dagelijks in een ambtelijke, veelal rechtse, omgeving 
verkeert, is het nodig dat de wethouder regelmatig van linkse munitie 
wordt voorzien. Dat legt een zware taak bij de klein-linkse fraktie, 
die een vroegtijdige stadium, zonder dat er al te veel tijd  voor stu
die bestaat, een mening moet vormen als 'ruggesteun' voor de wet
houder in het kollege. Het is nodig dat binnen de fraktie goede af
spraken worden gemaakt over het gezamenlijk doornemen van de 
hoofdpunten van de kollege-agenda en dat bovendien tussen de kolle
gepartijen vooraf afspraken worden gemaakt over de dagelijkse poli-



tieke ondersteuning van de wethouder ('openbaarheid' kollegestuM, 
voor de fraktie en wethoudersassisentie). Binnen klein-links moei 
verder afspraken worden gemaakt over het stemgedrag van de w; 
houder in het kollege en raad, indien de mening van de wethout 
a fw ijkt van die van de meerderheid van de fraktie. Een wethout 
dient een soort brugfunktie tussen fraktie en kollege te vprmen 
niet een schild tussen B en W en fraktie. Volgens de richtlijnen ; 
door het PSP-kongres op 24/25 noember 1984 zijn opgesteld, dier* 
vertegenwoordigers van het samenwerkingsverband in het kollege t 
houden te worden aan het meerderheidsbesluit van de fraktie. Daar; 
moet naar onze mening in de praktijk wel zoveel mogelijk worden c 
probeerd de 'eigen' wethouder speelruimte te geven en niet stet 
maar weer op te zadelen met diktaatjes. Verder zal de besprek! 
van de agenda van B en W in de fraktie (door tijdsgebrek) to t ; 
hoofdzaken beperkt moeten worden en daarmee de regulering van t 
stemgedrag van de wethouder.

Lex Burdt 
Johan Jans

Met dank aan Jan Kees Wiemer, Willen Schoonen en in het bijzoné 
Johan Feenstra voor hun opmerkingen.



De marges van linkse gemeentepolitiek

Inleiding

Het lijk t een hachelijke zaak om een algemeen verhaal op te zetten 
over de marges van linkse gemeentepolitiek. Om tenminste twee re
denen. Ten eerste is er geen éénduidig begrip 'linkse gemeentepoli
tiek, en dus zal verduidelijkt moeten worden wat wij daar strategisch 
en inhoudelijk onder willen verstaan. Ten tweede is het onmogelijk 
om te spreken over de marges. Niet alleen zijn die marges politiek- 
strategisch niet vast omlijnd en verschuiven zij met het spektrum van 
de politieke machsverhoudingen, maar ook beleidsinhoudelijk is er geen 
sprake van overzichtelijk af te palen marges. Per beleidsterrein die
nen zich zowel kwantitatief als kwalitatief zeer uiteenlopende marges 
aan.
Waarom zou je je dan zetten aan het schrijven, laat staan aan het 
lezen van een artikel over de marges van linkse gemeentepolitiek, na 
de onmogelijkheid van zo een artikel te hebben vastgesteld?
Wij willen ons niet bezig houden met intellektuele 'Spielerei'. Maar 
het vaststellen dat het thema 'onmogelijk' is, is een te gemakkelijke 
uitweg. Het lijk t een aardige uitdaging om de denkluiheid in onze 
partijen, vaak gepresenteerd als een vorm van theorievijandigheid, 
eens wat te prikkelen.
Bestaat de linkse gemeentepolitiek niet? Waar zijn die honderden 
raadsleden van ons dan toch zo druk mee? Laten wij maar eens pro
beren de veelheid van opvattingen te analyseren. Laten wij maar eens 
onderzoeken of er één of meer gemeenschappelijke noemers te vinden 
zijn. Laten wij maar eens proberen to t een voor de meesten van ons 
aanvaardbare invulling van de term te komen, al betekent dat keuzes 
maken en mogelijk daardoor sommige opvattingen van linkse gemeen
tepolitiek als onjuist cq. onwenselijk afwijzen.
Omvang, verschil in kwalite it en hoeveelheid van de marges in de 
gemeentepolitiek leidt to t een bijna onhanteerbare term. Toch willen 
we proberen, omwille van de doeltreffendheid en doelmatigheid van 
ons eigen funktioneren, ons werkgebied af te palen. Ongetwijfeld is 
een allesomvattende analyse, zeker in het bestek van een artikel, een 
onmogelijke zaak. Laten wij ons er dan maar toe zetten een ontdek
kingsreis te maken in onze eigen dagelijkse praktijk en proberen met 
wat wij daaruit kunnen leren een basis te leggen voor gedegener 
theorievorming en voor doeltreffender strategie voor linkse machts
vorming. Deze, slechts in schijn bescheiden doelstelling ligt ten 
grondslag aan dit artikel.

Wat willen wij verstaan onder 'Linkse Gemeentepolitiek'?

Het is onvermijdelijk dat aan het begin van deze paragraaf de strate- 
giediskussies, die in de radikaal-linkse partijen de gemoederen nogal 
bezighouden, even aangestipt worden. Wat verstaan moet worden on
der linkse gemeentepolitiek wordt immers bepaald door de strategi
sche keuze(s), die wij maken.
Wie de gemeenteraadsprogramma's van de radikaal-linkse partijen van 
1982 doorloopt, komt echter to t een verrassende ontdekking. Van wel
ke strategische signatuur de meerderheid van de diverse afdelingen



ook zijn, de programma's vertonen inhoudelijk en strategisch grc 
overeenkomsten. Het lijk t ons een aardige afwisseling met wat 
onze partijen de gewoonte is, om eerst eens die grote overeenkomst: 
onder de loupe te nemen, alvorens de verschillen te bekijken.
Er is geen programma te vinden, dat niet al onmiddellijk in de ïnle 
ding of in het hoofdstuk gemeentelijke demokratie vermeldt dat i 
PSP, of de PSP+CPN of welke kombinatie dan ook, niet alleen part 
mentair, maar zeker ook buitenparlementair aktief wil zijn. Wisse 
werking tussen aktiegroepen en frakties is de meest gebruikte fornt 
Ie. Natuurlijk wordt in de ene gemente benadrukt dat de partijje 
hun eigen verantwoordelijkheid blijven houden, terw ijl in een ande: 
gemeente bijna absolute volgzaamheid aan 'de beweging' wordt aano: 
kondigd.
Een esentiëel onderdeel van linkse gemeentepolitiek is duidelijk, c 
zij zich niet wil beperken to t het parlementaire en zich op zijn mirt 
wil laten voeden door de aktieve groeperingen in de gemeente.
Een tweede uitgangspunt dat iedereen deelt lijk t de vergroting vr 
de openbaarheid te zijn. Meestal wordt die openbaarheid meteen gr 
koppeld aan een derde, door iedereen gedeeld, uitgangspunt: zegge; 
schap over zaken, die de mensen direkt aangaan.
Gelijke rechten, gelijke kansen. Een vierde steeds terugkerend en ke; 
nel ijk door iedereen aanvaard uitgangspunt. Mannen, vrouwen, etnisct 
en kulturele minderheden, homo's en lesbiennes: steeds weer klirr 
vanuit de radikaal-linkse programma's de eis dat de gelijkwaardighe 
van iedereen erkend moet worden, dat gelijke rechten toegekend ma 
ten worden en dat diskriminatie en racisme bestreden moeten worde' 
Naast de roep om meer openbaarheid en daarbij behorende uitbreidi' 
van de politieke demokratie, stellen de meeste programma's ook 4 
het ontbreken van ekonomische en sociale demokratie één van de t; 
denen is voor het slechte funktioneren van de westerse kapitalistisc; 
demokratieën.

In zijn algemeenheid kan je zeggen, dat de diverse programma's ( 
alle beleidsonderdelen zijn opgebouwd uit eisen, die de individuele f 
kollektieve leefbaarheid en belevingswaarde centraal stellen, vaak tf 
genover de onderdrukking door ekonomische en politieke machtselites, 
Deze opsomming van overeenkomsten, die al enigszins de kontoers 
aangeeft van waar wij naar op zoek zijn, 'linkse gemeentepolitie* 
toont een veel grotere eenheid dan vaak heftige en elkaar verkettf 
rende debatten zouden doen vermoeden.
Dat komt omdat in die debatten in feite noch uitgangspunten, no: 
doelstellingen ter diskussie staan, maar de strategie. En helaas kunn; 
wij ons in d it artikel ook niet blijven wentelen in een euforie « 
eenheid, omdat het benutten of juist niet benutten van de marges « 
linkse gemeentepolitiek niet bepaald worden door fraai klinkende ui: 
gangspunten maar door de politiek-strategische vraag hoe deze uit 
gangspunten te realiseren vóór het einde der tijden.
De gemeenteraadsprogramma's zijn helaas minder duidelijk als he 
over strategische keuzes gaat. Als algemene noemer zou je twijfs 
aan de werking van de parlementaire demokratie kunnen noemen e 
de ai eerder genoemde strijd voor uitbreiding van die demokratie me 
basisdemokratische organen als raden en buurtorganisaties. Samenwer 
king met rechts wordt veelal uitgesloten. Machtsvorming van onderc; 
wordt in veel programma's bepleit. PSP, PPR en CPN zullen de ster 
van de demokratische tegenmacht in de raad laten doorklinken.
De verschillen in strategische opvattingen worden enigszins duideli; 
als wij het PSP-programma van Amsterdam en het PSP-programrE 
van Groningen naast elkaar leggen. Amsterdam zegt bijvoorbeelt 
"Door gebruik te maken van haar bevoegdheden kan de gemeente pai



t i j  kiezen in de maatschappelijke strijd  (...) daarbij moet een links 
gemeentebestuur steunen op de aktieve inbreng van progressieve be
wegingen (...)".
Groningen is veel negatiever over de mogelijkheden iets te bereiken: 
"parlementaire organen hebben slechts regulerende mogelijkheden, 
werkelijk ingrijpen in de strukturen van de samenleving ligt buiten 
hun macht". Hoewel d it soort citaten door hun onvolledigheid een 
mistekening kunnen geven van de werkelijke opvattingen, geven ze 
toch enige duidelijkheid over de konsekwenties van beide keuzes. De 
Amsterdamse PSP kiest voor links gemeentebeleid, Groningen kan niet 
anders dan de raad to t platform maken van de strijd voor een socia
listische samenleving, met andere woorden: links beleid in het kapita
lisme is een fik tie .

Ons spreekt de Amsterdamse keuze meer aan. In hun revolutionaire 
ijver ziet Groningen zelfs geen marges. Wij menen dat een dergelijke 
opvatting ver verwijderd is van de nood waarin veel mensen zitten, 
geen enkel perspektief biedt om op korte termijn verbeteringen in hun 
lot te bevechten en daarmee fe ite lijk  een pseudo-revolutionaire stu- 
deerkamerstrategie betekent. Een revolutionair, die slechts verzucht 
hoe uitzichtsloos de huidige situatie is, die weigert korte term ijn- 
perspektieven aan te reiken aan mensen die daar naar snakken, is 
slechts in schijn bezig met zijn revolutionaire doel. Die strijd speelt 
zich af in de alledaagse werkelijkheid van de kapitalistische samenle
ving. Een werkelijk revolutionaire strategie keert zich niet hautain 
af van een reformistische praktijk. Slechts een reformistische praktijk 
die rekent met de marges in de samenleving en de beperkingen die 
de praktijk dwingend oplegt aan de revolutionaire theorie, is in staat 
de mensen een revolutionair perspektief voor te houden. Met deze 
konstatering zijn wij in staat een voorlopige werkdefinitie voor linkse 
gemeentepolitiek te geven.
Linkse gemeentepolitiek baseert zich op de strijd, die in de samenle
ving gevoerd wordt, of dat nu gaat om de uitbreiding van (mede)zeg- 
genschap, tegen diskriminatie en racisme, voor gelijke rechten of voor 
leefbaarheid van woon-, werk-, winkel of rekreatiemilieu. Zij ken
merkt zich door tegelijkertijd een herkenbaar en realiseerbaar pers
pektief voor de bestaande vaak onderdrukkende machtsverhoudingen 
te ontwikkelen en door gebruik te maken van de middelen die de par
lementaire demokratie biedt om stappen te zetten in de richting van 
dat perspektief.
Daarmee zeggen wij dus dat linkse gemeentepolitiek naast het bieden 
van het revolutionaire perspektief op zoek gaat naar de marges van 
ons huidige systeem, en probeert die marges op te rekken en maxi
maal te benutten, ook wanneer het resultaat daarvan nog ver verwij
derd is van het ideaal.

Beleidsinhoudelijke marges

In de vorige paragraaf is nu wel blijmoedig beweerd dat linkse ge
meentepolitiek maximaal marges wil benutten, maar bestaan die mar
ges wel en is het gestelde ideaal ook praktisch in te vullen?
In de inleiding is al gezegd dat niet gesproken kan worden van de 
marges. Zowel beleidsinhoudelijk als politiek-strategisch zijn er kwali
ta tie f en kwantitatief zeer verschillende marges te onderscheiden. In 
deze paragraaf worden de beleidsinhoudelijke marges opgespoord. Om
dat wij het over gemeentepolitiek hebben, is één van de centrale 
vraagstukken bij de beleidsinhoudelijke marges de verhouding tussen 
de diverse overheden, of anders gezegd het vraagstuk van de gemeen
te lijke autonomie en de grenzen daaraan. Uit de diverse programma's



en praktijken b lijk t dat radikaal-links zich sterk maakt voor handt 
ving en vergroting van de gemeentelijke autonomie. Afgezien van e: 
gezonde dosis opportunisme (landelijk hebben wij minder invloed <t 
in sommige gemeenten) is dat een logisch vertrekpunt: hoe meer |; 
kale autonomie, hoe ruimer de marges voor radikaal-linkse invloed. 
Het is geen wonder dat de laatste jaren met name links zich ste- 
heeft gemaakt om de marges die er zijn om de laagste inkomens! 
ontzien, op te rekken. Het waren immers de gemeenten, die door h 
direkte kontakt met de bevolking én door de sociale diensten h- 
meest gekonfronteerd werden met de groeiende nood onder de me: 
sen. Het gebrek aan autonome bevoegdheden en het voorrdurend i: 
grijpen van het ministerie van Binnenlandse Zaken, maakten het <r 
mogelijk een redelijk antwoord op de diverse akties te geven. Hoeve 
onder niet aflatende druk, ook van rechts, het ministerie de mogelijl 
heden iets verruimd heeft, gaat de strijd om die marges op te rekke 
voorlopig nog door.
Diezelfde strijd om de autonomie kom je tegen op het terrein vj 
de volkshuisvesting. Terwijl de gemeenten het nadrukkelijkst gekoe 
fronteerd worden met de woningnood en de leegstand en het bes' 
in staat zouden moeten zijn een adekwaat antwoord te vinden same 
met huurdersorganisaties en bijvoorbeeld kraakgroeperingen, ontbreke 
meestal de middelen om slagvaardig op de nood te kunnen antwoo: 
den. Uiteraard komt hier het probleem bij dat de bereidheid van i 
raad om wel bestaande marges te benutten vaak klein is, maar 4 
komt in de volgende paragraaf aan bod.
Heel aktueel is de strijd om de landelijke normering van de bijstand: 
uitkeringen en in het bijzonder de voordeurdelerskorting. Weliswa; 
z it in de wet nadrukkelijk te plicht to t individuele beoordeling da 
het stadsbestuur opgenomen, maar in de praktijk zijn de landelijk 
regels zo strak dat er weinig mogelijkheden zijn. Toch wordt er dot 
links en radikaal-links in het bijzonder, steeds geprobeerd in de uil 
voering van de bijstandswet maximaal de marges te benutten. Op d 
moment moet links de akties van de sociale diensten tegen de voot 
deurdelerskorting door de gemeentebesturen laten overnemen. Die al; 
ties zijn in fe ite heel interessant, want hier proberen ambtenaren ps 
litieke druk uit te oefenen, dat kan eigenlijk helemaal niet. Een rede 
te meer om die akties te 'legaliseren' door ervoor te zorgen dat ge 
meentebesturen die politieke druk voor hun rekening nemen.

In zijn algemeenheid zitten wij hier met een extra komplikatie. W 
bepleiten hier uitbreiding van gemeentelijke autonomie en het maxi 
mal opvullen van beleidsinhoudelijke marges, maar dat alles heeft re 
tuurlijk wel een dubbele bodem. Dat hele pleidooi is immers gebi 
seerd op gemeentebesturen, die linkser zijn dan de regering. De be 
hoefte de gemeentelijke autonomie te vergroten en de marges te vei 
ruimen staat of valt met die voorwaarde. Op het moment dat er es 
linkse landsregering is, die rechtse gemeentebesturen maatregelen e' 
normen wil voorschrijven, juichen wij dat van harte toe.
Autonomie, invullen en oprekken van marges, steunen en overneme: 
van akties, zijn geen waardevrije linkse termen, maar worden gelade: 
door onze programmatische doelstellingen en uitgangspunten. Dit Ê 
geen overbodige toevoeging, want met name in de diskussie met <t 
sociaal-demokraten over de noodzaak van een gemeentelijke bevoegd 
heid op het gebied van het minimabeleid, komt deze kwestie vaak on 
de hoek kijken. Dan moeten wij niet de fout maken voor abstraktie 
als autonomie etc. te pleiten, maar steeds konkrete eisen te stelle: 
in het licht van het regeringsbeleid of als vertaling van akties.
Het is trouwens ook van belang om onze eigen handelingsvrijheid nis: 
nodeloos in te perken. Wij moeten dus nooit in abstrakto de raad I»



ten vastleggen dat zij autonome bevoegdheden -bijvoorbeeld met be
trekking to t de uitvoering van de WSW- eist. In de eerste plaats r ij
den wij ons zelf dan in de wielen als de landsregering progressievere 
normen aanlegt dan het lokale bestuur. In de tweede plaats geven wij 
rechts wapens om ons uit te spelen op andere terreinen waar het rijk 
al betere eisen en normen stelt. De eisen moeten dus konkreet ge
steld worden, bijvoorbeeld tegen het volumebeleid in de WSW, voor 
bevoegdheden om de volumebeperking plaatselijk niet u it te voeren.

Samengevat:
1. Beleidsinhoudelijke marges worden meestal bepaald door de auto
nomie die het rijk toestaat.
2. Radikaal-links probeert de in de wet vastgelegde bewegingsvrijheid 
maximaal in de richting van haar programma te benutten.
3. Waar de wet beperkingen oplegt, probeert radikaal-links die wet 
zodanig gewijzigd te krijgen, dat maximale benutting mogelijk is.
4. De eisen die het benutten van de marges mogelijk moeten maken, 
moeten altijd  konkreet en inhoudelijk gesteld worden.

Politiek-strategische marges (I)

De politieke speelruimte die we hebben, wordt bepaald door de 
machtsverhoudingen zowel binnen als buiten de raad: In d it eerste 
deel over de politiek-strategische marges beperken wij ons to t de 
raad. Tot de politieke partijen dus.
Voor de hand liggend is dat de verkiezingsuitslag duidelijk de marges 
aangeeft. Gelukkig voor ons is dat niet zo. Die marges worden even
zeer bepaald door de omvang en de positie van de PvdA-fraktie en 
de CDA-fraktie. Het wordt ook bepaald door de kwalite it van de an
dere frakties. Een inhoudelijk goede CPN-er in de kommissie maat
schappelijk welzijn is drie zwakke CDA-ers de baas en oefent dan ook 
flinke invloed op het beleid uit. Onze marges worden evenzeer be
paald door kollegesamenstelling en kollegeprogramma, ook wanneer 
wij daar niet aan deelnemen. Tenslotte worden onze marges bepaald 
door onze eigen strategische keuzes.
Om met deze laatste te beginnen. Wanneer de raad door ons be
schouwd wordt als een platform, van waaruit wij uitsluitend het grote 
gelijk, de onveranderlijke juistheid van onze opvattingen willen ver
kondigen, dan is het vraagstuk van het benutten van de marges niet 
interessant. Mogelijk komt het niet als een grote verrassing dat wij 
die strategische keuze afwijzen. Wij willen vanaf het begin volstrekt 
duidelijk maken wat onze politieke doelen zijn, maar ook dat wij in 
zijn voor besprekingen om te bezien welke (deel)doelen haalbaar zijn. 
Ook wij zijn overtuigd van ons grote gelijk, maar zijn bereid met 
minder genoegen te nemen, wanneer anderen nog niet zo ver blijken 
te zijn.
Dat betekent dat wij voor het benutten en voor het oprekken van de 
marges zijn aangewezen op andere partijen. Meestal zal dat de PvdA 
zijn, vaak horen daar ook nog de voor links aanspreekbare delen van 
het CDA bij. Zelfs kan het voor ons van belang zijn, dat de PvdA 
on speaking terms' is met het CDA, omdat dat de enige weg is 

waarlangs onze invloed gerealiseerd kan worden. Het zal duidelijk zijn 
dat het niet mogelijk is hier heel algemeen over te spreken. Zowel 
getalsmatig als kwalita itef kan slechts 'van plaats to t plaats vastge
steld worden of er voor ons benutbare marges zijn.

Wij zullen aan de hand van de plaatselijke situatie in Nijmegen pro
beren onze stellingname te verduidelijken.



In Nijmegen is in principe een progressieve meerderheid. PvdA f 
D'66 (2), PSP (4), Socialistiese Partij (3), CPN (1) en PPR (1) hebt 
samen 20 van de 39 zetels. Omdat de PvdA de Socialistiese Par 
als partner afwees en de PSP een weinig betrouwbare partner vor 
gaf zij (verre) de voorkeur aan het CDA (13 zetels). De PvdA 
ten opzichte van de vorige periode duidelijk naar het midden opt 
schoven. De PSP wees samenwerking met de VVD (6 zetels) en f 
CDA af. Doordat rechts inhoudelijk zwak is, heeft de PvdA een t 
trekkelijk grote invloed.
In de praktijk b lijk t nu dat veel van onze wensen realiseerbaar zi 
wanneer links de PvdA betrekt bij zijn wensen en bereid is met; 
PvdA kompromissen te sluiten. De grenzen worden door het CDA o 
steld, omdat die partij met een kollegebreuk kan dreigen. Daarna; 
zijn er grenzen aan het benutten van de marges, omdat de socia: 
demokratie minder bereid is grenzen te verleggen en marges op: 
rekken. Bestuurlijke ongehoorzaamheid, het stadsbestuur als akti: 
groep, zijn vloeken voor de legalistische opvattingen van deze frakti: 
Sommigen in onze frakties denken dat we een maximale invloed : 
het stadsbestuur hadden kunnen uitoefenen wanneer we in 1982 red 
niet zo konsekwent hadden uitgesloten, maar bijvoorbeeld met Pvc 
en VVD een kollege hadden gevormd. Natuurlijk zou dan de landspo 
tiek even sterke grenzen aan ons linksere beleid hebben gesteld, ma 
als wij zien hoe groot de mogelijkheden voor allerlei wensen onzerz 
nu al zijn, des te groter schatten wij die mogelijkheden in, als ; 
deel hadden uitgemaakt van het Kollege van B en W. (Op ons initi: 
tie f is er bijvoorbeeld een vredes- en ontwikkelingsbeleid to t sta 
gebracht, is er een anti-diskriminatiekommissie en een aktiever bel; 
op dat terrein gekomen. Onze invloed op de kultuurpolitiek en op li: 
denken over buurtekonomie is beslissend geweest, wij hebben m 
vorm gegeven aan zeer kleine stapjes minima-beleid.)
In het bovenstaande hebben wij het uitsluitend gehad over de forme 
circuits. Voor de volledigheid is het to t slot van deze paragraaf n: 
nuttig om ook te wijzen op de informele circuits. Bijvoorbeeld e: 
linkse ambtenaar die de linkse frakties van extra informatie voorzie 
of extra mogelijkheden voor links om via bevriende ambtenaren i: 
vloed op het beleidsvoorbereidende werk uit te oefenen.

Twee belangrijke konklusies zijn er aan het slot van deze paragra: 
te trekken. In de eerste plaats is er geen algemeen recept voor Ie 
benutten van politiek-strategische marges te geven. Plaatselijk zal h; 
ingewikkelde netwerk van zetelverdeling, machtscircuits, persoonlij! 
relaties, zwakke en sterke figuren, kollegesamenstelling e.d. ontrafe 
moeten worden. De tweede konklusie is dat, meer nog dan bij de fc 
leidsinhoudelijke marges, de strategische keuze allesbepalend is. C 
het simpel te formuleren: politiek-strategische marges zijn slechts; 
benutten als de fraktie(s) bereid zijn een reformistische koers te ki: 
zen.

Politiek-strategische marges (II)

Zoals al in een vorige paragraaf aan de orde is geweest, is de invlos 
van buitenparlementaire aktie op het parlementaire optreden een e 
sentiëel kenmerk van gemeentepolitiek van radikaal-linkse partije' 
In d it verband is het van belang na te gaan of buitenparlementair 
bewegingen en akties invloed hebben op de door radikaal-links te bt 
nutten marges.
Het is eigenlijk maar een vreemde zaak dat links dit nog steeds mo; 
beklemtonen, onderzoeken of op zijn minst steeds weer moet bevesb 
gen. Met buitenparlementaire machtsvorming van de Kamer van Koof



handel, van winkeliersverenigingen, van besturen van bijzonder onder
wijs, van karnavalsverenigingen, van de bonzen in het welzijnscircuit 
(van CDA- of van PvdA-huize) is ieder raadslid wel eens gekonfron- 
teerd. Die macht wordt echter veelal gevormd in informele circuits 
en niet zelden door personen die vele funkties tegelijk vervullen. Of 
het nu komt door het minder gewend zijn deel te nemen aan de 
macht of door ons eigen puriteinse geweten weten wij niet, maar ze
ker is dat wij onze informele circuits en onze persoonlijke banden al
tijd  enigszins schuchter in het gemeentelijke machtsspel inbrengen. 
Rechts doet dat vaker en ongegeneerd. Zij stellen ons ook wel eens 
voor, onze invloed aan te wenden om die en die boodschap van de 
burgemeester bij de krakers te droppen, of om het alternatief thea
tercircuit te bewegen niet zus of zo te reageren op een gemeentelijk 
voorstel.
Wij denken dat het een goede zaak zou zijn, als links de organisatie 
van maatschappelijke druk niet zoveel aan rechts zou overlaten. Te
genover de macht van de welzijnsbonzen kunnen wij de macht van 
de werkers en kliënten inbrengen; tegenover de winkeliersbelangenver- 
eniging de aktiegroep van linkse kroegbazen, enz.

Hoewel wij denken dat het een rustige gestage opbouw van bovenge
noemde organisaties met linkse invloed op den duur grote invloed zal 
hebben op linkse machtsvorming, is de invloed op de politiek-strate- 
gische marges van sommige bewegingen en akties veel spektakulairder 
en direkter waarneembaar. De akties van de anti-kernenergiebewe- 
ging, de vrouwenbeweging en de kraakbeweging hadden een duidelijke 
invloed op de marges die radikaal-links parlementair kon benutten. 
Van groot belang is alleen al dat akties een bepaald thema onder de 
aandacht brengen, dat de relevante problemen bekend worden en dat 
de publieke opinie zich daar in de plaatselijke pers over uit. Onze 
frakties hebben dan beduidend meer mogelijkheden om de gemeente
raad te beïnvloeden.
Jammer genoeg levert dat zelden op dat de eisen van de beweging 
volledig worden ingewilligd, maar het brengt wel vaak een denkproces 
op gang. Zonder kraakakties was in Nijmegen het denken over jonge
renhuisvesting, woongroepen, woon-werkpanden, buurtekonomie nooit 
zo ver gekomen. Natuurlijk is to t op de dag van vandaag zo dat ge
meentelijk denken nog jaren achter is op wat er in de kraakbeweging 
of in de werkbeweging al bedacht is. De traagheid van het overheids
apparaat is wat dat betreft groot. Toch moet het belang van de in
vloed van die bewegingen niet onderschat worden. Zelfs al lijk t het 
emancipatiebeleid niet of nauwelijks op wat de vrouwenbeweging aan 
eisen op tafel heeft gelegd, toch is in een paar jaar tijd  het denken 
van de gemeenteraad en de ambtenaren ons inziens zeer sterk veran
derd in de goede richting. De grote strijd die er in 1981 om de ont
ruiming van een aantal panden aan de Piersonstraat te Nijmegen ge
voerd is, werkt to t op de dag van vandaag door. Nogmaals, niet in 
de zin dat de akties nu met sukses bekroond worden, maar wel in de 
zin dat er beter geluisterd wordt naar wat er leeft in de stad én er 
een zekere beduchtheid is voor opnieuw zo'n massale aktiebereidheid 
als toen. Er is politiek en bestuurlijk meer-te winnen dan voor 1981. 
Uiteraard praten wij dan nog steeds over niet meer dan marges in 
de gemeentepolitiek.

leder raadslid kent vermoedelijk u it eigen ervaring wel het verschil 
tussen het opkomen voor een belang, waarvoor geen hond in de stad 
op de been komt en voor belangen, waarvoor massaal aktie gevoerd 
wordt. Optreden tegen (te) hoge winsten van het gasbedrijf kon door 
de raad hautain genegeerd worden als een hobby van een radikaal-lin-



kse mevrouw of meneer. Sinds de woonlastenkomitees met goed d<x 
timmerde verhalen en met diverse akties op datzelfde thema hair 
ren, kan de raad er minder makkelijk omheen. Isolatieprogramm; 
worden aanvaard, zelfs serieuze diskussies over de gasprijsverhogi 
zijn nodig, voordat er jammer genoeg toch to t die verhoging beslot- 
wordt.
Het eigen optreden wordt natuurlijk ook strategisch beïnvloed *  
het al dan niet aanwezig zijn van maatschappelijke strijd. Hoe he, 
ger de strijd, hoe kompromislozer wij onze eisen kunnen stellen. Cl 
en PvdA zullen namelijk vaak al proberen de kompromissen te vind; 
Voor ons is het dan mogelijk te proberen die marges nog verder; 
te rekken. Wanneer die maatschappelijke strijd ontbreekt, zal je 
veel terughoudender moeten opstellen om nog iets te realiseren.
Hoe terughoudend of hoe kompromisloos je je moet opstellen is tro 
wens een vraag, die in de meeste frakti es steeds weer terugkomt, 
zijn algemeenheid kan je stellen dat hoe smaller de marges zijn ■ 
hoe belangrijker resultaat is, hoe meer geneigd je moet zijn tot h 
bereiken van een kompromis. Een goed voorbeeld daarvan vinden w 
het gemeentelijk minimabeleid.
Wanneer konkrete resultaten minder van belang zijn (althans op kot: 
termijn), wanneer een standpunt een meer ideologisch karakter hes 
of wanneer de marges voor konkreet resultaat breed zijn, dan kan 
je een kompromisloze houding permitteren.

Kort samengevat hebben wij in deze paragraaf het volgende beweerd
1. Er zijn twee soorten buitenparlementaire machtsvorming die : 
marges voor radikaal-linkse gemeentepolitiek beïnvloeden. De konkt 
te, soms spektakulaire akties en de te organiseren machtsstruktui 
die je een radikaal-links zuiltje zou kunnen noemen. Aan de twee: 
soort besteden wij te weinig aandacht.
2. De mate van kompromisbereidheid wordt voorts bepaald door b 
belang van konkrete resultaten op korte termijn en door de breed: 
van de marges.

De PvdA en de marges voor radikaal-links

Hoe onaangenaam velen van ons het misschien ook zullen vinden:; 
PvdA is en b lijf t  de massapartij van de arbeidersklasse in ons lan: 
Dat betekent dat zij in betekenende mate de marges voor onze pa' 
tijen bepaalt. Als er bij de PvdA geen enkele interesse voor e 
voorstel van ons bestaat, zijn de marges om resultaat te boeken i 
wezig. Naarmate haar interesse stijgt, groeit voor ons de kans op r; 
sultaat. Dat betekent natuurlijk dat een belangrijk deel van de strat 
gie van radikaal-links gericht is op het over de streep trekken v: 
de PvdA.
We kijken nog maar eens naar de Nijmeegse praktijk. Wanneer » 
erin slagen de PvdA voor de schenen te schoppen, en wij verzeker; 
ju llie  dat dat zeer eenvoudig is, dan is er in de raad voor ons ge; 
resultaat te boeken. De bevrediging de PvdA weer eens te kijk ges 
te hebben, voor wie willen kijken, is dan alles waar we het m;
moeten doen. Wanneer wij echter in een vroeg stadium de PvdA b;
trekken in wat wij zouden willen en als wij er dan ook nog voor zo'
gen dat hun wethouders met onze ideeën hun voordeel kunnen doe1 
dan is het verbluffend hoe veel er te realiseren is.
Nu is Nijmegen natuurlijk in die zin iets bijzonders, dat het één va 
de weinige steden is met een potentiële progressieve meerderhei: 
Dat betekent dat er voor veel van onze ideeën -meestal in wat i  
gezwakte vorm- ook een potentiële meerderheid bestaat. Wij zij'
daarmee natuurlijk niet geheel en al overgeieverd aan de luimen va



onze sociaal-demokratische vrienden. We hebben naar onze mening 
twee belangrijke troeven die zeker niet typisch Nijmeegs zijn. De ene 
is de dreiging dat de PvdA door teveel kompromissen met rechts door 
ons geisoleerd wordt. Als het gaat om thema's als kernbewapening, 
werklozenstrijd en vrouwenstrijd is dat een serieus dreigement. De 
andere is dat wij meer kontakten met buitenparlementaire bewegingen 
hebben. Ondanks hun neiging om die bewegingen legalistisch en parle- 
mentaristisch te benaderen, kan de PvdA het zich toch niet permitte
ren een komplete breuk met hen te riskeren.
Eventuele kompromissen die wij met PvdA sluiten zijn te verdedigen, 
door erop te wijzen dat het alternatief is, dat wij met lege handen 
staan. (Liever vuile handen dan lege handen, nietwaar?). Tegelijk met 
het Verdedigen van het kompromis kunnen wij verdergaande eisen b lij
ven uitdragen.
Het is ons inziens vaak beter om inderdaad te proberen een kompro
mis met de PvdA te sluiten, omdat dan in de publiciteit de verdien
ste van de radikaal-linkse frakties wordt benadrukt. Weiger je het 
kompromis, dan loop je het risiko dat de PvdA enige tijd  later zelf
standig met dat kompromis komt en moet je daar wel voorstemmen, 
je krediet heb je dan verspeeld.

Koalitiepolitiek en/of bondgenotenpol itiek

In de vorige paragraaf is heel summier de centrale positie van de 
PvdA beschreven. Die centrale positie werd doorslaggevend genoemd 
voor onze mogelijkheden om marges te kreëren en te benutten.
Dat betekent dat wij vaak voor ingewikkelde keuzes gesteld worden. 
Aan de ene kant de eisen van de eigen achterban -heel vaak zijn dat 
eisen waar wij ons volledig in kunnen vinden; aan de andere kant de 
PvdA, die die eisen veel te vergaand vindt.
De ervaring leert ons dat deelresultaten toch vaak als heel belangrijk 
ervaren worden, hoe vergaand de bewegingen hun eisen ook stellen. 
Wie kent niet het verschijnsel dat radikale groepen bij ons komen om 
mooie verhalen van solidariteit los te krijgen en tegelijk met ons een 
strategie zitten te bedenken om de PvdA zover te krijgen dat zij al
thans enige eisen helpt realiseren.
In principe hoeft dat geen probleem op te leveren, behalve misschien 
de frustratie van een enkel raadslid. Het problem dient zich wel aan 
als wij in de raad moeten kiezen. Een steeds terugkerend voorbeeld 
daarvan is de gasprijs. De eisen van de woonlastenkom ites zijn volko
men reëel. De gasprijs kan niet omhoog, maar moet omlaag. Wanneer 
echter de inkoopprijs verhoogd is en wij toch tegen gasprijsverhogin
gen blijven stemmen, dan akcepteren wij een groot financiëel nadeel 
met alle gevolgen voor de overige beleidsterreinen. Als wij voor de 
verhoging stemmen, laten wij gerechtvaardigde eisen vallen. Als goede 
kompromissen zijn weliswaar een isolatiefonds en een schuld- en sane- 
ringsfonds voor woonlasten ingevoerd, maar dat neemt toch de onbe
haaglijke positie niet weg.
Gek genoeg wordt je positie konfortabeler naarmate er minder resul
taat te boeken is. In het geval de PvdA en rechts het erover eens 
zijn dat het Nijmeegse werklozencentrum Unitas fors op de vingers 
getikt moet worden voor haar aandeel in een aantal voordeurdelersak- 
ties, kunnen wij zonder problemen onze solidariteit u it blijven dragen. 
D it soort problemen, naast de wens om éénduidige 'zuivere' politieke 
keuzes te maken, maakt het juist voor veel PSP-ers zo aantrekkelijk 
een kompromisloze koers te 'kiezen. Wij denken echter dat een kom- 
promisloze bondgenotenpolitiek een luxe-houding is, die wij ons niet 
kunnen permitteren in de huidige politieke, ekonomische en maat
schappelijke krisis. Daarbij is het onmiskenbaar dat wij diezelfde



bondgenoten ofwel overlaten aan de PvdA om resultaten te halen, 
-nog erger- als prooi voor rechts laten, omdat wij niet bereid ; 
to t een werkelijk effektieve verdediging. Wij zouden het nog sten 
willen zeggen: wij zijn de enige natuurlijke bondgenoten, zowel v. 
de radikale als voor de bredere bewegingen, maar wij kunnen : 
nooit blijven als wij zouden kiezen voor uitsluitend steun in de sti 
zelf en verbale steun in de parlementaire organen. Wij kunnen r 
laatste strijdterrein niet v rijw illig  overlaten aan wat rechts van ; 
staat.

In onze keuze om te proberen onze bondgenoten het meest effekt 
te steunen door en koalitie met de PvdA te zoeken staan we tr; 
wens niet alleen. Wie de ontwikkeling in de bewegingen bekijkt, z 
daar de laatste v ijf jaar een vergelijkbare tendens. Zo organiseert! 
deel van de aktivisten uit de anti-kernenergiebeweging in Nijme; 
zich in en rond de energiewinkel. D it projekt schuwt de dialoog 
samenwerking met het gemeentelijk apparaat niet en probeert br: 
politieke steun te krijgen voor allerlei energiepolitieke akties en at 
viteiten. Radikale vredesaktivisten runnen met meer gematigden e 
vredescentrum. Vakbondsaktivisten, georganiseerd in het landelijk ; 
kende Aktieplan Werkgelegenheid, leggen kontakten met politieke p: 
tijen en het ambtelijk apparaat om effektiever hun plannen te re: 
seren. Het alternatief kultuurcircuit zal zich niet lang bedenken 
kontakt zoeken met zelfs het CDA om kompromissen uit te werk: 
die het mogelijk maken hun doelstellingen zo veel mogelijk te reali: 
ren.
Deze bewegingen zijn erop gericht de verworvenheden van het ai 
visme van de jaren zeventig te konsolideren, zij streven een geste 
opbouw van alternatieve invloed op de gevestigde posities na en : 
gen er to t nu toe in om zich te verdedigen tegen afbraak ten geve 
van de krisis. Het is niet meer dan logisch dat de radikaal-linkse p; 
tijen parlementair dezelfde marges proberen te benutten, die d: 
bewegingen maatschappelijk verkregen worden. Het zou toch al 
dwaas zijn als PSP en CPN de kompromisloze lijn van bijvoorbe: 
'Dodewaard gaat dicht' blijven aanhouden, terw ijl de beweging Z; 
probeert met een hervormingsstrategie resultaten binnen te halen.

Kollegevorming

Dit hele artikel is een pleidooi voor het zoeken, opvullen en oprek! 
van de marges in de gemeentepolitiek. Als voorwaarde om dit te r: 
liseren wordt door ons een grote kompromisbereidheid bepleit. Wij: 
ven hiermee vorm aan ons idee dat effektieve margebenuttende lin' 
gemeentepolitiek per definitie reformistische politiek is. 
Onderscheiden wij ons dan nog wel van de PvdA, is onze positie 
na d it pleidooi niet verworden to t een a ltijd  iets linkser-dan-de-Pv 
positie? Dat gevaar is levensgroot aanwezig, en het zou struisvoge 
zijn om dat te ontkennen. Toch denken wij dat konkreet is aan 
geven dat onze praktijk toch een andere is.
Onze stellingnames zijn steeds tegelijk offensief en defensief, in t 
zin dat wij het kompromis voor onze rekening durven nemen m: 
steeds zullen blijven beklemtonen dat het een kompromis is. Of 
wortels en de voeding van onze standpunten zijn de bewegingen. ’ 
nemen noch legalistisch, noch parlementaristisch afstand to t de akt 
wij erkennen slechts de noodzaak deelsuksessen op het parlementai 
strijdterrein te halen. Wij vinden dat wij ver moeten gaan in or: 
kompromissen, maar juist omdat wij de noodzaak kennen om stee 
de relatie met de eigen uitgangspunten en doelstellingen aan te gef 
is er ook een grens aan onze kompromisbereidheid. In ons pleidooi t



de mogelijkheden voor kollegedeelname met name voor de PSP te 
vergroten, komen deze onderscheiden met de PvdA het duidelijkst 
naar voren.
Zoals wij vinden dat je de gemeenteraad niet aan rechts moet overla
ten door als radikaal-links voor een kompromisloze koers te kiezen, 
zo vinden wij dat je in het dagelijke bestuur van die raad, het kol
lege van B en W, de strijd  moet willen aangaan. Daarvoor is het naar 
onze mening niet nodig rechts geheel u it die kolleges te weren. Ster
ker nog, ons ontgaat het eigenlijk waarom je, wanneer je wel kom- 
promisbereid bent in de raad, deze lijn niet doortrekt als het om kol- 
legevorming gaat.
Uiteraard zijn er grenzen. Dat die grenzen o.a. gelegen zijn in de 
onmogelijkheid samen te werken met racistische, sexistische of zelfs 
fascistische partijen is logisch. Niet zozeer strategisch logisch, maar 
wel politiek-etisch en ideologisch. Met die partijen willen wij trou
wens op het nivo van de raad ook niet verkeren, dus dat is konse- 
kwent. De grenzen voor kollegedeelname is uiteraard ook gelegen in 
de (on)mogelijkheden een links programma te ontwerpen. Maar wan
neer het mogelijk is een linkse raadsmeerderheid te vertalen in een 
linkse kollegemeerderheid met een links program, waarom zou radi
kaal-links dan weigeren van zo een kollege deel u it te maken?

In de inleiding van deze paragraaf is al aangegeven dat en hoe wij 
ons onderscheiden van de PvdA. Dat onderscheid b lijft natuurlijk ook 
overeind, wanneer wij ervoor pleiten in kolleges met rechts te gaan 
zitten. Zo'n kollegeprogram moet ons in staat stellen onze verder
gaande eisen te laten horen en het moet onze bondgenoten buiten de 
raad niet in de wielen rijden. Het hoeft vanzelfsprekend geen kopie 
van ons eigen programma te zijn, maar het mag er niet strijdig mee 
zijn. De kans dat zo'n programma met de PvdA te maken is, is niet 
heel groot, laat staan met het CDA of de VVD. Maar waarom op 
voorhand profeteren dat het niet kan?
Het kollege is voor ons een nieuw strijdterrein, waarop wij veel te 
winnen hebben. Wij menen dat het koudwatervrees is en van weinig 
vertrouwen in eigen kracht en betrouwbaarheid getuigt als op voor
hand gedacht wordt dat radikaal-links in het kollege van B en W 
kansloos in de rechtse valletjes gelokt zal worden.

Konklusies

In het voorgaande is gaandeweg duidelijk geworden dat wij linkse ge
meentepolitiek u it de marge willen halen. Het is noodzakelijk naast 
de PvdA een sterk links-reformistisch blok te kreëren. De PvdA zal 
door haar eigen aard steeds ten prooi vallen aan kompromissen met 
rechts. Wij menen dat kompromissen noodzakelijk zijn wil je de mar
ges benutten die er zowel beleidsinhoudelijk als politiek-strategisch 
liggen. Deze kompromissen moeten echter steeds verbonden kunnen 
worden met de socialistische uitgangspunten en doelstellingen. Dat 
deze uitgangspunten en doelstellingen zouden verwateren ten gevolge 
van de kompromissen getuigt van weinig vertrouwen in eigen kracht 
en betrouwbaarheid. Erkennen dat de maatschappelijke werkelijkheid 
weerbarstig is, dat de staat traag is, dat geduld en kleine veroverin
gen nodig zijn, is niet het loslaten van je idealen, maar is inzicht 
verwerven zowel in je beperkingen als in de noodzakelijkheid de strijd 
op alle terreinen waarop zij gevoerd kan worden, ook daadwerkelijk 
te voeren.
Ons pleidooi voor kontinu’i'teit en het gestaag opbouwen van kontakten 
met bedrijfsleven, verenigingen, maatschappelijke organisaties -kortom 
van een klein radikaal-links zuiltje- heeft to t doel het teveel aan



hobbyisme in onze kring te bestrijden. Het komt voort uit de tele, 
stelling dat de vele goede studies die ook in het recente verle; 
verricht zijn, in onze partijen niet werkelijk funktioneren. We wil 
beklemtonen dat onze partijen een apparaat voor langere termijnpl; 
nen, nota's en akties moeten ontwikkelen. In onze partijen best: 
te weinig gevoel voor het konsolideren van wat gedaan en bereikt 1 
D it artikel is geen wetenschappelijk betoog, het is meer een poiit 
credo, gebaseerd op onze ervaringen met linkse gemeentepolitiek 
Nijmegen. De marges voor linkse gemeentepolitiek zijn aangegei 
en er is beklemtoond dat het willen benutten van die marges e 
strategische kwestie. Heel expliciet is de revolutionaire keuze 4  

ons als pseudo-revolutionair afgewezen. Realiteitszin slaat ons inzi; 
onder invloed van de krisis keihard toe, ook bij radikaal-links. t 
het op korte term ijn moge leiden to t een konkreet linkse politi; 
koers, die voor 'de mensen in het land' de zo broodnodige resulta: 
kan bevechten.

Luuk Witsenhuijs 
april IS



Linkse stadspolitiek: 
wie het kleine niet eert...

Inleiding

Een opvatting over de vorm en inhoud van linkse stadspolitiek in het 
algemeen wordt a ltijd  sterk bepaald door de ervaringen met parle
mentaire en buitenparlementaire politiek op lokaal nivo. In d it artikel 
proberen we een aantal ervaringen die PSP-Utrecht in de afgelopen 
tijd  heeft opgedaan te beschrijven. Ze zijn mede bepalend voor de 
opstelling ten aanzien van kollegedeelname en radikaal-linkse samen
werking.
Maar voordat we overgaan op de meer algemene achtergronden en 
konsekwenties van wat wij verstaan onder linkse stadspolitiek, zullen 
we eerst in het kort aangeven hoe de stand van zaken is aan de lin
ker kant van het Utrechtse politieke spektrum.

De samenstelling van de gemeenteraad is als volgt: VVD 10 zetels, 
CDA 12, D'66 2, PvdA 15, CPN 2, PPR 1, PSP 3; d.w.z. een poten
tiële progressieve meerderheid. Het kollege van B en W bestaat uit 
4 PvdA-wethouders, 2 VVD-wethouders en 1 D'66 wethouder, voorge
zeten door een VVD-burgemeester. In de periode 1978-1982 verdeelde 
de PvdA samen met het CDA de wethoudersposten.
Ondanks verbale protesten tegen allerlei rijksbezuinigingen, was de 
PvdA niet te beroerd de afgelopen jaren deze maatregelen recht
streeks door te geven aan de Utrechtse bevolking. De verhouding van 
de PSP t.o.v. de PvdA kan dan ook omschreven worden als zeer koel. 
Weliswaar bestaat er een onregelmatig bijeenkomend Progressief Be- 
stuurs Overleg (PBO) van D'66, PvdA, CPN, PPR en PSP en vieren 
dezelfde partijen minus D'66 maar plus organisaties van etnische 
groepen, werklozen en buitenlandkomites reeds drie jaar gezamenlijk 
1 mei, toch is de manier waarop de PvdA in Utrecht politiek bedrijft 
een belangrijke achtergrond voor onze opstelling t.o.v. linkse samen
werking en het nemen van bestuursverantwoordelijkheid. Niet dat de 
PvdA zo uitgesproken 'rechts' zou zijn; het is veel meer de puur be
stuurlijke instelling, de onderschikking in laatste termijn van federatie 
en raadsleden aan wethouders en de onwil van de PvdA om de pro
gressieve meerderheid in de raad te gebruiken voor meer dan slechts 
marginale verbeteringen, die bij de PSP maar vooral ook daarbuiten 
de mening heeft doen postvatten dat het met deze PvdA welhaast 
onmogelijk is om ook maar een begin van linkse stadspolitiek te rea
liseren.
Anders ligt dat voor CPN en PPR. Al geruime tijd  bestaan er ver
schillende vormen van samenwerking. Naast de verschillende aktie- 
groepen en komitees waarin leden of vertegenwoordigers van CPN, 
PPR en PSP elkaar treffen, vindt er voor iedere raadsvergadering een 
overleg plaats waarbij de respektievelijke bijdragen op elkaar worden 
afgestemd en bijvoorbeeld eventuele doublures worden vermeden. An
derhalf jaar geleden heeft de PSP het in itia tie f genomen to t het op
zetten van verschillende ad-hoc-werkgroepjes op bepaalde thema's met 
CPN en PPR.



De medewerking van vooral de CPN daaraan was overigens teleurste 
lend. Afgezien van allerlei interne problemen, speelt daarbij vooi 
de houding ten opzichte van de PvdA een grote rol. Het lijk t er ste 
op dat de CPN nooit echt enthousiast kan raken voor een bepas 
in itia tie f als daar niet op de één of andere manier de PvdA bij woi 
betrokken. Om die reden liep de aktie tegen de bezuinigingen tw; 
jaar terug dood en bij de begrotingsbehandeling in december 12; 
werd door de CPN een smet geworpen op een zeer breed opgezet 
aktie tegen de bezuinigingen op het welzijnswerk, omdat de CRI 
fraktie zich door de PvdA lie t verleiden openlijk afstand te neut 
van een aantal wat ongelukkig opgestelde eisen in de huis-aan-hi 
verspreide aktiekrant.
Voor CPN-Utrecht lijk t de PvdA een natuurlijker bondgenoot dan i 
PSP. Door de verschillende positie van de PvdA en CPN t.o.v. It 
kollege van B en W loopt deze koalitie vaak spaak, maar het strevi 
ernaar maakt een struktureel gezamenlijk optreden van CPN en PI 
onmogelijk. Het dicht aanleunen tegen de PvdA om als een akcept; 
bele (toekomstige) kollegepartner beschouwd te worden heeft de C F  
meerdere malen in botsing gebracht met aktie- en belangengroepen, 
De positie van de PPR is vaak wat onduidelijk. Inhoudelijk staat! 
PPR dichter bij de PSP dan bij de PvdA of de CPN, maar als It 
gaat om samenwerking heeft de PPR veel minder bezwaren tegen' 
PvdA dan de PSP, terw ijl ook het regenboog-idee wel eens achten 
wolken vandaan komt. Daar komt bij de marginale positie van de P F  
in de stad op voor de PSP belangrijke gebieden als volkshuisvesti1 
en de positie van migranten.
Naast deze strategische verschillen zijn er ook inhoudelijk tussen n: 
name CPN en PSP de nodige geschilpunten. Op de rand van stratet 
en inhoud ligt de opstelling van de CPN om konsekwent vóór de It 
groting te stemmen ondanks ook door hen bestreden voorstelle 
Daarnaast zijn te noemen: verkoop (CPN) of erfpacht (PSP) van e. 
meentegrond en de weifelachtige houding van de CPN ten opzich 
van het NV-huis, al jaren symbool van de Utrechtse jongerenkuituur,

De PSP-strategie

Om een indruk te geven van de manier waarop de PSP in Utree1 
probeert de raad te gebruiken als platform in kombinatie met het te 
halen van korte termijn-suksessen, zullen we hier twee belangrijl 
kwesties u it de Utrechtse politiek onder de loupe nemen: de kra; 
en aankoop van een kapitaal pand aan de Kromme Nieuwe Gracht; 
de kraak en verbouw van het NV-huis ten behoeve van jongerenki 
tuur.
Beide kraken zijn vanaf het begin door de PSP ondersteund. Al sr' 
werd de PSP benaderd voor het stellen van vragen in de raad en te 
achterhalen van informatie. Door haar kontakten in de kraakbewegi 
en haar eerder optreden als verdediger van de belangen van (kraker; 
panden was de PSP de enige partij waarin veel radikale aktievoerdf 
nog enig vertrouwen hadden. Ook in deze gevallen bleek de steun I 
het maken van alternatieve verbouwplannen en het onder druk zette 
van de raad een uitgelezen manier om het verwoorden van radite 
eisen te kombineren met pogingen om op parlementair nivo sukses 
behalen. Na veel geharrewar ging het belangrijkste doelwit van de; 
druk, de PvdA, om en stemde het kollege van B en W in met respe1 
tievelijk aankoop en verbouw van beide panden.
Blijkbaar was de kombinatie van akties buiten de raad en de aanho; 
dende bemoeienis van de PSP ermee in de raad een prima middel f 
de PvdA te doen opschuiven. De onafhankelijke positie van de PS 
maakte het haar mogelijk vanaf het begin de vergaande eisen van :



krakers te ondersteunen en zo bij te dragen aan de totstandkoming 
van een aanvaardbaar kompromis in plaats van vanaf het begin al 
zelf over een kompromis te gaan onderhandelen.
In een notendop zien we hier een aantal belangrijke ingrediënten van 
wat volgens ons een linkse stadspolitiek moet inhouden:
- als partij aanwezig zijn bij akties;
- toegankelijk zijn voor (radikale) aktievoerders;
- een ongebonden positie in de raad;
- een kombinatie van parlementaire en buitenparlementaire druk op 
de PvdA.
Natuurlijk slaagt de PSP er ook niet altijd  in om deze verschillende 
komponenten te kombineren to t een suksesvol geheel. De bovenstaande 
voorbeelden maken duidelijk dat op een aantal belangrijke punten deze 
kombinatie wel degelijk de moeite waard kan zijn.

Tot zover een korte schets van de positie die de PSP inneemt binnen 
het Utrechtse politieke krachtenveld. Voor een deel komt die positie 
voort vanuit een overwogen strategie om juist die positie in te ne
men. Op de achtergronden daarvan gaan we hieronder verder in. 
Daarbij zullen we de opstelling zoals die in Nijmegen voorgesteld en 
in Wageningen al in de praktijk gebracht wordt betrekken en bekriti
seren. Zij hebben immers gekozen voor een strategie die sterk afw ijkt 
van wat wij in Utrecht doen, en waarvan zij meer resultaat verwach
ten. Ten onrechte, vrezen wij.
Dat betekent niet dat wij in Utrecht denken op korte termijn klin
kende revolutionaire resultaten te zullen bereiken; wel vinden we het 
belangrijk om een basis te leggen voor verdergaande veranderingen 
op termijn dan alle kaarten op geringe, korte termijn-suksesjes te 
zetten. Daar komt bij dat een links-socialistisch, niet bestuurlijk ge
oriënteerde, opstelling het behalen van korte termijn suksessen geens
zins in de weg staat.

Koerswending

"In hun revolutionaire ijver ziet Groningen zelfs geen marges. Wij 
menen dat een dergelijke opvatting zich ver verwijdert van de nood, 
waarin veel mensen konkreet zitten, die mensen geen enkel perspek- 
tie f biedt om op korte termijn verbeteringen in hun lot te bevechten 
en daarmee fe ite lijk  een pseudo-revolutionaire studeerkamerstrategie 
betekent. Een revolutionair, die slechts verzucht hoe uitzichtsloos de 
huidige situatie is, die weigert korte-termijn perspektieven aan te rei
ken aan mensen die daar naar snakken, is slechts in schijn bezig met 
zijn revolutionaire doel. De strijd speelt zich af in de alledaagse wer
kelijkheid van de kapitalistische samenleving. Een werkelijk revolutio
naire strategie keert zich niet hautain af van een reformistische 
praktijk". Met d it citaat uit het artikel 'De marges van linkse ge
meentepolitiek' (zie elders in d it nummer) velt Luuk Witsenhuijsen 
zijn harde oordeel over de PSP-gemeenteraadspolitiek in Groningen. 
Het is de bekende karikatuur waarmee degenen die voor een andere 
politieke opstelling gekozen hebben, een links-socialistische opstelling 
afschilderen. Het oordeel wordt ontleend aan een kernzin in het Gro
ningse gemeenteraadsverkiezingsporgramma: "parlementaire organen
hebben slechts regulerende mogelijkheden, werkelijk ingrijpen in de 
strukturen van de samenleving ligt buiten hun macht".
Toch zal men in vele PSP-gemeenteraadsprogramma's deze zin aan
treffen. Terecht, want de essentie van de zin is juist. Zeggenschap 
over werkelijk gefundeerde beslissingen (ekonomische, bijvoorbeeld) 
hebben de parlementaire organen niet. Onder kapitalistische verhou
dingen is de zeggenschap over waar, wat en hoe geproduceerd wordt,



in eerste instantie voorbehouden aan de ondernemers zelf, de pari- 
mentaire organen reguleren voor een deel de voorwaarden voor, ( 
de konsekwenties van door die ondernemers genomen beslissingen. [ 
macht van het parlement is (zowel landelijk als plaatselijk) beperk 
Fundamentele veranderingen zullen in eerste instantie buiten het pa- 
lement, door mensen en bewegingen zelf, bewerkstelligd moeten wo; 
den. Pas onder druk van massaal buitenparlementair verzet is het mi 
gelijk dat parlementaire organen ertoe gedwongen worden een mei 
progressieve rol te spelen.
Het is belangrijk om deze algemene uitgangspunten goed in het act 
terhoofd te houden bij het bepalen van de dagelijkse politieke hande; 
wijze in gemeenten van PSP-raadsfrakties. Luuk Witsenhuijsen cs. m; 
ken een kardinale fout door deze uitgangsstellingname gelijk te steils 
met de dagelijkse politieke praktijk. Immers, ook in Groningen is he 
behalen van kleine (deel)suksesjes, het sluiten van kompromissen sj
iiet maximale binnen te halen, en het afstemmen van de strategie ot 
dat te bereiken, aan de orde van de dag. De lijs t met suksesjes di: 
men zowel in Groningen als Nijmegen kan presenteren van de afgelo 
pen raadsperiode zullen elkaar dan ook niet veel in lengte en kwali
te it ontlopen. Niet de dagelijkse handelwijze van PSP-ers in de ge
meenteraden herbergt de grootste verschillen, zoals ook Lex Burdori 
en Johan Jansen uit Wageningen kennelijk to t hun verbazing in hu 
artikel moeten konstateren, maar het perspektief van waaruit gehau 
deld wordt is de kern van het politieke konflikt binnen de PSP (e; 
ook andere links-radikale partijen).
De politieke praktijk tussen Groningen en Nijmegen moge to t nu to- 
to t weinig fe ite lijke verschillen geleid hebben, in de toekomst zal di; 
zonder tw ijfe l gaan veranderen. De politieke implikaties van de Nij
meegse, door Luuk Witsenhuijsen vertolkte, koerswijziging zijn immer; 
verstrekkend. In zijn uitvoerig pleidooi en verantwoording voor di; 
koerswijziging komt Luuk Witsenhuijsen to t de konklusie dat het be- 
nutten van de marges in de gemeentepolitiek to t nu toe onvoldoend; 
uitgewerkt is. Sterker nog, hij stelt voor "het benutten van de mar
ges" to t hoofdstrategie van het politieke handelen te maken.
Treffend zijn de bewoordingen die gekozen worden om de koerswijzi
ging te bepleiten. De parallel met de veranderende stellingname var 
de SDAP aan het begin van deze eeuw is opmerkelijk. Toen wert 
door hen eveneens gekozen om de parlementaire organen, onder aarv 
roeping van "de nood van de mensen" niet langer aan 'rechts' over 
te laten. Een vluchtige blik in de geschiedenisboeken leert ons dal 
de SDAP-ers indertijd dezelfde bewoordingen gebruikten als Luuk Wit
senhuijsen nu Groningen toevoegt, om hun meer revolutionaire partij
genoten af te schilderen als wereldvreemde idealisten. 
"Politiek-strategische marges zijn slechts te benutten als de fraktie; 
bereid zijn een meer reformistische koers te kiezen", is één van d; 
Nijmeegse stellingen die deze toch tamelijk sociaal-demokratiscli; 
wending begeleiden.
Niet zozeer het fe it dat een andere politieke opstelling gekoze; 
wordt is het probleem, veeleer de illusies waarmee ze gepaard gaat 
Ruim 70 jaar sociaal-demokratie in Nederland zou de geestdrift aait 
zienlijk moeten temperen, zeker jn het licht van de 'vergaande m a a t 
schappelijke verandering', waarvoor de sociaal-demokraten nog steeé 
zeggen te staan. Maar evenzeer is een vraag of met deze nieuw; 
strategie wel zoveel méér kleine suksessen binnengehaald worden al; 
gemakshalve verondersteld wordt.
In essentie is de kernvraag hoe de PvdA het best onder druk gezel 
kan worden om zo links mogelijk resultaten te bereiken: door in bel 
kollege van B en W te gaan zitten of juist door een links-radikal; 
onafhankelijke positie. Dat laatste zullen we hieronder bepleiten.



Juist op het moment dat binnen de PvdA een ferme koerswijziging 
naar rechts plaatsvindt, het 'nieuwe realisme' hoogtij viert, en vroe
ger ingenomen standpunten en masse verlaten worden (wettelijk rege
len arbeidstijdverkorting, bescherming koopkracht SI Ie minima, terug
draaien van maatregelen van het kabinet-Lubbers e.d.) wordt in steeds 
bredere kring binnen radikaal-links de samenwerking met die PvdA 
bepleit. Zijn er nu opeens mogelijkheden om de PvdA aanzienlijk naar 
links te trekken?
Het tegendeel lijk t waar. Steeds nadrukkelijker oriënteert de PvdA 
zich zowel landelijk op het CDA als plaatselijk op CDA of VVD 
(maakt niets uit). De kern van de bezuinigingspolitiek is geakcep- 
teerd, waarmee tegelijkertijd de marges van linkse gemeentepolitiek 
bepaald zijn. Mede daardoor neemt de PvdA bijna nergens een strijd- 
positie in tegen het landelijk overheidsbeleid, hoewel de mogelijkhe
den daartoe met de nodige kreativ ite it veel groter zijn als wel eens 
gedacht wordt (niet alleen de woningdelersmaatregel valt soepel of 
niet u it te voeren, bijvoorbeeld).
Toch wordt in de bijdragen uit Wageningen en Nijmegen de PvdA zo 
ongeveer als een 'natuurlijke bondgenoot' ervaren waarmee op be
stuurlijk nivo de marges behoorlijk opgerekt kunnen worden. In de 
analyse van Wageningen en Nijmegen wordt de PvdA niet als een pro
bleem gezien voor vergaande veranderingen, maar als een oplossing 
om die te bereiken. In hun analyse is de PvdA nu de gevangene van 
rechts, juist door de opstelling van radikaal-links die (veel te strenge) 
inhoudelijke voorwaarden stelt aan bijvoorbeeld kollegedeelname. Geen 
moment wordt geanalyseerd of de keuze van de PvdA om juist zo 
weinig mogelijk 'linkse' samenwerkingsverbanden aan te gaan een in
houdelijk en strategisch weloverwogen keuze is. "We hebben eigenlijk 
niet veel meningsverschillen met het CDA", konkludeerde een PvdA- 
bestuurder u it Groningen in de Waarheid van 1 mei j.l. Een naar onze 
mening veelzeggende opmerking, die juist to t een eerder tegenoverge
stelde politieke opstelling van radikaal-links moet leiden dan de kon- 
klusie dat met diezelfde PvdA langdurig samenwerkingsverbanden aan
gegaan moeten en kunnen worden.
Terecht worden twee belangrijke 'troeven' van radikaal-links onder
scheiden door Luuk Witsenhuijsen ten opzichte van de PvdA: de drei
gende isolering van de PvdA ten opzichte van links en progressieve 
organisaties wanneer teveel kompromissen met rechts gesloten wor
den, en onze kontakten met de buitenparlementaire bewegingen. Maar 
hoe moeten die troeven het handigst uitgespeeld worden? In Utrecht, 
zo moge uit de hiervoor gepresenteerde voorbeelden blijken, worden 
ze hard uitgespeeld. Juist niet door dicht tegen het PvdA-standpunt 
aan te kruipen om het maximaal haalbare kompromis veilig te stel
len, maar door een sterk buitenparlementair georiënteerde linkse op- 
positiepolitiek. De Wageningse schrijvers laten daarentegen niet na 
om op vrijwel elke bladzijde te wijzen op de onderlinge strijdigheid 
van dé eisen van aktiegroepen. Dat maant Wageningen to t een voor
zichtige opstelling: het ongedaan maken van een bezuiniging voor de 
één, betekent immers elders meer bezuinigen. De marges zijn immers 
smal.
Laten we een analoog voorbeeld u it Utrecht gebruiken om duidelijk 
te maken waarom het beter is, juist de oriëntatie op buitenparlemen
ta ir verzet tegen het gemeentebeleid to t hoofdpunt te maken om zo 
de PvdA onder druk te zetten. Omvangrijke bezuinigingen in het wel
zijnswerk eind vorig jaar leidden to t velerlei protest-aktiviteiten van 
welzijnswerkers en degenen die van welzijnsvoorzieningen gebruik ma
ken. Dat verzet, uitmondend in een massale demonstratie tijdens de

D e PvdA als onderdeel van het probleem



debatten over de gemeentebegroting, zijn door de radikaal-linkse pat 
tijen krachtig ondersteund en mee georganiseerd. De eisen die geste! 
werden waren vergaand, nadrukkelijk werd de link gelegd met he 
landelijk beleid, waartegen een veel feller verzet van het gemeente 
bestuur geëist werd. Het in Utrecht gevoerde bezuinigingsbeleid be 
tekende immers ieder jaar opnieuw saneringsrondes, inkrimping c 
sluiting van voorzieningen en ontslagen bij de werkers, zonder d; 
u itzicht bestaat op verbetering of vermindering van de bezuiniging; 
volgend jaar. Het bezuinigingsbeleid diende in haar geheel ter disku; 
sie te komen en stopgezet te worden. Dat was de inzet van de al 
ties.

Buiten de kleine afzwakkingen en verbeteringen die door de aktie 
bereikt werden (dezelfde die in Wageningen en Nijmegen in het ko 
lege van B en W behaald zouden , kunnen worden) leverde het verze 
geen fundamentele wijzigingen op. Wél -en dat is een kardinaal vei 
schil met wat in Nijmegen en Wageningen gebeurd zou zijn- is binne 
het welzijnswerk en de gebruikers massaal het besef doorgedronge 
dat van de PvdA (met VVD kollegepartner) weinig te verwachte 
valt: geen intrekking van fundamenteel onrechtvaardige bezuiniginger 
geen krachtige oppositie tegen Den Haag. De PvdA is als potentie; 
linkse bondgenoot door velen af geschreven, en wordt als een onde; 
deel van het probleem gezien, op één lijn te stellen met CDA e 
VVD. Die positie is voor de PvdA zelf fnuikend, leverde intern binne 
de PvdA grote problemen op, maar leidde er tevens toe dat de moge 
lijkheden om linkse suksesjes binnen te halen voor de nabije toekoms 
groter zijn geworden! Voor de PvdA is de noodzaak om zich alsne: 
links te profileren groter geworden; er is hen veel aan gelegen he 
'linkse gezicht' -zeker voor de verkiezingen- enigszins te rehabilite 
ren. Juist de verbinding met het buitenparlementair verzet heeft è 
positie van radikaal-links aanzienlijk versterkt; maar ook de aktie: 
van het welzijnswerk werden erdoor versterkt, zij vonden in radikaa- 
links een trouwe bondgenoot en spreekbuis.
In Wageningen zou men, zo moge uit de bijdrage van Lex Burdorf c; 
blijken, veel voorzichtiger zijn geweest. Immers, het toewijzen va' 
de eisen van de welzijnswerkers had in hun visie to t andere bezuini
gingen op de begroting moeten leiden; op het ambtenarenapparaat bij
voorbeeld. Gevangen in het kollege van B en W zou men zelf verant
woordelijk geworden zijn voor het 'kompromis' dat gevonden zou moe- 
ten worden. In ieder geval zou radikaal-links zich niet van harte ach 
ter de eisen van de aktie kunnen stellen, laat staan het zelf mee o; 
ganiseren. Geheel in lijn met de opvatting dat de marges binnen h;: 
gemeentebeleid slechts klein zijn, zou men eerder een rem zetten o: 
de akties, in plaats van juist krachtig verzet dat vanuit de getroffe 
nen groeit en opgezet wordt, te ondersteunen.
Volgens ons is het op dit moment juist belangrijk het politieke draai
vlak te vergroten voor de opvatting dat de huidige gemeentelijke be 
zuinigingen überhaupt onnodig zijn, zeker als dat afgezet wordt tege 
de miljardenstroom naar het bedrijfsleven, waarvoor o.a. kortingen o; 
het gemeentefonds en de sociale zekerheid nodig zijn. Die strijd var 
u it dSt perspektief voeren is op dit moment onmogelijk met een Pvd,; 
die de bezuinigingen als gegeven beschouwt.

Kollegedeelname

"Uitgaande van de bereidheid in principe kollegeverantwoordelijkhei: 
te dragen in een links kollege, dient in de praktijk te worden ge
toetst: of de tijd  rijp is" houden de Wageningse schrijvers ons voo 
in hun artikel. Is de tijd  rijp? Op basis van de Wageningse kriteri;



wagen wij dat te betwijfelen. De speelruimte die de gemeenten gebo
den wordt, zowel financiëel als voor het maken van eigen beleid, is 
kleiner dan ooit tevoren. De mogelijkheden om echt belangrijke ver
anderingen door te voeren zijn dan ook zo goed als nihil. Vermeld is 
al de opstelling van de PvdA die de noodzaak to t bezuinigen niet 
ontkent. Vrijwel alles z it dus tegen om juist nü medeverantwoordelijk
heid te nemen voor het totale kollegebeleid. Het beter benutten van 
de marges is daarvoor slechts een mager winstpunt, afgezien van de 
vraag of wij het nu juist moeten zijn die zich uitsluitend sterk moe
ten maken voor het benutten van marges binnen de bestaande verhou
dingen.
Werden to t voor kort strakke voorwaarden gesteld aan kollegedeel- 
name door de PSP, deze voorwaarden worden in veel plaatsen meer 
en meer als lastig beschouwd. Deelname aan een kollege met het 
CDA wordt in Nijmegen al niet meer zo problematisch ervaren. Dat 
is ook logisch en begrijpelijk in een situatie waarin het benuten van 
de marges hoofddoel geworden is. Ook in Wageningen verdwijnen, na 
vier jaar ervaring, strakke voorwaarden als sneeuw voor de zon: ook 
zij sluiten deelname van rechts in het kollege van B en W niet langer 
uit. De minimumvoorwaarden, door de afdeling gesteld aan kollege- 
deelname, zijn voor een volgende keer niet meer noodzakelijk (er 
komt toch niets van terecht, de afdeling kan beter het totaal-program 
beoordelen), een eventuele wethouder moet speelruimte geboden wor
den en niet opgezadeld met "diktaatjes" enz.
In een poging een akceptabele koalitiepartner te worden voor de PvdA 
worden de eisen gematigd, en gematigd. Opmerkelijk daarbij is dat 
in de analyse van Wageningen en Nijmegen voorbijgegaan wordt aan 
de positie waarin radikaal-links komt te verkeren wanneer langdurige 
samenwerkingsverbanden met de PvdA in een kollege worden aange
gaan. Op dit moment wordt de PvdA gezien als de gevangene van het 
CDA (of de VVD); voorbijgegaan wordt dan aan het fe it dat in linkse 
kolleges juist radikaal-links 'de gevangene' wordt. Immers, de PvdA 
zal, om niet elke relatie en kontakt met het CDA te verbreken, bij 
voortduring ook kompromissen naar rechts willen sluiten. Het pro
bleem van dat soort zaken al of niet akcepteren komt dan voortdu
rend bij radikaal-links te liggen. Voor de kompromisachtige voorstellen 
tussen PvdA en CDA is bovendien in de raad vaak een veel groter 
draagvlak.
Dat bredere draagvlak en de fe itelijke inhoudelijke standpunten van 
de PvdA vormen ook de verklaring voor de vraag waarom de PvdA 
als het gaat om de samenstelling van kolleges niet eerst met radi
kaal-links gaat praten. Dat is ook voor veel PvdA-leden en stemmers 
een onbegrijpelijke zaak; immers, linkse meerderheden zouden ook in 
de ogen van deze PvdA-mensen a ltijd  benut moeten worden voor link
se kolleges (of op landelijk nivo: een linkse regering). Veel PvdA-ers 
denken links te stemmen, maar de praktijk leert anders. Ook Luuk 
Witsenhuijsen cs. en Lex Burdorf cs. vallen aan deze verwarring ten 
prooi: zelfs wanneer er linkse meerderheden zijn, zien zij in 'brede' 
kolleges de PvdA als de 'gevangene' van het CDA. De vraag komt 
niet eens bij hen op waarom de PvdA de linkse meerderheid nu al 
niet vaker benut om daardoor het CDA de 'gevangene' van de linkse 
meerderheid te maken.
In plaats van als uitgangspositie te nemen dat de PvdA het meest 
naar links getrokken kan worden door kollege-samenwerkingsverban- 
den, zou men zich moeten afvragen of het niet effektiever is de 
PvdA juist vanuit een onafhankelijke positie aan de linkerkant te be
stoken. Het federatiebestuur van PSP-Amsterdam konkludeerde enkele 
maanden geleden in de Waarheid dat de hoofdlijnen van het Amster
damse kollegebeleid hun goedkeuring wel konden wegdragen. Hun kon-



klusie: de PSP kan dan ook wel aan het kollege deelnemen. Wij vr; 
gen ons af of het in die situatie niet beter is om juist vanuit ee 
positie buiten het kollege aan de linkerkant effektieve oppositie ; 
voeren, in plaats van de linkse oppositie u it te schakelen door ha; 
geheel verantwoordelijk te maken voor het kollegebeleid.

Veel van de argumenten om juist wel aan kolleges van B en W de; 
te nemen worden ontleend aan de stelling dat in de praktijk blij! 
dat de macht van het kollege nu eenmaal veel groter is dan die v: 
de raad. In het kollege vindt vaak al de politieke besluitvormii 
plaats, daar worden de 'deals' al vaak gesloten. Hoe graag we d; 
ook anders zouden willen. Want veel PSP-programma's bepleiten jui; 
het omgekeerde: de besluitvorming moet terug naar de gemeenteraa. 
in alle openbaarheid en openlijk kontroleerbaar. Dat past in het stre 
ven om op steeds meer nivo's demokratische kontrole mogelijk te m: 
ken. Toch wordt deze stellingname steeds minder als een problee; 
ge'zien om veel nadrukkelijker naar kollegedeelname te streven; he 
regelen en ritselen wordt onderdeel van de politieke praktijk om '& 
marges beter te benutten'. Steeds minder wordt geproblematiseerd d; 
het middel steeds minder overeenkomt met het doel, ook al gaat c 
argumentatie voor deelname vaak gepaard om de besluitvorming vi; 
die weg terug in de raad te krijgen.
Betekent deze stellingname nu dat deelname voor de PSP in Utrecf 
aan een kollege van B en W uit den boze is? In het geheel niet 
Overwogen wordt zelfs de onderhandelingen met PvdA en de ander; 
linkse partijen te openen door hen uit te nodigen voor een gesprek 
Alleen stellen wij voor onszelf wel strikte  voorwaarden. Niet allee 
uit geloofwaardigheidsoverwegingen, maar juist ook omdat de nadele: 
van kollegedeelname zeker zo zwaar wegen als de (onvoorspelbare 
voordelen. Misschien nog wel belangrijker dan schriftelijke overeen 
stemming met andere partijen (papier is geduldig) is de om vang n  
het stedelijk draagvlak om verbeteringen door te voeren of versleet 
teringen tegen te houden. Het verzet naar Den Haag dient meer t; 
zijn dan een puur papieren verzet.

Konklusies

In het voorgaande hebben we geprobeerd de Utrechtse politieke situa
tie  te schetsen om aan de hand daarvan onze praktische politiek- 
stellingname en handelen aan te geven. We hebben daarbij de opstel
ling van Wageningen en Nijmegen (elders in d it nummer verwoord 
ernstig bekritiseerd. Wij achten hun opstelling een breuk met de stel
lingname van PSP-ers to t nu toe, een duidelijke afzwakking van radi 
kale stellingnames, onomwonden sociaal-demokratisch getint. Op lang: 
term ijn gezien, in het licht van de vergaande veranderingen die *  
voorstaan, is deze politieke koers weinig effektief, naar onze mening, 
Bestuurlijke posities veroveren gaat op zich al gepaard met het mati
gen van de eisen, diezelfde posities behouden maakt die matiging al
leen maar groter.
Wij achten onze opstelling minstens zo e ffektief. Onze methode or 
de PvdA onder druk te zetten en naar links te trekken maakt he! 
niet alleen mogelijk aan onze eigen, vergaande standpunten vast te 
houden, maar b lijk t in de praktijk ook te werken. De lijstjes me: 
deelsuksessen van Utrecht en Wageningen zullen elkaar niet veel ont
lopen. Maar ook uit de opstelling van PvdA-Utrecht b lijk t in welke 
mate rekening gehouden moet worden met een krachtige PSP. At 
voorschot op de kollege-onderhandelingen heeft de PvdA in Utreclt 
al uitgesproken dat alléén met PPR en CPN onderhandeld wordt al! 
ook de PSP daarbij betrokken is. Hetzelfde geldt later voor kollege-



deelname. Onder geen enkele voorwaarde zal de PvdA dulden dat een 
eventueel progressief meerderheidskollege ook nog aan de linkerkant 
bestookt wordt.

Het matigen van stellingnames terw ille van het binnenhalen van meer 
deelsuksesjes en het beter benutten van de marges, slaat op den duur 
door in een overdreven verantwoordelijkheidsbesef voor het stadsbe
stuur. Als de dag van gisteren herinneren we ons nog het moment 
waarop de CPN-fraktie in Utrecht het PvdA-voorstel om gemeente
lijke grond nog slechts in erfpacht u it te geven en niet meer te ver
kopen, torpedeerde met haar tegenstem. Begeleid met de historische 
stemverklaring: "A lle  grond in erfpacht, in gemeenschapsbanden, is 
utopisch socialisme. We leven in Utrecht nu eenmaal niet op een 
eiland. Erfpacht is duidelijk een belemmering voor de vestiging van 
bedrijven. Wij voelen ons primair verantwoordelijk voor de werkgele
genheid in Utrecht."
Toch zal ook de CPN zonder tw ijfe l in haar programma opgenomen 
hebben dat bij het bedrijven van 'korte-term ijn politiek' de vergaande 
veranderingen die we eigenlijk nastreven, zeker niet uit het oog mo
gen worden verloren.

Martien Bouwmans 
Joost Lagendijk 

mei 1985



Rimpels tellen
"Het feminisme ligt nog 
vrij gevoelig in de raad"

ERVARINGEN VAN RADIKAAL-LINKSE VROUWEN 
IN DÉ GEMEENTERADEN

In 1946 waren vrouwen in de gemeenteraad nog een zeldzaamheid. 
Twintig jaar later is het aantal verdrievoudigd, maar de v ijf procent 
wordt nog niet gehaald. Sindsdien heeft de vrouwenbeweging er haar 
steentje toe bijgedragen, dat het aandeel van vrouwen is opgevijzeld 
to t 15,5% in 1982, het b lijft echter een schamel percentage.(1) Vrou
wen zijn op d it politieke terrein dus nog veel minder doorgedrongen 
dan op de arbeidsmarkt.
Wat de radikaal-linkse partijen (CPN, PPR, PSP) betreft, is' er bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van 1982 een grote sprong voorwaarts ge
maakt. Het percentage vrouwelijke raadsleden van deze partijen steeg 
van ruim 17% to t bijna 25%. Vóór 1982 skoorden D'66 en PvdA het 
hoogst, nu valt die eer te beurt aan radikaal-links. In alledrie partijen 
is er flink aan getrokken om meer vrouwen op een verkiesbare plaats 
te krijgen; in de PPR is zelfs geknokt voor 'bonte' lijsten: mannen 
en vrouwen om en om. Hoe is het de vrouwen vergaan die vanaf 1982 
radikaal-links (en de vrouwenbeweging) een gezicht mochten geven in 
de gemeenteraden? Klopt het beeld dat zij in en door de politieke 
mannenwereld overspannen en gefrustreerd zijn geraakt? Hebben zij 
iets kunnen veranderen aan de wijze van politiek bedrijven? Met het 
oog op de komende verkiezingsronde leek het ons van belang na te 
gaan wat er bereikt is en wat er nog moet veranderen om d it poli
tiek bedrijf voor vrouwen aantrekkelijk te maken.
Deze vragen behandelen we op basis van veertien gesprekken met 
vrouwen in gemeenteraden en schrifte lijk materiaal dat hierover door 
de radikale drie geproduceerd is.(2) Alhoewel we gezocht hebben naar 
spreiding over de drie partijen en over grote en kleinere gemeenten, 
kunnen we niet zeggen, dat het beeld dat wij schetsen representatief 
is voor alle radikaal-linkse vrouwen in gemeenteraden. Daarnaast heb
ben we vooral gezocht naar vrouwen die met een feministisch pro
gram in de gemeenteraad zijn gekozen. Een andere beperking is, dat 
we alleen met de gemeenteraadsvrouwen zelf gesproken hebben en 
niet met bij voorbeeld andere aktieve vrouwen uit die partijen. Des
alniettemin hopen wij genoeg stof aan te dragen om de diskussie. over 
de positie van vrouwen in gemeenteraden en over de verdere ontwik
keling van een feministische gemeentepolitiek te voeden.

Haantjes

"Bij het kopieerapparaat las hij mij de les over een motie die ik had 
ingediend om even later op te merken 'maar je hebt wel een lekkere 
kont'." (Bep Spa)
Menigeen kwam met dergelijke voorbeelden van sexistisch gedrag van 
kollega's. We willen er niet te lang bij stilstaan, maar moeten er he
laas toch een paar woorden aan vuil maken.



Vrouwelijke raadsleden worden in de eerste plaats als vrouwen gezif 
en niet als volwaardige politieke partners. Er wordt gelet op ti. 
u iterlijk, er wordt geoordeeld of ze wel of niet aardig zijn en , 
wordt vrouwelijk gedrag verwacht: "Die boosheid staat je niet". De: 
kundigheid wordt er van vrouwen niet verwacht. De mannelijke fra. 
tiegenoot van Els Boxhoorn bij voorbeeld wordt aanzienlijk vaker aa 
gesproken dan zijzelf.
Het betekent, dat een vrouw zich extra moet bewijzen om serie, 
genomen te worden. Na verloop van tijd  is d it de meesten wel g, 
lukt. Vrouwen leren zich ook beter te verweren tegen sexistische ui: 
latingen. Bep Spa bij voorbeeld stelde in de raad het sexistisch gedr: 
in de wandelgangen aan de kaak, waarop een fraktiegenoot van b: 
treffende kollega zijn exkuses aanbood.

Dat vrouwen niet voor niks in de raad zitten, b lijk t vooral als h: 
gaat om het aan de orde stellen van emancipatoire kwesties. Het o; 
zetten van een emancipatiebeleid, het behartigen van de belangen v; 
bijstandsvrouwen en van vrouwelijke ambtenaren, het wijzen op de o' 
derwijsachterstand van vrouwen, het subsidiëren van een vrouwenhui: 
een b lijf-van-m 'n-lijf huis, van kinderopvang: allemaal kwesties c 
bijna alleen door vrouwen ingébracht worden. Dat geldt nog me: 
voor onderwerpen waarbij de belangen van vrouwen minder voor t 
hand liggen, zoals bij de ruimtelijke ordening. Het veiliger maken v; 
het straatbeeld en het doorbreken van het 'huisje-boompje-beestjebo. 
wen' wordt door vrouwen op de agenda gezet.
Janneke van der Plaat, die al e lf jaar in de gemeenteraad zit, b: 
speurt wel vooruitgang. "Veel vanzelfsprekendheden zijn weggevalle 
mannen merken het nu ook op als er ergens geen vrouw in zit, ma: 
als je aan hun eigen positie komt dan lig t het toch weer anders. D; 
merk je aan het werkgelegenheidsbeleid, daarbij denken ze toch 
de eerste plaats aan mannen. Het bevorderen van deeltijdarbeid wori 
afgewezen en bij benoemingen geven ze de voorkeur aan kostwinner: 
Daar ben ik nu erg op gaan letten."
Ook mannelijke fraktie- en partijgenoten zien de vrouwenbelangs 
lang niet altijd  even helder. Zo had Cora Mulder een aanvaring m 
een fraktiegenoot die om energie te sparen wilde bezuinigen op t 
straatverlichting. Er werd verschillend gedacht over de veiligheid « 
vrouwen. Dat vrouwen zich minder veilig voelen in donkere stratf 
wilde een andere partijgenoot wel eens met onderzoeken beweze 
zien. "Feministische zaken worden vaak niet door de hele partij, ma: 
slechts door enkelingen gedragen", volgens Vera Wijnker. Bep S[ 
kreeg wel eens het verw ijt te horen, dat ze zich meer druk maa' 
om vrouwenzaken dan om partijzaken. De ekonomische situatie ve 
sterkt bovendien de tendens om feministische eisen als luxe af : 
doen.

Vergaderkultuur

"Tijdens de eerste raadsvergadering zat ik met zweet in m'n hande' 
mijn stem trilde, de letters van m'n referaat dansten voor mi; 
ogen."
Als je de vergaderzaal binnenstapt, betreedt je een mannenwerel: 
Zij hebben altijd  een verhaal klaar, liefst een lang verhaal. Ze hebbf 
over alles een mening, ze tonen geen tw ijfels. "Ik ben wel eens f 
loers op die vanzelfsprekende zelfverzekerdheid van mannen." Het: 
ook een wereld van elkaar aftroeven, voor schut zetten, onderuit h; 
len. Er moet geskoord worden, vooral als de pers in de buurt is f 
in zo'n klimaat is er weinig ruimte voor open diskussie. Men is f 
op gespitst zich te profileren; partijpolitieke argumenten gaan vo: 
inhoudelijke argumenten.



Als nieuwkomer is het natuurlijk altijd  even wennen, maar mannen 
hebben in hun werk vaak al ervaring opgedaan met deze vergader- 
wijze. Het is een kunst om je in deze wereld staande te houden zon
der je feministische principes geweld aan te doen. Voor je er erg in 
hebt doe je mee aan het politieke spel, ben je ook aan het 'katten'. 
Jeanine Molier: "Het is heel belangrijk, dat je een subtiele manier 
vindt om dingen door te prikken. Als je steeds op hetzelfde punt 
terug komt, bij voorbeeld hun taalgebruik, dan nemen ze je niet meer 
serieus."

Vrouwen doen het anders, vinden de meeste van onze gesprekspart
ners. Zij spreken tegen dat vrouwen die op posities komen, gewoon 
de mannelijke manier van politiek bedrijven overnemen. Er bestaat 
een andere politieke kuituur bij vrouwen, stelt Janneke van der Plaat: 
"Vrouwen houden geen ellenlange verhalen met geen ja en geen nee. 
Zij spelen geen partijpolitieke spelletjes, maar bekijken een voorstel 
inhoudelijk. Zij spreken in voor iedereen begrijpelijke taal."
Vrouwen zijn minder op macht uit, komen met inhoudelijke argumen
ten, luisteren beter en zoeken meer naar overeenstemming, vindt Els 
Boxhoorn.

Heeft de kritiek van vrouwen en de andere aanpak van vrouwen ge
volgen voor de politieke kuituur van de gemeenteraden? Onze ge
sprekspartners zijn van mening dat het diskussieklimaat wel verbetert, 
zij het langzaam.
Wat erg moeilijk te veranderen schijnt, zijn de vergadertijden. Vrou
wen klagen over het vele vergaderen en vooral het vergaderen onder 
etenstijd. "Het lijk t wel of ze het leuk vinden om van 's ochtends 
negen to t 's avond elf uur door te vergaderen." Mannen met een baan 
willen na v ijf uur vergaderen. Hoe laat een vergadering afgelopen is, 
maakt hen niet uit, want de warme prak staat thuis toch wel klaar. 
Vrouwen kunnen daar meestal niet op rekenen. Zij stellen het wel aan 
de orde, maar zonder veel hoop op resultaat.
In Zutphen heeft Janneke van der Plaat jaren tegen het vergaderen 
onder etenstijd geprotesteerd. Op den duur was het effekt dat mannen 
het toch minder vanzelfsprekend begonnen te vinden. "Maar met ar
gumenten over gezinsleven hoef je bij hen niet aan te komen. Je
hebt hele rationele argumenten nodig. Dat bleek toen een kollega be
zwaar had tegen een afspraak om vier uur omdat hij dan moest wer
ken. Ik heb hem toen duidelijk gemaakt dat voor mij de tijd  tussen
half zes en zeven werktijd is. Het resultaat is, dat er nu bijna nooit
meer een vergadering rond etenstijd is. Het geval is in de plaatselijke 
krant gekomen en dat leverde leuke reakties op van de vrouwen van 
deze raadsleden. Zij waren er heel blij mee. Van hun man hadden ze 
steeds gehoord, dat het niet anders kon dan tussen v ijf en zeven."
Wat de vergadertijden betreft, loopt de scheidslijn niet alleen tussen 
mannen en vrouwen, maar evenzeer tussen mensen met en zonder
baan, met en zonder kinderen, met en zonder samenlevingspartners.

Opslorpende bezigheid

"Voor mensen die nog meer in hun leven willen, is het lid zijn van 
een gemeenteraad niet te doen", verzucht een vrouwelijk niet-raads- 
lid. Naar onze bevindingen is het raadslidmaatschap inderdaad zeer 
tijdrovend en vrouwelijke raadsleden zijn dan ook op zoek geweest 
naar vormen om de tijdsinvestering enigszins binnen de perken te 
houden.
Eén der voorwaarden die veel vrouwen van radikaal-links gesteld heb
ben bij hun kandidaatstelling voor de gemeenteraadsverkiezingen van



juni 1982 is juist een beperking van de tijdsbesteding. Als je kersvs 
in de raad gekozen bent, treedt er echter een onontkoombaar meet: 
nisme in werking: je weet niet of je het wel waar kan maken; 
deze onzekerheid leidt ertoe dat je juist extra veel tijd  in het raat 
werk gaat steken. Menige overspannen raadsvrouw was het gevolg. 
"In het begin voelde ik me verantwoordelijk voor alles, liet ik r 
overal op aanspreken, lie t ik me leven door het raadswerk en all;
wat daaraan vast zit. Nu weet ik beter wat ik wel en niet kan;
laat ik me niet meer opjutten."

In de grotere gemeenten b lijk t het raadswerk al gauw 40 uur p 
week of meer te kosten. De topperiode is de begrotingstijd: "Ik v, 
goed ingewerkt, maar het kostte me toch meer dan 60 uur per we; 
In die tijd  heb ik er heel wat rimpels bijgekregen." (Jeanine Molier) 
In de PSP hebben raadsvrouwen in een aantal steden als voorwaai; 
gesteld, dat het raadswerk niet meer dan 30 uur per week in besl;
mag nemen. In Groningen is afgesproken, dat je maximaal voor:
uur op je raadswerk aanspreekbaar bent, maar in de praktijk is fc 
probleem daarmee nog niet opgelost. De PSP in Groningen kent s 
sterke gemeenteraadsgroep van acht mensen inklusief de raadsled; 
De ondersteuning van de raadsleden is dus goed georganiseerd, mi 
het lastige is dat de meesten van deze mensen er zowat al hun ti 
in steken. Cora Mulder: "Zij leven helemaal voor de PSP, terwijl 
mijn leven de plaats van de politiek niet meer zo alles bepalend; 
Alsmaar vergaderen leidt ertoe dat je je motivatie en inspiratie k« 
raakt. Ik wil tijd  houden voor andere dingen." Zo denken meer vrt 
wen erover en ze haken dan ook sneller af in de steunfrakties.

Het raadslidmaatschap wordt zowel geestelijk als lichamelijk een n. 
re inspanning genoemd. Je bent steeds op pad, je lijd t een heel vt 
snipperd bestaan en je moet veel beslissingen zelf nemen, omdat; 
niet voor elk probleem een kant en klaar partijstandpunt voor hand: 
is. De vrouwen van radikaal-links die in 1982 voor het eerst in: 
raad kwamen, dragen nog wat extra lasten mee. Ten eerste moest 
zij zich veelal als nieuwkomers een weg banen in het gemeenteraad 
werk. Vrouwen die al ervaring opgedaan hadden in de steunfrakt; 
bleken veel minder moeite te hebben om zich te handhaven. T; 
tweede heeft radikaal-links de buitenparlementaire bewegingen ho: 
in haar vaandel staan en wordt er zeker van raadsleden verwacht* 
zij daar goede betrekkingen mee onderhouden. Er zelf inzitten is r; 
mooier. Ten derde is er de verwachting -bij jezelf en bij ander; 
dat je een feministische inbreng hebt en liefst op alle terrein; 
Meestal is er weinig om op aan te sluiten; een feministisch bel; 
zal van de grond af ontwikkeld moeten worden.
Er zijn diverse vormen gevonden om de lasten van het raadswerk 
verlichten, individuele en meer strukturele. Individuele oplossingen i 
bij voorbeeld: het klaimen van een vaste vrije dag of avond, het; 
ficiënter organiseren van je raadswerk, leren om door te verwijs 
naar anderen en bedenken dat de wereld niet instort als je die b r i :  
niet vandaag maar morgen beantwoordt. Een wat luchtiger en zakel 
ker houding scheelt al stukken. Liesbeth Wever benadrukt, dat vrt 
wen meer vragen moeten durven stellen. "U it onzekerheid hebt 
veel vrouwen er moeite mee om direkt vragen te stellen. Via tijdv; 
slindende omwegen kom je er dan pas achter."

We willen hier nader ingaan op enkele meer strukturele oplossing; 
zoals het opzetten van een steunfraktie of het instellen van het dn 
raadsl i dm aatschap.



D uiventil

In steeds meer plaatsen zijn er steunfrakties aan het werk. Het is 
een vorm om het raadswerk en de verantwoordelijkheid ervoor over 
meer mensen te verdelen.
Een veel voorkomend probleem is de wisselende bezetting van de 
steunfraktie. "Bij ons was de steunfraktie lange tijd  een duiventil. Nu 
hebben we één vaste en twee nieuwe die waarschijnlijk blijven." 
(Truut Knappstein) "Meer vrouwen in de steunfrakties" hadden PSP- 
vrouwen zich voorgesteld, maar het valt niet mee om een blijvende 
belangstelling voor d it soort werk te kweken. Vrouwen haken gemid
deld sneller af dan mannen.
Vastigheid en e ffek tiv ite it worden bevorderd als de steunfraktie ook 
eigen taken heeft. Het werk wordt aantrekkelijker als de steunfraktie 
of steungroep een taakstelling ontwikkelt onafhankelijk van de raads- 
agenda. Zo hebben Nijmeegse PSP-vrouwen een boekje gemaakt over 
hoe je subsidie moet aanvragen bij de gemeente. Ook een nota over 
sexueel geweld is van de persen gerold en een prostitutie-nota is in 
de maak. "D it zijn vormen van spreiding van kennis en macht. Eigen 
initiatieven van steunfraktieleden juich ik zeer toe." (Truut Knapp
stein)

E ffektiv ite it en een goede verdeling van het werk kunnen bevorderd 
worden door niet-raadsleden mee te laten draaien in raadskommissies, 
een mogelijkheid die nu in een aantal gemeentes bestaat. Maar in 
Groningen bij voorbeeld is een voorstel van Cora Mulder om niet- 
raadsleden spreekrecht te geven in kommissies niet aangenomen. 
Steunfraktieleden kunnen daar alleen gebruik maken van het beperkte 
spreekrecht dat de publieke tribune heeft.
Janneke van der Plaat heeft alleen mannen in haar PPR/PSP-steun- 
fraktie. Bij vrouwen bemerkt ze een aversie tegen het raadswerk en 
meer in het algemeen tegen het innemen van machtsposities. "Vrou
wen hebben mij wel gesteund bij de kandidaatstelling, maar als je er 
eenmaal inzit valt die solidariteit weg. Je moet je zelfs verdedigen."
In Den Haag is een nieuwe type steunfraktie van de grond gekomen, 
een vrouwensteungroep van CPN, PPR en PSP. Deze konstruktie be
valt goed.
In Amsterdam kent de CPN-fraktie een vrouwensteungroep, klankbord 
geheten. Van een steungroep voor raadslid Welmoet Sprey ontwikkelde 
het klankbord zich to t een relatief zelfstandige groep die op zelfge
kozen onderwerpen een feministische stadspolitiek gestalte probeert 
te geven. Het heeft veel moeite gekost om zover te komen. Welmoet 
Sprey: "In het eerste jaar waren we voornamelijk bezig met interne 
zaken. Het lukte ons niet goed om met meningsverschillen en ver
schillen in posities (wethouder, raadslid, duo, klankbord) om te gaan. 
In het begin bracht ik bovendien alle punten uit de raad in het klank
bord met als gevolg dat ik de hele tijd  bezig was om alles uit te 
leggen. Dat werkte dus niet. Het klankbord maakt nu haar eigen be
leid op vier hoofdpunten: arbeidstijdverkorting, sexueel geweld, sociale 
dienst en de positie van buitenlandse vrouwen. Ter ondersteuning van 
mijn dagelijkse werk heb ik zelf iemand aangetrokken."

Duo's

Ook Bep Spa heeft zelf een maatje gevonden, een soort informeel 
duoraadslidmaatschap. "Zij ondersteunt mij inhoudelijk, maar eigenlijk 
heb ik daarnaast ook behoefte aan organisatorische ondersteuning. 
Zonder een goede organisatie van het raadswerk hol je van incident 
naar incident. Vragen om hulp kost heel veel moeite; zeggen dat je



het in je eentje niet kan. Ik hou het alleen vol door kontinu vrouwei 
om me heen te organiseren."
In Amsterdam hebben de CPN-gemeenteraadsleden elk een 'officieel' 
duo. Het instellen van het duoraadslidmaatschap is een eis geweesi 
van vrouwen. "Vrouwelijke kandidaten op de CPN-lijst moeten in staat 
blijven om gedurende de vier jaar raadswerk een normaal persoonlijk 
leven te leiden, hun eventuele baan te behouden, kinderen te verzor
gen, vrije tijd  te hebben."(3) De term 'duo-raadslid' suggereert meer 
dan het fe ite lijk  is, want wettelijk is het delen van een raadszete! 
niet mogelijk. De duo's hebben wel een volwaardige positie in ds 
raadskommissies, maar kunnen niet in de raad zitten noch vervangen, 
De ervaringen van Welmoet Sprey zijn niet onverdeeld gunstig. "Mijn 
duo Tara Oedayray Singh Varma doet drie kommissies en dat is na
tuurlijk een enorme verlichting, maar in de raad moet ik er wel het 
woord over voeren. Ik heb er een verantwoordelijke baan van 20 uur 
naast en in kombinatie met het raadswerk is dat slopend. Ik heb 
ervoor gekozen om geen full time politikus te zijn, maar inmiddels 
vind ik het ook niet meer zo noodzakelijk om er een betaalde baai 
naast te hebben. Als ik m'n baan opgeef, stort echter de duo-kon- 
struktie in, want van een halve raadslidvergoeding kun je niet leven, 
Ik ben er nog niet uit, maar zeker weet ik wel, dat de kombinatie 
raadslid-baan-kontakt met de partij en kontakt met vrouwen in de 
stad te veel is."
In Groningen hebben Liesbeth Bunnik en Martha Reiding geprobeerc 
een duo te vormen. Liesbeth Bunnik stond niet te springen om in de 
raad te gaan, omdat ze een baan had in het onderwijs en kinderplan- 
nen. Met een duo zou dat misschien toch te kombineren zijn. "Tijd 
voor mijn werk en voor mijn kind heb ik nu gewaarborgd. Wat et 
over b lijf t  is voor het raadswerk. Anders is het niet te doen, want 
je kunt wel 400 uur per week met het raadswerk bezig zijn." Het 
kind is er dus gekomen en dat is op zich niet zo bijzonder, maat 
toen Liesbeth Bunnik in de raad meedeelde dat ze met zwanger
schapsverlof ging, werd daar heel negatief op gereageerd. Verlof ne
men voor de bevalling vond men zeer overdreven. "Ik vind dat je 
recht hebt op verlof. In je werk heb je dat wel en dat moet in de 
politiek ook zo geregeld zijn. In de pers werd zelfs gesuggereerd, dat 
ik maar op moest stappen als raadslid. Toen ik terug kwam in de 
raad viel het mee; de reakties waren positiever dan ik verwacht had." 
Overigens biedt de duo-konstruktie een goede mogelijkheid voor ver
vanging tijdens de zwangerschap, mits d it duo (hoog) op de lijst 
stond.
Martha Reining: "We hebben ons nogal verkeken op de duo-konstruk- 
tie . Er was geen ondersteuning voor in de raad. Er werd gewoon om 
gelachen. We zijn ons wel een duo blijven noemen, maar fe ite lijk  ben 
ik meer fraktie-assistent. We zijn niet zo tevreden over hoe het 
gaat, we hebben onderling geen goede werkverdeling gemaakt en de 
ondersteuning vanuit de partijafdeling en vanuit het vrouwenoverleo 
laat nogal te wensen over."

Het is duidelijk dat de duo-konstruktfe 'drempelverlagend' kan werken 
voor vrouwen, maar het is geen probleemloze oplossing. De vrouwen 
die als duo proberen te werken geven zowel de noodzaak ervan als 
de problemen ermee aan. Opvallend is, dat de meeste vrouwen die 
zelf niet in duo-verband werken ook niet zo gecharmeerd blijken van 
dit idee. Ingrid Blekman: "Het kost zoveel tijd  om alles door te spre
ken en het lastige is ook dat er uiteindelijk toch één de verantwoor
delijkheid draagt."



Coos Langelaan heeft de voor- en nadelen van duo's uitgebreid op een 
rij gezet. Enkele van de voordelen die hij noemt: werkdruk-verlich- 
ting, spreiding van de verantwoordelijkheid, inwerken van opvolg(st)ers 
en feminisering van het stadsbestuur. Zijn eerste bezwaar is, dat je 
met duo's onechte raadsleden kreëert: "Het betekent in feite een 
soort korrektie op de verkiezingsuitslag door een premie te zetten 
op de kleinere frakties."(4) Welmoet Sprey is het daar niet mee eens, 
want elk raadslid kan een duo aanstellen, ook de grote frakties. Maar 
het valt natuurlijk niet te ontkennen, dat de behoefte aan duo-vor- 
ming juist bij de kleinere frakties (en vooral in de grotere steden) 
te vinden is. Coos Langelaan voegt eraan toe, dat beleidsvorming en 
beleidsbeïnvloeding uitsluitend dienen te geschieden door de gekozen 
raadsleden. Dat is een nogal formele benadering, die ervan uitgaat 
dat de kiezers op personen stemmen en niet op partijen. Na nog wat 
overkomelijke praktische bezwaren komt hij terecht bij het financiële 
probleem. Vanwege de lage vergoeding en het ontbreken van sociale 
voorzieningen is het duo-raadslidmaatschap alleen aantrekkelijk voor 
degenen die er niet op aangewezen zijn voor hun ekonomisch bestaan.

De politiek als baan?

De meeste raadsleden die wij spraken, noemen verbetering van de f i 
nanciële en rechtspositie van de raadsleden noodzakelijk. Als je je 
maatschappelijke positie w ilt behouden, moet je je baan aanhouden 
en dat leidt to t overbelasting. Vera Wijnker gaf haar baan van 40 uur 
in het onderwijs op toen ze in de raad ging en nu is ze werkloos na 
twee jaar op een wisselzetel gezeten te hebben. Els Boxhoorn gaf 
haar studie op voor het raadswerk. En slechts dankzij het fe it dat 
ze net is afgestudeerd en nog geen baan heeft, kan Sylvia van Ame- 
rongen veel tijd  steken in de steunfraktie.
De vraag dringt zich op of het raadslidmaatschap een 'gewone' baan 
moet zijn. Truut Knappstein ergert zich kapot aan raadsleden die er 
een baan bij hebben en dan voor een raadsvergadering de stukken niet 
eens gelezen hebben. "Volgens mij weten die raadsleden helemaal niet 
wat er in de stad speelt. En dat vind ik een slechte zaak, want het 
besturen van een stad met bijna 150.000 inwoners is een grote ver
antwoordelijkheid. Het moet een volwaardige baan zijn."
Er zijn echter ook argumenten tegen het raadslidmaatschap als baan. 
Het werpt weer nieuwe belemmeringen op, zowel voor mogelijk kan
didaten als voor de partijen. Het raadslidmaatschap kan nooit meer 
dan een tijdelijke baan opleveren en wie zegt daar een vaste baan 
nog voor op? Voor de partijen wordt het moeilijker om zittende 
raadsleden niet herkiesbaar te stellen en dat betekent een inperking 
van de demokratie. Je kreëert in fe ite een nieuwe groep politiek vrij
gestelden met alle nadelen van dien.

Verbetering van de positie van raadsleden moet ons ziens meer in een 
andere richting gezocht worden. Raadsleden met een full time baan 
moeten part time kunnen gaan werken met behoud van het recht op 
de hele werktijd. Het raadswerk moet zo georganiseerd zijn, dat het 
te kombineren valt met een deeltijdbaan. Raadsleden die geen baan 
hebben, moeten het recht op een uitkering krijgen of houden. De 
raadslidvergoeding kan dan beperkt blijven to t een pure onkostenver
goeding. D it lijk t ons een redelijk voorstel, maar het behoeft nog wel 
uitwerking.
Als de financiële en juridische positie van raadsleden op een derge
lijke wijze verbeterd zou worden, is het voor meer vrouwen en andere 
mensen mogelijk zich kandidaat te stellen. Het probleem van de over
belasting is er echter nog niet één-twee-drie mee de wereld uit. Het



duoraadslidmaatschap kan voor sommigen een oplossing zijn. Werke 
met niet-raadsleden als vaste vervangers in de raadskommissies, zoal: 
Coos Langelaan voorstelt, is wellicht een wat elegantere varian: 
daarop. Bij beide vormen willen we echter de kanttekening plaatse 
dat er het gevaar in zit van een verschuiving van het probleem, lm. 
mers, het politieke werk is nooit gedaan. Het kan a ltijd  beter, er l: 
a ltijd  meer te doen en voor je het weet ben je ook als duo of al: 
steunfraktielid de hele tijd  met het raadswerk bezig.
Onderdeel van de 'oplossing' moet naar ons idee in ieder geval zij: 
het akcepteren dat een kleine fraktie niet evenveel kan doen als ee: 
grote fraktie. Voor radikaal-linkse mensen die radikale veranderinge: 
nastreven is dat misschien moeilijk te verteren. Drastisch selektere», 
prioriteiten stellen, b lijk t niet onze sterkste kant te zijn. "De meest: 
frakties werken niet met prioriteiten, ze willen a]_ het werk doen, e' 
alles even goed" konstateren vrouwelijke PSP-raadsleden.(5) Prioriteit
stelling lijk t ons noodzakelijk om een effektieve politiek te ontwikke
len. B lijft er dan nog tijd  en energie over, dan kan deze gestoke: 
worden in aktiviteiten van de partijafdeling of van een aktiegroep 
Gemeentepolitiek is immers meer dan alleen gemeenteraadswerk.

De achterban

En, zoals vooral u it CPN-hoek benadrukt werd, resultaten behaal j: 
niet alleen op basis van het raadswerk: "Als er in de stad geen aktie: 
gevoerd worden tegen bepaalde bezuinigingen dan sta je behoorliji 
machteloos in de raad." (Liesbeth Bunnik) Iedereen wijst op het belan; 
van goed kontakt met de partijafdeling en met groepen in de ge
meente. We gaan hier wat nader in op de relatie met de partij e: 
met de vrouwenbeweging.
In de CPN treffen we de grootste variatie aan in de mate van tevre
denheid over het kontakt tussen raadsleden en partij: van grote tevre
denheid in Oude Pekela to t het konstateren van een kloof in Utrecht, 
In Oude Pekela staat het raadswerk regelmatig op de agenda van het 
afdelingsbestuur of van een ledenvergadering en "als er heel ingewik
kelde problemen zijn dan organiseren we een openbare vergadering' 
(H illie Oosterveld). Anderen signaleren dat het raadswerk in de CPN 
traditioneel een lage priorite it heeft gehad. Ingrid Blekman is opgelo
pen tegen een dubbelzinnige houding van de partij ten opzichte v a r  
het parlementaire werk. "Enerzijds staat de CPN positief tegenove: 
het innemen van bestuurlijke posities, maar anderzijds maakt ze d a a r  
door haar principiële opstelling niet echt gebruik van. Bezuiniginge; 
worden principieel afgewezen en als ik me daar dan toch mee bezig 
wil houden, word ik als reformiste gezien."
Els Boxhoorn van de PPR voelt zich geïsoleerd in haar raadsbestaa», 
"De achterban heeft nauwelijks belangstelling voor het parlementaire 
werk. Je vraagt je af voor wie je er z it."
We hebben de indruk, dat in de PSP de aandacht voor het raadswer! 
relatief het grootst is. In de meeste afdelingen is de inhoudelijke on
dersteuning tenminste geregeld. Vrouwelijke PSP-raadsleden zijn lande
lijk twee keer bijeen geweest om ervaringen uit te wisselen. M a a i  
ook hier kan het natuurlijk beter. Truut Knappstein: "Ik heb heel laar 
het gevoel gehad, dat ik in m'n eentje aan het zwemmen was. Er 
kwam nauwelijks kritiek op mijn werk en dan heb je het idee dat je 
het allemaal zelf bepaalt."

Op onze vraag naar de resultaten van het raadswerk en met name 
naar het e ffekt van vrouwen in de fraktie skoort "veel meer kontakt 
met de vrouwenbeweging" het hoogst. De raadsvrouwen zelf putte» 
er inspiratie, moed en energie uit en vooral beginnende vrouwengroe



pen vinden makkelijker hun weg naar een vrouwelijk raadslid. Truut 
Knappstein is bij voorbeeld trots op haar kontakten met de Stichting 
Lotje, een groep laaggeschoolde vrouwen die na het volgen van een 
vormingskursus op het idee kwam om een winkelwerkplaats op te zet
ten. Zij heeft geholpen met het aanvragen van subsidie en die is er 
na veel weerstand ook gekomen. Welmoet Sprey: "Als feministische 
vrouwen in de raad moet je herkenbaar en aanspreekbaar zijn. Sinds 
we initiatieven hebben genomen rond arbeidstijdverkorting, het kontro- 
le-beleid van de sociale dienst en sexueel geweld, vinden vrouwen
groepen in de stad ons ook op die punten."

'Minder vrouwonvriendelijk'

Onze indruk is, dat er wel veranderingen in de werkwijze en het be
leid van gemeenteraden te bespeuren zijn sinds er meer feministische 
vrouwen in zitten. Het is onmogelijk een algemeen beeld van deze 
veranderingen te geven, omdat het nogal per gemeente verschilt wat 
er bereikt is. Wij noemen hier nog eens de resultaten, met de aante
kening, dat ze (nog) niet overal in dezelfde mate bereikt zijn:
- feministische onderwerpen zijn op de raadsagenda's te vinden;
- hier en daar zijn aanzetten to t beleidsverandering te zien;
- het diskussieklimaat is verbeterd;
- in een paar gemeenten is het vergaderen onder etenstijd afgeschaft;
- de tijdsinvestering is enigszins beperkt door het werk van steunfrak- 
ties, steungroepen of duo's;
- de kontakten met de vrouwenbeweging zijn verbeterd.

We kunnen d it artikel niet besluiten met een simpele roep om 'meer 
vrouwen in de frakties'. Het raadslidmaatschap is niet zonder meer 
aan te bevelen als goede tijdsbesteding voor vrouwen, ook al is er 
hier en daar al wat verbeterd. De positie van vrouwelijke raadsleden 
dient in twee opzichten verder verbeterd te worden: Zoals aangege
ven, moet er echt iets gebeuren aan de financiële en juridische posi
tie  en ten tweede moeten de partijen een grotere verantwoordelijk
heid nemen voor het raadswerk. Het instellen van steunfrakties is on
voldoende. De belangrijkste ondersteuning die de partijen kunnen bie
den, is het ontwikkelen van een (feministische) gemeentepolitiek. 
Raadsleden werken dan niet meer in het luchtledige, maar in het ka
der van een bredere politieke strategie. En alhoewel het onderhouden 
van kontakten met (vrouwen-)groepen in de gemeentes de gróótste 
voldoening b lijk t te geven, is ook d it niet een taak die uitsluitend 
voor raadsleden is weggelegd.
Een belangrijk diskussiepunt lijk t ons de vraag of het raadslidmaat
schap zich verder moet ontwikkelen to t een echte baan of juist niet. 
Naar onze mening moet het raadswerk naast andere werkzaamheden 
of aktiviteiten kunnen plaats vinden. Het lijk t ons wel een goed idee 
om de mogelijkheid om niet-raadsleden in kommissies te benoemen 
in alle gemeentes te realiseren.
Als de voorwaarden waaronder het raadswerk verricht moet worden 
verbeterd zijn, zullen er vast meer vrouwen belangstelling krijgen 
voor het raadswerk. Zonder deze verbeteringen is 'meer vrouwen in 
de frakties' minder nastrevenswaardig, maar er moeten natuurlijk we! 
weer vrouwen in, want het zou zonde zijn als de aanzetten to t het 
vrouwvriendelijker maken van het politieke klimaat en to t het ontwik
kelen van een feministische gemeentepolitiek niet doorgezet worden.

El la Bartbwska 
Anneke Teunissen 
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N O TE N

1 • Deze cijfers en die in de volgende alinea ontlenen we aan "De helft als ̂  
derheid, verslag van een onderzoek naar vrouwen in politieke funkties", ui!' 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten, 's Gravenhage, nov. 1983.
2. Onder onze gesprekspartners waren CPN-sters oververtegenwoordigd, terwijl tt 
schriftelijk materiaal vooral van de PSP afkomstig was. In ons verslag hebben i; 
deze scheve verhouding enigszins recht proberen te trekken door aan alle di; 
partijen ongeveer evenveel aandacht te besteden, maar dat neemt niet weg dat; 
verslaggeving wat betreft de PPR verreweg het minst representatief is. Van de c 
spraken wij met: Ingrid Blekman (ex-raadslid Utrecht), Liesbeth Bunnik (raadsl; 
Groningen) en haar duo Martha Heining, Bep Spa (raadslid Deventer), Welmoet Spr; 
(raadslid Amsterdam), Hillie Oosterveld (raadslid Oude Pekela), Liesbeth biev; 
(raadslid Alkmaar) en Vera Idijnker (ex-raadslid Den Haag); van de PPR spraken, 
met Els Boxhoorn (raadslid Rotterdam), Janneke van der Plaat (raadslid Zutph- 
en Sylvia van Amerongen (steunfraktielid Den Haag); en van de PSP met Tri, 
Knappstein (raadslid Nijmegen), Jeanine Molier (raadslid Den Haag) en Cora hl 
der (raadslid Groningen).
3. Uit: "Feministische stadspolitiek", uitg. CPN-distrikt Amsterdam.
4 . Coos Langelaan, "Over duo's" in De Vuist, afdelingsblad van PSP-Nijmegen.
5. Els van Kampen, "Vrouwelijke PSP-raadsleden bijeen", in De Rode Draad (198J 
Uit dit PSP-blad hebben we ook het artikel van Loes de Jonge en Truut Knappster 
"Vrouwen in de raad '...het zal me een rotzorg zijn...'" gebruikt.



Linkse energiepolitiek op lokaal nivo

"Het GEB van Amsterdam is van ons allemaal"

Vooraf

Wanneer de minister van Ekonomische Zaken, Van Aardenne, z'n zin 
krijgt, dan zullen over enkele jaren de veertien provinciale en stede
lijke elektriciteitsbedrijven gefuseerd zijn to t drie of v ijf bedrijven 
met een N.V.-status.
De besluitvorming over het grootschalige vermogen, over de grote 
centrales, wordt dan nog sterker dan nu al het geval is, gecentrali
seerd in de SEP (Samenwerkende E lektricite its Produktiebedrijven). 
Dat zou betekenen dat de direkte invloed en de politieke kontrole van 
de lagere overheden op de energiebedrijven veel minder wordt.
De minister heeft een sterk middel in handen om de bedrijven te 
dwingen zijn instrukties op te volgen. Hij heeft gedreigd alle bedrij
ven die niet de N.V.-status aannemen, uit te zullen sluiten van de 
bouw van nieuwe centrales.
Onder die druk zijn o.a. het Gemeentelijk Energie Bedrijf (GEB) van 
Amsterdam en het Provinciaal E lektriciteitsbedrijf van Noord-Holland 
(PEN), beiden nu nog nutsbedrijven in de vorm van een dienst van 
respektievelijk gemeente en provincie, aan het onderhandelen over een 
fusie.
Evert Verhagen, Berrie Groen en Dick van der Horst van respektieve
lijk  de Amsterdamse frakties van PSP, CPN en PPR vinden dat Am
sterdam haar eigen produktiebedrijf moet houden. De plannen van de 
minister staan haaks op een meer demokratisch, milieuvriendelijk, ge
decentraliseerde en kleinschalige energievoorziening. Wil je die doel
stellingen realiseren dan is de voorwaarde daarvoor een energiebedrijf 
waarover je wat te zeggen hebt.
In die situatie bevindt Amsterdam zich nu nog. Plus dat de porte
feuille Gemeentebedrijven, waaronder het GEB valt, de laatste jaren 
door een PvdAer, wethouder Jonker, beheerd wordt. Dan moet er nu
toch nog heel wat mogelijk zijn in Amsterdam, zou je zo zeggen.
Daarover, over de mogelijkheden van en de belemmeringen bij het 
maken van een linkse, lokale energiepolitiek, sprak ik afzonderlijk 
met de drie energiespecialisten van de radikaal-linkse frakties in de 
Amsterdamse raad.
Evert Verhagen en Berrie Groen zitten als duo-raadsleden niet in de 
raad maar wel in de Kommissie van Bijstand voor de Gemeentebedrij
ven, Dick van der Horst, die in z'n eentje de PPR-fraktie vormt, zit
niet in die kommissie, maar geeft in de raad regelmatig blijk van zijn 
kennis van en visie op de energiepolitiek.

In Amsterdam kan heel veel ...

Het streven van de Amsterdamse frakties om het GEB te behouden 
stemt niet overeen met wat bijvoorbeeld het Milieuberaad van CPN, 
D'66, EVP, PSP en PvdA naar voren brengt. Het Milieuberaad pleit 
in haar notitie "Decentrale elektriciteitsopwekking" voor een beleids
matige en juridische scheiding van de nu nog vertikaal geïntegreerde



produktie- en distributiebedrijven, terw ijl de Amsterdamse frakties, 
ook die van de PvdA, dat juist niet willen.(1) Scheiding zou immer: 
betekenen dat Amsterdam slechts een distributiebedrijf overhoudt e- 
daarmee de zeggenschap over de grootschalige produktie en de finan
ciële voordelen daarvan, verliest. Lokaal liggen de belangen soms an
ders, zoals zal blijken.

Evert Verhagen: "In Amsterdam kan in principe heel veel, juist omda: 
we een eigen elektricite itsbedrijf hebben. Daarom ben ik er ook hee 
erg voor dat Amsterdam dat houdt, en dat 't  ook iets voorstelt ii 
z'n totale produktie. In Amsterdam hebben we liever dat, zolang d( 
politieke verhoudingen zo liggen zoals ze nu liggen, Amsterdam een 
belangrijke stem heeft in de SEP, want daarvan weten we wat we 
kunnen verwachten, namelijk nee tegen kernenergie. En de stemmen 
in de SEP worden geteld aan de hand van het produktievermogen wat 
je hebt. Landelijk, geloof ik, dat wij pleiten voor een meer gecentra
liseerd overheidsbeleid op elektriciteitsgebied, maar als je de zaa> 
eerst centraliseert naar boven toe, dan is 't  volgende dat deze rege
ring doet privatiseren natuurlijk. En dan een prijsbeleid hanteren dat 
in fe ite een verkapte belastingheffing is, dat gaat dan net zo als met 
het gas. Zolang dat zo is, kun je het beter in eigen hand houden et 
dan moet je ook zorgen dat het iets voorstelt. Dan moet je niet toe
staan dat ze je hele produktievermogen afbreken. En meer algemeet 
politiek gesproken vind ik dat radikaal-links misschien nog wel eer 
grotere verantwoordelijkheid heeft dan het CDA en de VVD om mei 
oplossingen te komen, juist omdat wij de felste tegenstanders van pri
vatisering zijn. Als je dat niet w ilt dan moet je er voor zorgen dal 
zo'n bedrijf als het GEB goed draait, dat er effic iënt gewerkt wordt.'

Dick van der Horst:"De belangrijkste voorwaarde om wat te kunnei 
doen, een eigen energiebedrijf, die is er. We hebben alles in huis, de 
know-how, de techniek, de mogelijkheden. Dat is de ideale basis on 
aan een alternatieve energiepolitiek te kunnen werken. Amsterdatr 
beschikt over voldoende produktiekapaciteit om zich, als ze dat wil, 
zelfstandig te kunnen maken. We zouden zelfs u it de SEP kunnen 
stappen. En als je k ijk t naar Van Aardenne z'n ideeën over de lande
lijke energievoorziening, dan wordt de neiging om te zeggen we ma
ken ons zelfstandig op lokaal nivo, wel versterkt. Kijk, als de rege
ring en vervolgens de Kamer bepaalde besluiten nemen, dan kunner 
ze natuurlijk de gemeenten overrulen.
Maar ' t  zo zelfstandig mogelijk blijven heeft natuurlijk onze voor
keur. In die zin vind ik het merkwaardig dat Jonker hetzelfde advies- 
buro dat voor Van Aardenne de plannen uitgewerkt heeft voor eer 
landelijk produktiebedrijf, onderzoek laat doen naar mogelijke bezuini
gingen bij het GEB. Jonker moest zo'n vijftien  miljoen bezuinigen bi, 
het GEB en dan komt dat adviesburo, Krekel, Van der Woerd, Wou- 
terse, met een rapport wat min of meer een vervolg is op het werk 
dat het voor Van Aardenne gedaan heeft en daar z it je als gemeente 
dan mee. Als Jonker dat geweten heeft en toch met zo'n buro in zee 
gaat, dan heb ik niet de indruk dat ze zich tegen die ontwikkelins 
willen keren."

... Maar er gebeurt te weinig

Diek van der Horst: "Er wordt niet voldoende vooruit gedacht en in 
nieuwe dingen vervult Amsterdam niet de voortrekkersfunktie die ze, 
gezien de. kapaciteiten, zou kunnen hebben. Bij de gemeentebedrijven 
is belangrijk wat de kommissie aan initiatieven inbrengt. Ik gelooi 
wel dat Jonker de goeie kant op wil, maar hij is ook erg afhankelijk



van de mate waarin de kommissie hem stuurt en ondersteunt. Met 
een lauwe kommissie kan hij ook weinig van de grond trekken. En de 
gemeenteraad heeft de eisen van de energiebeweging niet voldoende 
vertaald naar het GEB toe. De raad zou die er bij het GEB in moe
ten leggen."

Dick van der Horst schreef in 1982 een notitie over windenergie. Die 
notitie was bedoeld om initiatieven, ook van partikulieren, met wind
molens mogelijk te maken. De gemeente zou in de bouwverordening 
regels moeten opstellen voor de konstruktie en het plaatsen van mo
lens. Wat is er met die notitie gebeurd?
Dick van der Horst: "Die notitie is ergens bij de ambtenaren blijven 
hangen. Dat komt dan bij bouwkundigen terecht en die weten niet 
wat ze daarmee moeten. Ik heb daar nog niks van terug gezien. Maar 
dat gebeurt de laatste jaren wel meer met nota's.
Er zijn nu wel een paar projektjes met molens van de grond geko
men, bij de Floriade en in Durgerdam bijvoorbeeld. Er wordt dus wel 
een beetje geëxperimenteerd maar verder gebeurt er niet veel. Het 
stimuleren, het aandragen van mogelijkheden en het stellen van nor
men, dat gebeurt in het huidige beleid niet. Ze zouden bijvoorbeeld 
een bouwpakket kunnen leveren aan mensen die wel geïnteresseerd 
zijn in een beetje knutselen en rommelen. Als je daardoor je woonlas
ten kan drukken dan denk ik dat daarvoor zeker animo zou zijn.
Op het gebied van zonne-energie gebeurt vrijwel niets. Er zijn wel 
ergens een paar projekten (één in de Indische Buurt en één in Gaas- 
perdam -GD) maar dat is heel experimenteel en voor zover ik weet 
zijn daar zelfs anderen mee gekomen. Aan isolatie wordt op zich wel 
redelijk veel geld besteed en nieuwe woningen moeten natuurlijk ook 
aan hogere normen voldoen dan vroeger gebruikelijk was, maar op 
grotere schaal energiezuinig bouwen en dan speciale installaties aan
brengen, dat gebeurt niet. Het is wel zo dat daarover regelmatig vra
gen worden gesteld in de raad, bijvoorbeeld Ronteltap van de VVD 
die vindt dat er meer gelet moet worden op de stand van de huizen 
ten opzichte van de zon. Isoleren leidt natuurlijk ook weer to t nieuwe 
problemen van optrekkend vocht en kondens en dan is 't  inderdaad 
vervelend als je dat meteen op grote schaal hebt aangepakt. Al die 
installaties waarvoor relatief hoge investeringen gedaan moeten wor
den, bijvoorbeeld voor de opslag van zonnewarmte, die zijn het pro
bleem. Wij kunnen ook niet aangeven waar je het geld voor dergelijke 
investeringen vandaan zou moeten halen. Wat wel kan is bij de bouw 
meer uitgaan van individuele CV-tjes, desgewenst individuele kachels 
en gewoon weer schoorstenen. Die ontwikkeling staat haaks op stads
verwarming en is meer een gevolg van de perikelen rond de hoge ta
rieven en de lage rendementen bij de blokverwarming destijds, maar 
het heeft wel een relatie met de energiepolitiek en met zuiniger sto
ken."

De PvdA en het GEB

Over de mogelijkheden van samenwerking met de PvdA (de grootste 
raadsfraktie in Amsterdam) en Jonker als wethouder lopen de menin
gen nogal uiteen.
Berrie Groen: "Aan de ene kant betekent een PvdA-wethouder dat je 
wel samen tegen kernenergie bent, om maar iets te noemen. Maar 
ik vind dat de PvdA nooit ver genoeg gaat. Ze roepen wel iets heel 
fel, maar als ze ergens politiek gewin bij kunnen hebben dan doen 
ze gemakkelijk water in de wijn. En dat maakt mij wel eens hels. 
En ik vind ze wel behoudend, want als je naar alternatieve energie 
gaat kijken, dan wordt er wel wat gedaan, maar ik weet eigenlijk



niet of dat nou zo dankzij de PvdA is. Want ook de andere partijer 
to t de VVD toe, die roepen daarom. Die willen ook wel eens een let 
projektje. Ik vind dat de direktie van het GEB nogal konservatief i; 
ik heb niet de indruk dat de wethouder daar baanbrekend in optreed; 
Ik begrijp bijvoorbeeld niet waarom ze zo star bij dat afsluitingsbelei: 
blijven. Wanneer ze wat soepeler zouden optreden dan zou ze d; 
waarschijnlijk geen cent kosten en zouden ze ook hun sociale gezici 
naar de afnemers toe nog op kunnen houden. Natuurlijk lig t ' t  in Au 
sterdam met een links kollege wel anders dan in gemeenten of pro 
vincies met overwegend CDA- of VVD-bestuurders, maar ik vraag ir; 
bijvoorbeeld af of Jonker binnen de SEP dat anti-kernenergiestandpur 
overeind zal houden. En ook als je k ijk t naar de akties tegen de vet 
hogingen van de gasprijzen met de VEGIN (Vereniging van Gasdistri 
butiebedrijven In Nederland), dan laten ze dat veel te snel afketsen. 
Ook op het terrein van milieuzaken vind ik Jonker vaak veel te fot 
malistisch. Dan zegt hij bijvoorbeeld dat wat ik formeel aan inforrre- 
tie  aan de bevolking moet geven dat heb ik gedaan. En dan kan j; 
hem gewoon niet duidelijk maken dat het milieu tegenwoordig zo1: 
beladen onderwerp is dat je daar gewoon méér aan moet doen dï 
formeel verplicht is.
Maar ik denk wel dat in Amsterdam in principe meer mogelijk is 
vooral omdat de gemeente over een eigen elektriciteitsbedrijf be 
schikt."
De CPN hééft wethouders in Amsterdam. Eén van hen had destijds 
in theorie, toen de portefeuilles verdeeld werden, ook Gemeentebe- 
drijven kunnen krijgen. Zat die kans er toen in?
Berrie Groen: "Nou, ik ben daar niet bij geweest, ik weet niet of c- 
CPN dat geprobeerd heeft. Maar bij onderhandelingen spelen altij: 
argumenten die anders zijn dan wat er werkelijk aan de hand is, bij
voorbeeld dat je niet zo vrij kunt opereren wanneer het je eigen wet
houder is. Het is inderdaad wel een zware portefeuille, maar er komt 
praktisch niets van de in de raad, alles speelt zich af in de kommis
sie. Er is dan weinig eer aan te behalen, maar je loopt ook minde: 
risiko in het strijdgewoel."

Evert Verhagen: "Jonker, dat is gewoon een goeie wethouder, das 
kan je op een fatsoenlijke manier mee diskussiëren, hij is ook bli
met een beetje oppositie af en toe, en hij probeert je niet op de ee'
of andere slinkse manier buiten te sluiten. Je krijg t gewoon alle in- 
formatie die je hebben w ilt."
Vroeger werd er geklaagd dat de kommissieleden nauwelijks wiste 
wat er in de SEP gebeurde..:
Evert Verhagen: "Ze willen het niet weten, als je het niet w ilt we 
ten, ja, dan weet je het ook gewoon niet. Wij krijgen sinds dat dl: 
klachten geuit zijn naast de gemeentepost ook de SEP-post en dé 
zijn zulke stapels. Dat gaat over de bouwvoorschriften van een wille 
keurige transformator to t aan het Elektriciteitsplan. En dan merk f 
dat die mensen het gewoon niet lezen, of dat ze zeggen ik vind hei
zó ingewikkeld. Kijk, Jonker die zet gewoon als wij dat willen hei
Elektriciteitsplan op de agenda, en als wij willen dat hij daar de di- 
rekteur van de SEP bjijhaalt, dan kómt de direkteur van de SEP. Da: 
maakt hem allemaal niks u it want hij is 't  ook met die man nie: 
eens. Voordat wij ' t  in de gaten hadden had de wethouder al in 4 
krant staan dat Amsterdam in ieder geval tegen een nieuwe kerncen
trale is, dus daar hoeven wij geen aktie voor te voeren. Daar val 
weinig eer aan te behalen.
Ketting vond ik een hele goeie direkteur (van het GEB - GD). Ik vin: 
't  dan ook jammer, dat hij nu weggaat (naar de SEP - GD). Je moe: 
' t  ook zo bekijken, we leven in een kapitalistisch land en dan heb j:



een gemeentebedrijf met salarisschalen, en zo'n man die z it als ma
nager in de hoogste schaal, maar die kan elders gewoon nog hogerop. 
En dan moet je maar zien dat je voor dat geld weer zo iemand 
krijgt. De direkteur van het GEB verdient iets meer dan de direkteur 
van het Stedelijk Museum denk ik, maar hij is dus ook véél belangrij- 
ker. D'r zou ook véél uitvoeriger gediskussieerd moeten worden over 
zijn opvolging. Het is een zware en belangrijke funktie en Ketting 
was goed omdat hij loyaal was. Dat heb je natuurlijk nodig bij zo'n 
ingewikkelde konstruktie als een gemeentebedrijf. Die man is direk
teur van een heel groot bedrijf, maar voor iedere cent die hij uit wil 
geven moet hij via de sekretarie van het stadhuis beslissingen laten 
nemen. En dan gaan daar mensen vragen zitten stellen over zaken 
waar ' t  helemaal niet over gaat. Hij moet op die manier proberen 
dingen te regelen."
Dick van der Horst: "In de vorige raadsperiode heeft de raad een ge
zamenlijke nota van PPR en PvdA, van Lankhorst en Jonker, tegen 
kernenergie aangenomen. Dat zegt wel wat over samenwerkingsmoge
lijkheden met de PvdA."
Dick van der Horst is minder te spreken over de verhouding tussen 
de politiek en het (technisch) management van het GEB. Volgens hem 
is het vaak zo dat de techneuten komen met de voorstellen waarop 
de politiek moet reageren, in plaats van andersom. En .hij kan zich 
goed voorstellen hoe dat gaat want hij is technicus van huis uit. 
"Zo'n tram zegt mij meer dan dat je daar je kaartje in moet stempe
len. Die machines zeggen mij wat, die elektronika die daar ingepropt 
is, die zegt mij wat. En als ik ingenieur bij het GEB was, zou ik 
misschien ook denken hoe groter hoe mooier. Dat is nou eenmaal een 
uitdaging. Daar moet de politiek juist een dam voor opwerpen, en dat 
geldt op alle terreinen. Het is allemaal leuk, maar je moet er ver
standig gebruik van maken. En je er niet steeds afhankelijker van 
maken. In de politiek komen de meeste mensen uit de sociale weten
schappen. Tegenwicht bieden, de invloed op de techniek vergroten, 
kan je alleen maar als er ook een zekere know-how is. Aktiegroepen 
met name hebben veel van die specifieke kennis en 't  is heel belang
rijk  dat die op de politiek inwerken en dat de politiek naar hun toe
gaat. Dat is 't  nut van aktie- en belangengroepen."

Toch nog een kolencentrale in Amsterdam?

Een aantal jaren geleden had Amsterdam zich bij de SEP kandidaat 
gesteld voor een nieuwe kolencentrale. Die centrale kwam er niet 
omdat het ministerie van Ekonomische Zaken om een aantal redenen 
op het allerlaatste moment de kolencentrale die in Amsterdam en 
Dordrecht gepland waren afbestelde. De centrales waren op dat mo
ment, gezien de landelijke overkapaciteit in het produktievermogen, 
niet nodig en ombouw van bestaande gas/olie-centrales naar kolen zou 
goedkoper zijn. De centrales waren o.a. zo duur geworden omdat ze 
inmiddels bijna volledige rookgasontzwaveling moesten toepassen.
Nu zijn de SEP en het ministerie opnieuw bang voor een tekort aan 
produktievermogen en worden er weer nieuwe plannen voor kern- en 
kolencentrales gemaakt. Amsterdam wil opnieuw mee gaan doen in 
de race om zo'n kolencentrale in de wacht te slepen.
Dick van der Horst: "Die kolencentrale, ik heb 't  idee dat de hele 
kommissie daar nu wel voor is. Ze zijn op bezoek geweest bij een 
centrale en allemaal enthousiast terug gekomen. De VVD heeft een 
motie ingediend, mede ondertekend door CDA en PvdA, een brede 
raadsmeerderheid dus, om Amsterdam opnieuw kandidaat te stellen. 
Bij de PSP is de zaak in diskussie en ik denk dat de CPN wel voor 
zal stemmen vanuit de werkgelegenheidsbelangen, een hele legitieme



overweging, maar 't  heeft niks met energiepolitiek te maken. D 
wat doen wij, wij dienen een tegenmotie in, met de nadruk op de,, 
ternatieven en allerlei kanttekeningen die milieu-organisaties nt 
steeds maken.
De motie van de VVD was er op gebaseerd en dat is inderdaad z: 
dat in Amsterdam de hele infrastruktuur voor een kolencentrale aa-. 
wezig is, er is een haven, de mogelijkheid van kolenoverslag, een [; 
katie voor een centrale, het vliegas kan er opgeslagen worden en t 
is ' t  zicht op afbouw van deze centrale. Maar dat is dan allema: 
sec vanuit de werkgelegenheid bekeken. Ik denk dat het heel waa' 
schijnlijk is dat een groot deel van de technologie voor kolencentral: 
u it het buitenland moet komen. Wat betreft werkgelegenheid bij e; 
kolencentrale moet .je denken aan bedieningspersoneel, aan aan- ( 
afvoer van kolen, dat soort dingen. Als je warmte-kracht gaat bevr 
deren dan levert dat ook heel wat werkgelegenheid op. Dan zijn ■ 
denk ik, net als met windenergie, meer mogelijkheden voor Nede 
landse bedrijven. En die dingen moeten ook onderhouden worden. 6 
vesteren in energiebesparing door middel van enegiezuinig bouwen : 
het ontwikkelen van speciale installaties voor woningen, dat kost ve- 
geld heb ik al gezegd, maar is ook werkgelegenheid.
Wij redeneren: die kolencentrale is voorlopig nog niet nodig, de te 
komstverwachtingen worden steeds bijgesteld en door heel aktief a; 
energiebesparing en alternatieve energiebronnen te gaan werken k- 
je dat nog verder naar achteren schuiven. Elke kilowattuur die dece' 
traal in de huishoudens en door de gemeente wordt opgewekt, i 
wordt bespaard, tussen nu en de toekomst, stelt zo'n nieuwe centra 
uit. Daaraan kan iedereen een bijdrage leveren."

Evert Verhagen: "Ik wil met een heel open vizier over die nieuwe k: 
lencentrale praten, dat niet meteen wegschuiven. Maar dan wel 
kombinatie met de ontwikkeling van warmte-kracht en windenergl: 
Zoiets zou ik over kernenergie nooit zeggen, maar dat is, nogmaa1; 
in Amsterdam helemaal niet aan de orde. Ik ga in de kommissie nt 
roepen dat zo'n kolencentrale er niet moet komen omdat 't  een hf 
zware belasting zou zijn voor het milieu, als ik net een rapport ‘ 
gekregen, waarom we zelf gevraagd hebben, dat er heel goed ui: 

ziet, en waarin met wetenschappelijke argumenten wordt aangetoo: 
dat je die centrale kan bouwen zonder dat 't  milieu daardoor belt: 
wordt. Dan heb ik weinig zin om dwars te blijven liggen. Als er n: 
iemand onderzoek gaat doen en die komt mij vertellen die en dier 
derdelen van dat rapport die kloppen niet, dan heb ik poten om; 
te staan. Maar dat is to t nu toe niet zo. Ik vind dat je, op het n: 
ment dat je een kolencentrale kan bouwen die aan dezelfde kwa 
teitseisen voldoet als een olie- of gasgestookte centrale, dat je: 
dan niet meer tegen kan zijn.
Er zijn dan nog wel éndere redenen om er tegen te zijn, bijvoorbe; 
dat landelijk gezien vanuit de energiepolitiek zo'n centrale niet no: 
is omdat elke grote centrale deel uitmaakt van ontwikkelingen i 
alternatieven tegenhouden. Maar dan moet je dat toch onderhand: 
baar maken, dan moet je zeggen we willen ' t  alleen wanneer 't t 
dezelfde kwaliteitseisen voldoet, wanneer 't  gezien de kapaciteit v: 
het landelijke produktievermogen ook nodig is én het GEB moet d: 
ook binnen nu en vier jaar die en die alternatieven ontwikkelen, t 
en die onderzoeksopdrachten geven.
Als wij dat zo voor elkaar kunnen krijgen dat er veel meer expe' 
menten gedaan worden met warmte-kracht, met windmolens, n; 
kleine en grote totems, noem maar op, dan hoeven we niet eens: 
veel te verliezen. Er b lijf t  dan produktievermogen in Amsterdam, 
voldoet aan de milieueisen en de positie van de Amsterdamse hav:



wordt erdoor versterkt. Dan denk ik dat je alles bij elkaar opgeteld 
niet mag klagen.
Maar je kan je als radikaal-links op een heel ander standpunt stellen, 
op het ekologische. Je zegt dan: wij willen alleen maar ontwikkelin
gen in de richting van alternatieven, met de rest willen we ons niet 
bemoeien. Dan ben je ook verplicht om in de oppositie te blijven, en 
heb je, in mijn ogen, nauwelijks invloed. De afgelopen tw intig jaar 
heeft dat tenminste niet zoveel uitgehaald. Het is nu dus de hoogste 
tijd  dat binnen de CPN, de PSP en de PPR d it soort dingen bediskus- 
sieerd worden. Want als er wat van samenwerking bij de volgende 
verkiezingen terecht komt, dan zou dat één van de belangrijke dingen 
kunnen zijn die je bij de onderhandelingen over een programakkoord 
inbrengt. Ook al staat nog ter diskussie of je als PSP wel of niet 
meedoet aan 't  kollege.
Als je zonder meer zegt wij willen dat ding niet, dan heb je niks te 
onderhandelen. D it is iets wat je kan gebruiken om andere dingen te 
bereiken en daar heb ik niet zo veel problemen mee. Het sluit elkaar 
niet uit, je moet het naast elkaar zetten. We hebben 't  grootschalig 
vermogen ook nodig om in te zetten als 't  kleinschalig fout gaat of 
als ' t  tw intig graden vriest."

Dick van der Horst is het hiermee niet eens. Volgens hem is het on
zin om kolencentrales als een noodvoorziening te zien. Die zijn 
immers bedoeld voor de basislast, om a ltijd  te draaien. Hij stelt dat 
beide opties, kolencentrale of warmte-kracht gekombineerd met wind
energie, elkaar uitsluiten.
Dick van der Horst: "Zodra dat ding gebouwd wordt krijgen we dat 
allemaal op onze rekening te zien. Het ontwikkelen van alternatieven 
wordt dan onrendabel omdat deze de afzet in gevaar gaan brengen. 
Met kolencentrales is het zo hoe meer ze draaien hoe hoger 't  ren
dement is. Die dingen kun je niet zo maar even bijschakelen of s til
zetten. Nu is het nog zo dat het vermogen in Nederland afgestemd 
is op pieken in de vraag. Dat is een onrendabele zaak. Je gaat toch 
niet een hele centrale bouwen omdat je twee keer per jaar meer 
stroom nodig hebt?"
Berrie Groen (nadat ik verteld heb dat bij de PSP de kolencentrale 
in diskussie is): "Ik vind ook dat je op een gegeven moment van me
ning moet kunnen veranderen. Vroeger bijvoorbeeld deed de CPN wei
nig aan milieu, tegenwoordig hoeft ' t  je hard maken voor de arbei
dersklasse niet meer in tegenstrijd te zijn met 't  vechten voor mi
lieubelangen, dus je moet ook je opvattingen bij kunnen stellen. Er 
is een keer een kommissievergadering geweest over een nieuwe kolen
centrale aan de Hemweg en d'r is ons toen bij hoog en bij laag be
zworen dat 't  praktisch geen belasting meer zou hebben voor ' t  mi
lieu. Ondanks 't  fe it dat 't  in een gebied is wat nu al zwaar belast 
wordt. Dat moet je dan op een gegeven moment maar geloven Hè?"

Warmte -  kracht

Dick van der Horst: "Decentralisatie is voor mij ook dat alle eenhe
den proberen zoveel mogelijk zelfstandig te worden, in alle opzichten. 
Je moet energie opwekken dichtbij de bron, Zwitserland bijvoorbeeld 
heeft waterkracht, milieuprettiger kan het bijna niet, hier kan je aan 
zonne-energie en windmolens denken. Daarnaast heb je met warmte
kracht enorm veel mogelijkheden, met name in die perioden dat je 
die warmte ook goed kan gebruiken, in de winter dus. Waarom doen 
bedrijven nu aan warmte-kracht? U it pure ekonomische overwegingen. 
Niet omdat ze zo milieubewust zijn of zo, maar omdat ze onafhanke
lijk  willen zijn van de tarieven van het energiebedrijf. Of het GEB



dat stimuleert dat weet ik niet. Het lijk t mij beter dat die warmte- 
kracht-installaties onder het beheer van het GEB blijven, en door he 
GEB geëxploiteerd worden, want in mijn ogen zijn dat kleine centra- 
letjes in de stad en dat hoeft ook niet beperkt te blijven tot de set 
tor bedrijven. Je kunt daar veel meer van profiteren. Het rendemer 
van zo'n installatie is veel groter wanneer ze ook 's nachts en in he 
weekend draaien en je kunt dan leveren aan de omgeving of ten. 
aan het net. Je kunt van zo'n gelegenheid profiteren om een he: 
stukje stad van e lektric ite it en warmte te voorzien. Het is dan lc-
gischer om zoiets door het GEB te laten runnen want die kunne
veel meer doen dan een partikulier. Een nutsbedrijf springt niet i 
een gat in de markt, die moet bijvoorbeeld ook in onrendabele pro 
jekten voorzien."
Berrie Groen: "Ik- vind 't  slecht als je als gemeente die positie u 
handen gaat geven, omdat 't  op termijn niet meer te overzien val: 
Dat moet in overheidshanden blijven. De effekten (een lagere strooit- 
prijs -GD) moeten, vind ik, ten goede komen aan meer dan één bs 
d rijf. De diskussie gaat nu over de prijzen die Amsterdam aan bedri;- 
ven vraagt. Ik ben daar niet zo rouwig om (om de lage teruglevert*
rieven voor e lektric ite it die aan het net geleverd wordt -GD) wat
er zijn ook heel veel voordelen voor bedrijven om in een stad a'; 
Amsterdam gevestigd te zijn. Als mensen in een kwalitatief goec: 
woning willen wonen dan moeten ze daarvoor ook veel betalen. Voc 
niks gaat de zon op. Ik vind dat de ekonomie vaak al veel te soep: 
is voor bedrijven en dat 't  in verhalen altijd  veel erger wordt ge 
maakt dan 't  fe ite lijk  is. En als ' t  allemaal zo maar doorgaat dr 
denk ik dat ' t  er op uit draait dat de tarieven voor kleinverbruikei 
stijgen en die voor grootverbruikers zakken."
Evert Verhagen: "In Amsterdam is de stroomafzet niet verhoogd, tei 
w ijl ' t  met de ekonomie weer beter is gegaan. Een hele belangrijfe 
reden daarvoor is, tenminste dat maak ik op uit de informatie di: 
wij van het GEB krijgen, dat nieuwe bedrijven in Amsterdam ze! 
werken met warmte-kracht. Gewoon omdat, en dat kan iedereen uit
rekenen, dat goedkoper is. Maar al die bedrijven en instellingen het 
ben toch een kabel nodig naar het landelijke net, want als ze uitval
len zijn ze toch afhankelijk van het GEB.
Ik vind wel dat je toe moet naar ontwikkeling van warmte-kracht 
maar dat je daarbij, met een zeker risiko, ook grootschalig vermoge 
moet hebben. Ik weet ook wel dat bij de SEP dat grootschalige ver
mogen altijd  heeft geprevaleerd, en voor een groot deel is dat nu rtc; 
zo, maar er begint wel schot te komen in de diskussie daarover. Hf 
is natuurlijk niet voor niks dat Amsterdam met het Centrum vo: 
Energiebesparing gaat praten over de mogelijkheden van warmtekract 
in de stad. Het GEB is welwillend ten aanzien van de ontwikkelt 
daarvan. Ze bouwen zelf op het dak van hun nieuwe hoofdkantoor oo 
zo'n installatie. Nee, daar zijn ze absoluut niet tegen. Natuurlij 
moeten ze ook nieuwe dingen gaan ontwikkelen om al die mensen af 
't  werk te houden. Kijk, weet je hoe 't  voor het GEB is, en t  
eigenlijk ook een beetje voor ons, we willen graag nieuwe dingf 
ontwikkelen, en 't  mag in 't  begin ook allemaal best geld koste' 
maar aan de andere kant moet er ook verdiend worden, want 't  GE: 
is één van de weinige gemeentelijke bedrijven die geld oplevert."

Tarieven en winst

Berrie Groen: "Op d it moment is Amsterdam nog redelijk hoog 
z'n tarieven, hoewel ze dat nooit zuilen erkennen. Maar 't  levert of
wel wat op, zo'n veertig miljoen per jaar en daar worden allerlei dit 
gen mee gedaan die ook heel belangrijk zijn. Ja, dan kom je op



diskussie of je met de energierekening belastingheffing mag plegen. 
Ik ben veel banger dat diezelfde minister die nu zo blijmoedig elke 
keer iets roept over de gasprijzen straks ook het alleenrecht naar 
zich toe gaat trekken om de elektriciteitstarieven vast te stellen." 
Dick van der Horst: "De winst van het GEB is één van de inkomsten
bronnen van Amsterdam, een stukje gemeentelijke belasting eigenlijk. 
Dat daarmee de bezuinigingen van het rijk worden opgevangen is on
zin, want voordat die bezuinigingen er waren, waren die opbrengsten 
er ook al. Het zou wel zo zijn dat, wanneer we de tarieven verlagen, 
we extra moeten bezuinigen want dat geld gaat in de grote pot. 
Daarmee worden leuke dingen gedaan, maar ook minder leuke, zo'n 
Stopera bijvoorbeeld, die wordt ook gedeeltelijk uit de gemeentelijke 
middelen betaald.
Dat een gemeentebedrijf winst maakt is naar mijn idee geen princi- 
piëel onjuiste zaak. In de huidige tijd , nu veel mensen in de proble
men komen door o.a. hoge woonlasten zou het mooi zijn als je de 
vaste lasten van het individu zou kunnen terug brengen. Het probleem 
is echter dat een gemeente niet in staat is de belastingen af te 
stemmen op de inkomens. De gemeente heeft niet de beschikking 
over de gegevens van de belastingdienst. De onroerendgoedbelasting 
bijvoorbeeld is op het ogenblik ook niet zo mooi verdeeld, heeft ook 
grote ongelijkheden to t gevolg. '
Hoe het z it met de verhouding tussen het kleinverbruikers- en groot- 
verbruikerstarief weet ik niet precies. De gemeente probeert natuur
lijk  te konkurreren met andere gemeenten, het is niet eenvoudig om 
daar eilandje in te spelen, want een onderneming k ijk t natuurlijk naar 
de kosten die ze in de toekomst in een gemeente te verwachten heb
ben. Daar laten ze hun vestigingsplaats van afhangen."

Evert Verhagen: "Over de gasprijzen hebben wij dus echt helemaal 
niks te zeggen. Het enige wat we iedere keer kunnen doen is zorgen 
dat de wethouder er in de VEGIN weer flink tegenaan gaat, maar ja, 
je wint 't  niet. Amsterdam kan niet tegen de Gasunie zeggen wij be
talen jullie tien procent minder want de mensen hier kunnen het geld 
niet meer opbrengen. Ook de VNG (Vereniging van Nederlandse Ge
meenten), iedereen vindt ' t  waardeloos dat de regering zo de gasprij
zen bepaalt. Het enige wat wij nog zouden kunnen doen is u it de 
VEGIN stappen en nieuwe processen gaan voeren of, en dan heb je 
a ltijd  de lachers op je hand, zelf Russisch aardgas inkopen. Of invoe
ren vanuit Canada of Algerije. Je kunt uitrekenen wat dat kost om 
ze te laten zien dat ze dood kunnen vallen als die gasprijs nog ver
der omhoog gaat. Ze kunnen 't  echt niet maken om daarmee de gaten 
in de schatkist te blijven dichten. En dan gaat de helft van de winst 
ook nog naar de NAM en de Shell en zo.
Wat er nu gebeurt bij het GEB, dat is dat het inkassobeleid de be
langrijkste peiler van het afsluitbeleid vormt. Nou zijn wij van de 
PSP in Amsterdam niet tegen afsluiten überhaupt, want als ik een 
brood wil en ik heb geen geld dan zegt de bakker ook niet: meneer 
Verhagen brood is een eerste levensbehoefte, alstublieft. Dus ergens 
moet een grens zijn. Misschien dat dat niet meer hoeft wanneer we 
in een ideale socialistische maatschappij leven, maar zover is het nu 
nog niet. Maar wat nu gebeurt is dat twee van de drie mensen die 
afgesloten worden, de volgende dag weer aangesloten worden. Dat is 
onzin en kost een hoop geld.
Het GEB moet, als mensen een schuld hebben, naar die mensen toe
gaan op 't  moment dat de schuld nog niet zo hoog is en dan een be
talingsregeling treffen. De gemeente wil nu één miljoen struktureel 
per jaar aan de Gemeentelijke Kredietbank geven om schulden van 
mensen bij het GEB mee te saneren. Daardoor moet iemand eerst



langs vier loketten en dat vind ik slecht. Laat het GEB dat gewoc- 
zelf regelen. Want waar al die mensen gek van worden dat is dat t. 
eerst een brief krijgen, dan weer doorgestuurd worden. Dan wordt ■ 
een geval van ze gemaakt en dat is ontzettend vervelend. Alleen j 
mensen onwillig zijn, niet willen betalen, niet antwoorden op brieve: 
dan denk ik dat je die mensen af moet sluiten. Maar het overgrot 
deel kén gewoon niet betalen."

De ergste soort besluitvorming

Sinds 1976 wordt in Amsterdam gewerkt aan een plan voor stadsve: 
warming in de Bijlmermeer. De warmte voor d it net zou in princij 
geleverd moeten worden door de PEN-centrale in Diemen. Het PE' 
had baat bij d it projekt omdat daardoor haar kans op vervanging ve 
deze centrale in de toekomst vergroot werd. In 1982 nam de Amstei 
damse raad een principe-besluit vóór stadsverwarming. Hoe staat o 
zaak er nu voor?
Evert Verhagen: "De diskussie gaat al lang niet meer over stadsve: 
warming maar over de vraag wie het ' t  meeste geld gaat kosten. U, 
wordt ' t  dus uitgezocht op het ministerie heb ik gehoord. Maar vc- 
gens mij komt daar niks uit, want iedereen die de stadsverwarmir: 
op z'n buro krijg t die gaat het wiel opnieuw uitvinden. Die gaat wee 
zeggen, wat wij in ons allereerste gesprek met het GEB en met a: 
viesburo Twijnstra en Gudde gezegd hebben; heb je dat en dat we 
uitgerekend, misschien kan het ook zus en zo, heb je gekeken nar 
de mogelijkheden van warmte-kracht. Nou, zolang die rapporten ; 
niet liggen blijven mensen daarom vragen. Volgens mij is de beslui:, 
vorming inmiddels zo ingewikkeld geworden en speelt 't  op zove| 
verschillende nivo's, dat de mensen die de besluiten moeten neme 
er te weinig van af weten, en dat een willekeurige andere oplossic; 
dan het grootschalige projekt dat er nu ligt, hoe mooi het ook ze. 
zijn, daardoor niet van de grond komt. En dat is ongeveer 't  ergst: 
wat je kan hebben in d it soort besluitvorming. Wij zitten hier dus ra; 
wel tien jaar met die ouwe rotketels. (Evert Verhagen woont in t- 
Bijlmermeer -GP).
De situatie bij de gemeente is nu dat het GEB nog steeds voor stad; 
verwarming is, en dat ze ook altijd  die buis naar Diemen ter diskus 
sie hebben willen stellen, Volkshuisvesting wil individuele ketels -moe: 
je nagaan wat een rookgasverontreiniging dat zal geven- en in s 
PvdA is de diskussie helemaal ingewikkeld geworden. Jonker is, z'; 
wethouder van de Gemeentebedrijven én omdat er nou eenmaal ei 
principebesluit genomen is vóór stadsverwarming, Etty is tégen, Ve 
der Vlis wil totems en Schaefer moet zo nodig individuele kete': 
Daar kan natuurlijk nooit wat uitkomen."
Eigenlijk zouden de bewoners met de woningbouwverenigingen gewoc 
zelf met een plan moeten komen. Dan laten ze de gemeente Amstf 
dam gewoon barsten. En daar wordt aan gewerkt want zo zegt Evert 
Verhagen: "Ik ben nu zelf bezig met het schrijven van een nota ovi' 
stadsverwarming op basis van warmte-kracht-koppeling in de BijIme: 
meer. Mogelijk dat het zo toch nog gaat lukken."

In de clinch met het marktprincipe

Dick van der Horst: "We moeten, ook als we alleen maar een distr- 
butiebedrijf overhouden, proberen zelfstandig te blijven door de ene' 
giebehoefte van de stad zo klein mogelijk te maken en door zo ve: 
mogelijk zelf aan duurzame energie en warmte-kracht te doen. He 
N.V.-achtiger het GEB wordt, hoe moeilijker dat zal zijn want bij ef 
N.V. te lt het rendement nog meer en het rendement is afhankeli



van de afzet. Wanneer je vanuit energie- en milieu-oogpunt vooruit
gang boekt en er veel energie bespaard wordt, gaat het slecht met 
zo'n bedrijf. Een effektieve energiepolitiek op lokaal nivo betekent 
verlaging van de omzet. Dat is nu al strijdig met de bedrijfsdoelstel
ling van het GEB, en dat zal in de toekomst nog meer het geval 
zijn. Ook de toekomstige distributiebedrijven zullen geen baat hebben 
bij warmte-kracht, energiebesparing etc, want dat vermindert hun om
zet en dus hun winst. Dat staat haaks op de door ons gewenste ont
wikkeling. Het zou zo moeten zijn dat de winst hoger wordt, naar
mate de omzet in kubieke meters gas of kilowatturen stroom af
neemt. Nu komt het zelfs wel voor dat prijsverhogingen verdedigd 
worden met het argument dat de omzet achterblijft.
Op het moment dat het PEN en het GEB samengaan verlies je de 
demokratische kontrole. Dan b lijft er niet veel meer over dan een 
Raad van Kommissarissen en heb je geen greep meer op de lokale, 
de specifieke dingen. Het gaat dan om zo'n groot gebied. Ook wat 
betreft het aan- en afsluiten (ook de toekomstige distributiebedrijven 
moeten een N.V. worden -GD), nu wil ik niet zeggen dat Amsterdam 
daar nu zo vooruitstrevend in is, maar daar kan nu nog over gespro
ken worden. Je hebt de mogelijkheid om er achterheen te gaan, om 
invloed uit te oefenen. Maar dén ben je net zo afhankelijk als van 
de prijzen van Albert Heyn, en de methodes van Albert Heyn. Hoe
wel d it voorbeeld niet zo goed is want Albert Heyn is geen monopo
list. Je kan ook nog naar de kleine kruidenier op de hoek.
Als je voor decentralisatie bent en voor zoveel mogelijk invloed van 
ieder individu, dan is de kleinste eenheid de meest logische invals
hoek. Dat zou betekenen dat, hoewel ik niet voor stadsdeelraden ben, 
stadsdeelraden dan hun eigen energiebedrijfje zouden hebben. En daar 
ook hun eigen politiek mee kunnen voeren.
Als er ergens een nieuwe wijk wordt opgezet, en je legt mensen de 
verschillende mogelijkheden voor, dan denk ik dat er wel degelijk in
teresse voor d it onderwerp is. Zo gauw zo'n GEB verdwijnt, dan word 
je er ook niet meer mee gekonfronteerd en dan zijn er ook geen mo
gelijkheden meer. Dan houdt alles op."

Gerda Dinkelman 
maart 1985

NOTEN

1 .  In de elektriciteitssektor vind je produktie- en distributiebedrijven. Er zijn 
echter een aantal produktiebedrijven (waaronder het GEB van Amsterdam) die de 
stroom zelf rechtstreeks aan de afnemers distribueren. Dit zijn de zogenaamde 
vertikaal geïntegreerde bedrijven. Ongeveer 65$ van de afnemers krijgt de stroom 
rechtstreeks van produktiebedrijven geleverd. Bij deze bedrijven bepaalt de pro
ducent de prijs die de afnemers moeten betalen. Deze situatie heeft als nadeel 
dat gemakkelijk belangenverstrengeling kan optreden. De bedrijven zijn immers ook 
een inkomstenbron van de lagere overheden. Daarom pleiten diverse klubs uit de 
milieu- en energiebeweging en ook het Milieuberaad samen met de minister van Eko- 
nomische Zaken voor een scheiding van produktie en distributie. Het ontwikkelen 
van kleinschalig vermogen zou een taak van de distributiebedrijven worden. De mi
nister wil distributiebedrijven met een zeer groot verzorgingsgebied, het Milieu- 
beraad pleit voor kleine distributiebedrijven.
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Programma’s

De toekom st is van iedereen: ontwerp verkiezingsprogramma ’86-’90 van de Partij 
van de Arbeid.
Verzet en vernieuwing: ontwerp verkiezingsprogramma 1986-1990 van de PPR.

De toekom st...: ‘Nationaal en internationaal moet er naar worden gestreefd een be
leid van selectieve economische groei tot stand te brengen.’ ‘Een nieuwe internatio
nale arbeidsverdeling ten gunste van de Derde Wereld neemt daarbij een centrale 
plaats in.’ ‘Via een planmatig, voorwaardenscheppend en stuwend beleid moet de 
richting van produktie en consumptie zodanig worden beïnvloed, dat een even
wichtige kwalitatieve groei mogelijk wordt. Een zorgvuldig gebruik van de natuur
lijke hulpbronnen is daarbij een vereiste. Daarbij gaat het om meer dan alleen be
vrediging van materiële behoeften; ook een eerlijke verdeling van betaalde en on
betaalde arbeid, met name tussen mannen en vrouwen, en bescherming van het mi
lieu behoren hiertoe.’ ‘De economische ontwikkeling moet de komende jaren er
op gericht zijn een arbeidsintensieve produktie te bereiken. Daartoe worden de 
subsidiëring van kapitaalinvesteringen geleidelijk verminderd en de stijging van de 
kosten van arbeid zoveel mogelijk beperkt.’ ‘Concrete maatregelen die hiertoe ge
troffen worden, zijn: een wijziging in de financiering van de sociale zekerheid zoda
nig dat deze minder eenzijdig op de factor arbeid drukt. Er dient een gefaseerde 
verschuiving naar de factor kapitaal plaats te vinden.’

Verzet...: ‘Wat de PPR voor ogen heeft is een selektieve ekonomische ontwikke
ling die bij voorkeur regionaal wordt gepland en gestuurd. Die sektoren en bedrijfs
takken worden gestimuleerd die bijdragen aan groei en vooruitgang die aan allen 
ten goede komen en die zo weinig mogelijk problemen opleveren voor mens, mi
lieu en Derde Wereld. Arbeidsintensieve sektoren hebben extra voorkeur.’ ‘Het 
PPR-plan van lastenverschuiving van arbeid naar energie en kapitaal maakt zo ’n 
kringloopekonomie mogelijk.’ ‘Wil dat streven naar ekonomische zelfstandigheid 
en individualisering kans van slagen hebben, dan vereist dat in elk geval, dat ieder 
die dat wil, betaald werk kan verrichten. Dit vraagt om herverdeling van betaald 
en onbetaald werk, binnens- en buitenshuis.’

De toekomst...: ‘Het beleid moet als doelstelling hebben een gemiddelde volletijds 
werkweek van 32 uur in 1990.’ ‘Op langere termijn zal de werktijd per persoon 
moeten worden teruggebracht tot gemiddeld 25 uur per week.’ ‘De loongerelateer
de uitkeringen bedragen 75% van het laatstverdiende loon. De loongerelateerde uit
keringsduur bij werkloosheid wordt langer naarmate het arbeidsverleden langer 
heeft geduurd.’ ‘Bij arbeidsongeschiktheid loopt de loongerelateerde uitkeringsduur 
door tot het 65e levensjaar.’
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Verzet...: ‘De PPR wil arbeidstijdverkorting tot ca. 30 uur per week in 1990 en tot 
25 uur per week zo snel mogelijk daarna.’ ‘De PPR wil de hoogte van alle werkloos
heidsuitkeringen stellen op minimaal 75% van het laatst verdiende loon. De duur 
van de werkloosheidsuitkeringen moet langer zijn, naarmate de ontvanger langer aan 
het arbeidsproces heeft deelgenomen en sociale premies heeft betaald. De arbeids
ongeschiktheidsuitkeringen dienen tot de pensioengerechtigde leeftijd gekoppeld te 
blijven aan het laatst verdiende loon (minimaal 75% bij volledige arbeidsongeschikt
heid).’

De toekomst...: ‘Om een dergelijk beleid te bevorderen zal Nederland geen kruis
raketten plaatsen; zijn kerntaken beëindigen, waarbij het tempo bepaald wordt 
door...’

Verzet...: ‘Konkreet betekent dat: geen plaatsing van kruisraketten in Nederland, 
verwijdering van alle kernwapens uit Nederland...’

De toekomst...: ‘In het bijzonder vanwege de onopgeloste afvalproblematiek die
nen geen nieuwe kerncentrales te worden gebouwd. Versnelde sluiting van de be
staande kerncentrales is om dezelfde reden gewenst.’

Verzet...: ‘Daarom komen er geen nieuwe kerncentrales en moeten de bestaande 
kerncentrales gesloten worden.’

Opdracht
Zoek de verschillen tussen de PvdA en PPR en leg aan de hand daarvan de rol van 
een radikaal-linkse partij naast de sociaal-demokraten uit.

JA N  DIRX

Met dank aan Bram van Ojik.



Jaap de Jong en Dinand Maas waren lid van de voormalige themagroep 
macht van de PPR.
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In het ontwerp-verkiezingsprogramma van de PPR staat onder andere dat er een zo 
genaamd korrigerend referendum dient te komen, waarbij achteraf een aanvaard 
wetsvoorstel via de weg van het referendum alsnog verworpen kan worden. Deze 
passage in het ontwerpprogramma is zeer omstreden. De meerderheid van de voor- 
bereidingskommissie was tegen en op het voorjaarskongres in Zutphen sprak ook  
een meerderheid zich uit tegen het opnemen van een dergelijke passage in het pro
gram. Het partijbestuur besloot desondanks dit ontwerp aan de partij aan te bieden. 
De diskussie over al o f  niet een referendum is niet nieuw in de partij. Een paar jaar 
geleden woedde deze ook en op verzoek van de toenmalige Tweede Kamerfraktie 
schreef de toen nog florerende Themagroep Macht een notitie over deze zaak. Deze 
notitie komt tot een negatief oordeel over de mogelijkheden tot het instellen van 
referenda. Dat was de reden dat het partijbestuur het toen niet aandurfde de noti
tie aan de partij aan te bieden, want enige zeer bekende PPR-ers waaronder Erik 
Jurgens waren namelijk voorstander van een referendum. Hoe kun je eigenlijk tegen 
zijn, als zulke bekwame mensen voor zijn, was feitelijk de toenmalige redenering.
Nu door genoemde passage in het ontwerp-program de diskussie weer opbloeit, 
heeft de redaktie van Radikale Notities gemeend er goed aan te doen de notitie 
eindelijk in de openbaarheid te brengen. De redaktie is van mening dat deze notitie 
uiterst zorgvuldig en voorzichtig geformuleerd is en dan ook een belangrijke rol 
kan spelen in de diskussies over het referendum. *

a
eze notitie is ontstaan in diskussies binnen de Themagroep Macht van de 
PPR. Aanleiding voor die diskussie was een verzoek van de PPR-Tweede Ka
merfraktie om een standpunt voor te bereiden over voorstellen om de ‘Brede 
Maatschappelijke Diskussie’ over kernenergie af te ronden met een referen
dum, zoals dat van D ’66-zijde was voorgesteld.

Binnen de fraktie bestonden bij deze voorstellen twijfels, en niet alleen om
dat het voor D ’66 een middel leek de beslissing te kunnen ontlopen door 
hem over te laten aan het volk.

Tegelijkertijd heeft de PPR echter een, zij het nog korte, traditie hoog te houden. Bij 
de behandeling van de Grondwetsherziening in januari 1975 had immers Erik
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Jurgens een motie ingediend waarin hij de Regering uitnodigde om ‘een grondwets
wijziging te bevorderen, welke de gewone wetgever in de gelegenheid’ zou stellen 
een ‘beslissend referendum op initiatief van een bepaald aantal kiezers, over wets
ontwerpen welke door de Staten-Generaal zijn aangenomen’ te doen laten plaats
vinden.

Een kleine werkgroep uit de Themagroep is met deze problematiek aan de slag ge
gaan; heeft begin januari 1980 een rapport uitgebracht dat besproken is en met de 
konklusies waarvan de fraktie ondertussen rekening heeft gehouden in haar inbreng. 
De reden dat dit rapport in bewerkte vorm nu geopenbaard wordt is dat, terwijl 
referendum-mogelijkheden op het eerste oog aantrekkelijk lijken als een stap op 
weg naar meer volksinvloed, wanneer de praktische vormgeving en mogelijke kon- 
sekwenties bekeken gaan worden een negatief standpunt onontkoombaar lijkt. PPR- 
leden zijn allen sterk voor demokratisering en zullen daarom intuïtief vóór referen
da kiezen. Deze publikatie is bedoeld om op zijn minst dat standpunt te nuanceren 
door de ogen ook te openen voor alle bijkomende problemen.
V oor het meemaken van onze gedachtengang, moet men echter wel bereid zijn, 
met ons, het huidige staatsrecht, de huidige staatsrechtelijke verhoudingen als 
randvoorwaarden te aanvaarden. Met andere woorden wij hebben het probleem 
benaderd vanuit het gezichtspunt hoe verschillende vormen van referenda in te pas
sen zouden zijn in het geldend systeem, niet vanuit het uitgangspunt: referendum 
is goed, hoe zouden we daar een staatsrechtelijk systeem rond kunnen bouwen. 
Deze benadering leek ons de enig mogelijke.

Uitgangspunten
Gaan we te rade bij het geldende PPR-verkiezingsprogramma (1981-1985) dan zou 
ons probleem al snel opgelost kunnen zijn. Daarin staat namelijk dat de vertegen
woordigende demokratie centraal blijft staan. Een representatief stelsel veronder
stelt slechts dat met een zekere periodiciteit het volk nieuwe vertegenwoordigers 
kiest. De verschillende vormen van referenda zijn gegrondvest in de gedachte van 
de volkssouvereiniteit en gaan overigens als tweede verschil met de al bekende ver
kiezingen over zaken in plaats van over personen (al heet die keuze dan af te hangen 
van partijen respektievelijk partijprogramma’s).

Denken wij na over demokratie dan is direkte demokratie veel meer voor de hand 
liggend dan vertegenwoordigende demokratie. De laatste wordt dan ook veelal ge
rechtvaardigd door deze te bestempelen als een praktische en daardoor betere ver
vanging van de eerste. In de maatschappelijke ontwikkeling zien wij echter het 
tegenovergestelde. Die vertegenwoordigende demokratie is niet een inperking van 
een meer direkte demokratie waarvoor een meerderheid gekozen heeft, maar is 
het resultaat van een lange strijd door de meerderheid van de bevolking om ook 
wat te zeggen te krijgen. Eigenlijk is de vertegenwoordigende demokratie een kom- 
promis tussen een naar absolutisme neigende elite-demokraktie en het ideaal van 
een echte volksdemokratie.
Zo geplaatst spreekt het voor zich dat elke stap verder, die meer zeggenschap geeft, 
ook een goede is. In principe kiezen wij dus voor volksbesluitvorming middels re
ferenda. Theoretisch en abstrakt gezien ligt de zaak duidelijk. Uit onze inleiding 
viel echter al te lezen dat daar wel een hoop kanttekeningen bij te zetten zijn.
Een eerste dient meteen gemaakt te worden. Het is duidelijk dat niet iedereen 
voortdurend met de politiek bezig kan zijn. Daarin ligt dus een zekere ratio voor 
de konstante arbeidsdeling tussen politici en burgers. Dat impliceert echter wel dat
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op een o f  andere wijze het aantal referenda altijd beperkt moet blijven. Ook kiezers 
hebben tijd nodig zich een oordeel te vormen, en over die tijd beschikken zij nu 
eenmaal niet vrijelijk. Bovendien mag verondersteld worden dat een groot aantal 
volksraadplegingen niet bevorderlijk is voor de opkomst.

Hoe een referendum precies gedefinieerd moet worden, ook daarover is al menige 
pennestrijd gevoerd. Kiezen wij voor een omschrijving dan nemen wij gemakshalve 
die van de Staatskommissie Cals/Donner.
Het referendum, is een figuur, waarbij bepaalde voorstellen (meestal voorstellen van 
wet), hetzij vanwege de regering, hetzij na aanvaarding door het parlement, aan een 
volksstemming worden onderworpen. Soms moeten krachtens konstitutionele be
palingen zeker gewichtige voorstellen altijd aan een referendum worden onderwor
pen (bijvoorbeeld grondwetswijzigingen), soms ook is een referendum alleen nodig, 
wanneer een parlementaire minderheid o f  een bepaald aantal kiezers dit verlangt. 
Dat deze omschrijving erg precies is zal men ons niet horen verdedigen. Wel geeft ze 
goed aan op hoeveel verschillende wijzen een referendum georganiseerd kan wor
den. Daarop zullen we hieronder verder ingaan.
Missen moet de lezer ook het gebruikelijke overzicht van alle relevante staatsrege
lingen in andere landen. Een korte inventarisatie leert dat vormen van referenda 
geregeld zijn o f voorkomen in Zwitserland (natuurlijk), Denemarken, Zweden, 
Noorwegen, Italië, Oostenrijk, sommige staten van USA, en als laatste, en dit geval 
slechtste, Frankrijk.
Van de meeste landen weten wij dat, als gewone krantenlezer, pas sinds er overal be
slissingen genomen moesten worden over kernenergie, abortus en toetreding tot de 
EEG.

Wanneer we van een afstand deze landen bekijken valt het niet direkt op dat we hier 
te maken hebben met landen die demokratischer zijn dan Nederland, België o f 
Duitsland. Temeer daar de funktie van het referendum nauw samenhangt met de 
rest van de staatsinrichting van een land, die op haar beurt de resultante is van een 
historisch proces, lijkt het ook in dit korte bestek niet zinvol uitgebreid op de si
tuatie in andere landen in te gaan.
In de volgende hoofdstukken wordt ingegaan op de praktische problemen die met 
het invoeren van een referendum samenhangen. Dit zal gebeuren aan de hand van 
een drietal variabelen voor de soorten referenda die men kan invoeren, te weten:
— de rechtskracht: Is het referendum al dan niet bindend?
— de initiatiefnemer: Wie bepaalt dat een referendum gehouden zal worden? Daar
aan gekoppeld de vraag wanneer een referendum als aangenomen mag worden be
schouwd.
— het onderwerp: Waarover kan men een referendum houden?
Omdat ieder van deze variabelen weer uitgesplitst kan worden ontstaat theoretisch 
een zeer groot aantal mogelijke kombinaties. In dit stuk kunnen slechts de meest 
voor de hand liggende behandeld worden.

Rechtskracht
In dit hoofdstuk wordt ingegaan op de keuze bindend o f niet-bindend referendum. 
Wanneer we ons de vraag stellen wat het effekt van een niet-bindend (oftewel ad
viserend o f konsultatief) referendum is, is het antwoord niet eenvoudig. We wor
den dan gekonfronteerd met het feit dat vrijwel geen enkele probleem geheel op 
zichzelf staat en dat ze bovendien nogal in zwaarte variëren. Op een zeer zwaar
wegend punt dat wel betrekkelijk geïsoleerd staat zal de uitslag van een adviserend

Ij  referendum zeker een belangrijke invloed op de besluitvorming hebben, maar zelfs 
«t
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wanneer volgens een dergelijk referendum abortus geheel gelegaliseerd zou worden, 
is het nog maar de vraag o f dit inderdaad tot legalisering zou leiden. Omdat een 
adviserend referendum de politieke besluitvorming onaangetast laat valt het effekt 
moeilijk te meten. Het effekt is voor het grootste deel afhankelijk van het belang 
dat de politieke partijen aan de uitslag hechten. Wil een adviserend referendum 
zin hebben dan dienen de politieke partijen het erover eens te zijn dat zij zich aan 
de uitslag zullen houden. In welke gevallen hier sprake van zal zijn is niet eenvou
dig aan te geven. Het Zweedse voorbeeld met betrekking tot kernenergie lijkt be
trekkelijk duidelijk, maar hoe stevig zal de overeenstemming blijken als morgen een 
kernongeval plaatsvindt o f wanneer blijkt dat andere manieren van energieproduktie 
een goed alternatief vormen. Vormt van de andere kant het feit dat een referen
dum heeft plaatsgevonden niet een obstakel voor verdere gedachtenvorming over 
dat onderwerp? Als eenmaal als gevolg een referendum ergens toe beslist is, zal 
daarop niet snel teruggekomen worden, daarvoor is een dramatische gebeurtenis 
o f een lang tijdsverloop waarschijnlijk noodzakelijk. Zonder een referendum kun
nen oppositionele groepen zich altijd beroepen op de mening van het volk, met een 
referendum vaak niet.
Het belang van een adviserend referendum lijkt dan ook het meest gelegen in de 
omstandigheid dat de betrokkenen/belanghebbenden genoodzaakt worden hun 
standpunten duidelijk aan de bevolking kenbaar te maken. Het effekt op de uit
eindelijke beslissing is voornamelijk afhankelijk van de politieke partijen. Een ratio
nele besluitvorming wordt evenmin gegarandeerd.

Het onderscheid tussen bindend en niet-bindend referendum is waarschijnlijk min
der groot dan men op het eerste gezicht zou willen aannemen. Het begrip bindend is 
namelijk een stuk relatiever dan men denkt. Tengevolge van de omstandigheid dat, 
zoals reeds werd gezegd, vrijwel geen enkele kwestie geïsoleerd staat, is het moge
lijk ook vrijwel iedere beslissing op een bepaald gebied door maatregelen of het 
nalaten daarvan, op andere gebieden te ontkrachten. De mogelijkheid tot ontdui
king is uiteraard weer sterk afhankelijk van de aard van de besluiten. Een duidelijk 
verbod Iaat minder ruimte dan een programma dat de regering moet uitvoeren.
Een praktisch probleem vormt in dit verband de juridische vormgeving. Wanneer 
een bindend referendum de status van wet heeft, wordt hier een geheel afwijkende 
wetgevingsprocedure in het leven geroepen. In de norm wetgevingsprocedure zit
ten waarborgen ingebouwd om een juridisch-technisch goed resultaat te bereiken 
(opstelling op departement,ministerraad, Raad van State, Tweede en Eerste Kamer). 
Het lijkt niet mogelijk al deze waarborgen bij een referendum te handhaven. Behal
ve de status van wet lijken geen mogelijkheden aanwezig om een referendum wer
kelijk bindend te maken, aangezien een referendum iedere keer een incident is. Er 
is geen duurzame relatie zoals parlement en regering, die meer mogelijkheden tot 
beïnvloeding in zich bergt.

Initiatiefnemer
Met betrekking tot de vraag wie de bevoegdheid heeft om een referendum uit te 
schrijven bestaat er een aantal mogelijkheden, die op verschillende wijzen met 
elkaar te kombineren zijn.
A) de regering
B) het parlement
C) regering en parlement gezamenlijk
D) de bevolking.
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Ad. A. Dit systeem kent men in Frankrijk. Met name onder De Gaulle werd hier 
misbruik van gemaakt om de volksvertegenwoordiging buiten spel te zetten. Gezien 
de zwakkere positie van parlement tegenover regering is het onjuist, dit systeem te 
kiezen, omdat op deze wijze alleen de positie van de regering verder versterkt wordt.

Ad. B. Hier valt weer een onderscheid te maken tussen:
— een minderheid (een kwart, een derde etcetera) heeft de bevoegdheid een referen
dum te vragen;
— slechts bij (eventuele gekwalificeerde) meerderheid kan tot een referendum be
slist worden.
Tussen deze mogelijkheden bestaat een principieel verschil. In het eerste geval wordt 
de oppositie een extra wapen in handen gegeven, hetgeen allerlei konsekwenties zou 
kunnen hebben voor de koalitievorming. Door middel van referenda zou over on
derdelen uit regeerakkoorden, op initiatief van de oppositie, anders beslist kunnen 
worden dan oorspronkelijk tussen de koalitiepartners werd overeengekomen. Op 
het punt van de zedelijkheidswetgeving bijvoorbeeld zou de overwegende positie 
van het CDA zo ondergraven kunnen worden.
Bij de tweede mogelijkheid moeten we denken aan problemen die bepalend zijn 
voor onze toekomst o f die buiten de eigenlijke politiek liggen (vergelijk Zweden: 
referenda over kernenergie, links/rechts rijden en alkoholproblematiek).
In het tweede geval wordt de politieke konstellatie nauwelijks beïnvloed. Van re
ferenda waarvan een parlementaire meerderheid vindt dat ze gehouden moeten 
worden zal eerder een depolitiserend effekt uitgaan.

Ad. C. We worden hier in feite gekonfronteerd met de figuur die bedoeld werd 
toen in onze konstitutie de bepaling werd opgenomen dat voor een grondwets
wijziging de kiezer nogmaals gehoord moet worden. Dit werd zo belangrijk geacht 
dat men de kiezer middels ontbinding van het parlement en nieuwe verkiezingen 
nog een keer de gelegenheid gaf zich over de betreffende wijziging uit te spreken. 
Men zou deze procedure materieel in ere kunnen herstellen voor beslissingen die, 
anders dan veel grondwetswijzigingen, van wezenlijk belang zijn voor onze samen
leving.
In de tijd dat onze grondwet tot stand kwam was de rol van de overheid zo be
perkt dat een grondwetswijziging tot de meest belangrijke politieke kwesties gere
kend moest worden. Nu de overheid in de loop der tijden zoveel verantwoordelijk
heden op zich heeft genomen zou men kunnen zeggen dat het voor de hand ligt de 
problemen die kwa politieke zwaarte nu overeenkomen met grondwetswijzigingen 
toen ook op één o f andere manier aan een aparte uitspraak van de bevolking onder
worpen worden.

Ad. D. Hierbij is in het algemeen een bepaald aantal handtekeningen nodig, waar
bij het aantal gebruikt kan worden om de hoeveelheid referenda te beperken.
Wat politieke konsekwenties betreft zij gewezen op wat hiervoor is gezegd bij re
ferenda gevraagd door een minderheid uit het parlement. Een belangrijke vraag die 
enigszins los staat van voorgaande, is wanneer een referendum als aangenomen 
moet worden beschouwd.
Is een gekwalificeerde meerderheid nodig; waar gaat men vanuit bij het berekenen 
van de meerderheid, van het aantal stemmers o f van het aantal kiesgerechtigden? 
Wanneer men van het laatste uitgaat zal het aantal aangenomen referenda vrij be
perkt blijven.
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Onderwerp
Wat het onderwerp van een referendum is kan formeel beoordeeld worden — wat is 
de juridische status — o f  inhoudelijk.
In het eerste geval kunnen we onderscheiden:
— wetsontwerpen (inklusief internationale overeenkomsten), Koninklijke Besluiten 
en dergelijke
— andere voornemens van de regering (bijvoorbeeld beleidsnota’s)
— voorstellen van parlement o f  bevolking.
Beperking tot wetsontwerpen en dergelijk is juridisch het meest aantrekkelijk. Wan
neer een wetsontwerp (o f een artikel daaruit) afgestemd wordt, hoeft verder geen 
enkele ingreep in het bestaand staatsrecht gepleegd te worden om aan de uitslag van 
het referendum gevolg te geven. Met de beide andere kategorieën is dit wel het ge
val. Hier komen we weer het probleem bindend/niet-bindend tegen. De mogelijk
heid om over voorstellen van het parlement (met nameminderheden daaruit) of 
van de bevolking zelf referenda te houden maakt de kans dat referenda minder 
konservatief worden, groter. Referenda geven dan namelijk de mogelijkheid om iets 
nieuws te kreëren, niet alleen om nee te zeggen tegen plannen van de regering.
Bij de inhoudelijke beoordeling van het onderwerp gaat het om de zaak waarover 
men een referendum wil. Hierbij doet zich het volgende probleem voor: een referen
dum zal vrijwel altijd gevolgen hebben die het terrein waarop het betrekking heeft 
te buiten gaan. Eigenlijk zouden bij ieder referendum tevens de oplossingen voor de 
problemen die op andere terreinen ontstaan geformuleerd moeten worden, zodat 
de kiezer een afweging kan maken die rekening houdt met alle relevante faktoren. 
Omdat alles nu eenmaal met alles samenhangt is dat een onmogelijke eis. Met dit 
probleem worstelen uiteraard ook parlementariërs (en ze komen er vaak ook niet 
uit); zij hebben echter toch de beschikking over betere mogelijkheden om een af
weging te maken. Dat ze het vaak niet doen ligt dan aan andere faktoren. Zaken als 
de mogelijkheid van diskussie, het terugkomen op eerdere standpunten, aanpassing 
ervan en kompromisvorming zijn zulke mogelijkheden.
Binnen het juridisch mogelijke lijken echter geen mogelijkheden aanwezig om dit 
soort effekten van referenda op andere terreinen uit te sluiten, althans afdoende in 
de afweging te betrekken, tenzij er één o f andere instantie belast zou worden met 
de inhoudelijke toetsing van referenda. Regering en parlement komen wat dat be
treft niet in aanmerking (als belanghebbenden). We zouden dan eerder moeten 
denken aan de Hoge Raad o f de Raad van State o f een dergelijk hoog orgaan van 
staat. De funkties van genoemde raden zouden ook ingrijpend veranderd worden, 
met name de onafhankelijkheid van de rechterlijke macht en de onschendbaarheid 
der wetten komen dan in het gedrang. Op deze wijze zou een soort Konstituioneel Hof 
in het leven geroepen worden.
Wanneer een dergelijke instantie zich dan ook nog over niet-juridische zaken zou 
moeten uitspreken wordt dit alles dubbel gevaarlijk.

Houding
In de voorafgaande paragrafen is aangegeven dat aan referenda talrijke problemen 
kleven. Deze problemen variëren naargelang het soort referendum.
Op de vraag o f het ondanks deze problemen een stap voorwaarts naar verdere demo- 
kratisering betekent wanneer het referendum ingevoerd zou worden zal aan de 
hand van een aantal varianten ingegaan worden.
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A. Het niet-bindend referendum, waarbij parlement en bevolking het initiatief kun
nen nemen en over elk onderwerp gestemd kan worden. (Bij een niet-bindend refe
rendum lijken geen beperkingen met betrekking tot initiatiefnemer o f  onderwerp 
nodig).
Hiervoor is uiteengezet dat gevolgen voor het beleid geheel afhankelijk zijn van de 
opstelling van de politieke partijen. Vanuit een negatieve opstelling zou men kun
nen zeggen dat het voor een verdere demokratisering weinig zin heeft te mogen be
slissen over de problemen waarvan de politieke partijen dat goed (o f wenselijk om 
de eigen verantwoordelijkheid te ontlopen) vinden.
Een positief effekt zou kunnen zijn dat door middel van een referendum een pu
blieke diskussie losgemaakt zou kunnen worden. Als echter de resultaten daarvan 
toch afhankelijk zijn van de wil van de politieke partijen in het parlement lijkt dit 
niet zo belangrijk. Dit voordeel is ook klein omdat referenda meestal juist over die 
problemen gaan waarover al een publieke diskussie in hevige mate is losgebrand. 
V oor de PPR hoeft z o ’n referendum niet.

B. Bindend referendum over ‘wetten’ , initiatiefnemer bevolking en /of parlement. 
Hier is in feite sprake van een stukje extra kontröle op de regering en het parle
ment. Juridisch is het niet problematisch. Voor de bevolking zijn de gevolgen dui
delijk. Bezwaren die al genoemd zijn blijven echter onverkort gelden (inhoudelijke 
bepaling van het onderwerp).
Geopperd is dat het zin kan hebben een dergelijke vorm van referendum in de 
plaats te stellen van de Eerste Kamer, die de PPR zou willen opheffen. Dit is ech
ter afhankelijk van de vraag o f de funkties die de Eerste Kamer nu vervult, althans 
geheel o f gedeeltelijk door een referendum vervangen kunnen worden.

C. Bindend referendum over ieder onderwerp waarbij bevolking en /of parlement 
het initiatief kunnen nemen.
Aan deze meest vergaande vorm van referenda kleven de meeste juridisch-staats- 
rechtelijke problemen.
Wanneer dit echt een duidelijke stap naar verdere demokratisering zou zijn, mogen 
veel van deze problemen opzij gezet worden. Voor een oordeel gegeven wordt 
dient eerst nog op één aspekt gewezen te worden.
Wanneer men op landelijk nivo een referendum vraagt zal daar toch een grotere 
organisatie achter moeten staan, bijvoorbeeld voor het verzamelen van handtekenin
gen, het opstellen van waterdichte teksten, het toelichten van de voorstellen tegen
over de bevolking. Wie brengt een dergelijke inspanning op? Het is uiteraard moge
lijk dat voor een onderwerp spontaan zoveel emoties loskomen dat een nieuwe 
organisatie ontstaat. Het is echter waarschijnlijker dat bestaande organisaties op 
deze nieuwe mogelijkheid inspringen. Welke organisaties zullen dat doen? Er is een 
grote kans dat dat voornamelijk groeperingen zullen zijn die zich nu onvoldoende 
in het politieke circuit tot hun recht voelen komen, waarbij met name aan belan
gengroeperingen gedacht kan worden.
Op deze manier zou van referenda een tendens tot verdere benadrukking van deel
belangen, tot een verdere versnippering van de politiek uitgaan. In plaats van de 
macht van het volk te vergroten wordt zij verder verkleind, o f verdrongen door 
het zogenaamde partikulier initiatief, ook wel vijfde macht geheten.
Deze opmerking werd ingeluid met ‘op landelijk nivo’ . Hiermee wordt aangegeven 
dat dit probleem op lokaal nivo waarschijnlijk minder speelt. Samenhangen zijn 
daar ook duidelijker, het oprichten van een organisatie is minder moeilijk.
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Het zou daarom zinnig kunnen zijn deze vorm van referenda eerst op lokaal nivo 
toe te passen.
De wenselijkheid hiervan zou eerst gepeild moeten worden. Aan de hand van de 
ervaringen daar zou men eventueel landelijk later een dergelijke regeling kunnen 
invoeren.
Andere kombinaties lijken ons vanuit het oogpunt van verdere demokratisering 
sowieso zinvol.

JA A P  DE JONG 
D IN A N D  MAAS

Exkursie woon-werk-leefprojekt De Refter op 22/23 november a.s.

Na de suksesvolle exkursie naar Philips organiseert de SRV er nu één naar het 
woon-werk-leefprojekt De Refter. Dit voormalige meisjespensionaat naar Franse 
snit staat momenteel model voor groepen mnsen die aan hun manier van werken, 
wonen en leven een andere vorm en inhoud willen geven.
Op deze exkursie willen we onder meer aandacht schenken aan de volgende 
aspekten:
— de ontstaansgeschiedenis van De Refter;
— de inkomensverhoudingen;
— de zeggenschapsverhoudingen en de organisatievormen;
— de produktie-aktiviteiten (wat, hoe en voor wie wordt er geproduceerd?).
Er worden verschillende inleidingen gehouden; je kunt kijken naar de nieuwe 
videoband over dit projekt en er is een rondleiding langs verschillende bedrijven. 
Verder is er de mogelijkheid om onder begeleiding van de buitengroep van De 
Refter een bezoek te brengen aan het natuurgebied, waarin zich koudwater- 
bronnen bevinden.

Plaats: Beek-Ubbergen (onder de rook van Nijmegen).
Kosten: f  47,50 (inklusief overnachting en maaltijden).
Voor opgave en informatie: SRV, Singel 277, 1012 WG Amsterdam; telefoon 
020-256046. Gezien de beperking van het aantal deelnemers tot 30, is het 
wenselijk om je zo snel mogelijk op te geven!
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Moniek Wiedijk is lid van de gemeenteraad van Nijmegen voor de PSP.

T

a
unstbeleid is nauwelijks gepolitiseerd. Globaal gezien lijken programma’s van 
politieke partijen wat dat betreft bijzonder veel op elkaar. Het sinds 1945 
gevoerde rijksbeleid is altijd gedragen door een brede konsensus. Mogelijk 
heeft dit te maken met het betrekkelijk geringe bedrag — 0,25% — dat het 
van de begroting uitmaakt. Anderzijds speelt een belangrijke rol dat in de 
politiek dezelfde dominante waarden bewaakt worden als zij zelf aanvaart. 
Derhalve ligt het in de lijn dat schermutselingen zich alleen voordoen over 
een hogere subsidie hier en een lagere daar, zeker nu de druk op de kollek- 
tieve uitgaven zo groot is.

Radikaal links maakt daar geen uitzondering op en naar ik vermoed leeft het op 
lokaal nivo ook niet. Het houvast dat we hebben in een beperkt hoofdstuk in het 
verkiezingsprogramma waar in we (zoals bijvoorbeeld in dat van de PSP) toeganke
lijkheid voor iedereen en vernieuwing wensen plus natuurlijk dat de Friezen recht 
hebben op hun eigen Fries.
Diskussie in de partijen is er niet; geen notities o f brochures over dit onderwerp die 
een veranderingsvisie proberen aan te geven.
De vraag is: wat doen we met kunst- en kultuurbeleid in de praktische politiek? In 
Nijmegen begint in de linkse frakties het nadenken op gang te komen.

Begripsbepaling
Notities over kunst en kuituur beginnen meestal met definities en daar valt ook 
niet aan te ontkomen omdat deze begrippen heel verwarrend door elkaar gebruikt 
worden, terwijl het essentieel is ze uit elkaar te houden om de relatie duidelijker aan 
te kunnen geven.
Kuituur is een erg breed begrip en binnen ons beleidsterrein is een beperkte defini
tie hanteerbaar:
‘de wijzen waarop mensen èn als individuen èn als lid van de gemeenschap hun iden
titeit, idealen, emoties en kijk op de werkelijkheid betekenisvol uitdrukken’ (Unes
co , 1974).
Kunst is te definiëren als ‘die uitingsvorm van de mens in zijn tijd, waarin de werke
lijkheid verbeeld wordt door middel van symbolen, tekens o f klanken en maakt 
deel uit van kuituur’ .
Meestal is het gemeentelijk beleid wat meer dan kunstbeleid, bijvoorbeeld de bi-
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bliotheek en het archief vallen er ook onder, maar veel minder dan kultuurbeleid 
terwijl het daar voor een belangrijk deel over zou moeten gaan. Onze samenleving 
bestaat uit vele deelkulturen die konstant in beweging zijn. In het algemeen wordt 
kuituur te veel vereenzelvigd met één dominante kuituur terwijl er meerdere kuitu
ren zijn die soms met elkaar botsen. De strijd tegen ongelijkheid, voor een samenle
ving van geëmancipeerde mensen is nooit alleen een politieke, ekonomische o f so
ciale strijd, maar altijd, ook kultuurstrijd. Bijvoorbeeld: de strijd van de vrouwen
beweging is met name kultuurstrijd. Haar aanvallen zijn gericht op de bestaanswijze 
van de samenleving zelf.

Geschiedenis
Tot de Renaissance was kunst op een meer vanzelfsprekende manier onderdeel van 
het dagelijkse leven. Dat uitte zich op hoogtijdagen en feesten, de kerkelijke leiders 
gaven opdrachten. Zeer geleidelijk is de kunst meer autonoom en tot persoonlijk 
uitdrukkingsmiddel van kunstenaars geworden. Hun produkten werden hoe langer 
hoe minder afgenomen in het kader van de één o f andere maatschappelijke aktivi- 
teit.
Globaal gesproken is het begin van een modern kunstleven in de loop van de 18de 
eeuw ontstaan en heeft zich sindsdien onafgebroken ontwikkeld. Het was de om
hoogstrevende burgerij die uit de veelheid van verschijnselen die zich voordeden een 
selektie heeft gemaakt. Kriteria voor deze selektie werden ontleend aan de eman
cipatiestrijd van de burgerij die vooral aan een eigen kuituur haar identiteit ont
leende.
Vormen van kreativiteit die het aanzien gaven aan volkskultuur verdwenen uit het 
geschiedenisbeeld, de burgerij en haar verwanten die de politieke macht hadden, 
trokken zich uit die kuituur terug. Weliswaar was er altijd al wel een ‘officiële’ 
kuituur van geletterden, maar die geletterden namen ook deel aan de algemene 
volkskultuur. Grote delen van die kuituur zijn blijven bestaan, bijvoorbeeld in 
volksfeesten, karnaval en in de niet-urbane gebieden, maar in de ogen van de burge
rij hoorde dat al snel tot (al dan niet plat) vermaak. Wat ‘kuituur’ was, werd uitge
maakt door de heersende groepen. Voor hen was kunstbeoefening een bezigheid 
die zich niet meer liet passen in het alledaagse leven.
Kunst werd een esthetische kategorie met de daarbij behorende apparatuur: kon- 
sertzalen, schouwburgen, musea en bibliotheken.
Steeds meer trokken zij zich ook terug als aktieve beoefenaars van de kunst en voor
zagen zich van de diensten van professionele kunstenaars.
De georganiseerde arbeidersklasse was (begin deze eeuw) op haar beurt ook weer 
bezig met een emancipatiestrijd en daar deed de aktieve kunstbeoefening zich als 
een deel van die strijd gelden. Zo ontstonden de strijdbare subkulturen, niet alleen 
van de socialistische beweging maar ook bij andere zich emanciperende groepen 
als de katholieken. Hun kunstbeoefening bepaalde mede hun identiteit.
Naarmate de emancipatiestrijd in hevigheid afnam, verloor ook de subkultuur haar 
profiel. De kultuurindustrie ging in de kulturele behoeften van de massa voorzien. 
De massakultuur — konsumentenkultuur — deed haar intrede waarbij het eerder 
gaat om bestendiging van bestaande verwachtingspatronen dan om een ontwikkeling 
van menselijke kreativiteit.
Het beleid knoopte aan bij de tradities en noties van de burgerij, die zichzelf zag als 
draagster van het kulturele erfgoed.
Rond 1870 komen de instellingen tot stand: orkesten, toneelschool en Rijksmu
seum. Toch was er, na wat hoopgevende initiatieven nauwelijks sprake van kunstbe
leid op overheidsnivo. De politieke wil ontbrak en de krisis verschafte de argumen
ten. Kunstbeleid van enige omvang is pas na de Tweede Wereldoorlog tot stand ge-
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komen. Belangrijk motto waaronder het beleid werd uitgevoerd luidde: kultuur- 
spreiding. Op te vatten in de zin van territoriale spreiding en participatie van lagere 
sociale groepen.

Funktie van kunst
De vraag naar de funktie van kunst (-beoefening) wordt relevant zodra de overheid 
er zich mee gaat bemoeien. Dan doet de vraag van de legitimering zich voor: op 
grond waarvan worden openbare middelen voor de kunstbeoefening aangewend?
Bij het begin van het kunst- en kultuurbeleid wordt de nadruk gelegd op de op
voedende betekenis van kunst. Na 1945 was er aanvankelijk het besef dat ‘de 
schoonheid onmisbaar is in elk mensenleven’ . Later werd — met name voor de 
kunstzinnige vorming — veel betekenis gehecht aan de ‘persoonlijkheidsontwik- 
keling’ . Nog weer later werd de ‘maatschappelijke bewustwording’ als een geldig 
motief aangevoerd.
Dat zijn in de korte tijd na 1945 al drie legitimeringen. De legitimering van kunst 
hangt dus af van de dominante ideologie van die tijd en die plaats.
De legitimiteit van kunst is, in de laatste ontwikkelingen, altijd ontleent aan zaken 
buiten de kunst en iedere uitspraak erover is zeer betrekkelijk. Ik pleit er voor de 
legitimiteit van kunst in de eerste plaats te ontlenen aan kunst en nogmaals de 
kunst zelf. Kunst zal er altijd zijn, is sowieso maatschappelijk en dus relevant. Voor 
de kunst is geen hoger doel denkbaar dan in dienst te staan van zichzelf en niet van 
de één o f andere ideologie. Een ander punt is hoe je met kunst omgaat.

Taak van overheid
De overheid dient een emancipatoir, op gelijkheid gericht beleid te voeren. Dus 
een kultureel klimaat te kreëren waarin mensen ook de mogelijkheid krijgen zich 
betekenisvol uit te drukken. De overheid behoort een, in dit kader passend, voor
waardenscheppende en stimulerende rol te spelen. Kortom, een aktief kultuur
beleid te voeren.
Aan de vrije ontwikkeling van kunsten mogen geen beperkingen worden opgelegd, 
mensen mogen niet gehinderd worden in het vormgeven van hun verbeelding. 
Natuurlijk maakt een overheid keuzes. Het beleid knoopt aan bij wat door toonaan
gevende groepen belangrijk wordt gevonden. Op deze manier kan het zijn dat be
paalde funkties van de kunst worden ‘bevoorrecht’ ten koste van andere.
Dat is te zien aan landen waar legitimeringsproblemen op autoritaire wijze worden 
opgelost. Ook bij ons zijn tendenzen waarneembaar die wijzen op een eenzijdige 
aandacht voor bepaalde vormen van kunstbeoefening. Dat doet afbreuk aan de au
tonome ontwikkeling van kunst. Dat wil echter niet zeggen dat de overheid dan 
maar met de handen over elkaar moet gaan zitten. De overheid moet zich niet be
moeien met de inhoud van kunst, wel met het gebruik ervan.

Kultuurspreiding
De samenleving bestaat uit verschillende deelkulturen die op heel verschillende 
wijze in meer o f mindere mate via kunstzinnige middelen aan het maatschappe
lijk leven deelnemen. Het is niet aan ons om de ene kuituur boven de andere te 
plaatsen o f te stellen dat ‘die kunst een betere is dan een andere’ . Wel moet ieder 
mens optimaal de kans krijgen kunstzinnige middelen te gebruiken, bijvoorbeeld 
door er zelf aktief mee om te gaan en om kennis te nemen van wat anderen be
weegt. Het zelf met kunst bezig zijn bevordert het begrip voor wat anderen er mee 
doen; dat betekent dat wat nieuw en anders is niet meteen raar wordt gevonden.
Het bestaande kunstaanbod spreekt grote groepen van de bevolking niet aan. Veel 
mensen bezoeken nooit een museum, gaan nooit naar een konsert. Zij hebben hun
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eigen leefkultuur; kunst die daar vanuit zou gaan, zou misschien wel publiek trek
ken.
Een volgend en voorwaardenscheppend beleid kan uiterst belangrijk zijn voor de 
veelzijdige en evenwichtige ontwikkeling van kunst en kuituur. Voor de spreiding is 
een volgend beleid echter niet genoeg. De kunst zou zonder kunstbeleid toch blij
ven bestaan, wegvallen van een aktief beleid zou vooral betrekking hebben op de 
mogelijkheid tot uitvoering, op de prijs van de kunst voor het publiek en het aan
tal mensen dat met kunst bezig kan zijn. Er is geen enkele reden om aan te nemen 
dat er in die situatie een spontane spreidingsbeweging ontstaat. Daar zijn dus be
wuste keuzes voor nodig.
Over dit onderwerp is al veel gepraat en er zijn ervaringen mee opgedaan. Je kunt 
stellen dat het weinig heeft opgeleverd. Zo gauw je gaat denken in termen van volks
opvoeding, het van bovenaf iets opleggen werkt het niet. Bovendien is het arrogant. 
Het is nauwelijks interessant je bezig te houden met de vraag wat de beste kuituur 
is. Er bestaan nou eenmaal verschillende kuituren en daar moet je van uit gaan. In 
Nijmegen is het moeilijke dat het grootste deel van de politiek niet over spreiding 
nadenkt, er in het sociaal-kulturele werk weinig affiniteit met kunst is en mensen 
die daar wel liefde voor hebben voor het grootste deel vinden dat spreiding niet 
mogelijk is, daarover £il sufgeluld waren en het al snel beschouwen als een goedkoop 
op te voeren nummer van links.
Desalniettemin wil ik nog maar even volhouden en proberen eens wat betrokkenen 
om de tafel te krijgen. Het uitgangspunt zou kunnen zijn dat het aantal bezoeken 
aan traditionele kunstuitingen sinds 1950 drastisch is gedaald (met uitzondering 
van de musea die de laatste tijd weer wat opboeien), terwijl er veel meer overheids
geld is ingestoken. Op zo ’n manier besteedt de sociale elite het geld aan zichzelf.
Een goeie samenhangende visie op spreiding is bij mijn weten nooit op papier gezet, 
met uitzondering dan van Amsterdam waar de Kunstraad een nota heeft geprodu
ceerd die leesbaar is en veel aanknopingspunten biedt. Jammer dat die nota tamelijk 
afstandelijk is geschreven terwijl er toch in Amsterdam ervaring is met kunstbeoe
fening en beleving op wijknivo.
Den Haag heeft een museum met een edukatiedienst van naam op dit gebied, bij
voorbeeld door met de beeldende kunst de wijken in te gaan.
Andere spreidingsinstrumenten zijn de artotheken, kunstzinnige vorming, edukatie- 
ve diensten van musea, taaldrukwerkplaatsen, lokale omroep, beeldende kunst meer 
in het openbaar leven integreren, theater en muziek op straat, fanfares en harmo
nieën meer de straat op, betaalbare toegangsprijzen, erkennen van het kultureel 
waardevolle van popmuziek en amateurtoneel.
Een in het algemeen verwaarloosd aspekt is volgens mij het laten kennis nemen, kon- 
fronteren van verschillende kuituren. Een schouwburg zou zijn poorten meer open 
kunnen stellen voor uitingen van onder andere etnische minderheden, improvise
rende muziek zou eens gekonfronteerd kunnen worden met fanfare. Enfin, dit is 
een onderwerp dat zich niet in één hoofdstuk helemaal laat behandelen. Ik hoop 
er nog eens op terug te komen.

Vernieuwing en traditie
Bij spreiding denk je niet direkt aan eksperimenten en avant-gardistische kunstbe
oefening. Toch is dit ook een belangrijk aspekt van het beleid en het staat spreiding 
geenszins in de weg, het staat er naast.
Mensen veranderen, de maatschappij verandert, dus kunstuitingen veranderen, ver
nieuwen. In de praktijk komen de traditionele vormen er altijd verreweg het beste 
af. Dat is niet zo verwonderlijk omdat wat herkenbaar is nou eenmaal het meeste 
houvast biedt. Het heeft zich een plaats verworven welke het niet makkelijk af zal
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staan. Eksperimenten en vernieuwingen roepen vaak weerstanden op en zij zijn nog 
weerloos omdat zij geen tijd hebben gekregen hun waarde te bewijzen. Naast het 
inspelen op vernieuwing moet het beleid een zekere kontinuïteit garanderen. Kon- 
tinuïteit in het kultuurbeleid heeft tot een fors bedrag aan instandhoudingssubsi- 
dies geleid, waarmee gevestigde instellingen, ook onder de druk van bezuinigingen, 
toch nog fier overeind blijven. Dat betekent dat de kunstbegroting zwaar belast 
wordt door allerlei verplichtingen, terwijl er weinig ruimte meer inzit voor nieuwe 
zaken. Dat betekent dat we af moeten van het automatisme waarmee instellingen 
(= aktiviteiten + akkommodatie) in stand worden gehouden. In Nijmegen is het 
altijd weer knokken om de begroting van schouwburg en konsertgebouw (hoe 
moeilijk die het ook hebben) binnen de perken te houden, omdat... anders de 
ruimte voor de kleintheaters te klein wordt... en nieuwe initiatieven... enzovoort 
enzovoort. Waar aan gedacht kan worden op termijn is het loskoppelen van subsi
dies voor akkommodaties en aktiviteiten.

Samenwerking
In Nijmegen pleiten we er voor dat er een samenhang ontstaat tussen diverse aktivi
teiten op het gebied van kunst en kuituur. Dit vraagt om overleg tussen groepen 
en instellingen die het kulturele aanbod verzorgen. Middelen kunnen dan efficiënt 
worden ingezet: gezamenlijke publiciteit, gemeenschappelijk gebruik van appa
ratuur. Witte vlekken in het aanbod kunnen worden opgevuld (denk aan spreiding!). 
Kennis en ervaring kunnen uitgewisseld worden en de programmering kan beter op 
elkaar worden af gestemd.

Het artikel wordt te lang als ik op de diverse beleidsterreinen zoals podiumkunsten, 
beeldende kunst enzovoort afzonderlijk in ga. Er valt wel van alles over te zeggen. 
Omdat er zo weinig over kultuurbeleid wordt geschreven binnen radikaal links, leek 
het mij beter aan te geven welk denkkader de drie linkse frakties in Nijmegen 
ontwikkelen/ontwikkeld hebben.
Ik hoop dat er reaktie op komt en ik ben erg benieuwd o f er frakties zijn die werk 
maken van kultuurbeleid. In Groningen is in 1981 een prachtige diskussienota over 
dit onderwerp verschenen of, liever gezegd, niet verschenen maar bij het kollege 
in de la blijven liggen. Hoe ziet het Groningse beleid er nu uit?
Hoe hebben de Amsterdamse frakties gereageerd op de spreidingsnota van de Kunst- 
raad en hoe kun je daar in vredesnaam over praten zonder dat de gemeente een be
leidsnota Kunst heeft?
Wat zijn de aandachtspunten en problemen van kleinere gemeenten?
Laten we hier meer werk van maken. De kwaliteit van het bestaan hangt niet alleen 
af van iedereen werk en betaalbare huren.

M O N IE K  W IEDIJK

Nota *Spreiding in de groei’, Amsterdamse Kunstraad, 1983.
Notities over een heroriëntatie van het kunstbeleid, Wetenschappelijke Raad voor het Regerings
beleid, Jan Kassies, 1983.
Groningse diskussienota ‘Herkenbaar maar niet bekend’, 1981.
Overgenomen uit: De Rode Draad.
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Anneke van ’t Huil is medewerkster van de PPR-Studiestichting.

aar waar arbeidstijdverkorting al heeft plaats gevonden blijkt het onbetaal
de werk — met name het huishoudelijk werk en verzorging — niet beteren  
eerlijker verdeeld te worden. Daar moeten we dan maar mee leren leven..., 
zo luidt de met opzet uitdagend geformuleerde stelling bij een van de onder
delen van het PPR-projekt WERK.

8  Herverdeling van taken binnenshuis is een zaak van langere termijn, zo schrij- 
8  ven de samenstellers van de studiemap voor het kongres over de herverdeling 

van betaald en onbetaald werk op 14 september jl.1 
Beide uitspraken klinken bijna als wanhopige verzuchtingen en daarmee kun je het 
probleem dan ook aardig kenschetsen. En dat terwijl vrijwel alle politieke partijen 
in Nederland — uitgezonderd enkele kleine rechtse partijen — voorstanders zijn van 
een herverdeling van betaald én onbetaald werk tussen mannen en vrouwen. Een 
breed draagvlak voor het idee zou je zo zeggen.
De achterliggende overtuiging en verwachting is dat met zo ’n herverdeling de tra
ditionele seksebepaalde rolpatronen en taakverdeling worden doorbroken. Mensen 
— mannen en vrouwen — krijgen op die manier gelegenheid zowel aktief te zijn 
buitenshuis in betaalde baan en maatschappelijke aktiviteiten, als ook binnenshuis 
in huishouden en verzorging. Noodzakelijk daarvoor is wel een drastische arbeids
tijdverkorting. f
De eerste resultaten van de strijd om deze ideeën ook daadwerkelijk in de praktijk 
tot uitvoering te brengen vallen echter nogal tegen. Arbeidstijdverkorting vindt 
slechts mondjesmaat plaats, dus met die herverdeling van betaald werk loopt het 
nog niet z o ’n vaart.
Herverdeling van onbetaald werk en vooral van huishoudelijk werk en verzorging 
blijkt in de praktijk voor velen meer een ‘fata morgana’ dan een realistisch toekomst
beeld.
De afstand tussen theorie en praktijk blijft te groot. De politieke praktijk blijkt niet 
in staat snel en doeltreffend een zodanig beleid te realiseren dat de theorie op grote 
schaal werkelijkheid kan worden. De praktijk in de privésfeer wijkt ook nogal af van 
wat met de mond beleden wordt. Daar waar al arbeidstijdverkorting heeft plaats 
gevonden o f de kostwinner — meestal de man — werkloos is geworden én zelfs in de 
gevallen dat beide partners een betaalde baan hebben blijken mannen nauwelijks 
meer tijd te besteden aan huishoudelijke taken dan voorheen. Een lichte vooruit
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gang, meer niet. En dan vooral in de aardige werkzaamheden...
Toch een hopeloze zaak, waar we meer mee moeten leren leven?
Nee, zegt de PPR. Nee, zeggen tal van andere politieke partijen. En nee zeggen ook 
de negentien samenwerkende vrouwenorganisaties in de studiemap voor hun kon- 
gres over ‘herverdeling’. En men blijft de slogan ‘herverdeling van betaald én onbe
taald werk’ herhalen.
Ten aanzien van de herverdeling van het betaalde werk komt men in de politieke 
programma’s en studiemappen aardig beslagen ten ijs. Ten aanzien van de herver
deling van het onbetaalde werk zijn de voorstellen tamelijk mager en wordt in veel 
gevallen gewezen naar de grote afhankelijkheid van de verdeling van het betaalde 
werk. Grote moeilijkheid bij dit punt is natuurlijk, dat de politiek maar een beperk
te invloed kan uitoefenen, omdat wat zich in de privésfeer afspeelt zich niet of nau
welijks laat voorschrijven. ‘Gelukkig maar’ , zullen velen zeggen. ‘Eigenlijk wel jam
mer’, zeggen anderen. Het hangt samen met de positie die je in deze zaak inneemt. 
Veel vrouwen zouden wellicht graag wat meer invloed van de overheid willen om 
hun situatie en toekomstperspektieven te verbeteren. Maar hoe ver kan de overheid 
daarin gaan? Hoeveel invloed kan de politiek uitoefenen in deze zaak en welke voor
stellen zijn reëel om in het partijprogramma op te nemen?

‘Happy Few’
Om te kunnen beoordelen o f  dat wat je voor ogen staat, namelijk door middel van 
een herverdeling van alle werk een gelijkwaardiger (machts) verhouding tussen man
nen en vrouwen bewerkstelligen, wel reëel is, ligt het voor de hand op zoek te gaan 
naar die gevallen waar dat ideaal al geheel o f gedeeltelijk gerealiseerd is. En die ge
vallen zijn er gelukkig al wel, ook al zou je nog moeten spreken over de ‘happy 
few ’.
Ook de projektgroep Vrouwenarbeid van het Sociologisch Intsituut van de Univer- 
siteit van Groningen kwam op dat idee.
Wij maken hier dankbaar gebruik van een gedeelte van de uitkomsten van hun onder
zoek ‘Arbeid en Macht, deelbaar door twee’ ( ’84).2
Uitgaande van de doelstelling: ‘herverdelen van alle werk’ is gezocht naar (echt)- 
paren, waarvan beide partners een zo gelijk mogelijke uitgangspositie hebben. Bei
den hebben ongeveer een gelijk opleidingsnivo, een betaalde baan van gelijk nivo 
met evenveel uren, een even groot aandeel in het huishoudelijk werk en de verzor
ging van eventuele kinderen. De partners hebben bewust voor deze leefwijze 
gekozen.
Het Groningse onderzoek bestaat uit een diepte-interview met twaalf van deze 
(echt)paren, dus met 24 mensen, waaruit naar voren komt welke positieve kanten 
aan hun wijze van leven zitten, welke problemen en belemmeringen een rol spelen 
en welke verschillen tussen de partners er — ondanks alle gelijkheid — toch nog blij
ven bestaan.
Opgemerkt dient te worden, dat dit onderzoek een betrekkelijke kleine groep betreft 
en dat dus moeilijk gesproken kan worden over een representatief onderzoek. Toch 
menen wij dat deze ‘happy few’ veel herkenbaars naar voren brengen en de eind- 
konklusies in de vorm van pluspunten, belemmeringen en overgebleven verschillen 
zich uitstekend lenen voor een herinterpretaie vanuit de politiek.

Pluspunten
De herverdeling van het betaalde en onbetaalde werk maakt vrouwen onafhankelijk 
en minder kwetsbaar onder andere door meer en veelzijdiger kontakten buitens
huis, voldoening in eigen prestaties, een eigen inkomen, de afwisseling tussen baan 
en huis.
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Mannen ervaren in ieder geval het intensiever omgaan met de kinderen als grote 
winst. Ook krijgen ze meer inzicht in de belasting die huishouen en verzorging be
tekent als je er alleen op aangewezen zou zijn.
Beide partners waarderen de afwisseling van de taken en ervaren het als positief om 
als terzakekundigen met elkaar over baan en huis te kunnen praten. Deze uitkomst 
ondersteunt en bevestigt het idee dat herverdeling van alle werk bijvoorbeeld door 
middel van arbeidstijdverkorting niet alleen leidt tot een gelijkwaardiger en bevredi
gender verhouding tussen mannen en vrouwen, maar ook het leven voor elk individu 
veelzijdiger en aardiger maakt.
Nogmaals moet opgemerkt worden, dat het een en ander wel afhankelijk is van een 
gelijke uitgangspositie. In het geval van de onderzochte paren mankeerde daar niet 
zoveel aan, maar bij de overgrote meerderheid van de samenlevende en samenwer- 
kende partners zijn de zaken niet zo evenwichtig verdeeld. Toch tonen de voor
beelden in de ideaalsituatie wel degelijk aan dat het werkt. Reden genoeg voor de 
politiek om zich ervoor te blijven inzetten!

Belemmeringen en problemen
Het zou natuurlijk onzin zijn te denken dat de ondervraagde paren van de ene dag 
op de andere in hun ‘ideaalsituatie’ terecht zijn gekomen. Uit hun reakties blijkt dat 
het veel tijd, overleg en soms strijd heeft gekost. En als er onderling al overeenstem
ming is over te nemen stappen dan blijken in veel gevallen de omgeving — familie, 
buren, kennissen — en de maatschappij — arbeidsmarkt, onderwijs, sociale zeker
heid — niet gelijk toeschietelijk en meewerkend.
Ook binnen de relaties en gezinnen zelf blijken — ook na goede en sluitende afspra
ken en regelingen — spanningen o f irritaties voor te komen. Toch willen alle onder
vraagden niet meer terug naar een oude situatie. Allen zijn het erover eens dat er 
nog behoorlijk wat overwonnen dient te worden, voordat mensen op grote schaal 
op deze wijze hun leven kunnen inrichten.
Uit de ervaringen van de onderzoeksgroep komen de volgende belemmeringen en 
problemen naar voren. Wij proberen bij elk ervan aan te geven inhoeverre de poli
tiek — en dus de overheid — invloed kan uitoefenen o f niet.

1) Een weinig toegankelijke en soepele arbeidsmarkt
Een van de belangrijkste voorwaarden om ook het onbetaalde werk eerlijk te verde
len is en blijft natuurlijk de herverdeling van het betaalde werk. Op dit moment de 
flessehals waarin veel goede wil blijft steken. Te weinig en te trage arbeidstijdverkor
ting, onvoldoende deeltijdbanen voor mannen, veel te weinig betaald werk voor 
vrouwen,slechterearbeidsvoorwaardenindeeltijdwerk, te weinig doorstromingsmoge- 
lijkheden voor vrouwen naar hogere funkties, te weinig mogelijkheden voor zwan- 
gerschaps- en verzorgingsverlof voor beide partners, nog steeds diskriminatie in 
belastingwetgeving en sociale zekerheid naar sekse en burgerlijke staat.
Alle genoemde punten lenen zich voor een politieke aanpak. Verbetering en oplos
sing ervan is afhankelijk van de politieke wil. Aan de goede wil van de PPR man
keert het niet, want alle punten zijn verwerkt in het PPR-partijprogram. 2

2) Achterstand in vooropleiding
Een andere belangrijke voorwaarde voor een gelijke uitgangspositie voor mannen en 
vrouwen vormt een gelijkwaardig en in ieder geval vergelijkbaar opleidingsnivo. Wat 
betreft het betaald werk hebben vrouwen als groep een duidelijke achterstand. Wat 
betreft huishouden en verzorging lopen mannen als groep achteraan. Om voor bei
den kennis en mogelijkheden te vergroten moeten vooral oplossingen worden ge
zocht in opvoeding en onderwijs.
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Voor de politiek wordt het hier al iets lastiger. In het onderwijs — als grotendeels 
openbare sfeer — is via de overheid natuurlijk wel invloed uit te oefenen, maar bij
voorbeeld meer in de struktuur, organisatie en financiering van het onderwijs dan in 
de leerinhoud en lesmaterialen. Toch kunnen door de PPR redelijk konkrete be
leidsvoorstellen worden geformuleerd, die proberen via het onderwijs ongelijkheid 
tussen mannen en vrouwen op te heffen.
Opvoeding is weliswaar een zeer belangrijk gebied in deze kwestie, maar zeer moei
lijk via overheidsmaatregelen te beïnvloeden. Veel meer zullen invloeden langs in- 
direkte weg plaats vinden zoals via onderwijs, media, sociaal kultureel werk en der
gelijke. De overheid kan hier niet anders dan stimulerend en ondersteunend bezig 
zijn. In die zin kunnen dan ook alleen voorstellen worden geformuleerd in een po
litiek program.

3) Een (drie)dubbele belasting
Het is een bekend gegeven dat buitenshuis werkende vrouwen in heel veel geval
len een ‘dubbele taak’ hebben. Dit blijft een hardnekkig verschijnsel, ook bij part
ners die een gelijke uitgangspositie hebben. Taken zijn dan wel eerlijker verdeeld, 
maar de eindverantwoordelijkheid voor huis en kinderen blijft toch vaak bij de 
vrouw liggen.
Partners die de taken verdeeld hebben melden dat een dergelijke leefwijze een dui
delijke organisatie en tijdsplanning vraagt. Beiden moeten snel van de ene ‘baan’ naar 
de andere over kunnen schakelen en spontane o f ongeplande aktiviteiten zijn bijna 
niet mogelijk. In principe moeten beide partners aandacht hebben voor drie werk
kringen en dat betekent nogal wat.
De rol van de politiek in deze kwestie zit hem vooral in het ‘ontlasten’ van men
sen, die zowel betaald als onbetaald werken. De meest konkrete reële voorstel
len die in een politiek programma opgenomen kunnen worden, bestaan dan ook uit 
een serie voorzieningen die het makkelijker maken om beide taken uit te voeren. 
Een goed voorwaardenscheppend beleid, waarin voorkomen: goede en betaal
bare kinderopvang, andere openingstijden van winkels en openbare diensten, lo
gische school- en vakantie tijden, betaalbare was- en eetgelegenheden. Ook deze din
gen staan al langer op de PPR-rol.

4) De verwachtingen van buitenstaanders
De nieuwe rolverdeling kan door de betreffende partners wel aanvaard en als po
sitief ervaren worden, de buitenwereld denkt daar lang niet altijd hetzelfde over. 
Voor vrouwen in een betaalde baan geldt nog altijd dat zij beter moeten zijn dan 
haar mannelijke kollega’s, zeker in specifieke mannenberoepen. Ook wordt van 
vrouwen in werksituaties vaak de inlevende, gezelligheid brengende rol ver
wacht. In huishouden en gezin zijn bepaalde taken toch sterk seksegebonden zoals 
het regelen van kinderopvang en het bezoeken van de zuigelingenzorg.
Mannen moeten behoorlijk wat spot en plagerijen doorstaan om hun rol van huis
man te verdedigen.
In veel gevallen is de ‘andere’ leefwijze nog uitzondering in een woonbuurt. Span
ning tussen handhaven van eigen principes en invloed ondervinden — vooral via de 
kinderen — van de normen van de buurt is een veelvoorkomend probleem. 
Duidelijk zal zijn dat als de politiek op deze zaken invloed wil uitoefenen, er maar 
zeer weinig konkrete aangrijpingspunten zijn. Mentaliteitsverandering is een taai en 
traag proces; een kwestie van lange termijn dus.

5) De verwachtingen van de onderzochte mannen en vrouwen zelf
Ieder van de ondervraagden bleek last te hebben (gehad) van oude bagage. Normen,
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waarden, gewoontes, verwachtingen en verlangens die nog vanuit een oude situatie 
waren aangeleerd en ontwikkeld zijn moeilijk helemaal af te leggen.
Vrouwen zijn in veel gevallen behept met een ambivalent gevoel ten aanzien van 
beroepsarbeid. Een goede opleiding volgen is al heel wat, maar daarmee een eigen 
baan en inkomen verwerven is toch iets waaraan vrouwen — zeker vrouwen die er
van uitgaan dat ze toch wel zullen trouwen — erg moeten wennen. Het klaar staan 
en zorgen in huishouden en gezin ligt immers veel meer voor de hand.
Bij mannen is de voorbereiding op een ‘zelfverzorgend’ leven over het algemeen 
zeer sumier. Weinig mannen leren voor zichzelf te zorgen, laat staan voor hun naas
ten.
Huishoudelijke en zorgende taken hebben geen aanzien en je zult er als man naar 
buiten toe weinig eer mee inleggen. Voor mannen betekenen de nieuwe taken 
dan ook een vervelende bijkomstigheid. Vrouwen zullen in veel gevallen snel een 
schuldgevoel hebben, als ze minder tijd aan gezin en huishouden besteden.
Als oplossing voor de gesignaleerde — vooral innerlijke — belemmeringen zullen 
vrijwel geen politieke voorstellen kunnen worden geformuleerd. De vrijwel enige 
en belangrijkste oplossing werd door de ondervraagden zelf aangedragen: zelf voor
beeld zijn voor je kinderen. De verwachting is dat het nog wel wat generaties zal 
duren, voordat ‘het allemaal heel gewoon wordt gevonden’.

Overgebleven verschillen
Zelfs in optimale situaties is de ongelijkheid tussen mannen en vrouwen niet geheel 
verdwenen. Zo blijkt in vrijwel alle gevallen dat voor het invoeren van een dergelijke 
nieuwe leefwijze vrouwen afhankelijk zijn van hun partners en niet andersom. Vrou
wen zijn de voortrekkers. Mannen blijken toch meer afhankelijk te zijn van hun 
baan, inkomen en aanzien, dan dat zij het reilen en zeilen thuis op de eerste plaats 
stellen. Vrouwen bemoeien zich over het algemeen meer met huishoudelijke zaken 
en dragen in de meeste gevallen toch de eindverantwoordelijkheid, ook al wordt 
dat vrijwel nooit officieel uitgesproken.
Ook in de persoonlijke relatie blijft er een ongelijkheid bestaan; een ongelijkheid in 
afhankelijkheid. En dat berust weer op een aantal psychologische faktoren, waar
voor het op deze plaats te ver voert om er veel dieper op in te gaan. Het valt ook 
buiten onze doelstelling namelijk om na te gaan waar en met welke voorstellen de 
politiek (positieve) invloed kan uitoefenen op de herverdeling van vooral het on
betaalde werk. Veel van de overgebleven verschillen zijn naar onze mening ook te 
verklaren uit de eeuwig voortgaande overdracht van waarden en normen, door 
tijd en kuituur bepaald.
De voorhoede, de ‘happy few’ is nog maar net begonnen en moet nog van alles over
winnen. Zij effenen het pad voor de volgende generaties. Inderdaad nog een lange 
weg te gaan. Een stimulerende, voorwaardescheppende en waar nodig reguleren
de overheid is onontbeerlijk. Maar veel tijdens die lange weg moet van mensen zelf 
komen.

A N N E K E  V A N  ’T  H U L L  1

1. Arbeidstijdverkorting: haalbaar en betaalbaar; De Populier, Amsterdam 1985, f  11,50.
2. Arbeid en Macht is deelbaar door twee; Projektgroep Vrouwenarbeid, Sociologisch Instituut 
Rijksuniversiteit Groningen; 1984.
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Lammert Tiesinga is lid van het Algemeen Bestuur van de PPR-Studie- 
stichting.

et arbeidsethos is een omstreden onderwerp in de PPR. De oude arbeids
moraal die we nog wel eens tegenkomen in grafschriften als: ‘Zijn Werk was 
zijn leven’ lijkt voor het radikale volksdeel te hebben afgedaan. Er is verzet 
tegen de arbeidsplicht die via sollicitatieplicht en korting op uitkeringen 
wordt afgedwongen.
Toch bevat het PPR-program geen afwijzing van de militaire dienstplicht 
(hoewel weigering mogelijk moet zijn) en wil de PPR met het basisinkomen 

I zelfs een sociale dienstplicht invoeren. Is er sprake van tegenstrijdigheid?

Zeker is, dat er op dit terrein verschillende meningen bestaan: tussen het hooguit 
opschorten van de arbeidsplicht tot een principiële afwijzing van elke plicht tot 
arbeid. De bedoeling van dit artikel is, aan te tonen dat het arbeidsethos niet zon
dermeer verwerpelijk is en dat we bij de beoordeling van de morele o f wettelijke 
plicht tot arbeid de maatschappelijke omstandigheden in ogenschouw moeten 
nemen.

Arbeidsethos en arbeidsplicht
Volgens de omschrijving in Van Dale, betekent het arbeidsethos: een positieve ze
delijke waardering van de arbeid. Veelal vindt het arbeidsethos zijn uitdrukking in 
de opvatting dat iedereen de morele plicht heeft om te werken. Zoals elke moraal 
is het arbeidsethos kuituur- en tijdsgebonden en kunnen mensen erin geloven of 
niet. Het kan ook in regels worden vastgelegd en afgedwongen. In dat geval spreken 
we van arbeidsplicht.

Om het leven in stand te houden en ruimer gesteld, om een samenleving te laten 
funktioneren, is arbeid noodzakelijk. De vraag o f iedereen de plicht heeft aan die 
arbeid bij te dragen, kan gesteld worden in een tijd waarin voldoende mensen zich 
uit vrije wil aanmelden om het noodzakelijke werk te doen. Met andere woorden, 
wanneer het arbeidsethos onder de mensen voldoende sterk is ontwikkeld zal een 
wettelijk afgedwongen arbeidsplicht overbodig zijn. Omgekeerd geldt: de plicht tot 
arbeid wordt dwingender naarmate de arbeidskracht schaars wordt. In een situatie 
waarin te weinig mensen zich vrijwillig aandienen, bestaat het gevaar dat op de 
‘werkwilligen’ een onaanvaardbaar groot beroep gedaan moet worden. Een arbeids-



RA
DI

KA
LE

 N
OT

IT
IE

S 
19

85
 / 

NR
. 3

 / 
PA

GI
NA

 2
3

plicht kan dan funktioneel zijn: het heeft dan de funktie om degenen die willen 
werken in bescherming te nemen tegen de onwil van anderen.
Aan het arbeidsethos ligt een rechtvaardigheidsbeginsel ten grondslag: iedereen 
die van de vruchten van de arbeid wil meegenieten, zal ook zelf naar vermogen aan 
die arbeid moeten bijdragen. De spreuk ‘wie niet werkt, zal niet eten’ verzet zich 
tegen de situatie waarin sommigen zich afbeulen terwijl anderen flierefluitend door 
het leven kunnen gaan.
Enerzijds is het arbeidsethos misbruikt om mensen uit te buiten en tot (loon-) 
slavernij te dwingen. Aan de andere kant is het arbeidsethos ook gevoed door het 
verzet tegen de elite die zich te goed voelde om zelf arbeid te verrichten en zich 
hooguit beperkte tot het becijferen en opstrijken van de winst. ‘Arbeider’ werd een 
geuzennaam voor degenen die terecht vroegen om erkenning van de waarde van 
hun werk en daarvoor een goede beloning en rechtspositie eisten.
Kortom: hoewel het arbeidsethos misbruikt kan worden, moet het ook worden 
gewaardeerd als uitdrukking van een rechtvaardigheidsgevoel waarbij aan iedereen 
zowel rechten als plichten worden toegekend.

Betaalde en onbetaalde arbeid
Tot nu toe is in het midden gelaten o f arbeid betaald o f onbetaald wordt verricht. 
Meestal wordt met arbeidsethos bedoeld, dat iedereen (vooral mannen) betaald 
werk zou moeten verrichten. En dat is, zeker in de huidige situatie met 800.000 
haanlozen, niet terecht. Zolang de maatschappij er niet in slaagt iedereen betaald 
werk te bieden, kan ze mensen er ook niet toe verplichten. In de jaren ‘30 werd een 
‘oplossing’ gevonden door mensen te dwingen tot onbetaald werk. Ook recent gin
gen er stemmen op om het recht op een uitkering te koppelen aan de plicht om 
werk te doen in de onbetaalde sektor. Dit lijkt verdedigbaar. Mensen krijgen een uit
kering en ‘de maatschappij’ mag daarvoor een tegenprestatie verlangen, zo wordt 
gesteld.
Toch is deze redenering bedrieglijk. Het zou erop neerkomen dat de ‘maatschappij 
van betaald werkenden’ eist van haanlozen dat zij onbetaald werk gaan doen. Men 
eist gelijke plichten zonder daar gelijke rechten tegenover te stellen kwa beloning 
en rechtspositie.

Het arbeidsbestel, met daarbinnen de verdeling in betaald en onbetaald werk, is 
historisch gegroeid. De loonarbeid ontstond met het kapitalisme. Daarmee werd het 
‘eigenlijke’ werken buiten het leefverband geplaatst, werd betaald en werd de taak 
van de man. Voor vrouwen pakte de plicht tot arbeid anders uit: binnenshuis en 
onbetaald. Alleen waar de arbeidsmarkt dat toeliet konden vrouwen worden in
geschakeld: als dienstmeid, als ziekenverzorgster, in naaiateliers en als arbeidsre
serve in de industrie.
Tot op heden zijn vrouwen ondervertegenwoordigd op de betaalde arbeidsmarkt. 
Binnen de verschillende beroepssektoren zijn vrouwen niet evenredig vertegen
woordigd. Ook werken vrouwen op een gemiddeld lager funktienivo dan mannen.

Het mechanisme dat uitmaakt wat betaald en wat onbetaald werk is, is deels een 
marktmechanisme. Arbeid wordt geschapen in die sektoren die winst opleveren. 
Voor een ander deel wordt betaalde arbeid geschapen door de overheid binnen 
voorzieningen die door de maatschappij noodzakelijk worden geacht.
Of arbeid betaald o f onbetaald wordt verricht, zegt op zich nog niets over de kwali
teit o f het nut van die arbeid. Het onderscheid tussen betaald en onbetaald werk 
is in die zin willekeurig en het schept ongelijkheid tussen mensen. Een basisinkomen 
kan aan die willekeur een eind maken. Het kan worden gezien als erkenning van de
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onbeloonde arbeid die doorgaans wordt verricht. Maar dan moet ook zowel het 
betaalde als het onbetaalde werk zoveel mogelijk worden verdeeld. Anders blijft de 
scheiding tussen baanbezitters en haanlozen.

Werk weigeren
Een morele o f wettelijke plicht tot arbeid betekent nog niet dat mensen verplicht 
kunnen worden tot alle soorten arbeid. Niet alleen omdat mensen niet in staat zijn 
om alle soorten werk te doen, maar ook omdat aan het werk bepaalde eisen gesteld 
moeten worden. Arbeid kan nuttig o f noodzakelijk zijn en bijdragen aan de kwali
teit van het bestaan. Maar er is ook werk dat daartegen indruist. Dat kan zijn door 
de arbeidsomstandigheden (ongezond werk, autoritaire verhoudingen) o f door de 
produkten en het afval dat het werk oplevert.
De kwaliteit van het bestaan kan ook worden uitgedrukt in een bepaald welvaarts- 
nivo. Ook dit is omstreden: niet iedereen hecht aan welvaart en ekonomische groei. 
Mag je dan mensen die zelf genoegen nemen met een sober welvaartsnivo verplich
ten om Nederland op te jagen in de vaart der volkeren? Ook hier kent het arbeids
ethos zijn beperkingen.

Aan menselijke arbeid moeten kwaliteitseisen worden gesteld. Hetzelfde geldt 
trouwens voor arbeid die door dieren wordt verricht. Wat de mens meer heeft dan 
het dier, is een bewustzijn, een geweten. Mensen moeten zeggenschap hebben over 
hun werk en het recht hebben om werk te weigeren als dat tegen hun geweten in
druist.

Recht op arbeid
Werken kan voorzien in een wezenlijke menselijke behoefte: het gevoel dat het 
leven zin heeft. Het biedt ook sociaal kontakt en waardering.
Het recht op een zinvolle bezigheid is onomstreden. Maar heeft iedereen daarmee 
ook het recht op betaald werk? Hier stuiten we opnieuw op het historisch gegroei
de onderscheid tussen betaald en onbetaald werk. En ook op de ongelijke verdeling 
daarvan. Zolang het onderscheid in betaalde en onbetaalde arbeid bestaat, is het niet 
rechtvaardig om het betaalde werk aan een bepaalde groep voor te behouden en 
aan anderen te ontzeggen. De maatschappij moet er dus in voorzien, dat iedereen 
die dat wil ook betaald werk kan krijgen.
Met de invoering van een basisinkomen als erkenning voor onbetaalde arbeid zijn 
we er niet. Het is geen oplossing voor een tweedeling in baanbezitters en haanlozen 
en het verschil in beloning dat daarmee gepaard gaat. Een basisinkomen mag dus 
geen alibi gaan vormen om mensen een betaalde baan te onthouden. Verder gaan 
met arbeidstijdverkorting en verdeling van het betaalde en onbetaalde werk blijft 
noodzakelijk.

Aan het begin werd gesteld dat het arbeidsethos uitdrukking is van een rechtvaar
digheidsgevoel. Naarmate de beschikbare arbeidskracht schaars wordt, wordt ook 
het arbeidsethos dwingender.
Vervolgens werd het arbeidsethos uitgekleed:
• Zolang de maatschappij er niet in slaagt iedereen betaald werk te bieden, kan ze 
mensen er ook niet toe verplichten. Hetzelfde geldt voor onbetaald werk: zolang 
het recht op betaalde arbeid niet is ingelost, staan tegenover gelijke plichten geen 
gelijke rechten.
• Onbetaald werk moet als arbeid worden erkend. Ook daarmee vervalt de plicht 
tot betaald werk.
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• Mensen hebben het recht om bepaalde vormen van arbeid te weigeren.
Wat blijft er nu nog over van die morele plicht tot arbeid? In de huidige situatie, 
met de bestaande ongelijke verdeling van betaald en onbetaald werk, niet veel.
Veel meer aktueel lijkt nu het inlossen van het recht op arbeid. De wil om zich nut
tig te maken zit kennelijk bij de meeste mensen zo ingebakken, dat het niet nodig 
lijkt om arbeid af te dwingen. Er zijn veel initiatieven van mensen die zelf hun eigen 
werk scheppen en ook zijn velen bereid om met behoud van uitkering aan de slag 
te gaan. En dan hebben we het nog niet eens over al diegenen die in hun pogingen 
om betaald werk te krijgen nog steeds volharden. We moeten echter wel bedenken 
dat (betaalde) arbeid steeds tot op zekere hoogte wordt afgedwongen via sollici
tatieplicht en sankties die daaraan verbonden zijn.
Is dit de laatste stuiptrekking van de arbeidsplicht?

PPR
Elke samenleving kan alleen overleven als het noodzakelijke werk gedaan wordt. 
Zolang voldoende mensen uit zichzelf daartoe bereid zijn, hoeft het arbeidsethos 
niet afgedwongen te worden.

De PPR wil de betrokkenheid van mensen bij de arbeid bevorderen: door zeggen
schap over het werk, kleinschaligheid en verbetering van de kwaliteit van de arbeid. 
De PPR staat niet afwijzend tegenover nieuwe technologieën die geestdodend werk 
overbodig maken en op den duur de hoeveelheid arbeid, die noodzakelijk is, zullen 
beperken. Aangenomen mag worden dat op deze manier de bereidheid van mensen 
om arbeid te verrichten, zal toenemen.
Aan de andere kant is het niet uitgesloten dat ook in een door de PPR gewenste 
maatschappij een dwingend beroep moet worden gedaan op de inzet van mensen:
• De vergaande arbeidstijdverkorting die de PPR nastreeft verzet zich tegen de 
scheiding in een klasse werkenden en niet-werkenden en richt zich op een verdeling 
van het betaalde en onbetaalde werk over zoveel mogelijk mensen.
• Het bevorderen van juist de arbeidsintensieve bedrijvigheid betekent, evenals 
ATV, dat meer mensen in het arbeidsproces ingeschakeld moeten worden.
• Bij de invoering van een basisinkomen voor iedereen wordt ervan uitgegaan dat 
voldoende mensen bereid zullen zijn aan de noodzakelijke arbeid bij te dragen. Het 
risiko bestaat dat dit niet het geval zal zijn.
Alles bij elkaar opgeteld betekent het dat de PPR een behoorlijke wissel trekt op 
het arbeidsethos. Daarbij komt dat in de toekomst ook het probleem van de vergrij
zing zich pijnlijk kan laten voelen. De arbeidskracht wordt dan opnieuw schaars. 
Ook zonder een enorme ekonomische groei te willen najagen, zal de PPR een ze
kere mate van welvaart nastreven om allerlei voorzieningen — zoals het basisinko
men — in stand te houden. Daarvoor is arbeid noodzakelijk.
Er zijn verschillende manieren om ervoor te zorgen dat het werk gedaan wordt, bij
voorbeeld door:
— een hogere beloning voor onaantrekkelijk werk;
— invoering van een maatschappelijke (sociale) dienstplicht;
— verhoging van de pensioengerechtigde leeftijd;
— verlenging van de arbeidsdag o f -week;
— een arbeidsplicht voor degenen die geen betaald o f onbetaald werk buitenshuis 
verrichten.
Behalve het eerste voorbeeld, dragen bovengenoemde maatregelen een vorm van 
arbeidsplicht in zich o f een uitbreiding daarvan. Of de PPR ooit verantwoordelijk
heid zal moeten dragen voor impopulaire maatregelen op dit terrein valt nu moeilijk
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te voorzien. Hoe terecht het verzet tegen de plicht tot betaald o f onbetaald werk in 
de huidige omstandigheden ook mag zijn, het zou niet juist zijn het arbeidsethos 
o f zelfs de arbeidsplicht onder alle omstandigheden af te wijzen.
Tegenover rechten staan soms plichten.
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WERKEN, SPELEN EN

8
 elke elementen de kwaliteit van de arbeid bepalen hangt sterk af van de be
tekenis die aan arbeid wordt toegekend. Voor wie meent dat arbeid een bij
drage zou moeten leveren aan levensvervulling en ontplooiing ligt dat an
ders dan voor wie meent dat arbeid een noodzakelijk kwaad is.

In PPR-kringen wordt meestal van de eerste gedachte uitgegaan, maar dan 
moet arbeid wel aan een aantal eisen voldoen:
• het werk moet zinvol zijn en 
• het werk moet bevredigend zijn voor de werkers.

Deze beide voorwaarden dekken elkaar niet bij voorbaat. Zinvol werk behoeft niet 
voor alle werkers bevredigend te zijn — denk aan vormen van verplichte arbeid zoals 
sociale dienstplicht. Werk dat voor werkers bevredigend is behoeft niet zonder meer 
zinvol te zijn.
Bevrediging in het werk is mede afhankelijk van:
• zeggenschap van de werkers over opbrengst van het werk;
• zeggenschap van de werkers over organisatie en inrichting van werk en werkplek;
• aanvaardbare arbeidsomstandigheden in sociale zin;
• aanvaardvare arbeidsomstandigheden in technisch-psychologische zin.
Enkele van deze aspekten spelen eventueel een rol bij de tweede negatieve opvatting 
over werk. Helaas leveren deze eisen aan arbeid lang niet altijd heldere en duidelij
ke maatstaven op voor de beoordeling van de kwaliteit van de arbeid, zoals hierna 
zal blijken.

Zinvol werk
Dat werk zinvol moet zijn lijkt vanzelfsprekend. Zolang maatschappelijke doelen 
van de arbeid duidelijk zijn en daar in hoge mate konsensus over bestaat is er geen 
probleem. Aan deze voorwaarden wordt echter lang niet altijd voldaan.
Werken aan wapens is niet zinvol... maar als het gaat om wapens voor de bevrijdings- 
strijd in Zuid-Afrika? Bouwnijverheid, voedselproduktie, onderwijs, een willekeuri
ge greep uit arbeidssoorten die op het eerste gezicht ‘zinvol’ zijn, maar als... het 
bouwen betekent dat eerst verwoest moet worden... voedsel produceren leidt tot 
overschotten en de bodem verpest... onderwijs gericht is op het voortbrengen van 
menselijke robotjes... ja, wat dan? Wie maakt uit wat zinvol is, als het resultaat 
van een en dezelfde arbeid ‘goed’ en ‘slecht’ gebruikt kan worden?
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Moet zo ’n oordeel in een arbeidsorganisatie individueel tot uitdrukking worden ge
bracht o f  moet daaraan kollektieve besluitvorming ten grondslag liggen?
Formeel is er de vrijheid van keuze van arbeid. Dit maakt een individuele beoorde
ling mogelijk. In de praktijk is die vrijheid zo groot niet. Een minimum zou kunnen 
zijn in een arbeidsorganisatie werk te mogen weigeren dat een ernstig innerlijk kon- 
flikt met zich mee brengt. Dit is echter een incidentele en geen strukturele oplos
sing van het probleem. Een meer strukturele oplossing ligt ten dele in zeggenschap 
van werkers over het resultaat van hun arbeid. Maar ook dan is niet uitgesloten dat 
individuele werkers het werk niet als zinvol ervaren.

Zeggenschap
Kontinuïteit van de arbeidsorganisatie, in kasu vaak de onderneming, was steevast 
het argument om het maken van winst te verdedigen in de tijd dat daar nog diskus- 
sie over was. Dat werd bovendien gelijk gesteld met behoud o f uitbreiding van het 
aantal arbeidsplaatsen. Dat ligt nu even iets anders! Niettemin wordt nog steeds de 
opbrengst van de arbeid ‘hier o f elders’ gebruikt voor het stichten van produktie- 
faciliteiten. Zeggenschap daarover is dus zeggenschap over de toekomstige produk- 
tie naar aard, omvang en plaats. En daarmee zeggenschap over de zin van toekomsti
ge arbeid.
Zeggenschap over de opbrengst van de arbeid kan ook de vervreemding in het ar
beidsproces verminderen, wanneer althans ten dele dat leidt tot enige identifikatie 
met het resultaat van de arbeid.

In de ontwikkeling van de arbeidsorganisatie in de loop van de tijd zijn de elemen
ten ‘werken’, ‘spelen’ en ‘rusten’ steeds meer van elkaar gescheiden. Arbeidsdeling 
en specialisatie speelden daarbij een rol. In zijn motivering van het basisinkomen 
wijst Prof. Kuiper (VU, A ’dam) op het belang van de aanwezigheid van deze ele
menten voor de kwaliteit van de arbeid. Kuiper maakt duidelijk dat in ‘werktijd’ 
en ‘vrije tijd’ (spel + rust) alle drie de elementen optreden. Het organiseren van 
arbeid op zodanige wijze dat deze elementen streng gescheiden worden betekent een 
sterkere verarming van de arbeid.
Een tweede belangrijk aspekt van de organisatie van de arbeid is de wijze waarop 
men met mensen in de arbeidsomgeving zijn arbeidsbetrekking onderhoudt. Waar
over wordt informatie uitgewisseld? Hoe verloopt de kommunikatie? Hoe liggen 
machtsverhoudingen?
Een PPR-gedachte is dat mensen zoveel mogelijk zelf en voor zichzelf uitmaken hoe 
wonen, werken en leven worden ingericht. In die zin zou ook de zeggenschap over 
de inrichting en organisatie van werk en werkplek geregeld moeten zijn. De kwali
teit van de arbeid zou daar in hoge mate mee gediend zijn. Een vraag is hier wel bij of 
dit opweegt tegen een mogelijk verlies in arbeidsproduktiviteit, o f  tegen een inper
king van de mogelijkheden voor ATV?

Arbeidsomstandigheden
Ook wanneer de zeggenschap niet georganiseerd is op de wijze zoals hierboven be
schreven dan nog kunnen de sociale arbeidsomstandigheden zo worden ingericht 
dat een zo goed mogelijke kwaliteit van de arbeid verkregen wordt. Elementen die 
daarbij een rol spelen vallen ten dele onder het hoofdstuk ‘goed personeelsbeleid’, 
waarbij mensen zich veilig kunnen voelen. Daarnaast zijn er de mate van specialisatie 
en de invulling van de kontakten in de arbeidsomgeving. Vormgeving daarvan pas
sen in het kader van de wet op de ondernemingsraden en de arbeidsomstandigheden
wet, maar wordt uiteindelijk door veel meer en meer gedetailleerde interne regelin
gen in de arbeidsorganisatie gerealiseerd. De aard brengt ook met zich mee dat wette-
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lijke kaderregelingen naar de eisen van de specifieke arbeidsorganisatie kunnen 
worden ingevuld. Zelfs in een onderneming o f bedrijf zouden verschillen van afde
ling tot afdeling mogelijk moeten zijn ook al is dat lastig voor de leiding. Een be
nadering van beneden naar boven is daarbij van groot belang.

In de ARBO-wet — een uitbreiding van wat daarvoor de ‘veiligheidswet’ was — 
wordt veel geregeld omtrent de technisch-psychische arbeidsomstandigheden en om 
trent de eisen waaraan een arbeidsorganisatie moet voldoen.
Ook procedures met betrekking tot de eerdergenoemde zeggenschapsregelingen zijn 
daarin neergelegd.
Nu is het vastleggen in een wet niet voldoende. Deze wet moet ook gehandhaafd 
worden. Voor het Rijk wordt door de arbeidsinspektie toezicht op de naleving ge
houden. Het is echter evident dat dit toezicht slechts kan funktioneren wanneer de 
leiding van de arbeidsorganisaties en de werknemers van zins zijn de wet na te leven. 
De arbeidsinspekteur is vaak in een derde positie; enerzijds zal hij stimuleren dat de 
wet wordt nageleefd en geeft hij aan hoe de arbeidsomstandigheden kunnen worden 
verbeterd, anderzijds moet hij als kontroleur optreden. Twee rollen die elkaar lang 
niet altijd verdragen.
Ook al is de ARBO-wet gericht op bescherming van de werknemer, toch zal niet 
zelden de werknemer ook aangespoord moeten worden veiligheidsmaatregelen na 
te leven. Uit laksheid zowel van werkgever als werknemer wordt nogal eens wat na
gelaten.
Ondanks de ARBO-wet blijft vuil en onaangenaam werk bestaan. In tijden van een 
krappe arbeidsmarkt is de dwang om door investeringen de arbeidsplaats te ver
beteren groter.
Een belangrijke oorzaak van veel vuil werk — niet van alle vuile werk — is de ver
gaande arbeidsdeling en specialisatie, waardoor vuil werk van allerlei arbeidstaken 
is afgesplitst en daarna tot een zelfstandige arbeidstaak samengevoegd. In plaats van 
te eisen dat ieder zijn eigen rommel opruimt, worden daar speciale schoonmakers 
voor aangesteld. De (dure) uitgespaarde tijd wordt zo met goedkopere arbeidskrach
ten opgevangen. Deze oorzaak van slechte arbeidsomstandigheden hangt nauw sa
men met de sociaal-kulturele en ekonomische opbouw van de maatschappij. Een 
zaak dus die bij de wortel moet worden aangepakt.

In onze beschouwing over de kwaliteit van de arbeid zijn we tot nu toe vooral uit
gegaan van de invulling van arbeid zoals die tot op heden voor de meesten van ons 
geldt, namelijk de betaalde baan, waarmee de meeste tijd van de dag en de week 
wordt gevuld.
Door allerlei ontwikkelingen doemen ook tal van nieuwe invullingen van arbeid op. 
Sommige daarvan geven positieve perspektieven ten aanzien van de kwaliteit van 
de arbeid, andere daarentegen doen het ergste vrezen. Om een aantal van deze 
‘nieuwe’ ontwikkelingen te noemen:
• Door ATV wordt de betekenis van de betaalde baan in het geheel van de per
soonlijke levensvervulling en ontplooiing minder groot. De vrijwillige onbetaalde 
aktiviteiten worden minstens zo belangrijk en daarin kan men voor een groot deel 
zelf de kwaliteit bepalen.
• Veel betaald werk wordt omgezet in ten onrechte niet betaald dus onderbetaald 
werk. Dit onbetaalde werk wijkt af van het bovengenoemde vrijwilligerswerk, om 
dat het via afspraken, kontrakten o f stages wel degelijk een officieus karakter heeft, 
zowel voor werknemer als werkgever. Binnen deze informele arbeid is het moeilijk 
de kwaliteit te kontroleren.
• In de formele betaalde arbeid doet zich het verschijnsel van ‘ flexibilisering’ voor.
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Een soort arbeid-op-maat. Zowel voor werkgevers als werknemers biedt dit de mo
gelijkheid individuele wensen te honoreren. Dit vraagt echter ook van beide partijen 
om op een kreatieve manier te onderhandelen en opnieuw regels omtrent arbeids
omstandigheden en rechtsposities vast te stellen.
• Verdergaande automatisering en toepassing van nieuwe technologieën kunnen 
de kwaliteit van veel werk verbeteren o f slecht en onaangenaam werk overbodig 
maken. Echter het gevaar van hoge werkdruk en verdergaande specialisatie zit er 
ook in.

Slotwoord
In de maatschappij van vandaag kunnen we waarnemen dat er enerzijds banen 
zijn met grote arbeidsbevrediging in prima arbeidsomstandigheden. Een goed in
komen is gekoppeld aan werk met de spanning van het spel, de mogelijkheden zelf 
de arbeid en de arbeidsplaats in te richten en een verantwoordingsplicht die in de 
praktijk vaak bij de persoon in kwestie zelf ligt.
Daartegenover zien we het ingedeelde werk met beperkte ruimte voor eigen initiatief 
zonder veel eigen verantwoording en veelal tussen minimumloon en modaal betaald. 
Hoe komt dat? Is het de marktwaarde van schaarse vaardigheden die deze verhou
dingen bepaalt? Moeten komplexe arbeidsorganisaties zo gestruktureerd zijn dat 
verrassingen en onregelmatigheden die geld kosten worden uitgesloten? Met als 
gevolg dat zeer velen een uniform gedrag vertonen?
Doordenken op deze vragen raakt aan de wortels van de huidige samenleving en 
maakt samenhangen zichtbaar met machtsverhoudingen, met de inrichting van 
de ekonomie en de ontwikkeling daarvan, met het sociaal beleid dat onder andere 
tot uitdrukking komt in de (beheersing van) inkomensverhoudingen.

L E O  JANSEN

LU
_ l
<

Studiemappen SRV

De volgende studiemappen zijn nog verkrijgbaar:
— Arbeidsethos, Vragen rond het recht op/de plicht tot arbeid.
— Moet het huwelijk worden afgeschaft?
Beide mappen f  3,50 (exkl. porto).
— Links en de Verzorgingsstaat & verslag a f  2,— (exkl. porto).
De mappen zijn te bestellen bij SRV, Singel 277, 1012 WG Amsterdam, tel. 
020-256046.
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Arda van den Brink is lid van de redaktie van Radikale Notities.

a
 innen de PPR begint langzamerhand belangstelling te ontstaan voor techno
logische ontwikkelingen en de betekenis van deze ontwikkelingen voor de 
samenleving. Deze groeiende belangstelling blijkt onder andere uit de eks- 
kursie die de SRV in het voorjaar organiseerde naar Philips in Eindhoven en 
uit het instellen van een werkgroep nieuwe technologie door het partijbe
stuur. Dat een dergelijke aanpak niet onverdeeld door de partij wordt ge
steund, bleek op het kongres in juni. Daar kwam een motie ter sprake, waar
in het bezoek aan Philips werd afgekeurd, omdat Philips nog steeds zaken 

doet met Zuid-Afrika.
Ik heb op het kongres verdedigd, dat er steeds sprake is van het afwegen van belan
gen en het trekken van grenzen. In dit geval is dat het afwegen van het veroordelen 
van de betrekkingen van Philips met Zuid-Afrika tegen het buiten spel staan als het 
gaat om de beoordeling en daarmee de eventuele beïnvloeding van technologische 
ontwikkelingen en de gevolgen daarvan voor de maatschappij.

De reakties van PPR-mensen op nieuwe technologie blijven vaak beperkt tot het 
intuïtief afwijzen ervan (daar wil ik niets mee te maken hebben) en ageren tegen de 
kwalijke gevolgen ervan (kernenergie, milieuvervuiling en dergelijke). Meer en meer 
begint echter het besef te ontstaan, dat je je een dergelijke houding niet langer 
kan permitteren. De technologische ontwikkelingen gaan hoe dan ook door. Zo 
lang er geld uitgegeven wordt aan onderzoek en ontwikkeling van nieuwe produk- 
ten en produktieprocessen, zullen er ‘uitvindingen’ worden gedaan. Als deze uitvin
dingen ekonomisch rendabel te maken zijn, zullen ze gerealiseerd worden. Als 
je dat niet wilt, kun je niet volstaan met te melden dat je er tegen bent. Niemand 
vraagt immers je mening.
Als je invloed wilt hebben op de technologische ontwikkelingen, zul je moeten 
weten wat er gaande is met betrekking tot onderzoek en ontwikkeling en welke de 
gevolgen zijn van die ontwikkelingen voor de samenleving. Verder zul je moeten 
zorgen, dat je mening wel gevraagd wordt en dat die ook gehoord wordt.

Het bovenstaande proces zou een vorm van technology assessment genoemd kunnen 
worden. Zoals het hier beschreven wordt, is het een aktiviteit van een individu. Het 
is natuurlijk ondenkbaar, dat iemand individueel zo ’n proces tot stand brengt. Daar
voor mis je de deskundigheid en de macht.
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Toch is het proces bewust op deze manier beschreven. Immers, als mensen indivi
dueel niet steeds meer een dergelijke houding ten opzichte van technologische ont
wikkelingen gaan aannemen, zal het praten over technology assessment op maat
schappelijk nivo inhoudsloos blijven en zullen levenloze strukturen worden opge
zet.
Bovendien, de keerzijde van meer invloed is grotere verantwoordelijkheid. Deze ver
antwoordelijkheid moet dan ook aanvaard worden, zodra maatschappelijke groe
peringen en (daarmee) individuen invloed krijgen op het onderzoek naar en de toe
passing van nieuwe technologieën.

Verenigde Staten
Het begrip technology assessment (TA) kwam ruim tien jaar geleden overgewaaid 
uit de Verenigde Staten. Het Kongres van de VS had behoefte aan meer informatie 
in een vroegtijdig stadium over nieuwe technologieën en de maatschappelijke ge
volgen ervan, zodat eventueel noodzakelijke bijsturing mogelijk zou worden. Op 
dat moment werd er onder TA verstaan de integrale studie van (alle) maatschappe
lijke gevolgen van de toepassing van een nieuwe technologie. In de VS is er een 
speciaal Office o f  Technology Assessment voor in het leven geroepen, dat werkt 
ten behoeve van het Kongres. Na een aantal startproblemen onder andere de 
gewenste afstand tussen het Office en het parlement heeft het Office nu be
hoorlijk wat invloed. Er werken ca. 120 mensen en het jaarbudget bedraagt veer
tien miljoen dollar.

Ten aanzien van TA ontstonden zowel in de VS als in Nederland bij de groe
peringen, die de ontwikkelingen in Amerika nauwkeurig volgden drie punten 
van diskussie.
Het eerste diskussiepunt is ideologisch van aard: hoe moet je je opstellen ten aan
zien van nieuwe technologie. Hierboven is enigszins geschetst, welke tendenzen er 
binnen de PPR wat dit betreft te onderkennen zijn.
Het tweede diskussiepunt is een methodologisch punt: hoe pak je een TA onder
zoek aan.
Het derde diskussiepunt heeft betrekking op de invoering van TA. Wie moet er voor 
zorgen dat er een TA onderzoek wordt uitgevoerd: de regering, het parlement, het 
bedrijfsleven, de vakbonden, pressiegroepen?

Inmiddels heeft het begrip TA zich in Nederland verder ontwikkeld met name als 
gevolg van een onderzoek van het Studiecentrum voor Technologie en Beleid van 
TNO. In de studie van TNO gaat het niet alleen om de analyse van het probleem. 
De diskussie over technologische ontwikkelingen met onder andere maatschappe
lijke groeperingen en het parlement wordt even belangrijk gevonden. In een TA- 
proces dienen ook de meningen en belangen van betrokken groeperingen aan de 
orde te komen, zodat ze bij de uiteindelijke besluitvorming een rol kunnen spelen. 
De TNO onderzoekers zien voor de overheid een voorwaardenscheppende rol weg
gelegd ondermeer door het kreëren van ruimte en (onderzoeks)infrastruktuur, ter
wijl onderzoekers en maatschappelijke groeperingen centraal staan in het TA-proces. 
Beslissingen komen tot stand in de interaktie tussen onderzoekers, maatschappelijke 
groeperingen en beleidsmakers, waarbinnen het best mogelijke steeds dichter wordt 
benaderd.

Drie nivo’s
Als TA wordt opgevat als het verzamelen van informatie over nieuwe technologieën 
en de gevolgen daarvan voor de samenleving, het bespreken van deze informatie met
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betrokken groeperingen en het luisteren naar hun opinies erover — dit alles met als 
doel om te komen tot een zo verantwoord mogelijke besluitvorming — als TA zo 
wordt opgevat, kan onderscheid gemaakt worden naar TA binnen drie verschillende 
konteksten, te weten:
• op het nivo van de maatschappij,
• op het nivo van de organisatie,
• binnen een gericht opgebouwd relatie-netwerk.

Het maatschappelijk nivo
Op het nivo van de maatschappij wordt er het meest over TA gesproken. In feite 
zijn er op dit nivo al een aantal TA-processen geweest. Te denken valt hierbij aan de 
kommissie Rathenau, die een rapport uitbracht over de gevolgen van de chip, de 
BMD en milieu-effekt rapportages (MER). TA wordt soms vertaald als Technologie- 
effekt rapportage. Helaas moet gekonstateerd worden, dat het resultaat van deze 
TA-processen minimaal is geweest. De BMD is door de regering aan haar laars ge
lapt. De aanbevelingen van de kommissie Rathenau zijn weliswaar door de regering 
overgenomen, maar over de konsekwenties daarvan, namelijk het verdwijnen van 
300.000 arbeidsplaatsen (o f 600.000, het hangt er van af welk lid van de kommis
sie aan het woord is) wordt gezwegen.
Ook de sektorraden, die in de jaren zeventig werden ingesteld met als doel demo- 
kratisering en afstemming van wetenschappelijk onderzoek op de prioriteiten van 
de samenleving kunnen als een begin van TA worden beschouwd. Het funktioneren 
van de sektorraden kent de nodige problemen, zowel inhoudelijk als organisatorisch. 
Om beter te kunnen werken hebben de sektorraden meer eigen bevoegdheden en 
een eigen budget nodig. Het is de vraag o f dat gerealiseerd zal worden in een tijd, 
dat juist heel kritisch gekeken wordt naar de adviesorganen van de regering.

Er zijn een aantal ideeën voor het scheppen van een TA-infrastruktuur op maat
schappelijk nivo. Wissema (hoogleraar aan de Erasmus Universiteit) pleit voor het 
instellen van een Technologisch Instituut. De organisatorische plaats van zo ’n in
stituut zou vergelijkbaar moeten zijn met die van het Centraal Planbureau en het 
Sociaal en Cultureel Planbureau. Als de taken van zo ’n instituut ziet hij:
• het opsporen van signalen van technologische veranderingen;
• het uitvoeren van aspektenstudies. Daarbij moet niet alleen gekeken worden naar 
de maatschappelijke gevolgen van de invoering van een nieuwe technologie maar 
ook naar de ekonomische gevolgen;
• het opstellen van aanbevelingen voor door overheid en bedrijfsleven te nemen 
maatregelen. Hieronder verstaat hij wel het leveren van een bijdrage aan maat
schappelijke diskussies maar niet het organiseren ervan.

Leydesdorff van de Universiteit van Amsterdam wil een staatssekretaris voor tech
nologische vernieuwing. Dit staatssekretariaat zou jaarlijks onder ambtelijke ge
heimhouding de bedrijfsplanningen van ondernemingen moeten ontvangen, in- 
klusief de research- en projektplanningen. Op grond daarvan en op grond van al
gemene inzichten kunnen door het staatssekretariaat ‘bedrijfstakverkenningen 
nieuwe stijl’ worden uitgevoerd. Op basis van deze verkenningen kunnen dan stra
tegische keuzes gemaakt worden. Over deze keuzes dient verantwoording afgelegd te 
worden naar het parlement.
Het is de vraag o f de kwaliteit van de strategische planning van ondernemingen 
dusdanig is, dat ze een voldoende inzicht bieden in de toekomst van de onderne
ming.

<
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Ook de regering heeft voorstellen gedaan voor TA op maatschappelijk nivo. Ze 
zijn verwoord in de beleidsnota ‘Integratie van Wetenschap en Technologie in de 
Samenleving’ door de hoofddirektie Wetenschapsbeleid van het Ministerie van On
derwijs en Wetenschappen (IWIS-nota, juni 1984).
Het voorstel luidt kort samengevat:
• oprichting van een Stichting voor de publieksvoorlichting over wetenschap en 
technologie. De Stichting zal buiten de direkte overheidssfeer staan.
• instelling van een subsidiepot om maatschappelijke groeperingen te helpen voor- 
lichtings- en bewustmakingsaktiviteiten te entameren. Het beheer van dit fonds 
wordt waarschijnlijk aan de hierboven genoemde Stichting opgedragen.
• entameren van verkennende studies, aspektenstudies, het kreëren van kaders 
voor advisering over technologische onderwerpen, waarin maatschappelijke groe
peringen hun inbreng kunnen leveren. Jaarlijks zal een IWIS programma worden op
gesteld door een onafhankelijke kommissie.
• instellen van een lichte organisatorische voorziening, ondergebracht bij een po
litiek verantwoordelijke minister (O&W?) om signalen te kunnen opvangen en ver
werken. Een adresfunktie dus.
• voor IWIS-aktiviteiten wordt voor 1984 twee miljoen gulden beschikbaar gesteld. 
Dit bedrag loopt op tot vier miljoen gulden in 1988. De kosten van de voorliehtings- 
stichting vallen hier niet onder. De kosten voor de IWIS-organisatie ook. Bovendien 
kunnen TA-onderzoeken ook uit departementale onderzoeksbudgetten worden ge
financierd.

Tegen dit regeringsvoorstel kan als organisatorisch bezwaar worden ingebracht, dat 
de IWIS-organisatie te vrijblijvend is en te passief. Er is niet duidelijk een onafhan
kelijke organisatie verantwoordelijk voor het op tijd signaleren en analyseren van 
en adviseren over technologische ontwikkelingen. Dit bezwaar is door de PvdA naar 
voren gebracht bij de behandeling van de IWIS-nota in de uitgebreide vergadering 
van de vaste kamerkommissie voor Wetenschapsbeleid op 8 mei 1985. De minister 
van onderwijs en wetenschappen was wel gevoelig voor de argumenten van de 
PvdA (en ook van het CDA en D ’66) en zegde toe om met een nadere notitie te ko
men over de IWIS-organisatie met name wat betreft de adresfunktie.

Het nivo van de organisatie
Op het nivo van de organisatie gaat het er om welke invloed nieuwe technologieën 
en met name op nieuwe technologieën gebaseerde produktiemethoden hebben op 
de arbeidsorganisatie. Tot voor kort heeft de aandacht van de vakbonden zich wat 
betreft arbeidsomstandigheden gekonsentreerd op veiligheid en gezondheid. Bij de 
toenemende graad van automatisering van de produktieprocessen blijkt deze invals
hoek te beperkt. Met name de organisatie van het werk wordt door automatisering 
sterk beïnvloed. Om hierover mee te kunnen praten en te beslissen zal je je moeten 
verdiepen in de problemen, die nieuwe technologieën opleveren. Dan zal blijken, dat 
er bij het ontwerpen van nieuwe produktietechnologieën doorlopend keuzes ge
maakt worden. Bij die keuzemomenten zijn er dus alternatieven mogelijk.
Het inzichtelijk maken van die keuzes en de diskussie over de verschillende alter
natieven zou je TA binnen de organisatie kunnen noemen. Op die manier kan fei
telijke zeggenschap van de werknemers gerealiseerd worden en kan er gediskussieerd 
worden over het ondervangen van de nadelige invloeden van de toepassing van 
nieuwe technologieën.

Dit vraagt een heel andere instelling van de vakbeweging en de werkgevers.
Er moet op een heel ander terrein onderhandeld worden. Die onderhandelingen re
sulteren niet in bepaalde arbeidsvoorwaarden maar in werkgelegenheids/automati-
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seringskontrakten, waarin afspraken gemaakt worden over de sociale kriteria die 
gehanteerd zullen worden bij de verschillende keuzemomenten. Nieuw hierbij is, 
dat op deze wijze de vakbeweging mede-verantwoordelijk wordt gemaakt voor de 
vormgeving van de arbeid.

Het gericht opbouwen van een relatie netwerk ten behoeve van onderzoek naaren 
de toepassing van nieuwe technologieën.
De hierboven behandelde nivo’s, waarop TA zich kan afspelen, zijn geïnstitutiona
liseerde nivo’s. In sommige literatuur wordt ervoor gepleit om voor de diskussie over 
onderzoek naar en de toepassing van nieuwe technologieën niet alleen gebruik te 
maken van de bestaande instituties o f nieuw te kreëren instituties maar om heel 
gericht, per probleemgebied, onderwerp, en dergelijke na te gaan wie de aanbieders 
zijn en wie de gebruikers. Het is van belang de kommunikatie tussen gebruikers en 
aanbieders op gang te brengen en een traditie van overleg en afstemming tussen 
beide op te bouwen. Op die manier weten aanbieders (onderzoekers bijvoorbeeld) 
waaraan wel behoefte is en waaraan niet o f welke praktische problemen er ontstaan 
bij bepaalde toepassingen van nieuwe technologie. De aanbieders kunnen hun aanbod 
daarop afstemmen.
De nadruk in deze laatste zin ligt uiteraard op kunnen, want dat is het zwakke punt 
in deze vorm van TA. Je bent afhankelijk van de bereidheid van de aanbieders om 
zich aan te passen aan de vraag. Daarom zal deze vorm van TA altijd samen met de 
andere vormen van TA moeten worden gebruikt. Ondanks dit zwakke punt moet er 
van deze vorm van TA misschien toch het meeste effekt worden verwacht. Het is 
dè vorm, die het meeste ingaat op de konkrete situatie en de konkrete problemen. 
De mensen, die er een rol in spelen, zijn er zeer nauw bij betrokken. Het lijkt een 
enigszins informele weg. Vaak wordt op die manier het meeste bereikt.
Deze vorm van TA, dus het bij elkaar brengen van aanbieders en gebruikers, werkt 
alleen als gebruikers er een belangrijke bijdrage in leveren. Je kan niet buiten blij
ven staan.

Tenslotte
Tot zo ver is het politieke aspekt van dit verhaal beperkt. Er wordt een situatie be
schreven en alternatieven om in die situatie te handelen. Verder wordt er een plei
dooi gehouden om niet langer afzijdig te blijven.
De politieke kant van het verhaal is, dat op dit moment de diskussie aktueel is over 
de vorm waarin technology assessment in Nederland gestalte krijgt. Dat bepaalt 
toch voor een belangrijk deel in hoeverre in de toekomst invloed uitgeoefend kan 
worden op het onderzoek naar en de toepassing van nieuwe technologieën.
De opvattingen, die de VVD wat dit betreft in de UCV ten toon heeft gespreid, 
doen vermoeden dat die diskussie niet vanzelf in een goed resultaat zal eindigen. De 
VVD-afgevaardigde benadrukte sterk het ekonomisch belang van de invoering van 
nieuwe technologieën en de akademische vrijheid en deskundigheid van de onder
zoekers. Over participatie van maatschappelijke groeperingen bij beslissingen wordt 
geen woord gerept. Dat betekent vast niet dat dat vanzelfsprekend gevonden wordt. 
Er zullen binnenkort dus een aantal belangrijke beslissingen genomen moeten wor
den in de Tweede Kamer.

A R D A  V A N  DEN  B R IN K

Prof. dr. ir. J.G. Wissema, Technology assessment: stiefkind van de overheid; Intermediair 19 
oktober 1984.

lij Frits Prakke, Linkse technology bestaat niet; Intermediair 22 maart 1985.
—J Interview met Prof. H. van Dongen (lid van de kommissie Rathenau) in De Tijd, 10 oktober
^  1980.
_  Diverse artikelen uit Wetenschap en Samenleving nr, 1984/5 en nr. 1984/7/8.
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rmoede: een woord waarbij de meeste mensen associaties krijgen met in lom
pen gehulde smoezelige kinderen, die hun hand ophouden voor een aalmoes. 
Dit straatbeeld komen we in Nederland niet meer tegen. Betekent dit nu dat 
er ook geen armoede meer bestaat? Niet meer in de zin zoals hierboven be
schreven. Tegenwoordig praten we over mensen die leven op o f onder het 
sociaal-maatschappelijk bestaansminimum en hebben we het over ‘de mi
nima’ , de ‘echte minima’ en de ‘langdurig echte minima’ . Een zeer versluie
rende wijze van uitdrukken, want de situatie van vooral weduwen, bejaar
den, gescheiden vrouwen en langdurig werklozen wordt er niet minder schrijnend 
om. Het besef hoe schrijnend begint langzamerhand door te dringen. Illustratief 
hiervoor is de herleving van oude liefdadigheidsinstellingen, kerkelijke charitatieve 
organisaties trekken de beurs weer open om de armen te helpen. Op lokaal nivo 
zijn het de sociale diensten die voor het eerst aan de bel trokken. Een rapport als 

‘Minima zonder Marge’ toont aan dat het huidige bijstandsminimum te laag is, voor
al gezien de gestegen energie- en woonlasten. Uit onderzoeken blijkt dat de mi
nimumuitkeringen op dit moment op het nivo liggen van 1976. Daar tegenover 
staat dat de woonlasten 8% hoger liggen dan in 1976. Het vrij te besteden inkomen 
is dus aanzienlijk minder dan toen.
Steeds meer gemeenteraden buigen zich tijdens begrotingsbehandelingen over de 
vraag hoe de lasten van hun burgers te verlichten. Politieke partijen produceren 
nota’s over het lokale minima-beleid. Ook de PPR heeft in verschillende gemeenten 
dergelijke nota’s aangeboden.
In dit artikel zullen we deze nota’s vergelijkenderwijze behandelen. Het betreft de 
nota’s van Den Haag, Leiden, Venlo, Dordrecht en Delft. Alle frakties zijn samen- 
werkingsfrakties met CPN en PSP, uitgezonderd de gemeentefraktie van Venlo die 
alleen met de PSP samenwerkt.
Alvorens uitgebreid op deze vijf nota’s in te gaan eerst aandacht voor een uitgave 
van de Wiardi Beekman Stichting, — het wetenschappelijk buro van de PvdA -  
‘Gemeenten en Lage Inkomens’ en een uitgave van de Stichting Vorming en Scho
ling van de PSP, ‘Lokaal Minimabeleid’ .

<
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De Partij van de Arbeid-uitgave gaat uitvoerig in op de mogelijkheden die een ge
meentebestuur heeft om in zijn beleid rekening te houden met de positie van men-



RA
DI

KA
LE

 N
OT

IT
IE

S 
19

85
 / 

NR
. 3

 / 
PA

GI
NA

 3
7

sen met een laag inkomen. Zij pleiten vooreen ‘Gemeentelijk inkomensbeleid’ , ver
volgens geven ze de mogelijkheden en beperkingen van het heffen van inkomens
afhankelijke tarieven; vrijstelling en kwijtschelden van gemeentelijke belastingen en 
rechten; het instellen van fondsen en andere maatregelen voor schuldregeling; de 
mogelijkheden die het toepassen van het individualiseringsbeginsel van de ABW 
biedt.

De PSP-brochure geeft aan welke aanknopingspunten er voor de PSP zijn met deze 
PvdA-uitgave. Omdat ook PPR-frakties met het standpunt van de PvdA te maken 
zullen hebben nemen we deze punten over. Op deze wijze is het mogelijk om 
PvdA-frakties aan hun eigen nota te houden.
1. Inkomensafhankelijke tarieven voor dienstverlening die op verzoek van gebruikers 
en op meerdere tijdstippen plaats vindt (kursusgelden, abonnementen).
2. Alleen bij onroerend-goedbelasting kan een inkomensafhankelijk effekt verkre
gen worden door het eigenaren-aandeel te verhogen en het gebruikersaandeel te ver
lagen.
3. Het invoeren van een rioolrecht voor eigenaren ter vervanging, o f verlaging, van 
het rioolrecht voor gebruikers.
4. Vrijstelling van onroerend-goedbelasting voor woningen met een gering opper
vlak o f lage waarde.
5. Geen besluiten van algemene strekking voor kwijtschelding, maar vastleggen van 
gedragsregels.
6. (Gedeeltelijke) kwijtschelding voor groepen waarvan bekend is dat ze een laag 
inkomen hebben bevorderen door een aktieve benadering van deze groepen (bij
voorbeeld de aanvragers voor een eenmalige uitkering).
7. Instelling van een fonds voor financiële hulp.
8. Aktieve bemiddeling tussen schuldeiser(s) en schuldenaar.
9. Benutten van ruimte in de ABW (algemene bijstandswet): kwijtschelding leenbij- 
stand, in bijzondere gevallen leenbijstand voor schuldregeling, speciale bijstand 
voor duurzame gebruiksgoederen en in verband met hoge woonkosten in moeilijk
heden verkerende eigenaar-bewoners.

Integenstelling tot de PvdA-brochure, die zich voornamelijk beperkt tot het aange
ven van direkt financieel ondersteunende maatregelen, gaat de PSP-uitgave over een 
groot aantal gemeentelijke beleidsterreinen, die zich lenen voor een minimabeleid. 
Niet alleen voor de hand liggende, als het belastingbeleid, maar ook zaken als huis
vesting, werkgelegenheid, aktieve voorlichting en dergelijke worden behandeld. Op
vallend is de financiële paragraaf, waarin aangegeven staat welke financieringsmoge- 
lijkheden er voor een minimabeleid zoals de PSP dat voorstaat bestaan. Er staat een 
opsomming in van de in de brochure genoemde maatregelen en de financiële gevol
gen daarvan die uiterst bruikbaar is ter ondersteuning en verdediging van bepaalde 
maatregelen. Tenslotte is er een hoofdstuk opgenomen dat aandacht geeft aan aktie 
en organisatie van een PSP-minimabeleid. Praktisch zijn de bij diverse hoofdstukken 
opgenomen voorbeelden van moties die betrekking hebben op het onderwerp van 
het betreffende hoofdstuk.

Het PvdA-rapport is te bestellen door storting van f  5,— op giro 3479700 t.n.v. 
PvdA-brochures te Amsterdam onder vermelding van bestelnummer 864: ‘Gemeen
ten en Lage Inkomens ’.
De PSP-brochure is verkrijgbaar door storting van f  8,30 (inklusief porto) op giro 
3481995 t.n.v. SVS/PSP te Amsterdam, onder vermelding van ‘Lokaal Minimabe
l e i d ( O o k  verkrijgbaar op ‘floppy-disk).
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De hierna besproken PPR-nota ’s zijn allemaal te bestellen bij Raads- en Statenwerk 
van de PPR, Singel 277, 1012 WG Amsterdam. Aangeven om welke nota het gaat. 
Hier zijn geen kosten aan verbonden.

Inwonerspolitiek
De nota’s hebben alle vijf tot doel voorstellen te doen voor een beleid dat gericht is 
op een verbetering van de financiële positie van de minima. De vraag is in hoeverre 
een gemeentelijk beleid daar daadwerkelijk iets aan kan doen. In de jaren ’30 toen 
gemeenten ook de gevolgen van de ekonomische krisis op hun bord kregen hadden 
ze nog een grote mate van autonomie op dit gebied. Op dit moment is een gemeen
telijk inkomensbeleid niet meer mogelijk omdat het Rijk de wetgeving wat dit be
treft bijna geheel naar zich toegetrokken heeft. Dat heeft op zich beslist voordelen. 
Het bevordert de rechtsgelijkheid van alle Nederlanders. De hoogte van de uitke
ring is nu niet afhankelijk van de woonplaats van de ontvanger. In de nota van Lei
den wordt dan ook principieel gekozen voor een inkomenspolitiek die door de lan
delijke overheid vastgesteld wordt. De schrijvers van de nota zijn echter van mening 
dat nu bij het landelijk inkomensbeleid de rechtvaardigheid ver te zoeken is, de ge
meente het recht heeft haar beleid zo te voeren dat waar dit maar enigszins mogelijk 
is dit ten goede komt aan de financiële positie van de minima.
De mogelijkheden om dit te doen zijn, zoals al eerder opgemerkt, beperkt. In een 
notitie van het Ministerie van Binnenlandse Zaken van dit jaar werd gesteld dat 
algemene besluiten van inkomenspolitieke aard niet zijn toegestaan. In de nota van 
Delft is een inventarisatie opgenomen van door andere gemeenten voorgestelde 
maatregelen voor mensen met een minimuminkomen. Hieruit blijkt dat besluiten 
van algemene aard, zoals bijvoorbeeld het afschrijven van belastingen bij mensen 
met een eenmalige uitkering, door de Kroon geschorst dan wel vernietigd worden, 
Een gemeentelijk beleid dat gericht is op de verbetering van de positie van de mi
nima zal daarom nooit veel zoden aan de dijk kunnen zetten. Een gemeente die zich 
hiervoor toch wil gaan inzetten zal haar inwoners duidelijk moeten maken dat wer
kelijke verandering van de financiële positie van de minima alleen te verkrijgen is 
door een ander regeringsbeleid.
Een gemeente heeft wel mogelijkheden om druk op de regering uit te oefenen. In 
elke nota wordt er met nadruk op gewezen dat het een taak is van de gemeente om 
oppositie tegen het landelijk beleid te voeren. De gemeente ervaart onder andere bij 
de gemeentelijke sociale diensten aan den lijve wat de gevolgen zijn van het bezuini
gingsbeleid van de huidige regering. Deze oppositie kan gevoerd worden via de VNG 
(Vereniging van Nederlandse Gemeenten), Divosa (klub van direkteuren van sociale 
diensten) o f rechtstreeks naar regering en parlement. Bij deze oppositie kan dan ge
bruik gemaakt worden van cijfermateriaal dat aantoont hoe erbarmelijk de situatie 
is van de minima. Verschillende nota’s wijzen hierbij op het rapport ‘Minima zonder 
Marge’ dat veel gegevens bevat over de inkomsten en uitgaven van huishoudens die 
van een minimuminkomen moeten rondkomen. De nota van Venlo vermeldt een 
aantal aanbevelingen uit dit rapport, zoals het inkomensafhankelijk maken van de 
kinderbijslag.

Ge wetensbez waren
De oppositie tegen het door de regering gevoerde beleid wordt natuurlijk niet alleen 
door de gemeente gevoerd. Dit wordt ook gedaan door belangenorganisaties van uit
keringsgerechtigden. Alle nota’s leggen grote nadruk op het kontakt dat gemeenten 
dienen te hebben met deze organisaties. Een gemeente kan initiatieven en aktivi- 
teiten van deze organisaties stimuleren en ondersteunen. Indien de wensen of eisen 
van een belangenorganisatie zich primair richten op het gemeentebeleid dan dient 
een gemeente daar zeer goed naar te luisteren.
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De nota’s van Venlo en Dordrecht spreken zich ook uit voor solidariteit van het 
gemeentebestuur met akties van personeel van de Gemeentelijke Sociale Dienst. Dit 
personeel komt door het landelijke beleid voor een steeds moeilijker taak te staan. 
Zij dienen naast het uitvoeren van als onrechtvaardig ervaren regels ook een vertrou
wensrelatie met de kliënten op te bouwen. Velen ervaren deze taken als zijnde on
verenigbaar. Zo was de invoering van de woningdelerskorting voor verschillende bij- 
stands-maatschappelijk werkers aanleiding om kenbaar te maken dat zij gewetens
bezwaren hadden tegen het uitvoeren van deze wet. De vraag is hoever een gemeen
te moet gaan bij het ondersteunen van bepaalde akties van personeel van de sociale 
dienst als dat kan leiden tot kortingsmaatregelen van het Rijk.
De Leidse nota signaleert dat verenigingen en scholen kosten stellen voor bepaalde 
aktiviteiten die zo hoog zijn dat een aantal mensen om financiële redenen moet af
haken. De gemeente zou er bij deze instellingen voor moeten pleiten om wat dit 
betreft een bewuster beleid te voeren met inachtneming van de geschetste proble
matiek.
De totnogtoe opgesomde maatregelen van gemeenten waren initiatieven naar an
dere organisaties, overheden en instellingen toe. Het is daarnaast natuurlijk van groot 
belang dat gemeenten ook hun eigen beleid afstemmen op de belangen van mensen 
met lage inkomens. Eén van de eerste voorstellen die door de nota’s van Den Haag 
en Delft gedaan wordt is dat in samenwerking met andere gemeenten en met be
hulp van gespecialiseerde juristen er één o f meer voorstellen ( ‘casusposities’ ) gede
finieerd moeten worden om zo een proefproces uit te lokken over de eigen inko
menspolitieke maatregelen. Gezien de uitspraken van de Kroon tot nu toe en de 
eerder genoemde notitie van het Ministerie van Binnenlandse Zaken zal het volgen 
van deze weg tot weinig leiden.

Schulden
Eén groot probleem dat mensen met een laag inkomen vaak ondervinden is het heb
ben van schulden. Veel voorstellen in de verschillende nota’s zijn erop gericht hier 
iets aan te doen zodat de problemen verzacht kunnen worden.
Den Haag en Delft pleiten voor een regelmatig overleg tussen gemeentelijke instel
lingen, het energiebedrijf en woningbouwkorporaties om de behandeling van 
schuldsituaties onderling af te stemmen. Er zou een uniforme procedure moeten 
komen bij schuldinvordering. Hierbij wordt dan gedacht aan de vaststelling van 
de aflossingskapaciteit en -duur, de toepassing van hardheidsklausules en de toede
ling van eventuele kwijtscheldingen aan de krediteuren.
In de nota’s van Delft en Den Haag worden voorstellen gedaan voor instelling van 
een sociaal fonds. In de notitie van het Ministerie van Binnenlandse Zaken wordt 
deze mogelijkheid om iets aan de financiële positie van de minima te doen niet 
afgewezen. Er moet dan wel aan een aantal voorwaarden voldaan worden. De be
oordeling van de aanvragen zal per geval moeten geschieden en er zal niet alleen op 
draagkracht maar ook op betalingskapaciteit gelet moeten worden. Uit dit fonds 
kunnen uitgaven worden gedaan voor mensen in moeilijke financiële omstandig
heden. De vraag is hoeveel mensen je er daadwerkelijk mee kunt helpen. De schul
den van mensen met financiële problemen zijn vaak zeer groot. Hoewel het afhangt 
van een groot aantal faktoren, zoals het beroep dat in een gemeente op zo ’n fonds 
gedaan wordt en de omvang ervan, valt toch te vrezen dat de bodem van een fonds 
gauw bereikt zal zijn. Daarom valt van een sociaal fonds niet echt veel te verwach
ten. Het zal daarentegen waarschijnlijk wel een behoorlijke aanslag plegen op 
vaak al armlastige gemeentelijke financiën. Een dergelijk fonds is daarom niet de 
meest ideale manier om iets voor de minima te doen.
Iets anders is het idee dat zowel in de Leidse, Haagse als Delftse nota naar voren
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wordt gebracht om een garantiefonds in te stellen. Een garantiefonds is bedoeld om 
de mogelijkheden van de schuldsanering, die binnen een gemeente meestal uitge
voerd wordt door een Gemeentelijke Kredietbank o f Volkskredietbank, te vergro
ten. De hulp die een fonds kan bieden is dat het de mogelijkheid geeft om meer 
risiko te nemen ten aanzien van schuldaflossing. De kriteria, waaronder leningen 
voor schuldsanering worden verstrekt kunnen dan versoepeld worden. Waar de 
nood zeer groot is geworden kan het fonds mogelijkheden voor kwijtschelding bie
den. Ook hier zal de financiering van het fonds voor gemeenten problemen ople
veren. Het voordeel van het instellen van een garantiefonds boven het eerder be
schreven sociaal fonds is dat het geld niet zo snel op zal zijn, doordat een bepaald 
bedrag meerdere malen voor schuldsanering gebruikt kan worden.
Het fonds kan gefinancierd worden uit verschillende bronnen. In de nota’s wor
den hiervoor genoemd: een bijdrage uit de gemeentebegroting, een deel van reeds 
begrote bedragen voor afschrijving van niet-invorderbare schulden, een bijdrage van 
het energiebedrijf, een bijdrage van woningbouwverenigingen, en bijdragen uit 
partikuliere fondsen. De Leidse nota zegt bij dit laatste nadrukkelijk dat dit niet 
mag leiden tot medebeslissingsbevoegdheid in het beheer van die fondsen.

Woonlasten
Veel schulden worden gemaakt als gevolg van hoge woonlasten. Betalingsmoeilijk
heden doen zich vaak op dit gebied voor. Omdat het wonen en het ontvangen van 
gas, water en elektriciteit behoren tot de eerste levensbehoeften stellen de nota’s 
van Dordrecht en Delft dat mensen die hun huur- o f energierekening niet meer 
kunnen betalen niet uit hun huis gezet o f  van het energienet afgesloten mogen 
worden. De Leidse nota komt op het gebied van tarieven- en inkassobeleid van het 
energiebedrijf met konkrete voorstellen. Zo zouden bijvoorbeeld de voorschotten 
tot meer reële hoogte verminderd en de inkassokosten en kosten tot heraansluiting 
verlaagd moeten worden.
Woonlasten zijn vaak hoog omdat veel mensen een relatief zeer groot bedrag aan 
huur moeten opbrengen. De nota’s van Den Haag en Delft pleiten voor het toeken
nen van prioriteit aan de minima bij het verdelen van woningen met lage woonlas
ten. De gemeente zou hiertoe aktief moeten bemiddelen op momenten van herhuis
vesting. Het probleem is dat er vaak in een gemeente te weinig goedkope woningen 
zijn en gemeenten doorstroming van mensen die relatief goedkoop wonen niet kun
nen afdwingen. In Leiden ligt er een kollegevoorstel waarin bepaald wordt dat men
sen die meer dan 20% van hun inkomen aan woonlasten besteden, erkend worden 
als doorstromer voor een goedkopere woning. De Leidse nota stelt dat de gemeente 
aan deze mensen bij verhuizing ook een vergoeding zou moeten toekennen. 
Woonlasten zijn vaak ook hoog omdat er kollektieve systemen van energielevering 
zijn in woonkomplexen. De nota’s van Den Haag en Delft pleiten voor een aktieve 
bevordering van de individuele bemetering. Dit geeft de bewoners namelijk weer de 
mogelijkheid om daadwerkelijk te bezuinigen op de energielasten. Daar waar er 
omgeschakeld wordt op individuele bemetering en relatief veel mensen met een 
minimuminkomen wonen zouden de kosten die hiermee gepaard gaan door de ge
meente betaald moeten worden.

Belastingen
Tot de woonlasten behoren ook de gemeentelijke belastingen. Hiertoe worden las
ten gerekend als de onroerend-goedbelasting, het lozingsrecht, de hondenbelasting, 
het reinigingsrecht en dergelijke. De gemeente heeft op dit gebied wel enige beleids
vrijheid wat betreft kwijtschelding, maar vooral ook hier geldt dat algemene beslui
ten om bij een bepaalde groep van de bevolking deze belasting kwijt te schelden



NO
TI

TI
ES

 1
98

5 /
 N

R.
 3 

/ P
AG

IN
A 

41
door de Kroon vernietigd zullen worden. Individuele beoordeling dient het uit
gangspunt te zijn. De nota’s van Venlo en Dordrecht wijzen erop dat de gemeente 
wel de mogelijkheid van kwijtschelding door een goede voorlichting kenbaar dient 
te maken. In vele gemeenten wordt dit reeds gedaan doormiddel van een bijsluiter 
bij de aanslag.
In de Leidse nota wordt gewezen op een motie die door de gemeenteraad is aange
nomen. Hierin verzocht de raad het kollege om mensen die een eenmalige uitkering 
ontvangen en /of van wie de onroerend-goedbelasting afgeschreven is, eveneens de 
betaling van het lozingsrecht kwijt te schelden. Het ging hier in feite om een inten
tieverklaring van de raad. Het is van belang dat er bij dergelijke afschrijvingen geen 
sprake is van een automatisme. Omdat hier sprake is van een motie en geen besluit 
van de gemeenteraad komt een dergelijke afschrijving niet in aanmerking voor een 
besluit tot vernietiging van de Kroon. De Leidse nota stelt voor om een soortgelijke 
konstruktie toe te gaan passen bij de kwijtschelding van hondenbelasting.
De nota van Venlo gaat nog een stap verder. Hierin wordt voorgesteld dat inwoners 
die voor kwijtschelding in aanmerking menen te komen maar één keer per jaar een 
verzoek tot kwijtschelding bij B en W hoeven in te dienen dat dan automatisch geldt 
voor een heel pakket van belastingen.
De nota’s van Den Haag en Delft wijzen op de mogelijkheid van het verhogen van de 
belastingvrije voet van de onroerend-goedbelasting voor de aanslag feitelijk gebruik. 
Dit zou betekenen dat gebruikers van woningen met een waarde beneden een be
paalde, door de gemeente vastgestelde grens, vrijgesteld zouden worden van het 
betalen van de onroerend-goedbelasting. Een aantal bezwaren doemen bij deze 
maatregel op. Het is niet gezegd dat alle mensen met lage inkomens hiervan profite
ren. De maatregel zal zelfs financiële voordelen hebben voor een aantal inwoners 
waarvoor hij niet bedoeld was. Ten tweede zal een gemeente minder inkomsten 
hebben na het invoeren van deze maatregel. Een gegeven waarmee trouwens bij alle 
denkbare vrijstellingen en kwijtscheldingen terdege rekening dient gehouden te wor
den. Juist in gemeenten die veel inwoners met lage inkomens binnen hun grenzen 
hebben zijn de eigen financiën meestal niet erg overvloedig aanwezig.

Kontrole
De nota’s van Dordrecht, Venlo en Leiden besteden aandacht aan de kontrole die 
door de sociale diensten wordt uitgevoerd met het oog op de uitkeringsfraude. In 
de nota’s wordt onderscheid gemaakt tussen harde en zachte fraude. De Leidse 
nota verstaat onder harde fraude: het langdurig en stelselmatig ontduiken van de 
verplichting om voor de ABW relevante informatie te verstrekken, met als oog
merk een sterke verbetering van de financiële positie. Alle drie de nota’s benadruk
ken dat het zwaartepunt van de kontrole bij dergelijke vormen van fraude moet 
komen te liggen. Terecht wijst men erop dat aktieve opsporing van de zogenaamde 
zachte fraude een grote inbreuk kan betekenen op de privacy en integriteit van 
velen die het financieel ook al niet makkelijk hebben. Zowel de nota van Leiden 
als die van Dordrecht stellen dat er mede daarom niet moet worden ingegaan op 
anonieme klikbrieven. Dit staat namelijk haaks op alle principes van rechtsbescher
ming.
De problemen zijn daarmee nog niet de wereld uit. Leiden signaleert ook een grote 
ondoorzichtigheid in de afbakening van de kontrolerende en opsporingsbevoegdheid 
ten opzichte van de dienstverlenende taak van de sociale dienst. Om de negatieve 
aspekten van klikbrieven zoveel mogelijk te reduceren stelt de nota voor om tot een 
heldere en meer formele procedure te komen die gehanteerd kan worden bij het 
aangeven van uitkeringsfraude. Om de diskussie hierover aan te zwengelen noemt de 
nota al een aantal elementen die daarin een rol kunnen spelen.

Q
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Tot slot iets over de voorlichting die in alle nota’s een belangrijke plaats inneemt. 
Door de vele regels die er in Nederland zijn, zien de mensen vaak door de bomen 
het bos niet meer. En dat terwijl er veel regelingen zijn waar mensen met lage inko
mens hun voordeel mee kunnen doen. Zo blijkt dat nog steeds niet alle mensen, die 
dat kunnen, gebruik maken van de mogelijkheden voor huursubsidie o f huurgewen- 
ning. Dit is slechts één voorbeeld dat duidelijk maakt dat een aktief gemeentelijk 
voorlichtingsbeleid gericht op mensen met lage inkomens een noodzaak is. In de 
nota’s worden veel tips voor een dergelijk beleid aangedragen. Een aantal voorbeel
den:
• er dient bij de sociale dienst een halve formatieplaats voor voorlichting te komen;
• de gemeente moet informatieve folders in verschillende talen op toegankelijke plek
ken in de stad verspreiden;
• de gemeente moet meer informatie geven over de mogelijkheden tot belastingte- 
ruggave;
• de voorlichter van de sociale dienst zou gebruik moeten maken van huis-aan-huis 
bladen en de regionale omroep;
• de gemeente dient zo spoedig mogelijk een Turkse en /of Marokkaanse bijstands- 
maatschappelijk werker aan te stellen;
• het voorlichtingsbeleid zou meer aandacht moeten schenken aan budgetterings- 
adviezen;
• mensen in financiële moeilijkheden moeten zo vroeg mogelijk verwezen worden 
naar de sociale dienst en de kredietbank.

Het is moeilijk om de vijf nota’s naast elkaar te leggen en dan een waardeoordeel 
te geven. Dat heeft verschillende oorzaken. Ten eerste is het niet mogelijk te zeggen 
dat één bepaald gemeentelijk beleid ten gunste van de minima een blauwdruk is 
voor elke gemeente. Elke gemeente heeft haar eigen organisatie en daardoor haar 
eigen mogelijkheden en beperkingen. Zo heeft de ene gemeente een ‘eigen’ gemeen
telijk energiebedrijf en is bij een andere gemeente op dat gebied sprake van een 
gemeenschappelijke regeling. Ten tweede hangt de wijze waarop een PPR o f ge
meenschappelijke fraktie een nota schrijft heel erg af van de manier van opereren 
van een fraktie in de gemeenteraad.
Toch is er een belangrijk verschil tussen de nota’s van Dordrecht en Venlo ener
zijds en de nota’s van Leiden, Den Haag en Delft anderzijds. De eersten hebben veel 
algemenere voorstellen die meer de hoofdlijnen voor een beleid gericht op de ver
betering van de financiële positie van de minima uitstippelen. De andere drie no
ta’s geven hier een veel konkretere invulling aan. Het aantal voorstellen dat door 
deze nota’s wordt gedaan is dan ook groter en beter uitgewerkt.
Aan de nota’s zou beslist tekort gedaan worden als hier niet zou worden vermeld 
dat erin nog veel meer voorstellen worden geponeerd dan er hier in dit artikel wor
den behandeld. De omvang van dit artikel liet een uitgebreidere behandeling niet 
toe. Laat dit artikel dan een aanzet zijn voor velen om de genoemde nota’s aan te 
vragen. De behandelde materie is dat alleszins waard.

H A N S V A N  EGDOM 
A N IT A  KEUNING
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Van bovenstaand samenwerkingsnummer is nog een beperkt 
aantal exemplaren te bestellen bij de PPR-Studiestichting 

voor f  7,50
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Het is politiek en het stroomt

‘Denkend aan Holland 
zie ik brede rivieren traag 
door oneindig laagland gaan ’

Wat is er met de politiek aan de hand 
dat in de Radikalenkrant reisverhalen 
worden geschreven, en de dichter Mars
man inspireert tot de titel van een ge
schiedenis van de politieke stromingen 
in Nederland? Misschien welt uit kui
tuur een bron van inspiratie op, die het 
eindeloos voorspelbare politieke bedrijf 
niet meer schenken kan.

Dr. Paul Lucardie is wetenschappelijk 
medewerker bij het Documentatiecen
trum Nederlandse Politieke Partijen aan 
de Rijksuniversiteit in Groningen. Dat 
moet even benadrukt worden, want 
Nederland is groter dan Holland en dus 
kunnen Hollandse rivieren geen volle
dige verklaring bieden voor de Neder
landse politiek. Maar, even door filoso
ferend, misschien kunnen waterwegen 
toch meer verklaren dan je op het eerste 
oog denkt. Als ik denk aan het Gro
ningse land, doorsneden door strakke 
kanalen die diep heten...
De Maas die breed meanderend van links 
naar rechts, langzaam rechtgetrokken 
de koers van het CDA symboliseert... 
Friese meren die verre uitzichten bie
den, maar kiezen welke kant op te gaan 
is soms moeilijk...

Paul Lucardie is geen onbekende voor 
de lezers van dit blad. Als marginaal 
PvdA-lid is hij geïnteresseerd in het 
gewriemel ter linkerzijde en was een

van de verslaggevers van de Doorbraak- 
kongressen voor onze bladen. In andere 
publikaties, met name in zijn promotie, 
heeft hij getoond het Nederlandse par
tijpolitieke leven goed te kennen. Een 
goede keuze dus hem te vragen een 
handzaam overzicht te schrijven van 
de moderne Nederlandse politieke ge
schiedenis.
Interessant, bovendien, door zijn aan
pak. Geschiedschrijving is pas boeiend 
wanneer de auteur vanuit een bepaal
de konseptie de feiten rangschikt en or
dent. Daarmee wordt de geschiedenis 
dan weliswaar in een soort keurslijf ge
dwongen, maar de kans wordt ook gro
ter op oorspronkelijke verklaringen en 
verrassende verbanden. Lucardie is niet 
in de val gelopen de geschiedenis van de 
verschillende partijen in chronologische 
volgorde te behandelen; dat had een taai 
en formeel ‘en toen, en toen...’-verhaal 
opgeleverd. Hij heeft ook niet een maat
schappelijk tegenstelling tot de alles ver
klarende faktor gemaakt. Marxisten zul
len hem zeker een verward klassebe- 
grip verwijten. Hij doet ook niet echt 
mee aan de mode onder Nederlandse 
politikologen, van velerlei kleur, tevre
den te zijn als de analyse stopt waar hij 
pas echt zou moeten beginnen bij de 
invloed van de verzuiling. Nee, hij po
neert dat er permanent drie hoofdstro
men zijn in de Nederlandse politiek: li
beralisme, konservatisme en socialisme 
en bekijkt van daaruit de geschiedenis. 
Natuurlijk lost zo ’n schematische aan
pak niet alles op. Met name ontstaat 
het probleem o f de konfessionele par
tijen wel voldoende tot hun recht ko
men en ook voldoende verklaard kun-
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nen worden. Maar zo ’n aanpak heeft 
tot voordeel dat het nieuwe vragen op
roept en het stellen van goede vragen is 
meer waard dan het geven van oude 
antwoorden. Een vraag die Paul niet 
voldoende stelt, zou moeten worden 
toegevoegd: Waarom blijven stromingen 
bestaan, terwijl partijen veranderen?

Een volgend sterk punt in het boekje 
is de periodisering: het ontstaan van 
politieke stromingen (tot 1918); verzui
ling en verstarring (1918-1963) en ver
val en vernieuwing (1963-1984). Mees
tal wordt in dit soort overzichten 1945 
als een cesuur gekozen, waarna iedereen 
moet verklaren waarom er na 1945 zo 
weinig veranderde en de bewegingen in 
de jaren ’60 als een soort verrassing ko
men. Maar een nauwkeurige bestudering 
van fundamentele maatschappelijke pro
cessen leert dat er op veel terreinen 
rond 1960 belangrijke omslagpunten 
ontstonden. In de eerste plaats sociaal - 
ekonomisch, dan in het overlegstelsel 
tussen overheid, werkgevers en werkne
mers en daarna pas in de politiek. 
Tenslotte is een aantrekkelijk punt van 
het boekje dat de aanpak de schrijver 
verplicht partijpolitieke ontwikkelingen 
te plaatsen in bredere maatschappelijke 
verbanden. Dan blijkt helaas ook dat 
de kennis van de auteur soms tekort 
schiet. In ieder geval op terreinen waar 
ik mezelf enige bevoegdheid tot oor
deel toereken. Zo fuseerden NVV en 
NKV niet in 1976, maar in 1982. De 
indruk dat de eerste Wet op de Onder
nemingsraden (1950) de ondernemer 
ergens toe verplichtte is onjuist. Het op 
een hoop gooien van SER en Stichting 
van de Arbeid miskent een genuanceerd, 
maar belangrijk funktieverschil tussen 
beide organen in het nationale overleg
stelsel. Dat stelsel mag ook niet zomaar 
korporatistiseh genoemd worden, daar
voor was de rol van de overheid als der
de partij te belangrijk. De rol van de 
ARP in deze zaak wordt, zoals meestal, 
miskend; Ruppert kon zich daar decen
nia later nog kwaad over maken. Ik heb 
ook niet de indruk dat het ontbreken

van de ARP in de eerste na-oorlogse 
kabinetten te wijten was aan een star 
vasthouden aan de Calvijnse erfenis en 
het pas later omarmen van de sociale 
verzorgingsstaat. Juist daarin moeten, 
dacht ik, oorlogse ervaringen en verzet 
tegen alle lichthoofdige nieuwvaarderij 
wel als verklaring dienen.

Teleurgesteld was ik op een ander punt. 
Mijn tweede aantekening bij het lezen 
was ‘waar hoort de PPR?’. Daarop heb 
ik niet voldoende, o f in ieder geval 
geen mij bevredigend antwoord gehad. 
Wel noteerde ik tevreden dat konser- 
vatieven de staat vaak vergeleken met 
een natuurlijk lichaam en spraken over 
een natuurlijke orde. Maar, ter relati
vering, een bepaald standpunt kan niet 
voor eens en altijd aan een bepaalde 
stroming worden verbonden. Door an
dere historische omstandigheden kan 
dezelfde opmerking een politiek andere 
lading krijgen. Is waarschuwen tegen ge
weld, verpaupering en vereenzaming in 
grote steden nu links o f rechts?
Even terzijde, van Roel van Duyn wordt 
vermeld dat hij zich na zijn kabouter- 
aktiviteiten ‘tenslotte’ bij de PPR aan
sluit. Dat lijkt mij voor zo ’n dyna
mische persoonlijkheid een wat te de
finitieve uitspraak.

Paul ontkomt niet aan het nadeel van 
het denken in stromingen. De politiek 
wordt ook bij hem een speelbal van de 
strijd tussen linker- en rechtervleugels; 
de geschiedschrijving krijgt het karakter 
van een sportverslag. Op die manier 
wordt de politiek uit de politiek ver
klaard en niet meer uit andere faktoren. 
Bovendien krijg je dan wangedrochten 
als de uiterst rechtse vleugel van de li
berale konservatieven.
Drie andere stilitische opmerkingen nog. 
De schrijver heeft voor dit boek blijk
baar veel konservatieve geschriften ge
lezen, want anders zou hij toch bijvoor
beeld gewoon ‘maar’ schrijven waar nu 
‘doch’ staat. Leuk vond ik dat hij alle 
belangrijke begrippen verklaarde uit de 
Latijnse oorsprong. Zo weet ik nu ten-
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minste behalve van die wortel, ook dat 
kommunisme gemeenschappelijk bete
kent.
Opvallend is dat Paul konsekwent 
spreekt van ‘vrijheidslievend socialisme’ , 
waarmee een PPR-eufemisme nog school 
gaat maken.

Meer dan anders bij het schrijven van 
een beoordeling had ik hinder van enige 
gene. Want het vinden van kritiekpun
ten, zeker op bekend terrein, is niet 
moeilijk. De bespreker is ontslagen van 
de plicht alle feiten en kennis kort en 
bondig samen te vatten. Daarin is Paul 
Lucardie ongetwijfeld geslaagd.
Een woord van kritiek treft opnieuw 
de uitgever, de Stichting Burgerschaps
kunde. De enige handreiking die het 
boek doet naar een gemeenschappelijke 
behandeling in een vormingsachtige si
tuatie is de blauwe kleur van de samen
vatting. Daar staat wel een konkurren- 
tie-vervalsende lage prijs tegenover.

Om terug te komen in typische Holland
se sferen. Dit waren wat krenten, de 
pap is de moeite waard.

JA A P  DE JON G

Paul Lucardie: Nederland, Stromenland, een 
geschiedenis van de politieke stromingen; 
Stichting Burgerschapskunde, Leiden, 1985. 
Prijs f  14,75. Rechtstreeks te bestellen via tel. 
071-899272 o f  Postbus 349, 2300 AH Lei
den.

Jaarboek Nederlandse Politiek

Het Documentatiecentrum Nederlandse 
Politieke Partijen in Groningen bracht 
onlangs het Jaarboek 1984 uit. Het 
Centrum levert met de uitgave van deze 
jaarboeken een belangrijke bijdrage aan 
de geschiedschrijving van de Nederland
se politieke partijen. Iedereen die geïn
teresseerd is in die geschiedenis kan dan 
ook nauwelijks om deze uitgaven heen. 
Dit geldt ook weer voor het Jaarboek 
1984.
Alleen al de eerste bijdrage aan de bun
del ‘Het partijgebeuren; kroniek van de

partijpolitieke gebeurtenissen van het 
jaar 1984’ biedt voldoende stof om me
nige. verregende zondagmiddag mijme
rend over het absurdistische karakter 
van de Nederlandse politiek door te 
brengen. Illustratief daarvoor is dat de 
bijdrage in deze kroniek over de PPR in 
1984 begint met de beginzin van het 
kerstmenu in de Radikalenkrant van 
december 1984.

Voor mensen die nooit goed begrepen 
hebben wat er de afgelopen jaren ge
beurd is in de CPN is het artikel van 
Paul Lucardie ‘Van Bolsjewisme naar 
“ pluriformisme” : de recente program
matische vernieuwing van de CPN’ een 
zeer aan te bevelen stuk lektuur. Op 
duidelijke en zakelijke wijze geeft 
Lucardie hierin aan hoe de verande
ringen zich voltrokken hebben in de 
Communistische Partij Nederland en 
doet hij pogingen de oorzaken achter 
deze veranderingen te verklaren.

De CPN komt in een ander artikel in 
het jaarboek nog eens uitvoerig aan 
de orde. Het betreft de bijdrage van 
Meine Luimstra ‘De Nederlandse vre- 
desraad 1949-1969’. De geschiedschrij
ving van deze vredesraad is namelijk de 
geschiedschrijving van een mantelor
ganisatie van de CPN. Luimstra gaat dan 
ook niet alleen in op de vredesraad zelf, 
maar ook op het verschijnsel mantel
organisatie en de oorsprong daarvan in 
de geschriften van Lenin en Stalin.

Een heel ander verhaal, maar daarom 
niet minder interessant werd geschre
ven door R.A. Koole. Hij heeft onder
zocht hoe de Partij van de Vrijheid in de 
periode 1946-1948 giften vanuit on- 
dernemerskringen heeft ontvangen. 
Verder geeft Koole in een andere bij
drage een overzicht van alle in het 
DNPP-bestand voorkomend materiaal 
betreffende het liberalisme, en dat 
is bepaald niet weinig.

Het jaarboek is te bestellen door f  1 7,50 over 
te maken op giro 826171 t.n.v. Rijksuniver
siteit Groningen o.v.v. ‘Jaarboek 1984 
DNPP 060390'.
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Radikaal Links En De Landbouw

Door de wetenschappelijke buro’s van 
CPN en PPR en door de landbouw- 
werkgroep van de PSP is onlangs een 
diskussienota uitgebracht onder de titel 
Radikaal Links En De Landbouw. In 
deze nota wordt een aanzet gegeven 
voor een adekwatere meningsvorming 
over landbouwbeleid en de positie van 
boeren en boerinnen in een landbouw
politiek. De auteurs zijn van mening 
dat links zich altijd te weinig heeft be
moeid met landbouwpolitiek. En als 
links — zeker radikaal links — zich dan 
al eens bemoeide met de landbouw, dan 
hadden ze het over het milieu, de rech
ten van het dier, de Derde Wereld, de 
multinationals of de banken. Maar er 
werd eigenlijk niet o f nauwelijks gespro
ken over de mensen in de landbouw: de 
boeren en boerinnen.
In deze nota staan zij centraal en dan 
vooral hun ekonomische positie. Hoe 
kun je een landbouwpolitiek gestalte 
geven die rekening houdt met de belan
gen van het milieu, het dier, de Derde 
Wereld en die ook nog eens zorgt voor 
eindelijk eens een korrekte beloning 
voor het boerenwerk.

De nota begint met een situatieschets 
van de huidige positie van het gezinsbe
drijf in de landbouw en de historische 
wortels daarvan. Gepleit wordt voor 
het handhaven van de kleinbedrijven die

zouden kunnen samenwerken in kleine 
produktiekoöperaties. Dit om de na
delen van het kleinbedrijf zoveel moge
lijk te ondervangen. Teneinde de in
komenspositie van de boer te verbeteren 
willen de auteurs prijstoeslagen en kon- 
tigentering. In dat kader wordt ook een 
reglementering van de grondmarkt 
noodzakelijk geacht.
Met betrekking tot de Derde Wereld 
wordt in de nota aangedrongen op het 
stop zetten van het dumpen van land
bouwoverschotten op de wereldmarkt, 
op het overgaan tot een selektief invoer
beleid voor agrarische grondstoffen en 
op het aangaan van internationale goe
derenovereenkomsten .
De ontwikkeling van de landbouw moet 
worden bijgestuurd in een richting waar
bij zuiniger wordt omgesprongen met 
energie en grondstoffen, en zorgvuldiger 
wordt omgegaan met natuur en milieu. 
Aldus schrijven de opstellers van de 
nota in hun konklusies. ‘Alternatieve 
landbouw’ zien ze niet als dè oplossing, 
hoewel deze alle ruimte moet krijgen. 
Veeleer wordt gedacht in de richting van 
een geïntegreerde landbouw, zoals ook 
de Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid in haar nota bepleit.

De nota Radikaal Links En De Landbouw is 
te bestellen bij het PPR-Studiestichting, 
Singel 277, 1012 WG Amsterdam, tel. 020- 
226018. Of via gironummer 2144633, t.n.v. 
PPR-Studiestichting te Amsterdam, o.v.v. 
landbouwnota. En maak dan maar f  5 ,— over.
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